
حذف سهميه بنزين، شايعه است
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پليس آمريكا؛ پليس قاتل

نگاه
پگاه جعفري حقيقت پور ؛ كارشناس حوزه شهري

رايج شدن فســاد در حاكميت علاوه بر اينكه موجب 
ناكارآمدي و كاهش كيفيت ارائه خدمات مي شــود، 
تأثيرات نامطلوبي بر سرمايه اجتماعي، اعتماد، و به تبع 
آن مشاركت مردم دارد و منجر به از بين رفتن اعتماد مردم به نهادهاي حاكميتي 
خواهد شد. از آنجايي كه فساد، دمكراسي و حاكميت قانون را تضعيف مي كند؛ نقض 
حقوق افراد را نيز در پي دارد؛ بازارها را از حالت طبيعي خارج مي كند؛ كيفيت زندگي 
را به آرامي نابود مي كند و بستري براي جرايم سازمان يافته، و تهديدات امنيت انساني 
فراهم مي كند كه مبارزه و تلاش براي كاهش آن ضرورت دارد. با توجه به پيچيدگي 
مسئله فساد اداري و دخيل بودن عوامل و ذي نفعان متعدد در بروز اين پديده، روشن 
كردن علل بروز آن، كار آساني نيست. بنابراين براي ساخت بنيادين، تبيين مسئله از 
پيچيدگي، استفاده از روش هاي ساخت دهي به مسئله يك مدل استفاده مي شود تا 
تصميم گيرندگان براساس يك شالوده منسجم و با اعتماد كافي تصميم گيري كنند.

در جهت شناخت دقيق مسئله فساد در شهرداري هاي كشور هم ارائه مدلی برای 
دلايل بروز فساد ضروري اســت؛ در اين راســتا و حالا كه مديريت شهري جديد 
تهران يكــي از اصلي ترين اولويت هــاي كاري خود را مبارزه با فســاد قرار داده و 
در سياســت هاي تدوين بودجه ســال آينده نيز يكي از 10رويكرد تدوين لايحه، 
فسادستيزي و رفع تعارض منافع درنظر گرفته شده، براي ارائه مدل هاي مرتبط با 
علل فساد اداري، بايد 2 پرسش اصلي مدنظر قرار گيرد: نخست آنكه عوامل مؤثر بر 
تمايل به فساد در ميان كاركنان شهرداري كدام است و دوم، عوامل شناسايي شده 

تا چه اندازه بر تمايل به فساد در ميان كاركنان تأثير دارند؟
دانشمندان متعدد از زواياي خاص در مورد پديده فساد نظريه   ارائه داده اند، به طور 
مشترك مولفه هايي نظير رقابت، اســتخدام، ميزان پرداخت حقوق، اندازه دولت، 
تمركززدايي، مطبوعات، ميزان دمكراسي و سيستم سياسي و مولفه هاي فرهنگي 
را اعلام كرده اند؛ اگرچه نظريه هاي مختلف هر يك، از ديدگاهي سياسي، اجتماعي، 
اقتصادي و... به موضوع فساد اداري پرداخته اند، اما زمينه اصلي اين نظريه ها، ريشه 
درنظريه هاي اقتصادي دارد. برخي از موارد مانند ضعف رفتاري، تعادل بين منابع و 
هزينه ها، معيار هزينه- فايده كه فرد زماني تن به اقدام بدهد كه در آن سودي حاصل 
او شود، سياسي شدن تخصيص منابع، فرصت هاي استخراج رانت، ضعف در فرهنگ 
عمومي و سازماني و درجه بازبودن اقتصاد در ايجاد فساد اداري مؤثر هستند. حال 
با توجه به وسعت و نوع فعاليت هايي كه در شــهرداري ها انجام مي شود، احتمال 
بروز فســاد در برخي از فرايندهاي اصلي شهرداري ها بيشــتر است. اين فرايندها 
عبارت از اجراي وظايف و ارائه خدمات، اداره شركت هاي شهرداري، تداركات و عقد 

قراردادهاي تجاري هستند. 
در چنين شــرايطي، شناســايي عوامل مؤثر مانند عوامل فردي دروني كه شامل 
پايبندي شرعي، ريســك پذيري، پايبندي اخلاقي و عوامل فردي بيروني شامل 
ارتباط با ارباب رجوع، نياز مادي، فرصت فساد، جامعه پذيري ضدفساد و احساس 
بي عدالتي است و در سطح ســازماني، عوامل توانمندي سازماني شامل تخصص و 
كارشناسي بودن تصميم ها، شايسته سالاري، استفاده از فناوري اطلاعات، كاهش 
درآمدهاي ناپايدار، كيفيت قوانين ملاك عمل و عوامل پيشگيري سازماني شامل 
شفافيت و پاســخگويي در ســازمان، مناسب بودن ســازوكارهاي نظارتي شامل 
اطلاع رساني و اشاعه فرهنگ ضدفساد است، مي تواند به عنوان روش هاي كارآمد 
در مبارزه با فساد در شهرداري ها مؤثر باشد؛ موضوعي كه در اغلب شهرداري هاي 
شهرهاي توسعه يافته دنيا نيز در دستور كار قرار گرفته و دارد و با توجه به فرهنگ 
حاكم بر جامعه، مديريت شهري جديد نيز مي تواند اينچنين حركت كرده و به نتايج 
موفقي دست يابد. بنابراين بدنه فعال در شهرداري تهران از يك سو و شهروندان از 
سوي ديگر، بدون واهمه اي لازم است تا مديران شــهري را همراهي كنند تا آنچه 

مدنظر است و فوايدش نصيب همگان مي شود، تحقق يابد.

 روش هاي كارآمد 
در مبارزه با فساد
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ثانيه های كشنده 
انتظار در قرنطينه

تاريخ سازی 
 بوكسور ايرانی

در بلگراد
دانيال شه بخش ديشب 

تاريخي ترين مدال را براي بوكس 
ايران گرفت

فرهادی در قهرمان با تركيبي از مهارت، 
هوش و حسابگری كار را  در می آورد

 آرمان در گفت وگوي اختصاصي
  با همشهري از 5بار قرار گرفتن 

در يك قدمي اعدام مي گويد

ماجراي »آرمان و غزاله« روايت تلخي 
اســت كه اين روزها همــه درباره آن 
صحبت مي كنند و پيگير سرنوشــت 
پرونده هستند. ماجرای دختر و پسري 
نوجوان كه بــه قتل غزاله به دســت 
آرمان انجاميد و حالا آرمان در زندان 
سرنوشت نامعلومي دارد؛ »بخشش يا 

قصاص؟«. صفحه21  را بخوانيد.

مســافراني كه به دليــل دريافت برخي 
واكسن ها براي سفر به كشورهاي خارجي واكسن

با مشــكل مواجه اند، مي توانند واكسن 
آسترازنكا را به عنوان دوز سوم دريافت كنند. 

كمال حيدري، معاونت بهداشت وزارت بهداشت با اعلام 
اينكه، مشكل مسافران خارج از كشور كه نياز به تزريق 
آسترازنكا داشته باشند به راحتي قابل حل است، گفت: 
»برخي از افراد به دليل نوع واكسن دريافت شده )نوبت 
اول يا دوم( براي ســفر به برخي از كشورهاي خارجي 

دچار مشكلاتي هستند. براساس مصوبات كميته فني 
واكسيناسيون كوويد-19 اين افراد درصورت اضطرار 
سفر و مورد تأييد نبودن نوع واكسن دريافتي از سوي 
كشــور مقصد، مي توانند واكسن آســترازنكا دريافت 
كنند.« به گفتــه او، با تصميم كميتــه 3نفره )اعضا به 
تشخيص دانشگاه / دانشگاه علوم پزشكي( و صدور مجوز 
از ســوي آنها تزريق يك يا دو نوبت واكسن آسترازنكا 
به عنوان نوبت دوم يا ســوم به صورت موردي براي اين 
افراد انجام مي شود. حداقل فاصله بين دريافت واكسن 

نوبت دوم و ســوم يك ماه خواهد بود و اين تزريق پس 
از هشــدارهاي لازم درباره عوارض احتمالي و گرفتن 

تأييديه رضايت آگاهانه از فرد صورت مي گيرد. 
حيدري همچنيــن دربــاره تزريق دوز يــادآور براي 
سالمندان هم گفت: »افراد بالاي 60سال كه در 2 نوبت 
واكسيناســيون اوليه از واكســن هاي غيرفعال شده 
)سينوفارم، بهارات، كووايران بركت( استفاده كرده اند 
بايد نوبت سوم واكسن را مشــابه نوبت اول )غيرفعال 

شده( به فاصله 4 ماه از نوبت دوم تزريق كنند.«

براساس آخرين اطلاعات منتشر شده در سايت ماسك )mask.ir( تعداد 
شهرستان هاي قرمز كرونايي نسبت به هفته گذشته، افزايش پيدا كرده جامعه

و از 22شهرستان به 29شهرستان رسيده است. در اين ميان همچنين، 
112شهرستان در وضعيت نارنجي، 221شهرستان در وضعيت زرد و 86شهرستان در 
وضعيت آبي به  سر مي برند. بررسي وضعيت شيوع كرونا، در كنار افزايش شهرستان هاي 
قرمز، حاكي از بالا رفتن تعداد شــهرهاي آبي هم دارد. بنابر اعلام وزارت بهداشــت، 
رنگ بندي شهرها براساس ميزان جمعيت و تعداد بيمار و جمعيت بيماري كه تست 
كرونايشان مثبت شده، تعيين مي شود. در شهرهاي قرمز بيش از 25 مورد ابتلاي مثبت 
در روز به ازاي 100هزار نفر جمعيت، در شهرهاي نارنجي تعداد موارد جديد قطعي 10 
تا 24 به ازاي100هزار نفر و در شهرهاي زرد تعداد موارد جديد قطعي10تا 9مورد به 

ازاي100هزار نفر در نظر گرفته مي شود.
 بنابر آخرين وضعيت شــيوع كرونا در كشــور به اســتناد گزارش ســايت ماسك، 
شهرســتان هاي جلفا، مرنــد )آذربايجان شــرقي(، اشــنويه، پيرانشــهر، چايپاره 
)آذربايجان غربي(، مباركه )اصفهان(، چرداول، دره شــهر )ايلام(، كيار )چهارمحال و 
بختياري(، قائنات )خراسان جنوبي(، خليل آباد، سبزوار، كاشمر )خراسان رضوي(، 
دامغان، شاهرود )سمنان(، زابل )سيستان و بلوچستان(، استهبان، سرچهان، ممسني 
)فارس(، آبيك )قزوين(، بانه، ديواندره، مريوان )كردستان(، شهربابك )كرمان(، پاوه، 

روانسر، سرپل ذهاب )كرمانشاه(، پلدختر )لرستان(، مهريز )يزد( در وضعيت قرمز به 
سر مي برند. اين در حالي اســت كه درگزارش قبلي مربوط به هفته گذشته )3آبان(، 
22شهرستان در وضعيت قرمز، 128شهرستان در وضعيت نارنجي، 215شهرستان در 

وضعيت زرد و 83شهرستان در وضعيت آبي  به سر مي برند. 
نگاهي به آمارهاي رسمي از شيوع كرونا، نشــان مي دهد كه روند ابتلاي بيماري در 
كشور صعودي است و موارد مرگ و بستري نوسان دارد؛ وضعيتي كه مسئولان نظام 
سلامت را نگران كرده و خبر از وقوع پيك ششم كرونا مي دهد. از روز شنبه هفته جاري، 
آمار ابتلاي قطعي و مثبت در كشور به صورت روزانه بالا رفته و به ترتيب 6809، 8427، 
9857و 10104مورد جديد كرونا ثبت شده است. مرگ هاي روزانه هم از ابتداي هفته 
تا روز گذشته، به ترتيب، 128، 177، 153و 160مورد بوده است. همچنين روزانه بيش 
از هزار نفر از اين افراد در بخش هاي ويژه و آي ســي يو بستري شده اند. براساس اعلام 
معاونت بهداشت وزارت بهداشت، ميزان رعايت دستورالعمل هاي بهداشتي ازجمله 
استفاده از ماسك و فاصله گذاري اجتماعي در كشور به 40درصد كاهش يافته است. 
افزايش تعداد شهرستان هاي قرمز در شرايطي است كه از نيمه آبان، دانش آموزان مقطع 
متوسطه دوم و از اواخر آذر، دانش آموزان مقطع متوسطه اول، بايد به صورت حضوري بر 
سر كلاس هاي درس حاضر شوند. اين درحالي است كه تا همين حالا هم تمام اصناف 

بازگشايي شده اند، دوركاري حذف و فعاليت مراكز تجمعي از سر گرفته شده است.

تزريق »آسترازنكا« براي مسافران خارج از كشور

افزايش همزمان مناطق آبي و قرمز كرونا

  كميته اضطرار آلودگي هوای تهران، تردد خودروها
و موتورسيكلت هاي دودزا را ممنوع كرد 

  خط پایانِ تردد موتورسیکلت های دودزا 
  خیز ایرانی برای خودروهای الکتریکی

تنفس سخت در 7كلانشهر
بهسوي

ايرانپرجمعيت
 بررسی ابعاد طرح تعالي جمعيت كه با هدف مقابله با كاهش جمعيت

 و تسهيل ازدواج و تشويق به فرزندآوري در مجلس به تصويب رسيده است

فتنه بنزيني چگونه خاموش شد؟
جايگاه هاي سوخت يك هفته پس از حمله سايبري بزرگ به مدار بازگشتند

روز گذشته برخي در شبكه هاي اجتماعي شايعه كرده بودند كه در نتيجه حمله سايبري هفته گذشته به جايگاه هاي سوخت، 
ســهميه بنزين كارت هاي سوخت مردم حذف شــده كه پيگيري هاي همشهري از وزارت نفت نشــان مي دهد كه اين نوع 
خبرسازي ها با هدف ايجاد حاشيه و دامن زدن به نگراني مردم صورت گرفته است. خبرنگار ما  كه به چند جايگاه عرضه سوخت 
در سطح تهران مراجعه كرده  بود، هم مي گويد: هيچ مشكلي براي سهميه بنزين موجود در كارت هاي سوخت ايجاد نشده و 
اطلاعات آن از حملات سايبري در امان مانده است. اين گزارش مي افزايد: پس از يك هفته به تدريج اكثر جايگاه هاي سوخت 
به وضعيت عادي برگشته و مردم هم در حال استفاده از آنها هستند. حتي امكان پرداخت غيرنقدي و با استفاده از كارت بانكي 

هم در همه جايگاه ها ايجاد شده و نيازي به پرداخت پول نقد نيست. صفحه هاي 2 و 4 را بخوانيد.

جزئيات مصرف دارو در ايران از زمان شيوع كوويدـ 19تاكنون
صفحه12

صفحه10

صفحه20

صفحه هاي 3، 7 و 11

قهرمانفرهادی
درنگ امروز

صفحه هاي 13  تا 16

3 آبان 1400 11 آبان 1400

يادداشت
ناصر اماني؛ عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي اسلامي شهر تهران

ديروز طرح »سند سياســت هاي حاكم بر تدوين 
برنامه و بودجه ســال 1401تهران« در شــوراي 
شــهر به تصويب رســيد تا مشــخص شــود كه 
شــهرداري براســاس چه اولويت ها و راهبردهايي بايد لايحه بودجه ســال 
آينده را تنظيــم و تصويب كند؛ طرحي كــه در كميســيون برنامه و بودجه 
شــوراي شــهر تهيه شــده و يك فوريت آن 2هفته پيش در صحن علني به 
تصويب رســيده بود. در اين ميان، وقتي ما عنواني را روي طرحي با نام »سند 
سياســت  هاي حاكم بر تدوين برنامه و بودجه ســال 1401« مي گذاريم، اين 
يك ســند سياســت محســوب مي شــود و نبايد به برنامه، راهبرد، اهداف و 
 چشم انداز بپردازد؛ چراكه منابع شــهرداري تهران محدود است و نيازهايش

 الاماشاءالله.
نكته اساسي اينجاست كه براساس منابع محدود سال آينده شهرداري تهران، 
شوراي شهر اولويت هايي را براي خدمتگزاري بهتر، كاهش هزينه ها و برقراري 
جريان آرامش در شهر تعيين كرده است. با توجه به اين محدوديت ها مي توان 
گفت حوزه حمل ونقل عمومي در اولويت اول قرار بگيرد يا اولويت دوم آلودگي 
هوا باشــد. در ادامه نيز بافت فرســوده، حوزه فرهنگي و اجتماعــي و... قرار 
مي گيرد؛ يعني موضوعاتي كه شهروندان به شكل روزمره گرفتار آن هستند و 
اذيت مي شوند. با چنين رويكردي، بودجه اي تنظيم خواهد شد كه طبق آن، 
 هم به نياز مردم پاسخ داده شده و هم شــهرداري، موظف شده تا به اولويت ها 

بپردازد.
البته بــراي اين منظور بايــد از گذشــته  ها و تجربه ها بهره برد. بنده 4ســال 
مســئول برنامه و بودجه شــهرداري تهران بودم و بودجه را بــه صحن دوره 
چهارم شــوراي شــهر آورده و به تصويب رســاندم. معمولا 10 تا 12اولويت 
را به عنوان سياســت و راهكار تعييــن مي كردند؛ مثلا پروژه هــاي نيمه تمام 
50درصــد در اولويت قرار بگيرند يا ســرانه محله هاي محــروم تهران تامين 
شــود. در واقع، اين موارد عناوين اصلي بودجه شــهرداري تهــران را تعيين 
مي كرد. اما مسئله اي كه نبايد از آن غافل شد، اين است كه ما يك چشم انداز، 
 راهبرد، اهــداف و... داريم و در برنامه ريزي، سياســت آخرين پله محســوب 

مي شود. 
بودجه 1400 يك برش از برنامه 5ســاله هم هست و نبايد اين را به يك برنامه 
جديد تبديل كنيم. برنامه 5ســاله تا ســال 1402 ادامه دارد و بنابراين نبايد 
برنامه جديدي نوشته شود. با وجود اين، طرح »ســند سياست هاي حاكم بر 
تدوين برنامه و بودجه ســال 1401«  بيشتر سند منشــوري از چشم اندازها، 
راهبردها، هدف ها و برنامه ها ست و تعداد كمي سياست در آن ديده شده است. 
درصورتي كه بايد بودجه طبق سياست هاي مناسب، به گونه اي تنظيم شود كه 
در آن، سياست و ضمانت اجرا تعيين شده و همچنين فسادستيزي و كمك به 

محله  هاي محروم يكي از اولويت های مهم باشد.
با همه اينها آرزوي ما اين اســت كه در لايحه بودجه هيچ كدام از اولويت هاي 
شــهري مورد غفلت قرار نگيرد. به طور نمونه مســئله هوشمندسازي بسيار 
مهم است. اگر هوشمندسازي به طور كل اجرا شــود، خيلي از تقاضاهاي سفر 
درون شهري كاسته شده، به طور طبيعي بار ترافيكي كاهش يافته و فشار از روي 

حمل ونقل عمومي كم مي شود. 
در عيــن حــال پيش بيني مــن اســت كه شــهرداري تهــران عــلاوه بر 
توجه بــه ايــن حــوزه، بــر آن اســت تــا هزينه هــاي جــاري را كاهش 
دهــد؛ چراكــه هزينــه نگهداشــت شــهر خيلــي بالاســت و چــه 
 پروژه هــای عمرانــي و چــه پروژه هــاي خدماتــي هزينه هــاي زيــادي 

دارند.

 چرا تدوين بودجه تهران
به سياست نياز دارد؟
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 وزير خارجه ديروز يكي از 10هزار و 
104نفري بود كه آزمايش كروناي او دیپلماسی

مثبت شــد. به ايــن ترتيــب او با 
تشــخيص پزشــكان بــه قرنطينه رفــت، اما 
موضع گيري ها و رايزني هاي ديپلماتيك حسين 
اميرعبداللهيان در قرنطينه نيز ادامه داشت. وزير 
خارجه ديروز در توييتي با اشاره به تناقض رفتار و 
ســخنان مقامات آمريكايي  نوشــت: كاخ سفيد 
درخواست مذاكره با ايران را مطرح مي كند، ولي 
همزمــان تحريم هــاي جديــد عليه افــراد و 

شركت هاي ايراني اعمال مي كند.
وزارت خزانه داري آمريــكا به تازگي تحريم هايي 
عليه 2شخص و 2شركت ايراني به اتهام ارتباط با 
سپاه پاسداران اعمال كرده و اين در حالي است كه 
مقامات آمريكايي مكررا از تمايل اين كشور براي 
بازگشت به برجام سخن مي گويند. اميرعبداللهيان 
در همين زمينه افزود: ما به دقت رفتار آقاي بايدن 
را مي سنجيم. هدف »مذاكره«، حرف زدن محض 
نيســت، بلكه توافق ملموس و احتــرام به منافع 
متقابل است.1+4  براي مذاكره مبتني بر رعايت 

منافع و حقوق متقابل آماده باشد.
در چنين شــرايطي هــر چند به گفته ســعيد 
خطيب زاده، اميرعبدللهيان از قرنطينه مشغول 
رســيدگي به كارهاي روزانه اســت، امــا كرونا 
برنامه هاي كاري وزير خارجه را تغيير داده است؛ 
هر چند كه اشاره دقيقي به اين برنامه ها نشده، اما 
گمانه زني ها از تعويق سفر حسين اميرعبداللهيان 
به هند حكايت دارد؛ سفري كه البته تاريخ دقيق 
آن اعلام نشده بود و فقط ســفير ايران در دهلي 
2روز پيش در مصاحبه اي خبر داد كه حســين 
اميرعبداللهيــان در  ماه جاري ميــلادي به هند 
ســفر مي كند. وزير خارجه هند، شــهريور ماه از 
اميرعبداللهيان براي ســفر به اين كشور دعوت 
كرد كه در آن مقطع گفته شــد اين سفر به دليل 
برگزاري اجلاس شانگهاي به تعويق مي افتد. اين 
بار هم سخنگوي وزارت خارجه در توييتي با تأييد 
خبر كروناي اميرعبداللهيان از تغيير برنامه هاي او 
خبر داد و نوشت كه حال عمومي وزير خوب است 

و از قرنطينه در حال انجام  كارهاي روزانه است.

وزیر خارجه واكسينه بود؟
وزير خارجه شهريور ماه دومين دوز واكسن بركت 
را دريافت كرده بود و بــا وجود اين، پس از حدود 
2ماه تست كروناي او مثبت اعلام شده است. اما 
پيش از مشخص شدن ابتلاي وزير خارجه به كرونا 
او ديدارهايي هم داشت كه ملاقات با سعيد محمد، 
دبير شوراي عالي مناطق آزاد ازجمله اين ديدار ها 
بود. علاوه بر اين، اميرعبداللهيان در همان روز با 

جمعي از سفراي خارجي شامل سفراي ارمنستان، 
واتيكان، الجزاير و نيوزيلند همزمان با پايان و آغاز 

ماموريتشان ديدار كرد.

ادامه جدال تویيتري ایران و آمریكا 
اما درحالي كه طبق گفته هاي ســخنگوي وزارت 
خارجه همين هفته تاريخ دقيــق مذاكرات وين 
براي احياي برجام و لغو تحريم ها اعلام مي شود، 
جدال هاي ديپلماتيك مقامات تهران و واشنگتن 
در توييتر ادامه دارد. ســعيد خطيب زاده ديروز 
در پاسخ به ادعاهاي يك ســناتور جمهوريخواه 
آمريكا در توييتي نوشــت: حقيقتا به آنچه آقاي 
كروز بــدان اعتراف مي كند، واقف اســت؛ اينكه 
رژيم ها در واشــنگتن ســركش هســتند. اين 
مســئوليت رئيس جمهور آمريكاست كه جامعه 
بين الملل- ازجمله تمام اعضــاي برجام - را قانع 
كند كه امضايش واقعا معنايي دارد. ســخنگوي 
وزارت خارجــه تأكيد كــرد: اين امر مســتلزم 
تضمين هاي عيني است. هيچ كس چيزي كمتر 
از اين را نمي پذيرد. تد كروز، سناتور جمهوريخواه 
آمريكايي در توييتي ادعا كرده بود: اگر هر توافقي 
با ايران به عنوان يك معاهده توسط سنا تصويب 
نشــود - كه بايدن مي داند چنين اتفاقي نخواهد 
افتاد - مطمئنا هر رئيس جمهــور جمهوريخواه 

در آينده آن را پاره خواهد كرد. اين ادعا در حالي 
مطرح مي شود كه هيأت آمريكايي در جريان 6دور 
مذاكرات وين حاضر به دادن تضمين كتبي براي 

عدم خروج دوباره از توافق احتمالي نشده است.
اما اظهارنظرهاي مقامات آمريكايي به همين جا 
محدود نماند و جيك ساليوان، مشاور امنيت ملي 
كاخ سفيد نيز بار ديگر در نشستي خبري درباره 
هدف آمريكا از مذاكرات وين مدعي شد: رويكرد 
ما تلاش براي بازگشت بر مبناي پايبندي در ازاي 
پايبندي به برجام بوده است كه به معناي تمركز بر 
برخي از مسائل و بعد به كار بستن آن به عنوان اصل 
و مبناي پرداختن به طيف كامل نگراني هايي است 
كه ما نسبت به رويكرد ايران داريم؛ ازجمله برنامه 
موشكي و فعاليت منطقه اي آن. او افزود كه اولويت 
ما هم اكنــون احياي محدوديت هاي هســته اي 
است؛ چون با انجام دادن اين در جايگاه بهتري قرار 
مي گيريم تا از عهده ديگر مسائل بربياييم. ساليوان 
با نخست وزير رژيم صهيونيستی نيز درباره ايران 
گفت وگويي نيم ســاعته داشــت كــه حاكي از 
تلاش هاي مقامات اين رژيم براي مانع تراشي در 
مسير احياي برجام و لغو تحريم هاست. با اين همه 
در 2يا 3هفته آينده بسياري از نگاه ها به تهران و 
ديگر طرف هاي برجام براي روشن شدن سرنوشت 

توافق هسته اي دوخته شده است.

اميرعبداللهيان قبل از ابتلا به كرونا با برخی سفرای خارجی دیدار كرد

شكايت از روحاني و انتظار مجلس از قوه قضاييه 
حسينعلي شهریاري، رئيس كميسيون بهداشت و درمان مجلس در 
مورد روند بررسي گزارش ارجاع شده این كميسيون به قوه قضایيه 
با موضوع تخلفات رئيس جمهور ســابق، گفت: ما گزارش تحقيق و 
تفحص خود را به قوه قضایيه داده ایم و این قوه باید پس از بررسي، به 
مجلس نتيجه را گزارش بدهد. شهریاري در ادامه با لحني انتقادآميز 
گفت: البته من در این 15، 16سالي كه در مجلس هستم تا حالا ندیده ام 
كه این قوه جوابي به گزارش ها و تحقيق و تفحص هاي مجلس بدهد. 
حال اميدواریم كه دستگاه قضا این بار و در دوره آقاي محسني اژه اي 
پاسخي به مجلس بدهد. بالاخره ما وقتي تخلفات آقاي رئيس جمهور 
را به این قوه ارجاع داده ایم باید حداقل براي اطلاع هم كه شده به ما 
پاســخي بدهند؛ چون ما به نوعي اعلام جرم كرده ایم و قاعدتا باید 

بدانيم نتيجه آن چه شده است.

ث
مك

مديريت آرام حوادث
حملات ســایبري آبان امسال براي 
شــعله ور شــدن مجدد آتش زیر 
خاكستر حوادث آبان1398 در دومين 
سالگردش طراحي شده بود. روز چهارم 
آبان امسال جایگاه هاي بنزین مختل 
شد. به فاصله كوتاهي مردم توانستند 
به صورت آفلاین و بدون كارت سوخت 
بنزین به خودروهایشان بزنند و طي 
روزهاي بعد به تدریج سامانه هوشمند 
كارت سوخت نيز در برخي جایگاه ها 

فعال شد.
 ســيدابراهيم رئيسي یك روز پس از 
حادثه در سركشي ســرزده خود به 
وزارت نفت خطاب بــه جواد اوجي، 
وزیر نفت گفت: »مهم ترین مســئله 
و دغدغه همه ما این اســت كه مردم 
آرامش داشته باشند و به هيچ عنوان 
نگران نشــوند. همه خدمتگزاران و 
رسانه ها باید به شــكلي عمل كنند 
كه اميد و نشــاط مردم افزایش یابد 
و تقویت شــود.« اوجي هم خطاب به 
رئيس جمهور تصریح كــرد: »مردم 
به هيچ وجه نگران نباشــند؛ چراكه 
سهميه ســوخت افراد كاملا محفوظ 
است. همچنين وضعيت ذخایر بنزین 
كشور از هر زمان دیگري بهتر و بيشتر 

است.«
 یك هفته پس از وقــوع اتفاق بقيه 
مشكلات حملات ســایبري به شبكه 
هوشــمند ســوخت برطرف شد و 
مردم در همه جایگاه هــا مي توانند 
از كارت ســوخت و ســهميه بنزین 
یارانه اي خود اســتفاده كنند. فاطمه 
كاهي، سخنگوي شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي كشــور، سه شنبه 
به خبرگزاري جمهوري اسلامي اعلام 
كرد كه همه پمپ بنزین هاي كشــور 
 به سامانه هوشــمند سوخت متصل

 شده اند.
 به گفته او »اكنــون همه جایگاه هاي 
سوخت كشــور امكان عرضه بنزین 
یارانه اي را دارند و مــردم مي توانند 
بــا كارت ســوخت خــود بنزین 
یك هزارو5۰۰توماني دریافت كنند.« 
براساس همين خبر از 4هزارو6۰جایگاه 
سوخت كه پيش از حمله سایبري روز 
چهارم آبان در كشور فعال بود، اكنون 
حدود4هزار جایگاه به سامانه هوشمند 

سوخت متصل شده اند.

ث
مك

روی خط خبر

  برگزاري مراسم 13آبان در بيش از 8۰۰ شهر
قائم مقام شوراي هماهنگي تبليغات اســلامي  ديروز در نشست خبري 
برگزاري روز ملي 13 آبــان، گفت: با رعايت توصيه هاي بهداشــتي و 
دستورالعمل هاي ســتاد ملي در بيش از 800 شهر ساعت 10 صبح روز 
پنجشنبه مراسم 13آبان برگزار مي شــود. در هيچ شهري راهپيمايي 
نداريم و اين مراسم فقط به شكل اجتماع با شكوه در محل هاي غيرمسقف 
كه عمدتا در ميادين و خيابان هاي شــهرها خواهد بود، برگزار مي شود. 
همچنين نواخته شدن زنگ استكبار ســتيزي را خواهيم داشت و اين 
ويژه برنامه ساعت 8 و 30 دقيقه 12 آبان در 110 مدرسه در سراسر كشور 
با استفاده از شبكه شاد برگزار مي شود.مجتبی اشجري گفت: در مراسم 
تهران دكتر حسين سلامي، فرمانده كل ســپاه سخنران اصلي مراسم 
هستند، البته در كنار سخنراني اجراي مداحي حماسي، گروه هاي سرود 
و بيانيه دانشجويي و دانش  آموزي نيز قرائت مي شود. مراسم تهران مقابل 
لانه جاسوسي با رعايت پروتكل هاي بهداشتي برگزار مي شود. به گفته 
قائم مقام شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي همچنين مردم مي توانند از 
 تاريخ 11 تا 15 آبان ماه 1400 با شركت در اين پويش به آدرس اينترنتي

13ABAN.ccoip.ir، ضمن اعلام انزجار از نظام استكبار جهاني، شعار خود 
را انتخاب و در روز يوم الله 13 آبان قطعنامه سراسري مراسم را تأييد كنند.

  دستگيري معاون سابق وزارت صمت و شبكه دلالان مرتبط
معاون سابق وزير صمت و شبكه دلالان كه نقش زيادي در التهابات بازار 
روغن و كمبود اين كالاي اساسي در سال 99 داشتند، از سوي سازمان 
اطلاعات سپاه دستگير شدند. به گزارش صدا و سيما، اين مسئول وقت 
دولتي، متهم است كه با دريافت رشوه، ارز 4200 توماني مربوط به واردات 
روغن را به شركتي خصوصي تخصيص داده، كه نه تنها از اين ارز براي 
واردات روغن استفاده نكرده، بلكه بخشي از ذخاير راهبردي روغن كشور 
را نيز به صورت غيرقانوني به فروش رسانده است. پرونده اين متهمان كه 
به اتهام اخلال در نظام اقتصادي كشور بازداشت شدند و اقدامات سوء 
مختلفي از قبيل ارتشاء، حيف و ميل بيت المال، خيانت در امانت، قاچاق 
و... انجام داده اند، جهت رسيدگي در اختيار قوه قضاييه قرار گرفته است.

  دیدارهاي ضدایراني نخست وزیر رژیم صهيونيستي
نخست وزير رژيم صهيونيستي در حاشيه كنفرانس تغييرات اقليمي 
ســازمان ملل با رهبران ديگر كشــورها ديدارهاي دوجانبه اي داشته 
اســت كه ايران در اولويت موضوعات رايزني آنها بوده است. به گزارش 
ايسنا، پست نفتالی بنت و امانوئل مكرون، رئيس جمهور فرانسه ديداري 
دوجانبه داشــتند كه در آن درباره چالش هاي خاورميانه و غني سازي  
پيشرفته اورانيوم توسط ايران گفت وگو كردند. بنت با اسكات موريسون، 
نخست وزير استراليا نيز در اين كنفرانس بين المللي ديدار و درباره ايران 
گفت وگو كرده بود. نخست وزير رژيم صهيونيستي همچنين ديروز در 
حاشيه اين كنفرانس با بوريس جانســون، نخست وزير انگليس ديدار 
كرد. بنت همچنين با  نارندرا مودي، نخست وزير هند ديدار كرد و گفته 
شد كه دو طرف در اين ديدار درباره تقويت روابط دوجانبه و همچنين 

ايران رايزني كردند.

 ماجراي اختلال در سامانه هاي بنزين  
با اقدام به موقع دولت در رفع مشكل و دولت

گفت وگو با مردم از تبديل شدن به 
يك بحران ديگر طي سال هاي اخير خارج شد. يك 
هفته پس از حمله ســايبري گســترده به شبكه 
هوشمند سوخت و از كار افتادن پمپ هاي بنزين، 
مشكلات باقيمانده در جايگاه ها نيز حل شد و بار 
ديگر از حالت آفلاين به حالــت آنلاين درآمدند؛ 
ســهميه يارانه اي بنزين  به كارت ها برگشــت و 
برخلاف شــايعات نه تنها رقم آنها از كارت ها كم 
نشد، بلكه بنزين جبراني آن هم با اعلام دولت به 

سهميه قبلي اضافه مي شود.
حداقل 4 اقدام دولت در ورود سريع به حل مشكل 
همزمان با پذيــرش واقعيت حمله به سيســتم 
ســوخت، اطلاع رســاني فوري و جبران حقوق 
شهروندي تضييع شــده با اعلام تخصيص بنزين 
اضافي، از تبديل شدن مسئله به معضل جلوگيري 
كرد. مقايسه اين اتفاق با حوادث بنزيني آبان ماه 
2سال قبل گوياي تحول مديريتي و برنامه ريزي 
دولت سيزدهم در مقايســه با دوره اجرايي سابق 

كشور است.
 آن زمــان افزايــش قيمت بنزين كــه تصميم و 
اجرايش با خود دولت حســن روحاني و اعضاي 
كابينه اش بود، منجر به اعتراضات خياباني شد و 
در حوادث بنزيني امسال كه دولت نقشي هم در 
آن نداشت، نگراني هاي مردم بدون برخوردهاي 
امنيتي كنترل شــد. اين اتفاق شايد مهم ترين و 
جدي ترين محك دولت ســيدابراهيم رئيسي در 
ابتداي راه و در مواجهه با سيل حوادث خواسته و 

ناخواسته سال هاي اخير در كشور بود.
اولين و مؤثرترين اقدام دولت سيزدهم در مواجهه 
با قطع موقتي جايگاه هاي سوخت، حضور سرزده 
رئيس جمهور در جايگاه شلوغ و پرجمعيت ميدان 
فردوســي و گفت وگو با مردم بود. حمله سايبري 
پيش از ظهر سه شنبه 4آبان اتفاق افتاد و رئيسي 
يك روز بعد در جريان سركشي به جايگاه سوخت 
و وزارت نفت اراده خود براي مديريت مستقيم و 
بدون واسطه اش در حوادث را به نمايش گذاشت. 
مقامات ارشد و مديران دولتي بخش هاي مرتبط 
ارتباط خود با مــردم را در لحظه حفظ كردند و از 
طريق رسانه ملي و خبرگزاري ها گزارش لحظه به 
لحظه از كنترل اوضاع و آمار جايگاه هاي احيا شده 

را  ارائه مي دادند. 
رئيسي با 8سفر استاني، حضور در منطقه زلزله زده 
انديكا و مورد اخير جايگاه هاي ســوخت ابايي از 
شنيده شدن صداي مستقيم اعتراض هاي مردم، 
پرخاش هاي احتمالي و واكنش هاي آني آنان در 

هنگام عصبانيت نداشته است.

تصميم محرمانه و پشــت پرده 2سال قبل دولت 
دوازدهم براي گراني بنزين بــدون اقناع مردم و 
گفت وگوي صريح و منطقي با آنان اعتراض مردم را 
به كف خيابان و زد و خوردهاي امنيتي و انتظامي 

كشيد. 
دولت دوازدهم در هيچ كــدام از 4مرحله تصميم  
افزايش قيمت، در ميان گذاشتن مسئله با مردم، 
شــنيدن صداي اعتراض هاي آنــان و جلوگيري 
از برخوردهاي خشــونت بار بعدي برخورد فعال و 
حاضر در ميدان نداشت و درنهايت شهرستان هاي 
مختلف در سراسر كشور به آشوب كشيده شدند؛ 
حتي آمار قربانيــان حوادث نيــز از طرف دولت 

اعلام نشد.
در حوادث 2ســال قبل قيمت بنزيــن به يكباره 
بامداد جمعه 24 آبان بــا حضور نيروهاي امنيتي 
و انتظامي در سطح شهرها تا 3برابر افزايش يافت 
و آنچه بيش از همه اعتراض مــردم را برانگيخت 
نامحرم شــمردن آنها در اعلام ايــن تصميم بود. 
حسن روحاني، رئيس جمهور سابق يك ماه پس از 

اعتراض هاي خياباني كه كشته ها و بازداشتي هاي 
زيادي بر جا گذاشته بود در سخناني از نقش خود 
در حوادث رفع اتهام كرد و بــا بيان اينكه نحوه و 
زمان اجراي سهميه بندي بنزين به وزير كشور و 
شــوراي عالي امنيت ملي واگذار شده بود، گفت: 
من كلا اين امر را از حــدود 40روز قبل تر به وزير 
كشور و شوراي امنيت كشــور واگذار كرده بودم. 
من اينها را خواســتم و گفتم اين برنامه و مصوبه 
ماست. آنها از مصوبه ما در سران 3قوه خبر داشتند. 
گفتم اجرا و تبليغاتش را خودتان با صداوســيما 
برنامه ريزي كنيد و به مــن هم نگوييد و هر وقتي 
كه شما در شــوراي امنيت كشور مناسب ديديد، 

آن را اجرا كنيد.
 آن شبي كه اجرا شــد من نمي دانستم آن هفته 
است يا هفته بعد، چون به آنها گفته بودم به من هم 
نگوييد. من هم مثل شما صبح جمعه ديدم قيمت 
تغيير كرده است؛ چون به شــوراي امنيت كشور 

واگذار كرده بودم!
هميــن ســخنان روحاني كافــي بود تــا عمق 

ناهماهنگي و اختلافاتي كه درون دولت سابق بر 
سر گراني بنزين وجود داشته، آشكار شود. وزارت 
كشور در مخالفت با صحبت هاي روحاني اعلام كرد 
رئيس جمهور از تصميم گراني بنزين اطلاع داشته 
است. جمال عرف، معاون سياسي وقت وزير كشور 
در واكنش به اظهارات روحاني گفت: روز سه شنبه 
)21آبان1398( ســاعت 10صبح شوراي امنيت 
كشور برگزار و در همان جلسه زمان سهميه بندي 
مطرح شد. بعد از جلسه صورتجلسه آن در اختيار 

رئيس جمهور قرار گرفت.
از طرفي چند ماه بعد محمدجواد ظريف، وزير امور 
خارجه وقت در يك گفت وگوي رســانه اي فاش 
كرد كه نســبت به تبعات امنيتي تصميم دولت 
هشدار داده است. عبدالناصر همتي، رئيس بانك 
مركزي دولت قبل هم زماني كه در كارزار انتخابات 
رياست جمهوري قرار گرفت از مخالفت جدي خود 
با تصميم دولت پرده برداشــت، با اين حال در آن 
زمان با هدايت معــاون اول رئيس جمهور وقت، 

طرح اجرا شد. 

فتنه بنزيني چگونه خاموش شد؟
مقايسه رفتار دولت فعلی با دولت سابق نشان می دهد اقناع مردم نقش مهمی در كنترل بحران ها دارد

مجلس پرونده روحاني را به دستگاه قضا سپرد
روز گذشته مجلس با تصميم نمايندگان، گزارش عملكرد روحاني در ستاد مقابله با كرونا را به قوه قضاييه ارجاع داد 

 پيام اميرعبداللهيان به بایدن از قرنطينه
ديروز 2 گزارش مهم 

در حــوزه  عملكــرد مجلس
دولــت پيشــين در 
مقابله بــا كرونا و خاموشــي هاي 
تابستان امســال در صحن مجلس 
شــوراي اســلامي خوانده شد؛ 2 
موضوعي كه هــر دو به دولت قبل 
بازمي گردد و موجب نارضايتي هاي 

جدي در جامعه شد. 
گــزارش نخســت را كميســيون 
بهداشت و درمان مجلس ارائه كرد 
و گزارش دوم ازســوي كميسيون 
اصل 90 خوانده شد. نتيجه گزارش 
نخست كه در واقع مهم ترين اتفاق 
روز گذشته مجلس هم بود، اين شد 
كه پرونده رئيس جمهور ســابق به 
قوه قضاييه ارجاع شود و نمايندگان 
در گزارش خود خواستار »برخورد 
قاطع و قانوني« با حســن روحاني 
به عنوان رئيس ســابق ستاد كرونا 

شدند.

شكایت از روحاني چگونه آغاز 
شد و به نتيجه رسيد؟

نخستين دستور كار رسمي جلسه 
ديروز مجلس، گزارش كميسيون 
بهداشــت و درمان مجلس درباره 
عملكــرد رئيس وقت ســتاد ملي 
مقابله بــا كرونــا )رئيس جمهور 
سابق( در راستاي اجراي ماده 234 
آيين نامه داخلي مجلس شــوراي 
اســلامي بود كه اين گــزارش به 

موضوعات مهمي ازجمله تصميمات 
اشــتباه رئيس جمهــور در پايان 
سال 1399 و عادي انگاري وضعيت 
بيمــاري در نوروز 1400 اشــاره 
داشت. اين گزارش تخلفات نهايتا با 
167رأي موافق، 28رأي مخالف و 
15رأي ممتنع، به قوه قضاييه ارجاع 
شــد. نمايندگان مجلس شوراي 
اســلامي در حالــي به دليل آنچه  
مديريت نادرست رئيس جمهوري 
سابق در ستاد ملي مبارزه با كرونا 
مي داننــد، خواســتار برخــورد با 
حسن روحاني شــدند كه پيش از 
اين هم اعضاي كميسيون اصل 90 
بارها از شــكايت اين كميسيون از 
رئيس جمهور سابق خبر داده بودند.

موضوع شــكايت از حسن روحاني 
در حالي ديروز )11آبان( با گزارش 
كميسيون بهداشــت هم به نتيجه 
رسيد كه نخستين بار كمتر از يك 
سال پيش يعني 25آذرماه سال 99 
در مجلس مطرح شــد و نخستين 
شــكايت هــم 22فروردين ماه به 
قوه قضاييه ارجاع داده شــد. درپي 
آن نيز مكررا خبرهايي از بررســي 
ترك فعل يا تخلفات رئيس جمهور 
سابق و وزرايش مطرح شد. به رغم 
بيان مكرر ارجاع شكايت از حسن 
روحانــي از ســوي نماينــدگان، 
ذبيح الله خدائيان، ســخنگوي قوه 
قضاييه اعلام كرد كه رئيس جمهور 
ســابق پرونــده قضايي نــدارد. او 

همچنين تأكيد كــرد كه در مورد 
رئيس جمهور ســابق بــا توجه به 
روحاني بودن ايشــان اگر چنانچه 
گزارشي تهيه شود، بايد به دادگاه 
ويــژه روحانيت بــرود و بايد از آن 
مرجع سؤال شود و طبق بررسي اي 
كه مــا داشــتيم، در اين خصوص 
پرونده  اي در دادســراي عمومي و 

انقلاب تهران تشكيل نشده است.
درپــي ايــن اظهــارات، نصرالله 
پژمان فر، نايب رئيس كميســيون 
اصل90 در پاســخ بــه اينكه چرا 
ســخنگوي قوه قضاييه اعلام كرده 
كه چنين شــكايتي هنوز به دست 
آنها نرسيده، به همشهري گفته بود: 
ما در كميسيون اصل90 شكايت را 
براي دادستاني كل ارسال كرده ايم 

نه دادستاني تهران. 
وي افزود: ســخنگوي قوه قضاييه 
هم گفتند »پرونده اي در دادسراي 
عمومي و انقلاب تهران تشــكيل 
نشده« كه درســت هم بود، چراكه 
ما شكايت را به دادستاني كل ارسال 

كرده ايم.
از ديگر سو، روز گذشته محمدجعفر 
منتظري، دادســتان كل كشور كه 
رياست دادگاه ويژه روحانيت را هم 
بر عهده دارد، در پاسخ خبرنگاران 
در مورد ترك فعــل دولت قبلي در 
مورد كرونا، پاســخ مشخصي نداد 
و با گفتن اين جمله كه »ان شاءالله 
بعدا پاسخ مي دهيم.« آن را به بعدا 

موكول كرد.

اتهامات روحانــي در گزارش 
مجلس

از مجموع گزارش هايي كه تا كنون 
نمايندگان از آنها ســخن گفته اند، 
فقط گزارش كميسيون بهداشت در 
صحن علني ارائه و در نهايت به قوه 
قضاييه ارجاع شد. اما موضوع اين 
گزارش و اتهامات نمايندگان عليه 
رئيس جمهوري ســابق چيست؟ 
گــزارش مجلس در مــورد دلايل 
شــكايت از حســن روحاني با اين 
مقدمه آغاز شده كه »عموم مردم 
ايران از عملكرد ستاد ملي كرونا و 

وزارتخانه ها و در رأس آن شــخص 
رئيس جمهور جنــاب آقاي دكتر 
روحاني در كنترل و درمان بيماري 

كرونا رضايت نسبي نداشته اند«. 
اين گــزارش در ادامه بــه مواردي 
اشــتباه  »تصميمــات  چــون 
رئيس جمهــور در ايــام پايانــی  
سال1399 و عادي انگاري وضعيت 
بيماري در نــوروز1400، برخورد 
ناشايست رئيس جمهور در مقابل 
هشــدارهاي نظارتي، بي توجهي 
رئيس جمهــور به تذكــرات وزير 
بهداشت، تغيير موضع رئيس جمهور 
پس از قرمز شــدن اكثر استان ها، 
نگاه خوش بينانه به خارج از كشور 
و عدم سرمايه گذاري اساسي روي 
توليد داخل، تصميمات نامناسب 
و متناقض ايشــان به عنوان رئيس 
ستاد و عملكرد بسيار ضعيف ايشان 
در مديريت واردات، توليد و توزيع 
واكســن كرونا« به عنوان اتهامات 
حسن روحاني در مقام رئيس ستاد 
ملي مقابله با كرونا مطرح و براي هر 
كدام به تفصيــل توضيحاتي آمده 

است.
در پايان اين گزارش هم با اشــاره 
بــه اينكه »در ســتاد ملــي كرونا 
اعضا فقط اظهارنظــر مي كنند اما 
رأي گيري نمي شود و رئيس جمهور 
جمع بندي مي كند، بنابراين اينطور 
نيست كه افراد متخصص در ستاد 
كرونــا بتوانند نظر خــود را با رأي 
به نتيجه برســانند، رئيس جمهور 
هر طــور كه بخواهــد جمع بندي 
مي كند و تصميم نهايي با ايشــان 
است.« تأكيد شده اســت كه »از 
آنجايي كه تصميمــات و اقدامات 
متناقض و غيركارشناسانه و حتي 
ترك فعل هاي صورت گرفته توسط 
ايشــان منجر به فــوت هموطنان 
عزيز و صدمــات عديــده جاني، 
مالي و روحي براي مردم شــده و 
نهايتــاً نارضايتي شــديد مردم از 
نظام مقدس جمهوري اسلامي را 
فراهم نموده اســت، لذا لازم است 
برخــورد قاطع و قانوني با ايشــان 

صورت گيرد.« 
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با وجود تمام طرح هاي اجتماعي و عمراني 
كه در پايتخت اجرا شده، حضور معتادان گزارش 

متجاهر همچنان تصوير آزار دهنده اي در 
شهر است. محور اصلي نخستين جلسه قرارگاه خدمات 
اجتماعي كه به ميزباني اســتانداري تهــران و با حضور 
مسئولان شــهري و انتظامي برگزار شد نيز برنامه ريزي 
براي اصلاح اين تصوير بود كه مرحله اول آن در 6 ماه اجرا 

مي شود.
به گزارش همشــهري، يكي از نكات مطرح شده در اين 
جلسه آمار هايي بود كه مسئولان از تعداد معتادان متجاهر 
تهران ارائه كردند و با يكديگر اندكي اختلاف داشــتند، 
اما همگي نشــان مي داد كه در پايتخت و حاشــيه هاي 
آن بيــش از 20هزار معتــاد وجود دارد. در اين جلســه 
همچنين شهردار تهران پيشــنهاد لغو ممنوعيت تردد 
شــبانه خودرو ها را مطرح كرد و از موافقت دستگاه هاي 

ديگر با آن گفت.
شهردار تهران در اين نشســت گفت: امروزه شهر تهران 
از يك آسيب بسيار جدي در حوزه مسائل اجتماعي رنج 
مي برد كه روح و روان شهروندان را جريحه دار و چهره شهر 
را زشت و غيرقابل تحمل كرده است. ريشه اين آسيب ها 
فراتر از شهر تهران است، اما براساس اجماع نظر مسئولان 
مرتبط با مسائل و معضلات اجتماعي مقرر شد تصميمي 
قاطع و جدي در حوزه رفع آسيب هاي اجتماعي در تهران 
اتخاذ شود. عليرضا زاكاني ادامه داد: در زمان تصدي پست 
شهرداري بيان كردم كه بايد توأمان دنبال تحول در روح 
و جسم شهر به صورت نرم افزاري و سخت افزاري باشيم. 
كلانشهر تهران در مسير ساختن يك الگو، نيازمند عبور 
از اين آسيب ها و گره گشــايي از اين مشكلات بزرگ در 
شهر و زندگي شهروندان است. بايد با فكر و اراده صحيح 
دســتگاه ها و بر محور مردم، دســت به دست هم دهيم؛ 

چراكه ستون فقرات كار شهروندان هستند.

شهردار تهران با بيان اينكه يكي از موضوعات مورد دغدغه 
مديريت شهري، آسيب هاي اجتماعي است، افزود: بنا شد 
كه با يك هم افزايي بين دستگاهي، بتوان در شهر تهران 
يك برنامه 4ساله  را دنبال كرد و در يك مقطع 3تا 6ماهه، 

چهره شهر از آسيب ها منزه شود.
او با تأكيد براينكه بايد در اين مســير به التيام ريشه هاي 
آســيب زا دقت كرد، گفت: نبايد شــاهد اين باشيم كه 
مديريت شهري يك شــرايط مقدماتي را فراهم كرده تا 
دوباره اين گروه از افراد به همان صورت پيشــين و بدتر 

به جامعه بازگردند.
شــهردار تهران درباره لغو ممنوعيت تردد شبانه، گفت: 
باتوجه به شــرايطي كه امروز در حوزه كرونا وجود دارد، 
تمامي اعضاي حاضر در جلســه گذشــته شوراي عالي 
ترافيك قائل به لغو اين ممنوعيت بودند. يكي از بندهاي 
مصوبه جلسه شوراي عالي ترافيك اين بود كه شهرداري 
پيشنهاد لغو ممنوعيت تردد شبانه در دوران كرونا را ارائه 

دهد تا از اين طريق هم در ستاد ملي كرونا پيگيري شود.

حل مسائل با همدلی بین دستگاه ها
استاندار تهران نيز در اين نشست گفت: بايد تلاش كنيم 
مشكلات آســيب هاي اجتماعي و مشــكلات تهران كه 
هر روز بيشتر مي شــود را با توان، ظرفيت و همدلي بين 

دستگاه ها و با فائق آمدن به آنها حل كنيم.
محسن منصوري افزود: اصلي ترين مسائل در اين جلسه 
آسيب هاي اجتماعي اســت و بايد وحدت نظر و همدلي 
بين دستگاه ها ايجاد شود. اولويت اين جلسه ارتقا و بهبود 
شاخص ها و كيفيت زندگي در تهران و اطراف آن است و 
از سوي ديگر استقرار ظرفيت هاي فرهنگي، علما، ارتقاي 
شاخص هاي حوزه فرهنگ، عدالت و معنويت و مباحث 

اجتماعي  نيز مطرح است.
او با اشــاره به تأكيد رئيس جمهور مبني بر به كارگيري 

همه دستگاه ها براي حل معضل اجتماعي افزود: تهران 
در ابعاد مختلف نيازمند توجه اســت و از نظر سرانه جزو 
محروم ترين نقاط اســت. حل برخي از مشكلات مانند 
مهاجرت در آن مسئله ملي اســت و اين درصورتي است 
كه سالانه 250 هزار نفر به جمعيت تهران اضافه مي شود. 
اگر به اين موضوع توجه لازم را نداشته باشيم، نمي توانيم 

پاسخگو باشيم.
منصوري اضافه كرد: از قبل زحمت هاي زيادي كشــيده 
شــده و در اين دوره كار بايد جدي تر و منسجم تر از قبل 
پيش برود تا تلاش هاي ما منجر به خدمت نهايي شــود. 
فرصت طلايي در اســتان تهران براي هم افزايي و اتفاق 
متعالي پيش آمده است. شهرداري در بعضي از موارد ذاتا 
مسئوليتي ندارد و داوطلبانه و فعالانه اعلام حضور كرده 
است. البته در گذشته به دليل اينكه ارتباط دستگاه هاي 
حاكميتي و شــهرداري وثيق و هماهنــگ نبوده، نتايج 

مطلوب و دلخواه به دست نيامده است.
او با بيان اينكه نيــروي انتظامي آمادگي خــود را براي 
جمع آوري معتادان در 2هفته اعلام كرده اســت، گفت: 
درباره حل مشــكل 21هزار معتاد متجاهــر توان لازم 
وجود دارد و بايد در يك زمان منطقي اين مشــكل حل 
شود و آنها را به چرخه اجتماع برگردانيم. سنت در نظام 
جمهوري اســلامي اين اســت كه قدردان زحمات افراد 
قبلي باشيم و كاســتي ها را رفع كنيم. وقتي صحبت از 
تهران الگو مي كنيم اين شهر الگو شاخص ها، مولفه ها و 
زيرشاخه هايي دارد كه بايد تبيين شود. استاندار توضيح 
داد: فرمانداري هاي شهرستان هاي اطراف تهران نيز بايد 
در اجراي اين طرح حضور داشته باشند. گاهي اوقات مرز 
تهران و شهرستان ها يك كانال و خيابان است و مسائل 
مختلف به هم گره خورده اســت. بايد يــك هماهنگي 
بالادســتي اتفاق بيفتد و تقســيم كار انجام شود و براي 
بخشــي از آن دبيرخانه ها و كارگاه هاي عملياتي شكل 
بگيرد. اجراي اين طرح كار بسيار وسيعي است كه بايد با 

اولويت بندي شروع كنيم.
منصوري ادامه داد: پاشنه آشيل طرح هاي گذشته مربوط 
به اراده و استمرار آن بود و با تغيير مديريت طرح ها ادامه 
پيدا نمي كرد و ما در اين دوره بابت استمرار و هزينه هاي 
آن فكر كرديم. همچنين در بحث تعامل و حسن همكاري 

بين دستگاه ها و شهرداري، ضعف داشتيم.

او عنوان كرد: آسيب هاي اجتماعي امروز يكي از مسائل 
مهم و توجه به حاشيه شهر نيز يكي از اولويت هاست. البته 
آســيب هاي اجتماعي گاهي اوقات در متن شهر بيشتر 
است؛ مثلا موضوع طلاق در مناطق برخوردار بيشتر است. 
منصوري افزود: همچنين بايد دبيرخانه اي ذيل معاونت 
سياسي اجتماعي اســتانداري شــكل بگيرد و اقدامات 
عملياتي شــود. دبيرخانه ديگــري در معاونت امنيتي و 
علاوه بر ايــن يك دبيرخانه در شــهرداري ناظر به نقاط 
بحراني شكل بگيرد. پشتيباني دستگاه هاي اجرايي به ويژه 
شهرداري از اين موضوع بسيار اهميت دارد؛ به طوري كه 
محور كاري ميداني در سطح شهر تهران برعهده شهرداري 
باشد. زحمت اصلي در شهر تهران بر عهده شهرداري است 
و ما بايد كمك كنيم كه در اين دبيرخانه ها و كارگروه ها 
جلسات هفتگي و مستمر شكل بگيرد. اين جلسات بايد 
هر 3ماه يك بار برگزار شــود. همه ايــن اقدامات بايد به 
موازات و به صورت همزمان، عينا در سطح شهرستان هاي 
اطراف تهران نيز اتفاق بيفتد. همچنين اقدامات ما نبايد 
وجهه امنيتي پيدا كند و بايد يك كار اجتماعي باشــد. 

اســتاندار تهران گفت: عزم همه دوســتان اين است كه 
در مرحله اول با اولويت شــهر تهــران، ظرف مدت 6 ماه 
معضلاتي نظير كودكان كار و خياباني، متكديان و معتادان 
متجاهري كه منجر به آزردگي خاطر شهروندان تهراني و 
حومه شده اند را برطرف كنيم. كمترين كار در اين حوزه 
جمع آوري اســت و در برنامه 6ماهه تا يك ســاله شامل 
نگهداشت، بازاجتماعي كردن، بازتواني و ايجاد اشتغال 
است تا اين افراد مجدد به دامان آسيب اجتماعي برنگردند؛ 
مثلا 10هزار تخت يا محل درمان كم داريم، اما با كمك 
همه دستگاه ها اين مشكل حل خواهد شد. جمع آوري و 
نگهداشت حداقل تدبير است. منتهي بعد از آن بايد چه 
كرد؛ امروز گفتيم كه بايد اين افراد حفظ شوند و سپس در 
چرخه اشتغال مشغول به فعاليت شوند. بلافاصله پس از 
رهايي و پاك شدن اين عزيزان بايد يك شغل مناسب براي 
آنها ايجاد شود؛ در غير اين صورت دوباره به چرخه آسيب 
اجتماعي بازمي گردند. او گفت: بايد به موازات اجراي اين 
طرح فرهنگسازي  نيز شكل بگيرد تا علاوه بر بخش سلبي، 

در بخش ايجابي، فرهنگسازي  انجام شود.

نخستين جلسه قرارگاه خدمات اجتماعي به ميزباني استانداري تهران برگزار شد 

چهرهتهرانازآسيباجتماعيپاكميشود
  عليرضا زاكاني: پيشنهاد لغو ممنوعيت تردد شبانه را براي بررسي در ستاد ملي كرونا ارائه خواهيم داد

 محسن منصوری: فرصت طلايي در استان تهران براي هم افزايي و اتفاق متعالي، پيش آمده است

استاندار تهران:
      تهران از نظر سرانه جزو محروم ترين نقاط است و سالانه ۲۵۰ هزار نفر به جمعیتش  اضافه مي شود.
     عزم همه اين است كه در مدت زمان ۶ ماه معضلاتي نظیر كودكان كار و خیاباني، متكديان و معتادان 

متجاهري كه منجر به آزردگي خاطر شهروندان تهراني و حومه شده اند را پاك كنیم.

شهردار تهران:
     بايد توأمان دنبال تحول در روح و جسم شهر به صورت نرم افزاري و سخت افزاري باشیم. 

    ستون فقرات گره گشايي از مشكلات بزرگ تهران، شهروندان هستند. 

ث
مك

پیوستگي مشكلات شهر و استان  تهران
مديران دســتگاه هاي مختلف در نخستين جلســه قرارگاه خدمات 
اجتماعي نظراتشان را درباره چگونگي رسيدگي به مشكلات بيان كردند 

كه به طور خلاصه در ادامه می خوانيد. 

   مهدي چمران، رئیس شوراي شــهر تهران: طبق تجربيات 
گذشته، موضوعات اســتان تهران و شــهر تهران درهم تنيده است و 
جداشدني نيست و حتي به استان البرز هم مرتبط مي شود. اگر فقط به 
پايتخت بسنده و استان هاي ديگر را فراموش كنيم، اين كار سبب انتقال 
موج جمعيت به تهران مي شود؛ از اين رو ارتباطات بين شهري بسيار مهم 
است. فراتر از اين، حركت هايي كه در استان انجام مي شود، ممكن است 
جاذب جمعيت باشد. مسائل اقتصادي ريشه بسياري از مشكلات است 

و اگر مسائل اقتصادي حل نشود، تلاش ها به نتيجه قطعي نمي رسد.

    عیسي فرهادي،  فرماندار تهران: بين 1۷ تا 20 هزار معتاد و 2 
تا 3 هزار متكدي در شهر تهران داريم كه بايد آنها را به 2دسته داخلي 
و خارجي و 2طيف كودكان و بزرگسالان تقسيم بندي كنيم. اگر فضا 
براي آنها ناامن شود، تعداد آنها به 200 نفر رسوب مي كند. طرح قرارگاه 
خدمات اجتماعي در سال ۹3 توسط شهرداري پيشنهاد شد و بعد از 
اصلاحات مختلــف نهايي و مجتمع فوريت هــاي اجتماعي در تهران 
با مشاركت 1۷دســتگاه ايجاد شــد و در اين طرح لازم است دانشگاه 
علوم پزشكي، پزشكان، مددكاران بهزيستي، نيروي انتظامي، قاضي  و 

معاونان دستگاه هاي مربوطه نيز حضور داشته  باشند. 

    سردار حسین رحیمي، فرمانده انتظامي تهران بزرگ : حدود 
23هزار معتاد در استان تهران داريم. عمده مشكل ما در زمينه مشكل 
موادمخدر 2موضوع است كه تا حل نشود، اقدامات ما اثربخشي لازم را 
نخواهد داشت؛ يك مورد برطرف كردن و حذف بستر هاي آسيب هاي 
اجتماعي موجود در تهران است كه بخش زيادي از معتادان بنا به دلايل 
مختلف از شهرستان ها به تهران مهاجرت مي كنند و موضوع دوم اصلاح 
فرايند است. در گذشته كارهاي فراواني براي حل مشكل آسيب هاي 
اجتماعي انجام گرفته، اما مشكل اين اســت كه اين افراد بعد از مراكز 
بازپروري دوباره به اعتياد برمي گردنــد. در زمينه معتادان و كودكان 
خياباني، دســتگيري و جمع آوري در حوزه وظايف پليس اســت، اما 

آزادسازي بر عهده پليس نيست.

    احمد نــادري، نماينده مردم تهران در مجلس شــوراي 
اسلامي: مسئله آسيب هاي اجتماعي پيچيدگي خاص خود را دارد. 
چند تجربه شكست خورده را در تهران در بحث جمع آوري و ساماندهي 
معتادان در هرندي داشــتيم. بايد به صورت فوري فكري به حال فقر 
كرده و چرخه آن را براي كنترل آســيب هاي اجتماعي كنترل كنيم. 
همچنين مردمي سازي  و پاي كار آوردن ظرفيت هاي مردمي نيز بسيار 
مهم است. با اضافه كردن ســازمان هاي مردم نهاد و خيريه ها در كنار 
رويكرد هدايتگر بخش دولتي، در حل اين مشكل موفق تر خواهيم بود. 
بايد حداقل هاي زندگي انساني را براي اين افراد فراهم كنيم تا از اين 

چرخه نجات پيدا كنند.  

۵۵درصدمعتادانمتجاهركشورازاستانتهرانخدماتميگيرند
سیدعباس جواهري، معاون سیاسي و اجتماعي استاندار تهران:  ۲۱ هزار معتاد متجاهر داريم و حدود ۵۵ درصد 
معتادان متجاهر كل كشور از اســتان تهران خدمات دريافت مي كنند. همچنین ۴ هزار و ۵۰۰ نفر از معتادان را به 
سبب موانع قانوني نمي توان در مراكز پذيرش كرد كه با استفاده از ظرفیت هاي قانوني مجلس بايد اين موارد را حل 
كنیم. هم اكنون ۱۲هزار نفر معتاد متجاهر در مراكز گوناگون حضور دارند. در اين بین، ۲ هزار تخت خالي است و با 
توجه به تعداد معتادان كمبود ظرفیت ما بین ۶هزار تا ۷هزار تخت است كه بايد برنامه ريزي شود و ظرفیت سازي  

صورت گیرد.
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موتورسیكلت ها ســهم ۱۰درصدي در تولید تمامي 
ذرات آلاينده هوای تهــران دارند؛ درحالي كه آمار 
نشان مي دهد مراجعه ســالانه اين وسیله نقلیه به 
مراكز معاينه فني در پايتخت نزديک به صفر است. 
به همین منظور شهرداري به دنبال اجراي طرحي با 
همكاري پلیس راهور است كه براساس آن، در بخش 
جلويي موتورها هم پلاك شهرباني نصب شود تا رصد 
آنها از نظر داشتن معاينه فني و آلايندگي، امكانپذير 
شود. تهران حدود ۱۱خط مكانیزه معاينه فني ويژه 
موتورســیكلت دارد. در اين بین، مديرعامل ستاد 
مركزي معاينه فني خودروهاي تهران با ابراز نگراني از 
آمار مراجعه نزديک به صفر موتورسیكلت ها به مركز 
معاينه فني به همشهري گفت: »حدود ۲.۵ تا 3میلیون 
موتورسیكلت در شهر تردد مي كنند كه بخش عمده 
آن مربوط به مشاغل موتوري است. تعدادي از اين 
موتورها به دلیل فرسودگي يا كاربراتوري، استاندارد 
لازم را ندارنــد و با مراجعه به مراكــز معاينه فني، 
به طور قطع برگه معاينه فنــي را دريافت نخواهند 
كرد و از طرفي چون گواهي معاينه فني اين وسايل 
نقلیه طبق ضوابط قانوني كنترل نمي شود، راكبان 
مراجعه به مراكز معاينه فني موتور سیكلت را جدي 
نمي گیرند.« حسین مقدم به مراجعه ۱3موتورسیكلت 

در مهرماه سال جاري اشــاره كرد و گفت: »  ۱۱خط 
مكانیزه موتورسیكلت به دلیل مراجعه بسیار اندك 
موتورسواران به مراكز براي تهران زياد است. اضافه 
شــدن خطوط معاينه فني موتورســیكلت هزينه 
هنگفتي دارد و تا زماني كه تقاضا مانند خودروها به 
اين مراكز نباشد نیازي به اضافه شدن خطوط معاينه 
فني مكانیزه در ساير مراكز شــهر نیست. راكبان 
موتورسیكلت آگاه باشــند كه با اخذ گواهي معاينه 
فني مي توانند وسیله نقلیه خود را از منظر آلايندگي 
و داشتن ايمني كنترل كرده و در پاكیزگي هواي شهر 
و حفظ ســلامت جان خود و ديگران نقش بسزايي 

داشته باشند.« 

نیاز شهر به رصد سیستمی موتورسیكلت ها با  
دوربین هاي هوشمند

مديرعامل ســتاد مركزي معاينه فني خودروهاي 
تهران درباره الزام دريافــت برگه معاينه فني براي 
موتورســیكلت ها و طرحي كه براي اين موضوع در 
دست بررسي اســت، گفت: »راكبان موتورسیكلت 
براي تــردد در خیابان هاي شــهر بايــد ملزم به 
داشــتن برگه معاينه فني شــوند. براي تفكیک 
موتورســیكلت هاي داراي برگه معاينه فني يا فاقد 
مجوز نیاز به تعامل پلیس راهور در اصلاح آيین نامه 
تک پلاكي موتورسیكلت ها و راه اندازي پايش توسط 

دوربین هاي مكانیزه در شهر است.« 

ممانعت از تردد موتورســیكلت هاي بدون معاينه 
فني در شهر

آلايندگي بالاي موتورسیكلت ها در حالي است كه 
براساس مصوبه ديروز در نشست هماهنگي شرايط 
اضطرار از تردد موتورسیكلت ها و خودروهاي فاقد 

معاينه فني جلوگیري مي شود.
زهره عبادتي، معاون محیط زيســت استان تهران 
در نشست هماهنگي اضطرار آلودگي هواي تهران 
گفت: »مصوب شدكه همه دستگاه هاي عضو كارگروه 
ضمن لحاظ وظايف مشــخص شده در دستورالعمل 
اعمال ممنوعیت ها و محدوديت هاي موقت زماني، 
مكاني و نوعي، در شرايط اضطرار آلودگي هوا مربوط 
به وضعیت نارنجي يا همان ناســالم براي گروه هاي 
حساس، نسبت به اجراي مصوبات و تصمیمات اتخاذ 
شــده اقدام لازم را انجام دهند. جلوگیري از تردد 
كلیه موتورســیكلت ها و خودروهاي دودزا و فاقد 
معاينه فني توسط پلیس راهور و كاهش زمان درجا 
روشن بودن اتوبوس هاي درون شهري در پايانه هاي 
حمل ونقل از سوي شهرداري تهران از ديگر تصمیمات 

اين نشست بود.«
او افــزود:  »در ايــن جلســه همچنیــن مقرر 
شــد نظارت بیشــتري بــر مراكــز معاينه فني 
خودروهاي ســبک و ســنگین توســط اداره كل 
 حفاظت محیط زيست استان و شــهرداري تهران 

صورت پذيرد.«

  موتورسيكلت ها سالانه 147هزار تن آلاينده گازي دارند كه معادل 21درصد سهم 
آلاينده هاي گازي كل تهران است 

  ذرات روزانه معلق تهران 1000تن است كه موتورسيكلت ها سهم 10درصد از 
اين ميزان را دارند 

   موتورهاي انژكتوري 0.1كاربراتوري آلودگي توليد مي كنند

 براساس آمار
شركت كنترل كيفيت هواي تهران

 ازدياد آلايندگي هوا، كاهش ايمني، افزايش تصادفات شهري، 
خسارت به تجهيزات شهري، ايجاد آلودگي صوتي

آسيب موتور سيکلت هاي غيراستاندارد به شهر 

مراجعه اول 10 هزار تومان و مراجعه مجدد 2 هزار تومان

تعرفه های معاینه فنی مکانيزه

فرايند انجــام معاينه فنــي و حــدود مجاز قبولــي در آزمون ها براســاس 
مصوبــات و دســتورالعمل هاي مراجــع ذي صــاح و داراي تكليــف قانوني 
اســت. براســاس آيين نامه اجرايي ماده۸ قانون هواي پاك زمان رسيدن 
به مرز سن فرسودگي براي موتورســيكلت هاي كاربراتوري 5سال و براي 

موتورسيكلت هاي انژكتوري ۶سال است.

  حداقل استاندارد  ایمني   موتورسيکلت 

   هزينه بر بودن     زمان بر بودن   اجرا نشدن قانون هواي پاك براي الزام 
دريافت برگه معاينه فني موتورسيكلت )ماده 3-5-1(

 دلایل عدم تمایل موتورسوران
 به دریافت برگه معاینه فنی

  سراج: ميدان رسالت، خيابان فرجام، خيابان سراج، جنب پمپ گاز
  الغدير:  يافــت آباد بلوارالغدير، روبه روي بيمارســتان، شــهداي 

يافت آباد 
  شــقايق:  بزرگراه  آزادگان، بالاتر از ميدان ميــوه و تره بار مركزي، 

بلوار شقايق
  نيايش: بزرگراه همت، بلوار اشــرفي اصفهاني )مســيرجنوب به  

شمال(، بعد از بزرگراه نيايش، خيابان هفتم
  آبشناسان: تقاطع بزرگراه آبشناسان و بلوار شاهين شمالي

  زمان آباد:  شــهرري، كمربندي دوم تهران، نرسيده به ميدان غني 
آباد، خيابان شهداي زمان آباد

نشاني مراكز معاینه فني  مکانيزه موتورسيکلت در پایتخت
5مركز معاینه فني مکانيزه با دو خط مکانيزه و یك مركز معاینه خصوصي 

    زهرا كريمی 
خبر نگار

تعداد مراجعه 
موتورسيكلت ها به 
مراكز معاينه فني 

تهران

   1397
1398200

دستگاه
1399500

دستگاه

7ماهه 
154نخست

دستگاه
1400

همه قطعات وسايل نقليه موتوري از 2منظر آلايندگي و ايمني مورد كنترل 
و بررسي قرار مي گيرند. آزمون هاي معاينه فني موتورسيكلت ها در مراكز 
معاينه فني به 2 بخش تقسيم مي شود. بخشــي از آزمون ها با استفاده از 
تجهيزات و بخشــي از آن به صورت چشمي توسط كارشناســان اين مراكز 
انجام مي شود. كنترل وضعيت آلايندگي و آزمون صحت عملكرد سيستم 
ترمز توســط تجهيزات تمام مكانيزه مورد ارزيابي قــرار گرفته و وضعيت 
ســامت كاركرد چراغ هاي اخطار، ســامت زين، آينه روي فرمان، وضعيت 
پدال هاي ترمز و كاچ، لاســتيك ها، گاردهاي جانبي و... به صورت چشمي 
كنترل مي شــوند. موتورســيكلت ها در صورت قبولي در آزمون ها موفق 
به اخذ گواهي معاينه فني با اعتبار يكساله مي شوند و درصورت مردودي 
به مدت 14روز فرصت دارند تا نســبت به رفع ايراد و بازگشت مجدد به 

مركز جهت آزمون بخش داراي نقص اقدام كنند.

 چه قطعاتي از موتورسيکلت 
معاینه فني مي شود؟
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براساس آمار پليس راهور تهران، بيش از 4ميليون موتور سيكلت 
در تهران  وجود دارد كه 3ميليون آنها فعال هستند 

توليد آلودگي موتورســيكلت هاي كاربراتــوري حدود 15گرم 
بر كيلومتر است)اســتاندارد يورو 3حدود 2گرم بر كيلومتر (

)استاندارد يورو 2حدود 2.7گرم بر كيلومتر(

سال13۸0 نخســتين مركز معاينه مكانيزه كشور براي معاينه فني 
وسايل موتوري اعم از موتورسيكلت تا وسايل سنگين راه اندازي شد

موتور سيكلت هاي كاربراتوري هر 100كيلومتر 3ليتر بنزين 
مصرف مي كنند

موتورسيكلت هاي كاربراتوري حداقل 5برابر يك خودروي با 
استاندارد يورو 2آلايندگي دارند

طبق مصوبات و ضوابــط قانوني دوره معاينه فني انواع وســايل نقليه 
شخصي يكساله است. طبق قانون هواي پاك دوره معافيت انجام معاينه 
فني، از زمان توليد، براي وسايل نقليه شخصي 4 سال است و پس از 
سپري شدن اين زمان بايستي سالي يك بار نسبت به انجام معاينه فني 

وسيله نقليه خود اقدام كنند.

   زمان مراجعات موتورسيکلت ها 
به مراكز معاینه فني مکانيزه

خط پایانِ تردد موتورسیکلت هاي دودزا 
حدود 2/5 تا 3ميليون موتورسيكلت كار در معابر تهران تردد دارد كه با الزام مراجعه آنها 

به مراكز معاينه فني مكانيزه، ايمني افزايش و آلايندگي هوا كاهش مي يابد

جمعآوريمعتادانمتجاهرغيرضربتیباشد
محمدامین توكلي زاده، معاون امور فرهنگي و اجتماعي شهرداري تهران:  در سال ۱3۹۷ جمعیت معتادان متجاهر ۱۰ 
هزار نفر بود كه اين آمار امروز به ۲۱ هزار نفر رسیده و اين  مسئله نشان مي دهد يک جاي كار ما ايراد دارد. در جمع آوري 
معتادان بايد دقت شود؛ چراكه خیلي از اين افراد از جمع آوري لطمه خوردند و لازمه اين اقدام ورود غیرضربتي است. 
مناطق بحراني در بحث آسیب هاي اجتماعي مشخص است و بايد به ۵ تا ۸ منطقه حساس به موضوع معتادان متجاهر 
به صورت ويژه نگاه شود. ممكن است ۹۶ درصد از معتادان يک سوله بازگشت به اعتیاد داشته باشند، اما اگر اصلاحات 

و اقدامات را در مورد خانواده آنها نیز انجام دهیم، شاهد كمترين بازگشت به اعتیاد خواهیم بود.
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نماينــدگان مجلس در نشســت علني  بورس
ديروز پس از ارائه گزارش كميســيون 
اقتصادي مجلــس درخصوص تحولات 
بازار سرمايه، با درخواســت اين كميسيون براي طرح 
تحقيــق و تفحص از عملكرد ســازمان بورس و اوراق 
بهادار موافقــت كردند؛ طرحي كه در آن ادعا شــده 
عدم رعايت تشريفات قانوني در نحوه دعوت و تشكيل 
جلسات رسمي شوراي عالي بورس و اوراق بهادار منجر 
به ممانعت از اعمال نظــارت مجلس بر اجراي قانون و 

وقوع برخي تخلفات شده است.
به گزارش همشهري، سايه پررنگ دولت و وزارت اقتصاد 
بر ســازمان بورس به قدري است كه در مقاطع مختلف 
تحولات آن را از چارچوب قانون خــارج مي كند. حالا 
نمايندگان مجلس در رســيدگي به بازاري كه حواشي 
بسيار زيادي براي آن ايجاد شده، طرح تحقيق و تفحصي 
را آغاز كرده اند كه قرار اســت به حساب يقه سفيدهاي 
بورس رســيدگي كنــد و معلوم نيســت اعتراضات و 
مطالبات ســهامداران از اتفاقات يك سال گذشته بازار 

را نيز در بر مي  گيرد يا نه.
در گزارش كميســيون اقتصادي مجلس درخصوص 
تحولات بازار سرمايه و طرح تحقيق و تفحص از عملكرد 
سازمان بورس و اوراق بهادار، به اين نكته اشاره شده است 
كه به دليل اهميت بورس و حضور مردم در اين بازار، 2نفر 
از نمايندگان مجلس به عنوان ناظر در شوراي عالي بورس 
و اوراق بهادار عضويت دارند تا با رعايت ماده 216 قانون 
آيين نامه داخلي مجلس بر حسن اجراي قوانين و تحقق 

اهداف و عملكرد اين بازار نظارت كنند. 
در ادامه نيز به نقش رئيس سازمان بورس به عنوان يكي 
از اركان مؤثر در مديريت بازار ســرمايه اشاره شده كه 
در مناصب مهمي همچون دبيري شوراي عالي بورس 
و اوراق بهــادار و رئيس هيأت مديره ســازمان بورس 
اوراق بهادار، نقشي بي بديل در نظارت، تصميم سازي و 
تصميم گيري حوزه بازار سرمايه ايفا مي كند و با توجه به 
وظايفي كه در تنظيم اركان بازار دارد از حساسيت بالايي 
برخوردار است. به همين دليل در قانون شرايط احراز و 
ضوابط انتخاب متصدي اين پست سازماني تعريف شده 
است.  در حقيقت يكي از اصلي ترين مسائلي كه در اين 
گزارش به آن پرداخته شــده، تخلف در انتصاب رئيس 
سازمان بورس بوده است؛ اما آيا اين رسيدگي ها مي تواند 

بهره اي هم براي مالباختگان بورس داشته باشد؟

انتصاب غيرقانوني رئيس
در گزارش كميسيون اقتصادي مجلس اعلام شده كه 
در پي تقاضا و پذيرش اســتعفاي آقاي حسن قاليباف 
اصل از رياســت ســازمان بورس و اوراق بهادار، وزير 
امور اقتصادي و دارايي بدون رعايت تشــريفات قانوني 
و بدون توجه به شــرايط احــراز تصدي ايــن جايگاه 
حســاس مديريتي، گزينه موردنظر خود را در جلسه 
7بهمن 1399شــوراي عالي بورس اوراق بهادار مطرح 
كرده و باوجود تذكر عضو ناظر مجلس به مغايرت شكلي 
و ماهوي اين اقدام، به اخــذ رأي، انتخاب، صدور حكم 
و معارفه رئيس جديد ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
پرداخته اســت. ازآنجا كه تشكيل جلســات شوراها و 
مجامع عالي كه داراي عضو ناظر مجلس هستند، تابع 
تشــريفات قانوني موضوع مــاده 216 قانون آيين نامه 
داخلي مجلس اســت. همچنين تصدي سمت رياست 
ســازمان بورس و اوراق بهادار منوط به احراز شــرايط 
تصريح شده در قانون بوده؛ گزارش عضو ناظر مجلس در 
جلسه فوق العاده كميسيون اقتصادي مجلس كه 2روز 
بعد از معرفي گزينه موردنظر برگزار شد، مطرح شده و با 
احراز موارد استنكاف و تخلف از قانون، اعمال ماده 234 
قانون آيين نامه داخلي مجلس به تصويب رسيد. پس از 
ارجاع هيأت رئيسه، در جلســه مورخ 12بهمن1399 
كميسيون اقتصادي مورد رسيدگي قرار گرفت و موارد 
تخلف اعلامي در گــزارش ناظر مجلس و تقاضاي ماده 

234وارد شناخته شد.

شــرايط ثبت نام مســكن دولتــي همان  مسكن
3شرطي است كه در قانون آمده و مجردها 
جز در 3مورد اســتثنايي مجاز به دريافت 
مســكن دولتي نيســتند امــا وزارت راه و شهرســازي 
پيشنهادي ارائه داده تا مجردها بتوانند به شرط تأهل در 
زمان تحويل واحد مســكوني، در نهضت ملي مســكن 
ثبت نام كنند كه البته هنوز اين پيشــنهاد نيز به تصويب 

نرسيده و احتمال تصويب آن نيز ناچيز است.
به گزارش همشهري، شــايعه اي كه در مورد آزادشدن 
ثبت نام مجردان در نهضت ملي مسكن به راه افتاده درست 
نيست و براساس قوانين فعلي، به جز بانوان خودسرپرست 
بالاي 35ســال، نخبگان علمي و افراد معلول جسمي و 
حركتي، ثبت نام هيچ مجردي در مسكن دولتي پذيرفته 

نخواهد شد.

3 شرط و 3 استثنا
در 4دهه اخير، همواره 3شــرط اصلــي براي تخصيص 
يارانه هــاي دولتي در حوزه مســكن مطرح بــوده و در 
طرح هاي مسكن مهر، مسكن ملي و قانون جهش توليد 
مسكن نيز اين 3شرط مدنظر قرار گرفته است. براساس 
ماده يك آيين نامه اجرايي قانون ساماندهي و حمايت از 
توليد و عرضه مسكن، افراد فاقد مسكن به 3شرط مشمول 
دريافت مسكن دولتي يا تسهيلات يارانه اي موضوع اين 
قانون هستند. شرط اول، متأهل يا سرپرست خانواربودن 

متقاضي است كه البته در آخرين ويرايش هاي قانون، 3  
اســتثنا براي ثبت نام مجردان مطرح شده و براساس آن 
زنان خود سرپرست مشــروط به داشتن حداقل 35سال 
سن، نخبگان علمي با معرفي بنياد ملي نخبگان كشور و 
افراد معلول جسمي و حركتي با دارا بودن حداقل 20 سال 
سن و با معرفي سازمان بهزيستي كشور مي توانند نسبت 

به ثبت نام و تحويل مسكن دولتي اقدام كنند. 
در اين ميان، وعده هاي مسكني مطرح شــده در كارزار 
انتخابات رياســت جمهوري در مورد تســهيل مسكن و 
ازدواج جوانان باعث شد مطالبه اي براي ثبت نام مجردان 
در مسكن دولتي و زمينه ســازي براي ازدواج آنها شكل 
بگيرد و وزارت راه و شهرسازي نيز پيشنهادي براي اصلاح 
قانون جهش توليد مســكن به منظــور ثبت نام مجردان 
به شــرط ازدواج تا زمان تحويل ارائــه داد كه البته هنوز 
مورد موافقت قرار نگرفته اســت اما باعث شــده شايعه 
آزاد شدن ثبت نام مجردان در مســكن دولتي به صورت 
گسترده اي منتشــر شــود. حالا وزارت راه و شهرسازي 
با صدور اطلاعيه اي، ضمن تشــريح شــروط استثنايي 
مجردان براي دريافت مســكن دولتي، اعلام كرده است 
ساير مجردها امكان ثبت نام مسكن دولتي ندارند؛ گرچه 
اين وزارتخانه همچنان پيگير پيشــنهاد خود براي حل 
اين مشكل است. 2شرط ديگر مشمولان مسكن دولتي 
نيز اين است كه سرپرســت خانوار متقاضي و افراد تحت 
تكفل او از تاريخ 22 بهمــن 1357 از هيچ يك از امكانات 

روز گذشــته برخي در شبكه هاي  انرژی
اجتماعي شايعه كرده بودند كه در 
نتيجه حمله سايبري هفته گذشته به 
جايگاه هاي ســوخت، ســهميه بنزين كارت هاي 
سوخت مردم حذف شده كه پيگيري هاي همشهري 
از وزارت نفت نشان مي دهد كه اين نوع خبرسازي ها 
با هدف ايجاد حاشــيه و دامن زدن به نگراني مردم 
صورت گرفته است. خبرنگار ما  كه به چند جايگاه 
عرضه سوخت در سطح تهران مراجعه كرده  بود، هم 
مي گويد: هيچ مشكلي براي سهميه بنزين موجود 
در كارت هاي سوخت ايجاد نشده و اطلاعات آن از 

حملات سايبري در امان مانده است.
اين گزارش مي افزايد: پــس از يك هفته به تدريج 
اكثر جايگاه هاي سوخت به وضعيت عادي برگشته و 
مردم هم در حال استفاده از آنها هستند. حتي امكان 
پرداخت غيرنقدي و با استفاده از كارت بانكي هم 
در همه جايگاه ها ايجاد شــده و نيازي به پرداخت 

پول نقد نيست.
روز گذشــته شــخصي در حســاب توييتري اش 
نوشته بود كه اطلاعات سامانه سوخت پاك شده؛ 
يعني هرچه در كارت ســوخت ذخيره داشــتيد، 
علي الحساب پر! او همچنين مدعي شده بود كه 6روز 
پس از وقوع حمله سايبري به جايگاه هاي سوخت، 
مصطفي نخعي، سخنگوي كميسيون انرژي مجلس 
تأييد كرده كه بر اثر اين حمله ســايبري اطلاعات 

سرورهاي جايگاه ها بلافاصله حذف شده است.
اين در حالي است كه سخنگوي كميسيون انرژي 
مجلــس گفته بــود: در پي اين حملــه، بلافاصله 
اطلاعات سرور جايگاه ها جذب شده و ضمن بروز 
مشكلات در جايگاه ها، موجب قطع ارتباط جايگاه ها 

با مركز داده سامانه هوشمند سوخت شده بود.
مصطفي نخعي در گفت وگو با خانه ملت با اشــاره 
به جلسه روز دوشــنبه كميسيون انرژي مجلس با 
حضور مديرعامل و مدير پخش شركت ملي پالايش 
و پخش فرآورده هاي نفتي، مديرسامانه هوشمند 
سوخت اين شركت، مديراني از ســازمان پدافند 

كشــور و نمايندگاني از تعدادي از دســتگاه هاي 
نظارتي اظهار كرد: با توجه به توضيحات مسئولان 
حاضر در جلسه، اظهارنظر درخصوص اينكه حمله 
سايبري به سامانه سوخت كشور از چه طريقي اتفاق 
افتاده فعلا مقدور نيست و نيازمند كار كارشناسي 
بيشتر است اما پر واضح اســت اين حمله صورت 

گرفته است.
به گفتــه اين نماينــده مجلس، مســئولان هنوز 
در حــال پيگيري علــت وقوع حادثه هســتند و 
سامانه هوشمندسازي ســوخت نياز به نوسازي و 
به روزرســاني دارد. ســخنگوي كميسيون انرژي 
مجلس شوراي اســلامي با تأكيد بر اينكه ارتقای 
اين ســامانه در تمامــي ابعاد همچــون امنيتي، 
ســخت افزاري و ارتباطي ضروري است افزود: به 
همين دليل مقرر شــد ضمن تشكيل كميته اي با 
محوريت كميســيون جهت دنبال كردن موضوع 
تا كشف علت اين حمله سايبري، برنامه مشخص 
و زمانبندي شــده اي ارائه شود تا اطمينان حاصل 

كنيم كــه در آينــده از اين محل مشــكل پيش 
نخواهد آمد.

پيگيري همشهري از يك شايعه
خبرنگار همشهري كه طي روزهاي اخير وضعيت 
جايگاه هاي سوخت را پس از حمله سايبري رصد 
كرده، مي گويد: شايعه حذف سهميه بنزين موجود 
در كارت سوخت درست نيست و دست كم مراجعه 
حضوري به برخي جايگاه هاي سوخت در سطح شهر 
تهران و پيگيري از برخي شهرســتان ها هم نشان 
نمي دهد كه تغييري در سهميه بنزين ايجاد شده 
باشد. فاطمه كاهي، سخنگوي شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي ايران هم در گفت وگو با خبرنگار 
ما تأكيد كرد: متأسفانه با وجود تلاش شبانه روزي 
كارشناسان و تكنسين هاي اين شركت و بازگشت 
وضعيت دست كم 3500جايگاه به وضعيت عادي، 
همچنان اين شــايعات مطرح مي شود درحالي كه 
واقعا شايعه است و هيچ تغييري در سهميه بنزين 

ذخيره شده در كارت هاي سوخت ايجاد نشده است. 
وي بار ديگر اطمينان داد كه شايعه افزايش قيمت 
بنزين هــم صحت ندارد و تكذيب مي شــود. يك 
مقام آگاه در وزارت نفــت هم به خبرنگار ما گفت: 
به نظر مي رســد هدف نخســت حمله سايبري به 
جايگاه هاي ســوخت، تشــديد نارضايتي مردم و 
ايجاد اختلال در خدمت رســاني مردم بوده كه به 
اين ترتيب اعتراض هايي در ســطح كشور صورت 
گيرد كه خوشبختانه با هوشــياري مردم و تلاش 
براي برگرداندن جايگاه ها اين توطئه خنثي شــد. 
وي هدف دوم را ايجاد جــو رواني منفي و كاذب از 
ســوي برخي افراد خاص عنوان كرد و افزود: البته 
همچنان سياست مخالفان اين است كه با انتشار 
شايعه ها و خبرهاي جعلي، به جوسازي خود ادامه 
دهند كه انتظار مي رود نهادهاي قضايي و امنيتي 
نسبت به ريشه اينگونه شايعات حساسيت به خرج 
داده و با برهم زنندگان فضاي عمومي كشور برخورد 
قانوني كنند. ايــن مقام آگاه تصريــح كرد: بدون 

حذف سهميه بنزين شايعه است
بازگشت همه جايگاه ها تا آخر وقت امروز

پيگيري همشهري: حذف سهميه بنزين ذخيره شده در كارت ها شايعه است و افزايش قيمت بنزين هم تأييد نمي شود

پيش  به سوی بودجه شفاف 
دولت و مجلس در تلاش براي نزديك كردن ديدگاه هاي خود جهت  بودجه
اصلاح سند دخل و خرج سالانه كشــور و حركت به سمت بودجه ای 
شــفاف تر با مديريت هزينه ها هستند. مســعود ميركاظمي، معاون 
رئيس جمهور و رئيس ســازمان برنامه و بودجه هم با تأييد خبر همشهري مبني بر 
اصلاح مسير تخصيص ارز ترجيحي گفت: لايحه اي براي تعيين تكليف ارز ترجيحي 
در جهت حمايت از مردم به مجلس ارائه خواهد شد. افزون بر اينكه سازمان برنامه و 
بودجه هم تلاش دارد تا نمايندگان را قانع كند تا از دستكاري در هزينه ها و مصارف 

در لايحه بودجه سال آينده بدون در اختيار داشتن منابع كافي دست بردارند.
اين اقدام به معناي انضباط مالي دولت در قالب بودجه سال آينده است؛ چرا كه دولت 
تصميم دارد در سال آينده كسري بودجه نداشته باشد. با اين حساب، به نظر مي رسد 
رشد بودجه سال 1401 حداقلي خواهد بود و به گفته ميركاظمي، سياست مالي دولت 
تمركز بر مديريت هزينه ها ست و اين به معناي انقباض مالي نيست. او هدف خود از 
حضور در جمع اعضاي كميسيون برنامه و بودجه مجلس را نزديك تر كردن ديدگاه 
دولت و مجلس براي اصلاح بودجه ســال بعد خواند و با بيان اينكه نمي توان عامل 
مشكلات اقتصادي كشور را صرفا به علت تحريم دانســت، افزود: در همه سال هاي 
بعد از انقلاب تحريم با درجات مختلف وجود داشته؛  قيمت نفت بالا و پايين شده؛ هر 
چهار دولت بعد از دفاع مقدس هزينه هاي زيادي در توسعه زيرساخت ها كرده اند اما 
تمركزي بر رشد اقتصادي نداشته اند؛  اگر دولت و مجلس و در يك كلام حاكميت بر 
رشد اقتصادي متمركز شود، به دست آوردن نرخ هاي بالاي رشد در سال آينده دور 

از دسترس نيست.
معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان برنامه و بودجه ايران هدف ديگر از اصلاح بودجه 
سالانه كشور را پاســخگو كردن اســتانداران عنوان و تأكيد كرد: مديريت به معناي 
هزينه كردن منابع نيست؛ مديران دولتي به خصوص مديران استاني بايد در جذب 
سرمايه، خلاق و توانمند باشند. ميركاظمي با اشاره به افزايش اختيارات استان ها در 
بودجه 1401، گفت: بايد استانداران و شوراي برنامه ريزي استان، اختيار عمل داشته و 

در مقابل منابعي كه در اختيار آنها گذاشته مي شود پاسخگو باشند.
او با اشاره به ضرورت اصلاح ســاختار بودجه، گفت: بودجه سال 1401 ساده، قابل 
كنترل و نظارت و تضمين كننده شــاخص هاي كلان اقتصادي خواهد بود. معاون 
رئيس جمهور با  بيان اينكه در تدوين بودجه از پيشنهادهای كميسيون برنامه و بودجه 
استقبال مي شود، تصريح كرد: اين آمادگي وجود دارد تا در اصلاح ساختار بودجه از 
ظرفيت هاي مجلس استفاده شود. رئيس سازمان برنامه و بودجه در مورد سرنوشت 
ارز ترجيحي در بودجه سال آينده، گفت: لايحه اي براي تعيين تكليف ارز ترجيحي در 

جهت حمايت از مردم به مجلس ارائه خواهد شد.

ترديد هوشياري و آگاهي مردم باعث ناكام ماندن 
مخالفان و خنثي شدن ترفندهاي آنها شده و هيچ 
تغييري در سهميه موجود كارت هاي سوخت ايجاد 

نشده است.

سوخت ويژه؛ شايد هفته آينده
اين گزارش مي افزايد؛ با گذشت چند روز از قول جواد 
اوجي، وزير نفت مبني بر احتمال اختصاص سهميه 
جبراني به كارت هاي هوشمند سوخت، همچنان 
وزارت نفت منتظر دســتور رئيس جمهور اســت. 
هرچند هنوز ميزان و زمان واريز اين سهميه جبراني 
مشخص نشده اما شركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي درصورت تصويب اين پيشــنهاد وزارت نفت 
آمادگي دارد تا سهميه جبراني را در هفته آينده به 

كارت هاي سوخت اختصاص دهد.

   پاكسازي آوار حمله سايبري
به گزارش خبرنگار ما، با بازگشت كامل 3500جايگاه 
ســوخت به وضعيت عادي و امكان سوخت گيري 
با قيمت آزاد و ســهميه اي تا ظهــر ديروز، تلاش 
كارشناسان و تكنسين هاي شــركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتــي براي پاكســازي آوار حمله 
سايبري روز سه شــنبه هفته گذشته ادامه دارد و 
پيش بيني مي شود امروز جايگاه هاي باقيمانده هم 
به وضعيت عادي برگردند. سخنگوي شركت ملي 
پخش فرآورده هاي نفتي ايران از اتصال حداكثري 
جايگاه هاي عرضه سوخت در سرتاسر كشور خبر داد 
و گفت: تاكنون 3 هزار و 500جايگاه عرضه سوخت 
در كشور به ســامانه هوشمند سوخت متصل شده 
و امكان عرضه بنزين ســهميه اي در اين جايگاه ها 
فراهم شده است. وي افزود: همچنين امكان عرضه 
بنزين با قيمت دوم در 500جايگاه كشور فراهم است 
و در مجموع 4هزار جايگاه در سراسر كشور فعال 
هســتند. كرامت ويس كرمي، مديرعامل شركت 
ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران هم ديروز گفت 
كه جايگاه هاي 20استان ايران به طور كامل در حال 
سوخت گيري با كارت هوشــمند سوخت هستند 
و از مجموع 4هزار و 60جايگاه، ســوخت گيري در 
3500جايگاه كاملا به شــرايط عادي برگشته و در 
11اســتان ديگر هم تعدادي جايگاه ها به صورت 
موردي هنوز به سامانه متصل نشده اند كه دليل آن 
مشكل ارتباطي و نقص فني است. او تصريح كرد: 
هم اكنون تنها چند جايگاه به سامانه متصل نيست 
كه دليل آن اين است كه بعضي از جايگاه ها مشكل 
ارتباط سخت افزاري و نرم افزاري داشتند و از طريق 
آنتن هاي ماهواره اي به سامانه هوشمند متصل بودند 
كه در راه اندازي دوباره تصميم گرفتيم اين مسئله 
را نيز اصلاح كنيم و سيســتم مخابراتي آنها را به 

سيستم داده تغيير دهيم.

تحقيق و تفحص به سازمان بورس رسيد
نمايندگان با طرح تحقيق و تفحص از سازمان بورس و اوراق بهادار موافقت كردند

   نورافكن در اتاق تاريك 4200
نمايندگان ديروز همچنين به تحقيق و تفحص از عملكرد دولت در اجراي قانون تامين كالاي اساسي مردم و تخصيص ارز 
4200تومانی و ارز نيمايي و قوانين حقوق و دســتمزد رای دادند. به گزارش همشهري،  پيشنهاد تحقيق و تفحص را جبار 
كوچكي نژاد، از نمايندگان مجلس  داد و محمد مهدي مفتح، همكار او در خانه ملت هم با دفاع از پيشنهاد مطرح شده، گفت: 
سؤال اصلي اين بود كه دولت در اجراي قانون تامين كالاي اساسي مردم و تخصيص ارز 4200تومانی و ارز نيمايي و قوانين حقوق 
و دستمزد تخلفاتي دارد كه براساس ماده 212 آيين نامه داخلي تقاضاي تحقيق و تفحص از نحوه عملكرد دولت در اجراي قانون 
را داريم و سؤال فرعي نيز اين بود كه چرا دولت قانون را اجرا نمي كند؟ كوچكي نژاد، پيشنهاد دهنده تحقيق و تفحص درباره 
ارز 4200توماني، گفت: اين تصميم براساس قانون نبوده و اين اقدام باعث شد بخشي از منابع هدر رود كه بعد از آن گفتند اين 
ارز صرفا به 18كالا اختصاص يابد كه در سفره مردم تأثير بگذارد، اما براساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس باز هم كالاهاي 
ضروري با همان ارز اصلي تامين مي شد كه در اين رابطه دلالاني نيز دستگير شدند كه از منابع ارز 4200توماني سوءاستفاده 
مي كردند درحالي كه اين ارز براي دهك هاي پايين بود. وي افزود: مردم همچنان كالاهاي ضروري را به سختي تامين مي كنند 
و به خاطر عدم تغذيه مناسب دچار مشكل هستند و براي تامين برنج، گوشت و مرغ و برخي كالاهاي ديگر با مشكل مواجهند؛ 
حتي ارز 4200توماني به دليل واردات برخي از كالاهاي غيرضروري به توليد داخلي نيز آسيب زد. كوچكي نژاد در ادامه با بيان 
اينكه 60ميليارد دلار از سال 97 براي ارز 4200توماني اختصاص داده شد، يادآور شد: در سال 1400 گزارش آمد كه 8ميليارد دلار 
در بودجه براي اين ارز اختصاص داده شد و دولت در 4 ماه اول آن را مصرف كرد اما چيزي در سفره مردم ديده نشد. همچنين از 

سوي دولت جديد درخواست داده شد كه اگر مي خواهيم نتيجه بگيريم، بايد اين ميزان به 18ميليارد دلار برسد.

   نهضت ملي مسكن رايگان نيست
ثبت نام نهضت ملي مسكن از 28مهر آغاز شده و تا 2روز پيش 632هزار نفر به عنوان متقاضي مسكن دولتي در سامانه ثمن 
وزارت راه و شهرسازي ثبت نام كرده اند. اين ثبت نام تا 28آبان ادامه دارد و احتمالاً فاز بعدي ثبت نام نيز بعد از پايش و ساماندهي 
متقاضيان دسته اول آغاز خواهد شد اما جداي از اينكه متقاضيان مسكن دولتي بايد 3شرط اصلي مدنظر قانون را داشته باشند، 
يك نكته ديگر هم كه بايد مورد توجه قرار گيرد اين است كه مسكن دولتي جز براي 3دهك پايين درآمدي كه مشمول يارانه هاي 
دولتي هستند و قيمت زمين نيز براي آنها رايگان خواهد بود، مابقي متقاضيان فقط از كاهش هزينه هاي ساخت بهره مند مي شوند 
و بايد هزينه واقعي ساخت را به صورت آورده نقدي و تسهيلات بانكي بپردازند. به عبارت ديگر، اغلب كساني كه متقاضي مسكن 
دولتي هستند و در دهك هاي فقير قرار ندارند، نبايد مشكلي از نظر بدهكاري بانكي داشته باشند كه دريافت اعتبار و گشايش 
حساب بانكي براي آنها را با مشكل مواجه كند و همچنين بايد از عهده واريز آورده هاي نقدي برآيند در غير اين صورت، احتمال 
حذف آنها از پروژه هاي مسكوني وجود دارد. البته برخي از افراد بنا به تجربه مسكن مهر، معتقدند هر كسي به عنوان متقاضي 
شناخته و به پروژه معرفي شود، درهرصورتي با هزينه دولت خانه دار خواهد شد اما تجربه مسكن ملي نشان داده است اين اعتقاد 

لزوماً درست نيست و بدون مشاركت اقتصادي فرد متقاضي، حتي احتمال شروع ساختمان هم منتفي است.

شرح تخلفات بورس
در گزارش كميســيون اقتصادي مجلــس، وزير امور 
اقتصادي و دارايي، اعضاي حاضر در جلسه شوراي عالي 
بورس و اوراق بهادار به جز عضو ناظر مجلس و اعضاي 
هيأت مديره ســازمان بورس و اوراق بهــادار به عنوان 
متخلفان معرفي شــده اند كه مراجع رسيدگي شامل 
قوه قضاييه و هيأت رســيدگي به تخلفات اداري نهاد 
رياست جمهوري بايد به حســاب آنها رسيدگي كنند. 
در گزارش كميسيون اقتصادي، عدم رعايت تشريفات 
قانوني در نحوه دعوت و تشــكيل جلســات رســمي 
شــوراي عالي بورس و اوراق بهادار منجر به ممانعت از 
اعمال نظارت مجلس بر اجراي قانــون، به عنوان يكي 
از تخلفات احراز شده برشمرده شده است؛ چراكه مقام 
دعوت كننده به جلســات شــوراي عالي بورس و اوراق 
بهادار، رئيس سازمان و دبير شــوراي عالي، طبق بند 
4 ماده 216 قانون آيين نامــه داخلي مجلس بايد يك 
هفته قبل از تشــكيل جلسه شــورا، دعوت نامه حاوي 
دستور جلسه و گزارش توجيهي مربوطه را تحويل عضو 
ناظر شــورا بدهد. ازاين رو طرح موارد خارج از دستور 
جلســه اعلامي، غيرقانوني اســت. اين در حالي است 
كه دعوت نامه جلســه مورخ 7بهمن 99شوراي بورس 
در تاريخ 4بهمن ارسال شــده است. استنكاف از قانون 
و اجراي ناقص قانون و نقض قانــون در تعيين رئيس 
سازمان بورس و اوراق بهادار نيز از ديگر تخلفات احراز 
شده است؛ چراكه طبق ماده 6 قانون بازار اوراق بهادار 
جمهوري اسلامي ايران گزينه رياست سازمان بايد از بين 
اعضاي هيأت مديره سازمان پيشنهاد شود درحالي كه 
گزينه انتخابي شــوراي عالي بورس و اوراق بهادار عضو 
هيأت مديره سازمان نبوده و اساساً پيشنهاد و انتخاب 
نام برده به عنوان رئيس سازمان به دليل مغايرت با قانون، 
فاقد وجاهت قانوني است. همچنين طبق ماده 9 قانون 
بازار اوراق بهادار پيشنهاد گزينه رياست سازمان مذكور 
به شوراي عالي بورس و اوراق بهادار در صلاحيت هيأت 

مديره سازمان است.
اساساً چنين تصميمي به دليل عدم عضويت نام برده در 
هيأت مديره ممكن نبوده است. از سوي ديگر قانونگذار 
در تعيين شرايط گزينه پيشنهادي براي رياست سازمان 
بورس و اوراق بهادار، عبارت »منحصراً از كارشناســان 
بخش غيردولتي« را به كار گرفته درحالي كه شــخص 
تعيين شده اولاً فاقد سوابق اجرايي و كارشناسي مرتبط 
با بازار سرمايه بوده و ثانياً با داشتن سوابق متعدد از روابط 
اســتخدامي با بخش هاي دولتي، به عنوان كارشناس 
بخش غيردولتي مدنظر قانونگذار شناخته نمي شود و 

از اين حيث ايراد وارد است.

دولتي يا امكانات نهادهاي عمومي غيردولتي مربوط به مجردها، پشت چراغ قرمز مسكن دولتي
تأمين مسكن شــامل زمين، واحد مسكوني يا تسهيلات 
يارانه اي خريد و ساخت واحد مســكوني استفاده نكرده 
باشــد و همچنين از تاريخ اول فرورديــن 1384 )تاريخ 
اجراي قانون برنامه چهارم توسعه( فاقد زمين مسكوني 
يا واحد مسكوني بوده و هيچ گونه مالكيت مسكوني براي 

آنها ثبت نشده باشد.

اما و اگرهاي ثبت نام مشروط مجردها
وزارت راه و شهرسازي در اطلاعيه ديروز خود اعلام كرده 
است: هم اكنون تغييري در شرايط مجردها براي ثبت نام 
در طرح هاي مسكني ايجاد نشده و پيشنهاد امكان ثبت نام 
مجردها در طرح جهش توليد مســكن به شرط تأهل در 
زمان تحويل واحد مسكوني در دست پيگيري است. فارغ از 
اينكه هدف از ارائه اين پيشنهاد چه باشد و با اجراي نهضت 
ملي مسكن تا چه اندازه ازدواج مجردها تسهيل شود، اين 
مسئله مطرح است كه اگر ثبت نام مجردها با شرط آغاز 
شود و در زمان تحويل واحدهاي مسكوني، بخشي از اين 
افراد كه احتمالاً تعدادشان نيز كم نيست موفق به ازدواج 
نشده باشند، تكليف پروژه ها، آورده متقاضيان و تسهيلات 
اختصاص يافته به پروژه چه خواهد شد. شايد متوليان امر 
با گنجاندن يك بند مشــروط در قرارداد كه متقاضي را 
درصورت ازدواج نكردن از تمامي حقوق اقتصادي خود در 
مسكن دولتي محروم مي كند، كفايت كند اما واقعيت اين 
است كه تبعات اجتماعي اين حركت چنان پررنگ و مهيب 
است كه آخرالامر دولت را ناگزير خواهد كرد با واگذاري 
واحدها بدون شرط ازدواج موافقت كند كه در اين صورت 
تبعيض آشكاري ميان ثبت نام كنندگان و مابقي مجردها 

ايجاد خواهد شد.
به هر صورت، به نظر مي رسد اگر دولت سيزدهم به دنبال 
تسهيل شرايط ازدواج جوانان مجرد است و مي خواهد در 
نهضت ملي مسكن نيز مشوقي براي اين افراد قرار دهد، 
بهتر اســت به جاي واردكردن مشــروط افراد به ثبت نام 
مســكن دولتي، مشــوق هاي ديگري نظير تســهيلات 
ارزان قيمت خريد مسكن با رقم قابل توجه درنظر بگيرد يا 
متعهد شود ازدواج هاي جديد را در پروژه هايي از مسكن 
دولتي كــه ظرفيت خالي دارند مشــاركت دهد يا حتي 

پروژه هاي جديدي براي آنها تعريف كند. 
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اختلال در سامانه جامع تجارت 
و لحاظ نشدن سيستمي سابقه 
واردكننــدگان بــراي تعيين 
سهميه واردات موبايل موجب 
گلايه و اعتراض شــركت هاي 
كوچك وارد كننده موبايل شده 
اما با رايزني وزارت صمت، اين 
مشكل طي 2روز آينده مرتفع 

مي شود

دستور رئيس جمهور به وزير اقتصاد  بورس
براي بهبود اوضــاع بورس موجي از 
واكنش ها را در ميان فعــالان بازار 
سرمايه درپي داشت. آنطور كه كارشناسان و فعالان 
بازار ســرمايه مي گويند بهترين راه براي كمك به 
بورس حل مشكلات ساختاري بازار ازجمله حذف 
قيمت گذاري دستوري و مصاديق بروز رانت ازجمله 

دامنه نوسان و حجم مبناست.
به گزارش همشهري، نزول هاي مداوم بورس كه از 
هفته دوم شهريور ماه وارد فاز تازه اي شده است روز 
دوشنبه واكنش رئيس جمهور را هم درپي داشت 
به طوري كه سيدابراهيم رئيسی با بيان اينكه بايد 
تدبيري شود تا نوسان هاي بورس باعث نگراني مردم 
و سرمايه گذاران خرد نشــود از احسان خاندوزي، 
وزير اقتصاد خواســت در اين زمينه با سهامداران 
سخن بگويد تا منطق بورس و چشــم انداز آينده 

بهتر تبيين شود.
به دنبال دســتور رئيس جمهوري، وزير اقتصاد در 
همان روز 30نهاد بزرگ حقوقي بازار ســرمايه را 
به ســاختمان باب همايون فرا خواند و با آنها براي 
حمايت از بورس هم انديشي كرد.آن طور كه برخي 
اطلاعات دريافتي نشــان مي دهد سرمايه گذاران 
حقوقي در اين نشســت به توافق رسيده اند كه از 
طريق صندوق هــاي بازارگرداني، توســعه بازار و 
سرمايه گذاري از بازار حمايت شود.اين موضوعي 
بود كه مجيد عشقي، رئيس ســازمان بورس هم 
پس از اين نشست به آن اشاره كرده و گفت: حضور 
قوي تر صندوق هاي بازارگردانــي و صندوق هاي 
سرمايه گذاري براي خريد سهام يكي از برنامه هايی 
است كه سازمان بورس براي حمايت از بازار سرمايه 
در دست اقدام دارد. به گفته او از ابتداي سال تاكنون 
25هزار ميليارد تومان فقط توســط صندوق هاي 
بازارگرداني، توسعه بازار و سرمايه گذاري سهام از 
بازارسرمايه خريداري شده اســت و شركت هاي 
بزرگ و هلدينگ هاي سرمايه گذاري راغب هستند 

كه اين خريدها را ادامه دهند.
اين اطلاعات نشــان مي دهد كــه احتمالا وزارت 
اقتصاد در تلاش اســت به ســياق دولت هاي قبل 
از طريق سياســت هاي تزريق مالي، شاخص هاي 
بورس را وادار به صعود كنــد، رويه اي كه در طول 
2دهه گذشــته بار ها تكرار شده و فقط روند نزولي 
بازار سهام را فرسايشي كرده و اثر ديگري نداشته 
اســت. آنطور كه تحليلگران مي گويند دولت بهتر 
است به جاي اجراي سياست هاي تزريق مالي دست 
به اصلاحات ساختاري در بازار سرمايه بزند، به طور 
مثال بهترين راه براي ايجاد ثبات در بورس حذف 
قيمت گذاري دستوري و حذف مقرراتي مانند دامنه 

نوسان و حجم مبناست.

حذف قيمت گذاري دستوري
به زعم كارشناسان يكي از ريشه اي ترين مشكلات 
بازار سرمايه در شرايط فعلي، قيمت گذاري دستوري 
است. اين سياســت در طول ســال هاي گذشته 
مشــكلات زيادي را براي صنايع مختلف از جمله 
معادن، فلزات، پتروشــيمي، پالايشي، دارو سازي ، 
خودرو ســازي  و بســياري ديگر از صنايع به وجود 
آورده و مي توان گفت بسياري از شركت هاي بورس 
چه در زمينه دريافت مواداوليه و چه در زمينه فروش 
محصولاتشان به نوعي با مشكلات متنوعي در زمينه 
قيمت گذاري مواجه بوده اند. تداوم اين سياست به 
يكي از چالش هاي پايدار بازار سرمايه تبديل شده و 
سهامداران را مجبور به رصد مداوم اطلاعات مربوط 
به قيمت گذاري دستوري كه اثر عميقي بردرآمد 

شركت هاي بورس دارد كرده است، 
بر همين اســاس تحليلگران به دولت پيشــنهاد 
مي كنند به جاي اجراي سياست هاي موقت مانند 
تزريق مالي مستقيم، مشكل قيمت گذاري دستوري 
شركت هاي بورس را حل كند.ميرفيض فلاح، يك 
عضو شوراي بورس در اين باره مي گويد: زماني كه 
قيمت ها از طريق بازار تعيين مي شوند، بي ترديد 
قيمت ها واقعي خواهند بود. از اين رو لازم اســت 
دولت با جديت بر اين موضوع تأكيد داشــته باشد 
و كالاهايي كــه از قابليت قيمت گــذاري در بازار 

برخوردارند را به مكانيســم بازار ســپرده و به اين 
وسيله حضور واسطه ها را به حداقل برساند.به گفته 
او قيمت گذاري دستوري اغلب خود منجر به ايجاد 
رانت مي شــود و معمولا گروه هاي ويژه اي از اين 
رانت منتفع مي شوند كه مي تواند مسير اقتصاد را 

منحرف كند.
امير تقي خان تجريشــي، يك كارشــناس ديگر 
بازار ســرمايه هم در اين باره مي گويــد: با حذف 
قيمت گــذاري دســتوري علاوه بر كوتاه شــدن 
دســت دلالان و رانت جويان، بــراي تحليلگران و 
سرمايه گذاران امكان پيش بيني درست از وضعيت 
شــركت ها فراهم مي شــود. از طــرف ديگر خود 
شركت ها نيز براساس مكانيسم عرضه و تقاضا وارد 
فرايند رقابت شــده و درآمدها و هزينه ها به نحوي 
ارائه مي شــوند كه در صورت هاي مالي، عملكرد 

واقعي را نشان دهند.
اميرعلي اميرباقري، يك تحليلگر بازار سرمايه نيز 
درباره ضرورت حذف قيمت گذاري دستوري براي 
بهبود عملكرد بازار سرمايه مي گويد: قيمت گذاري 
دســتوري طي چند دهه در ايران امتحان شده و 
نشان داده چه ضربات ســنگيني را مي تواند وارد 
كند. او تأكيــد مي كند: زماني كــه قيمت برخي 
از كالاهاي اساســي و نهاده هــاي توليدي به طور 
دســتوري كنترل شــوند، زنجيره تامين قيمت 
فرآورده هــا و كالاهاي نهايي نيز بــا دنباله روي از 
اين فرمول، كنترل مي شــوند و علي الظاهر با اين 
اقدام تورم مهار خواهد شد. اما اين موضوع زمينه 
ايجاد رانت را فراهم مي كند. در حقيقت رفاهي كه 
بايد براي جامعه ايجاد شود به جيب عده اي اندك 
سرازير خواهد شد؛ بنابراين قيمت گذاري دستوري 
در عمل و حتي در تئوري هاي مدرن اقتصادي امري 

كنارگذاشته شده است.

حذف حجم مبنا و دامنه نوسان
قيمت گذاري دســتوري فقط يكي از مشــكلات 
ســاختاري بازار ســرمايه اســت. يكــي ديگر از 
چالش هاي بازار ســرمايه وجود مقــررات داخل 
بــازار ســرمايه ازجملــه دامنه نوســان و حجم 
مبناست. به زعم كارشناســان چنين مقرراتي نه 
فقط كمكي به بهبود عملكرد بازار سهام نمي كند 
بلكه زمينه بــروز رانــت را هم فراهــم مي كند.

علي ســعدوني، يك اقتصــاددان و كارشــناس 
 بــازار ســرمايه در اين بــاره مي گويد: مســائل
 مختلفــي در بــازار ســرمايه بايد حل شــود اما 
موضوعاتي از قبيل قيمت گذاري دستوري، دامنه 
نوسان و حجم مبنا و مسائلي از اين دست در بازار 
سرمايه اهميت زيادي دارد.به گفته او دامنه نوسان 
و حجم مبنا خود از مصاديق رانت در بازار سرمايه 

هستند و بايد لغو شوند.
نويد قدوسي، يك كارشناس ديگر بازار سرمايه در 
اين باره مي گويد: براي بهبود روند معاملات بورس 
بايد به سمت افزايش دامنه نوسان و در نهايت حذف 
كامل آن حركت كرد، زيرا روندهاي هيجاني مثبت 
و منفي با وجود دامنه نوسان، باعث انحراف بيشتر 

معاملات بورس مي شود.
اين كارشــناس بازار ســرمايه لازمه بهبود روند 
معاملات بورس را حــذف دامنه نوســان در بازار 
مي داند و توضيح مي دهد: اگر دامنه نوسان وجود 
نداشته باشد بازار براساس ارزندگي سهام تصميم به 
معامله مي گيرد. اين موضوع عاملي براي جلوگيري 
از شــكل گيري هيجانات كاذب در بازار مي شود و 
نمادهايي كه به اشتباه، افزايش يا كاهش قيمت را 
در بازار تجربه مي كنند كمتر خواهد شد؛ بنابراين 
نخستين پيشنهاد براي بهبود عملكرد بازار اتخاذ 

تصميمات جديد براي حذف دامنه نوسان است.
بهزاد احمدي نســب، يك كارشــناس ديگر بازار 
ســرمايه در اين باره مي گويد: ازجمله مسائلي كه 
مي تواند منجر به بهبود روند معاملات بازار شــود، 
حذف دامنه نوسان اســت كه اميدواريم سازمان 
بورس اين موضوع را در دستور كار خود قرار دهد 
و هر چه زودتر آن را به مرحله اجرا برساند.به گفته 
او اين اقدام ممكن است در ابتدا باعث ايجاد شوك 
در معاملات بازار شود اما نكته مثبت اين اتفاق اين 

است كه بازار در كوتاه ترين زمان به ميزاني كه نياز 
به اصلاح دارد، نزولي مي شود اما بعد از آن، هيجان 
از بازار خارج مي شــود و ضمن ايجــاد تعادل در 
معاملات، شــاخص بورس دوباره به مدار صعودي 

بازمي گردد.

پرداخت سود سهام و مبارزه با رانت
حذف، دامنه نوســان و حجم مبنا و قيمت گذاري 
دستوري اما همه مشــكلات بازار سرمايه نيست 
بررسي ها نشــان مي دهد كه مقررات و رويه هاي 
ديگري نيز در بازار سرمايه وجود دارد كه بايد اصلاح 
شود. يكي از قديمي ترين مطالبات سهامداران در 
بازار سرمايه پرداخت به موقع سود سالانه است. علي 
سعدوني در اين باره مي گويد:بايد شرايط پرداخت 
بموقع سود سهامداران فراهم شود حتي بهتر است 
سامانه سجام سود سهام را به حساب سهامدار نزد 
كارگزار واريز كند.به گفته او پيشــنهاد ديگر اين 
است كه همه شركت هاي بورس يك چهارم سود 
ســالانه خود را از طريق ســامانه سجام به حساب 
سهامداران واريز كنند و تأخير در انتقال سود سهام 

جرم انگاري شود.
او همچنين درباره ســاير چالش هاي بازار سرمايه 
مي گويد: مبارزه با رانت يكي ديگر از مســائل مهم 
بازار سرمايه است و بهتر اســت قانون سوت زني 
به سرعت در مجلس تصويب شــده و ابتدا در بازار 
سرمايه و ســپس بانك ها اجرا شــود. همچنين 
سازمان ثبت احوال فهرســت اقوام درجه يك و 2 
مديران و كارشناسان صندوق هاي سرمايه گذاري 
و نهاد هاي مالي را در اختيار ناظر بازار قرار دهد تا 
اگر يكي از مديران اين نهاد هاي مالي تخلف مالي 
مرتكب شد شناسايي و مجازات شود حل مشكلاتي 
از اين دست مي تواند منجر به بهبود عملكرد بازار 

سرمايه شود.
ميرفيض فلاح شمس به جلســه روز گذشته وزير 
اقتصاد با مديــران هلدينگ ها و نيز ســهامداران 
حقوقي اشــاره كرد و افزود: وزير در جلسه ديروز 
برنامه مدوني براي حمايت از بازار ارائه كرد كه به نظر 
مي رسد با توجه به حمايت انجام شده، ثبات و اعتماد 
به بازار برگردد و روند هيجاني و كاهشي كنار رود؛ 
البته بايد توجه شود كه منظور از بهبود اوضاع بازار، 
رشد افسارگسيخته قيمت ها همانند سال٩٩ نيست 
بلكه حاكم شدن فضايي منطقي توأم با چشم انداز 

مثبت نسبت به عملكرد خوب شركت هاست.
عضو شــوراي عالي بورس به روند فعلي معاملات 
بورس اشاره كرد و گفت: وجود برخي از ابهامات در 
شرايط فعلي بورس ســبب خروج معاملات بازار از 
حالت تحليل شده است، به طوري كه در وضعيت 
فعلي نسبت p/e سهام بسياري از شركت ها پايين 
آمده كه اين امر موجب ارزندگي ســهام آنها براي 
سرمايه گذاري شده اســت. وي خاطرنشان كرد: 
اكنون p/e بسياري از شركت هاي سرمايه گذاري 
به كمتر از 5 و بانك ها به 4 رسيده است، همچنين 
برخي از بانك ها به ســودآوري و وضعيت بسياري 
خوبي براي سرمايه گذاري رسيده اند و به طور حتم 

اين فرصت از نگاه سرمايه گذاران دور نمي ماند.
فلاح شــمس با بيان اينكه روند كاهشــي بازار با 
وجود ارزندگي قيمت بســياري از سهام شركت ها 
نشان دهنده وجود ترس در بين سهامداران است، 
گفت: وجود اين ترس در بازار ناشــي از شايعات و 
ابهاماتي است كه منتشر مي شــود، در اين ميان 
برخي به دنبال دامن زدن به اين شــايعات به نفع 
خود هستند كه اين موضوع در ركود بازار اثرگذار 

بوده است.
اين عضو شــوراي عالي بورس در پاسخ به سؤالي 
مبني بر اينكه بورس تا پايان سال مي تواند بيشترين 
بازدهي را نســبت به بازارهاي رقيــب در اختيار 
ســهامداران قرار دهد يا خير، گفت: در اين زمينه 
نمي توان به طور قطع اظهارنظر كرد اما درصورت 
حمايت هاي لازم از اين بازار به همراه فرهنگسازي 
درست در بين مردم براي سرمايه گذاري در بورس، 
روند معاملات تا پايان سال به دليل وجود ركود در 
بازارهاي موازي مثبت و معقــول و مورد رضايت 

سرمايه گذاران خواهد بود.

ميزان واردات گوشــي تلفن همراه طي 
نيمه نخست امسال چگونه بوده است؟

تازه ترين آمارهاي رسمي واردات گوشي تلفن همراه از 
ابتداي فروردين تا پايان مهر ماه امسال نشان مي دهد كه 
در  فروردين ٩80هزار دستگاه، ارديبهشت يك ميليون و 
310هزار، خرداد يك ميليون و ٩80هزار، تير يك ميليون 
و 720هزار و مرداد ماه يك ميليون و 130هزار دستگاه 
گوشي وارد كشور شده اســت. يكي از دلايل عمده افت 
واردات گوشي موبايل طي 5ماه نخست امسال، ممنوعيت 
و محدوديت واردات برخي برندهاي گوشي موبايل مانند 
شيائومي به دليل پشتيباني نكردن شماره هاي اضطراري 
بوده است، اما از پايان مرداد ماه برخي آپديت ها براي رفع 
اين مشكل توسط شركت هاي توليد كننده موبايل ارائه و 
با حل اين مشــكل ميزان واردات گوشي در شهريور ماه 

امسال به يك ميليون و 720هزار 
و در مهر ماه به يــك ميليون و 
730هزار دستگاه افزايش يافت.

مدت  ايــن  طي 
ميزان نياز ماهانــه بازار به 
گوشــي موبايل چقدر بوده 

است؟
در مورد نياز بازار به گوشي تلفن 
همراه، مبنا تعداد گوشــي هاي 
فعال شــده تلفــن همــراه در 
شبكه ارتباطي كشور است. بر 
اين اساس طي 12 ماه گذشته 
17ميليون و640هزار دستگاه 
گوشــي تلفن همراه در كشور 
فعال شــده   كه در فروردين ماه 
1400 يك ميليــون و 60هزار 

دستگاه، ارديبهشت يك ميليون و 530هزار، خرداد يك 
ميليون و 850هزار، تير يك ميليون و 600هزار، مرداد 
يك ميليون و 370هزار، شهريور يك ميليون و 840هزار 
و در مهر ماه امســال يك ميليون و 740هزار دســتگاه 
گوشي موبايل فعال شده است.  با اين روند طي شهريور و 
مهر ماه شاهد افزايش واردات و فروش گوشي موبايل در 

كشور بوده ايم.
علت رشد واردات و مصرف گوشي موبايل 

در شهريور و مهر ماه امسال چه بوده است؟
علت افزايــش واردات و تقاضاي گوشــي موبايل طي 
شهريور و مهر نسبت به 5ماه نخســت امسال نيز رشد 
تقاضاي ناشي از آموزش مجازي و كلاس هاي آنلاين بوده 
اســت به نحوي كه طي اين 2 ماه شاهد افزايش تقاضاي 
حدود 500هزار دستگاهي گوشي موبايل)حدو25درصد( 

بوده ايم.
آيا مشكلات تخصيص ارز واردات گوشي 

مرتفع شده است؟
اكنون با هيچ كمبودي در بازار گوشــي و تبلت مواجه 
نيستيم و ذخيره نسبتا خوبي)حدود 2ميليون و 500هزار 
دستگاه( براي گوشــي موبايل وجود دارد، اما بخشي از 
اين ذخيره مربوط به گوشــي هاي دكمــه اي قديمي و 
غيرهوشمند است. با وجود اين، به طور معمول بايد ماهانه 
3ميليون دستگاه گوشــي موبايل ذخيره داشته باشيم. 
اينكه نياز ماهانه بازار كشور به گوشي موبايل حدود يك 
ميليون و 500هزار دستگاه است، لزوما به اين معنا نيست 
كه با اين ميزان واردات، نياز بازار تامين مي شود و شرايط 
مطلوب است. بايد هميشه درحوزه گوشي تلفن همراه كه 
تقاضا آني اتفاق مي افتد، اين ميزان يعني حدود 3ميليون 

دستگاه ذخيره گوشي داشته باشيم.
افزايش اخير قيمت گوشي موبايل ناشي از 

رشد تقاضا و تامين ارز بوده است؟
 گرچه رشد نسبي قيمت گوشي موبايل ناشي از نوسان 
نرخ ارز بوده اما اخيرا رشد قيمتي را در گوشي تلفن همراه 
نداشته ايم و مي توان گفت گوشــي موبايل تنها كالايي 
است كه طي 2ســال اخير افزايش قيمت نداشته است. 
بايد توجه كرد كه گوشي تلفن همراه با وجود رشد هزينه 
تمام شده گوشي هاي وارداتي و توليد داخل گران نشده 
اما به دليل افزايش نرخ دلار با افزايش قيمت مواجه شده 
و اين دو موضوع با يكديگر متفاوت است. در واقع قيمت 
گوشي موبايل متناســب با نرخ دلار تغيير كرده است 
به نحوي كه اكنون قيمت خيلي از مدل هاي گوشي تلفن 
همراه از قيمت آن در مبدأ )دوبي( حدود 20 تا 30هزار 

تومان كمتر است. به دليل اشــباع بازار گوشي موبايل و 
تبلت و رقابت شديد واردكنندگان در عرضه اين اقلام، 

امكان رشد قيمت وجود نداشته است.
اما اخيرا اغلب شركت هاي وارد كننده به 
تغيير ضوابط واردات گوشي اعتراض و اعلام مي  كنند 
كه اين امر موجب حذف بيش از 600شركت وارد كننده 
از اين عرصه و ايجاد انحصار در واردات مي شود، علت 

چيست؟
يكي از فاكتورهــاي لازم براي ثبت ســفارش واردات 
گوشي موبايل، سابقه شــركت هاي وارد كننده است اما 
در حوزه واردات موبايل تلاش كرديم تا اين سابقه لحاظ 
نشود چرا كه از سال ٩8 كه شركت هاي موبايلي وارد اين 
عرصه شــدند، تعداد آنها حداكثر 40 تا 50شركت بود، 
اما اكنون 670 تا 680شركت وارد كننده سابقه حداقل 
يك بار واردات گوشــي موبايل 
را دارنــد. در آن دوره با توجه به 
جوان بودن صنف وارد كنندگان 
موبايل تأكيد شد كه استناد به 
سابقه براي واردات موبايل در كار 
آنها اختلال ايجاد مي كند اما طي 
هفته اخير اختلال سيستمي در 
سامانه جامع تجارت براي تأييد 
سابقه شــركت هاي وارد كننده 
موبايل ايجاد شــود و علاوه بر 
آن تأييد ســابقه شــركت هاي 
وارد كننده موبايل كه قبلا توسط 
كارشناســان انجام مي شد، از 
ابتداي ايــن هفتــه به صورت 
سيســتمي انجام مي شــود. بر 
اين اســاس اكنون اين موضوع 
در سازمان توسعه تجارت و صمت در دست بررسي است 
و اعلام كرده كه اين مشكل طي يكي دو روز آينده حل 
مي شود و شركت ها مي توانند نســبت به ثبت سفارش 
يا واردات گوشــي هاي ثبت سفارش شده اقدام كنند اما 
واقعيت آن اســت كه به دليل شفاف شدن و جلوگيري 
از فساد، شركت هاي وارد كننده از ثبت سيستمي سابقه 
واردات استقبال مي كنند. اما اينكه لحاظ سابقه منجر به 
انحصار در واردات گوشي شود را قبول ندارم. علت آن نيز 
اين است كه اگر انحصار بود اكنون نزديك به 700شركت 
رســمي وارد كننده موبايل نداشتيم. اينگونه نيست كه 
شــركت هاي وارد كننده موبايل به چند شركت محدود 
شود اما اگر قرار ســابقه مبناي تعيين سهميه واردات 
گوشي موبايل باشد، بايد براي همه شركت ها و نه فقط 
شركت هايي كه تعداد زيادي گوشي وارد كرده اند، اعمال 
شود. شركت هايي كه به صورت سيستمي به درخواست 
ثبت سفارش آنها پاسخ داده نشده است، نگران شدند اما 
كماكان تأييديه سيستمي سابقه تداوم خواهد يافت و 
شركت ها براساس ميزان واردات گوشي در سال هاي قبل 
مي توانند نسبت به دريافت سهميه واردات اقدام كنند و 
اين كار به تنظيم بازار گوشــي كمك مي كند. مثلا اگر 
شركتي در سال هاي ٩8 و ٩٩ يك ميليون دلار واردات 
گوشي داشته باشــد ميانگين اين ميزان واردات حدود 
500هزار دلار مي شود كه مبناي تعداد واردات گوشي 

توسط اين شركت در سال جاري خواهد بود.
چشم انداز بازار موبايل و تبلت در نيمه دوم 

امسال چگونه خواهد بود؟
هر ساله با سپري شدن مهر ماه طي آذر و دي ماه با ركود 
جدي در بازار موبايل مواجه مي شويم و اين ركود تا اواسط 
بهمن تداوم مي يابد، اما درصورتي كه روند كنوني واردات 
موبايل حفظ شود، فكر نمي كنم كه با تنش قيمتي خاصي 
در بازار موبايل تا پايان امسال مواجه شويم. اما بايد توجه 
كرد كه قيمت گوشي موبايل تابع 2 عامل ميزان و عرضه 
و تقاضا در بازار و ديگري نرخ ارز است. اگر شاهد تغييري 
در اين دو عامل نباشيم، نوسان خاصي را در بازار موبايل 
 نخواهيم ديد؛ گرچه در بازار شب عيد با رشد نسبي تقاضا 
مواجه مي شويم اما درصورتي كه همين روند عرضه تداوم 
يابد، شــاهد تثبيت يا حتي كاهش قيمت گوشي هاي 
هوشمند تلفن همراه در بازار شب عيد نيز خواهيم بود. 
تثبيت كنونــي قيمت برخي گوشــي هاي گران قيمت 
موبايل با وجود افزايش نسبي نرخ ارز چند هفته گذشته 
نيز گواهي بر اين مدعاست؛ چرا كه تقاضاي خريد در بازار 

گوشي كاهش و عرضه اين اقلام افزايش داشته است.

فعالان بازار سرمايه از دولت سيزدهم انتظار دارند گام هاي عملي براي حذف قيمت گذاري 
دستوري و همينطور حذف قواعدي چون دامنه نوسان و حجم مبنا بردارد

در گفت وگوي همشهري با سخنگوي انجمن وارد كنندگان موبايل و تبلت اعلام شد

راهكارهاي ثبات در بورس

افزايش 25درصدي تقاضاي گوشي 
موبايل در شهريور ماه

با بازگشــايي مدارس و تداوم تدريس آنلاين، 
تقاضا براي انواع گوشي هوشمند و تبلت طي 
 ماه های مهر و شهريور نسبت به 5ماه نخست امسال در حالي بيش از 500هزار 
دســتگاه افزايش يافته  كه واردكنندگان از تثبيــت و حتي كاهش جزئي نرخ 
برخي انواع گوشي هاي پرتقاضاي موبايل به دليل افت قدرت خريد مردم خبر 
مي دهند. اين در حالي است كه از پنجشنبه هفته گذشته اجراي سيستمي لحاظ 

شرط سابقه در تعيين سهميه واردات براي وارد كنندگان گوشي موبايل، موجب گلايه بيش از 600شركت 
واردكننده نسبت به خطر شكل گيري انحصار در واردات موبايل براي حدود 15تا 20شركت بزرگ وارد كننده 
و احتمال كاهش عرضه و افزايش قيمت موبايل و تبلت شده است. با محمدرضا عاليان، سخنگوي انجمن 

وارد كنندگان موبايل، تبلت و لوازم جانبی گفت وگو كرده ايم.

زمزمه های افزايش قيمت نوشابه
قيمت نوشابه بعد از افزايش 20درصدي ابتداي تابستان  سوپرماركت
امسال، طي ســه ماه گذشــته تغييري نداشــته اما 
فروشندگان سوپرماركت ها از زمزمه های افزايش اين 

كالا برای بار سوم طی امسال خبر می دهند.
به گزارش همشهري، مشــاهدات ميداني حاكي از آن است كه انواع 
نوشابه هاي گازدار برخلاف روند يك ســال گذشته كه هر ماه يا 3ماه 
يك بار درصــدي از افزايش قيمــت را تجربه مي كردنــد، طي 3ماه 
گذشته براي نخســتين بار بدون تغيير قيمت ماندند اما حالا گفته 
می شود كه خبرهای جديد در راه است. ابتداي تابستان قيمت  نوشابه 
خانواده تمام برندها از 12هزار و 500تومان به 14هزار و 300تومان، 
بطري هاي 300ميلي ليتري از 4هزار و 400 به 5هزار تومان، شيشه 
250ميلي ليتري از 5هــزار و 500 به 6هــزار و 500 تومان و قوطي 
330ميلي ليتري از 7هزار و 100تومان به 8هزار و 100تومان افزايش 
يافت. در طول سال گذشته قيمت نوشابه 3برابر شد و تنها در6 ماه اول 

پارسال اين محصول تا 125درصد گران تر شد. 
قيمت نوشابه شــب عيد هم افزايش يافته بود و از ابتداي امسال اين 
كالا با قيمتي متفاوت از زمستان پارســال به بازار عرضه شد. قيمت 
نوشابه هاي قوطي 330 ميلي ليتري تا بهمن ماه سال گذشته 4 تا 5هزار 
و 500تومان و قيمت بطري 1.5ليتري نوشابه خانواده بين 10هزار و 

٩00 تا 12هزار تومان بود.

قيمت كنوني بعضي انواع نوشابه در سوپرماركت هاي تهران
قيمت آبان ماه- تومانمشخصاتنام كالا

۱.۵۱4.300 ليتريكوكاكولا
۱4.300پرتقالي – ۱.۵ ليتريفانتا

9.600ليمويي-330ميلي ليتريدلستر
۱4.300كولا بدون قند- ۱.۵ ليتريكوكاكولا
۱.۵۱4.300 ليتريپپسي
۱4.300ليمويي- ۱.۵ ليتريعاليس
۱3.۵00ماءالشعير هلو- يك ليتريعاليس

۱.۵۱4.300 ليتريسون آپ
۱3.۵00ماءالشعير استوايي- يك ليتريشمس

۱4.۵00ماءالشعير كلاسيك- يك ليتريهوفنبرگ
8.۱00كولا قوطي– 330 ميلي ليتريپپسي
۵.000پرتقالي –بطري 300 ميلي ليتريفانتا

8.۱00ليمويي- بطري 300 ميلي ليتريسون آپ
8۵.800كولا ۱.۵ ليتري- بسته 6 عدديپپسي

8۵.800كولا ۱.۵ ليتري- بسته 6 عدديكوكاكولا
۱7.000ماءالشعير استوايي- يك ليتريباربيكن

 رد شايعه 50هزار توماني شدن
رب گوجه فرنگي

دبير سنديكاي صنايع كنسرو: قيمت ها مي شكند

درحالي كه بعضي از سوپرماركت ها از قيمت 50هزار  گزارش
توماني رب در سفارش هاي جديد خود خبر مي دهند، 
مسئولان سنديكاي صنايع كنسرو مي گويند: قيمت 

اين محصول تا 2 ماه ديگر كاهش مي يابد.
همه  چيز از آنجا شــروع شــد كه يك قوطي رب 16هزار توماني در 
شــهريور ماه به يكباره 38هزار تومان شــد؛ قيمتي باورنكردني كه 
بحران 3 ســال پيش قيمت رب را در ذهن مردم تداعي كرد؛ وقتي 
كه قيمت 12 تا 13هزار توماني رب به 24 تا 28هزار تومان رســيد 
و همه را شگفت زده كرد. مثل ســال٩7، اين بار هم كمبود و افزايش 
قيمت گوجه، نخســتين متهم گراني رب بود. گراني و كمبود گوجه 
را رئيس اتحاديه بارفروشان تهران هم تأييد مي كند اما معتقد است، 
كارخانه ها خريد خود را از قبل انجام داده اند و نبايد گراني صد درصدي 
محصولات شان را به گراني گوجه نسبت بدهند. مصطفي دارايي نژاد 
در گفت وگو با همشهري در اين باره گفت: كارخانه داران زماني خريد 
مي كنند كه گوجه فراوان و قيمت آن هم از 3هزار تومان بيشتر نباشد، 
خريد با قيمت بالاتر از اين براي كارخانه ها به صرفه نيســت.  به گفته 
او، قيمت كنوني گوجه در ميدان اصلي تره بار تهران بين 7.5 تا ٩هزار 
تومان است و خريدي با اين قيمت از سوي كارخانه ها انجام نمي شود. 
سرماي شديد يك ماه اخير و تأخير در رسيدن گوجه شيراز از يك سو و 
اتمام گوجه دشت قزوين باعث شد تا رسيدن گوجه پيش رس بوشهر، 
بازار اين محصول تا حدودي با مشكل كمبود مواجه باشد. با رسيدن 
گوجه بوشهر، قيمت گوجه مي شكند، اما نه در حدي كه مناسب خريد 
كارخانه ها باشد. به اعتقاد دارايي نژاد، محصول گوجه كشور دست كم 
تا 2 ماه ديگر در شرايطي نيست كه قيمت مناسب كارخانه ها يعني بين 
1.500 تا 2.500 تومان به بازار بيايد، اما سرمازدگي تنها دليل كمبود 
گوجه نيست و بخشي از اين مشكل به صادرات آن برمي گردد. رئيس 
اتحاديه بارفروشان تهران در اين زمينه گفت: هم اكنون روزانه 500تن 
گوجه شيراز از كشور صادر مي شود و اگر مسئولان مي خواهند قيمت 
گوجه پايين بيايد، بايد صادرات آن به طور موقت متوقف شود؛ چرا كه 
گوجه به قدركافي در كشور كشت شده و اگر حجم صادرات به مدت 

15روز به بازار داخلي تزريق شود، قيمت گوجه مي شكند.

رب 50توماني غيرممكن است
سوپرماركت ها از افزايش بيشتر قيمت ها خبر مي دهند و مي گويند: در 
سفارش های جديدشان، شركت ها از رسيدن قيمت هر قوطي رب به 
50هزار تومان خبر داده اند. دبير سنديكاي صنايع كنسرو در گفت وگو 
با همشهري درباره احتمال افزايش قيمت رب تا 50هزار تومان، چنين 
چيزي را غيرممكن دانست و گفت: اگر كسي رب را با چنين قيمتي 
به فروش برساند، شخصا او را به تعزيرات معرفي مي كنم. سيدمحمد 
ميررضوي از كاهش قيمت رب تا 1/5ماه آينده خبــر داد و افزود: تا 
50روز و نهايتا 2 ماه آينده گوجه جنوب وارد بازار مي شــود و قيمت 
38 تا 3٩هزار توماني كنوني هم شكسته مي شود و اين موضوع را خود 
شــركت ها هم مي دانند. به گفته ميررضوي، قيمت 50هزار توماني 
فقط مي تواند مربوط به شيشه هاي 1.5كيلويي باشد و سقف قيمت 
قوطي هاي 800گرمي نهايتا 3٩هزار تومان است. ميررضوي تأكيد 
كرد؛ سال گذشته قيمت گوجه1.200تومان بود ولي امسال كارخانه ها 
گوجه را از زارع 3.700تومان خريده اند؛ درحالي كه قيمت رب 3 برابر 
نشد، چراكه شركت ها مي دانند كه اگر قيمت را از ميزان كنوني بالاتر 

ببرند در رقابت، بازار را از دست مي دهند.

   افزايش قيمت نهاده هاي توليد
گراني گوجه، نخستين متهم گراني رب بود. سرمازدگي و كاهش توليد 
گوجه در برخي مناطق كشور قيمت اين صيفي پرمصرف را 2 تا 3 برابر كرد 
و خريد آن را براي كارخانه ها از صرفه انداخت. اوايل شهريور ميانگين 
قيمت هر كيلو گوجه فرنگي در شيراز، مشهد و كرمانشاه به 2.500تومان 
رسيد درحالي كه تا فصل بهار حداكثر قيمتي كه توليدكنندگان رب براي 
گوجه مي پرداختند 1.500تومان بــود. در كنار كاهش كيفيت و افزايش 
قيمت گوجه، گراني ديگر نهاده هاي توليد نيز مزيد بر علت گراني رب شد. 
به گفته توليدكنندگان، قيمت قوطي خالي رب گوجه فرنگي 800گرمي با 
35درصد افزايش از 2.700تومان به 3.600تومان و درب قوطي از 800تومان 

با 60درصد افزايش به 1300تومان رسيده است.

 علي ابراهيمي
خبرنگار
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سامانه گرمسيري ايلام در انتظار اعتبار
طرح ســامانه گرمســيري كه با هدف توســعه و ايجاد تحول بزرگ در 
كشاورزي ايلام اجرا شده، با پيشرفت بيش از 90درصد در فاز 3در 18هزار 

هكتار اراضي غيرآبي اين استان در انتظار اعتبار براي تكميل است.

اعتبار 500ميلياردي سفر رئيس جمهوري
معاون عمراني استانداري ايلام با تأييد معطل ماندن 10درصد باقيمانده 
طرح به دليل كمبود اعتبار مي گويد: در بودجه1400كه هنوز تخصيص 
پيدا نكرده 450ميليارد تومان اعتبار براي اين طرح مصوب شــده است. 
همچنين 500ميليارد تومان هم از محل مصوبه هاي سفر رئيس جمهوري 
در سفر اخير رئيس دولت سيزدهم به استان ويژه طرح سامانه گرمسيري 

مصوب شده است.
احمد كرمي با بيان اينكه با اجراي ايــن طرح در 18هزار هكتار از اراضي 
خشك استان قابليت كشت با بهره برداري بالا ايجاد مي شود، مي افزايد: 
اين طرح در فاز 3و 4در ايلام اجرا مي شود و فقط به بهره برداري رسيدن 
فاز3در استان مي تواند سالانه عددي معادل 370ميليارد تومان به درآمد 

كشاورزي استان اضافه كند.

سرمايه گذاري براي بلندمدت
معاون عمراني اســتانداري ايلام با اشــاره به هزينه بالاي تكميل طرح 
مي گويد: تا زمان بهره برداري كامل از طرح سامانه گرمسيري بايد حدود 
4تا 5هزار ميليارد تومان هزينه شود. با اين حال اين سرمايه گذاري نه فقط 
در استان ما، بلكه در استان مجاور نيز موجب پايداري منابع آب و خاك، 
همچنين بالارفتن بهره وري و ميزان توليد در همه استان به ويژه مناطق 
مرزي خواهد شــد.كرمي با بيان اينكه اين طرح به دليل كار در مناطق 
مرزي داراي حساسيت هاي ويژه اي است، مي گويد: اجراي كامل فاز3هيچ 
مشكل فني ندارد و فقط منتظر تامين اعتبار است كه اميدواريم به تدريج 

و از محل اعتبار ملي و استاني تامين شود.

طرحي براي ظرفيت هاي مغفول مانده 
اواخر دهه90كلنگ اجرايي طرح سامانه گرمسيري براي بهره برداري آبي 
استاندارد از اراضي با كشت غيرآبي در 2استان كرمانشاه و ايلام در 4فاز 
به زمين خورد. فاز 1و2اين طرح در كرمانشاه و فاز 3و 4آن در ايلام اجرا 
خواهد شد. بنابر اعلام اســتانداري ايلام تا پايان سال99، 7500ميليارد 

تومان در اين طرح هزينه شده است.
همچنيــن بنابر اعلام ســازمان جهادكشــاورزي ايلام به همشــهري، 
بزرگ ترين و مهم ترين فعاليت اين نهاد طي سال هاي گذشته در بخش 
كشــاورزي اجراي طرح  زيربنايي تأمين آب اراضي كشــاورزي استان و 

مهم ترين اين طرح ها، اجراي سامانه گرمسيري است.
رئيس سازمان جهادكشــاورزي ايلام در اين باره مي گويد: طرح سامانه 
گرمسيري به عنوان مهم ترين طرح ما، شامل حدود 18هزار هكتار است و 
كار اجرايي شبكه هاي فرعي و اجراي سيستم هاي نوين آبياري در داخل 
مزارع كه از تعهد سازمان جهادكشاورزي بوده، انجام  شده است و وزارت 
نيرو بايد نسبت به ايجاد شبكه هاي اصلي انتقال آب اقدام كند. خوشبختانه 
همه بخش هاي دولت كه دست اندركار اجراي اين طرح هستند بر ضرورت 
اجراي آن واقفند؛ زيرا با توجه به ظرفيت ها و پتانسيل هاي ايلام در حوزه 
كشاورزي اجراي اين طرح مي تواند ظرفيت هاي مغفول بسياري را فعال 
كند. به گفته محمدعلي اقدسي، اجراي طرح سامانه گرمسيري موجب 

تحول عظيمي در حوزه كشاورزي و اشتغال ناشي از آن خواهد شد.

خشكسالي سال هاست 
چهره سهمگين خود را اقليم

به مــردم چهارمحال و 
بختياري نشان داده و چالش جدي 
براي تامين آب آشاميدني، كشاورزي 
و صنعت در اين استان ايجاد كرده 
اســت. خشكســالي همچنين بر 
محيط زيســت و منابــع طبيعي 
چهارمحال و بختيــاري هم تأثير 
مخربي نظير زوال 60هزار هكتار از 
جنگل هــاي بلوط و خشــكيدگي 
200هزار هكتار از مراتع، ممنوعه و 
بحراني شدن 10دشت اصلي استان، 
فرونشســت زمين، خشك شدن 
60درصد چشمه ها، قنات ها و چاه ها، 
شكل گيري چشمه هاي گرد و خاك و 
گسترش بيابان زايي برجا گذاشته كه 
هر ســال عميق تر و گســترده تر 

مي شود.

ساز »چپ« براي كوهرنگ
ايــن بــار خشكســالي بــر مهم ترين و 
پرآب ترين چشمه تامين آب آشاميدني 
اين اســتان كه بيــش از 200هــزار نفر 
جمعيت از آن مشــروب مي شود، چنبره 

زده و آن را نيمه جان كرده است.
به  تازگي با اعلام مديرعامل شــركت آب 
و فاضلاب چهارمحــال و بختياري مبني 
بر كاهش شديد آبدهي چشمه كوهرنگ 
كه آب آشاميدني 5شــهر استان ازجمله 
شهركرد و فارسان و  34روستاي در مسير 
كوهرنگ تا مركز استان را تامين مي كند، 
بيش از هر زمان ديگري عمق خشكسالي 
و تغيير اقليم در اين استان چهره خود را 

نمايان كرده است.
ميزان آبدهي چشمه جوشان و خروشاني 
كه تا همين ســال گذشــته هزار ليتر بر 
ثانيه آبدهي داشت هم اكنون به كمتر از 
400ليتر بر ثانيه رســيده است و به گفته 
مسئولان، روند نزولي آبدهي اين چشمه 
ادامه دارد و امكان خشك شدن كامل آن 

وجود دارد.
اين موضوع در بين مردم اين استان به ويژه 
مردم محلي كه از قوم بختياري هســتند 
موجب اندوه و نگراني شده است به طوري 

كــه برخي مــردم بومي با نواختن ســاز 
»چپ« موسوم به ســاز عزا در اندوه اين 
رخداد سوگواري كردند. اين روند نه تنها 
حيات مردم و محيط زيســت چهارمحال 
و بختيــاري بلكه منبع آب اســتان هاي 

همجوار را نيز تهديد مي كند.

كاهش آبدهي 600ليتر بر ثانيه 
مديرعامــل شــركت آب و فاضــلاب 
چهارمحال و بختياري با اشاره به كاهش 
شديد آبدهي چشمه كوهرنگ اين استان 
به همشهري مي گويد: علاوه  بر 400ليتر بر 
ثانيه آبدهي اين چشمه كه در مسير خود 
جاري مي شد، 200ليتر بر ثانيه برداشت 
آب از چشــمه كه وارد خــط انتقال آب 

مي شود نيز كاهش يافته است.
احمدرضا محمدي با بيان اينكه هم اكنون 
چشمه كوهرنگ 400ليتر بر ثانيه آبدهي 
دارد، مي افزايد: همه ايــن آب وارد خط 
انتقال آب به شــهركرد مي شود و جريان 

چشمه به طور كامل خشك شده است.
وي با بيــان اينكه خــط انتقــال آب از 
كوهرنگ به شهركرد آب آشاميدني 5شهر 
و 34روســتا را تامين مي كند، می گويد: 
به دليل كاهش دبي چشمه و پيش بيني 
پاييز كم بــارش، احتمال افت فشــار يا 
كمبود منابع آب در ايــن مناطق وجود 

دارد.
محمدي كاهش شــديد آبدهي چشمه 
كوهرنگ در فصل پاييز را براي نخستين  
بار توصيف مي كند و مي گويد: اين اتفاق 
به دليل بي سابقه بودن نگران كننده است 
و مديريت بيش از پيش منابع آب از سوي 

مردم را مي طلبد.
مديرعامــل شــركت آب و فاضــلاب 
چهارمحال و بختياري با اشــاره به اينكه 
تامين آب آشاميدني در استان با كسري 
13ميليــون مترمكعبــي روبه روســت، 
مي افزايــد: نيــاز آبــي اســتان بيش از 
90ميليون مترمكعب اســت كه براساس 
ظرفيت هاي موجود 78ميليون مترمكعب 

آب استحصال مي شود.

تغيير اقليم و بارش ها
هواشناســي،  مســئولان  به گفتــه 
خشكيدگي چشــمه كوهرنگ ناشي از 
تغيير اقليم و خشكســالي هايي اســت 
كه از ســال 86در اين اســتان آغاز شده 
و كارشناســان پيش بينــي مي كنند در 
سال آبي جاري روند خشكسالي و تغيير 
اقليم تــداوم خواهد داشــت و اميدي به 
جبران آن نيست به طوري كه هم اكنون 
 96درصد از مساحت استان در محاصره

خشكسالي است.
به گفته مديركل هواشناسي چهارمحال و 
بختياري، هم اكنون 3.9درصد مساحت 
استان در حد نرمال است، اما 18.7درصد 
بــا خشكســالي خفيــف، 28درصد با 
خشكســالي متوســط، 22.8درصــد با 
خشكســالي شــديد و 26درصــد بــا 

خشكسالي بسيار شديد مواجه است.
مهران چراغپور عامل اصلي شكل گيري 
اين وضعيــت در اســتان را تغيير اقليم 
مي داند و مي افزايد: با تغيير بارش ها از برف 
به باران و گرمايش هــوا، منابع آب پايدار 
به شدت كاهش يافته اســت و جوابگوي 

نياز فعلي نيست. اين موضوع از سال86در 
استان تداوم داشته به طوري كه سال آبي 
400-1399با كاهش حدود 40درصدي 
بارش ها در اســتان به پايان رســيد كه 
براساس آن چهارمحال و بختياري دومين 

استان كم بارش كشور اعلام شد.
مديــركل هواشناســي چهارمحــال 
و بختيــاري ادامه مي دهــد: اين كاهش 
بارش ها بيشــترين تأثير خود را بر منابع 
آب زيرزميني و افت شديد آبخوان ها برجا 
گذاشته كه مي تواند به تشديد تنش آبي 

در استان منجر شود.

ذخيره صفر برف و يخ در زردكوه 
يك كارشناس مسائل آب هم با بيان اينكه 
ذخاير برف و يخ در ارتفاعات استان به ويژه 
در زردكوه به صفر رســيده، مي گويد: در 
ســال هاي گذشــته ارتفاع برف و يخ در 
ارتفاعات كوهرنگ كه به قطب برف كشور 
شناخته مي شد به چند متر مي رسيد، اما 
هم اكنون به صفر رسيده و همين موضوع 
تأثير مســتقيمي بر كاهش دبي چشمه 

كوهرنگ گذاشته است.
سيدهاشــم فاطمي كاهش دبي چشمه 
كوهرنگ را نتيجه عملكرد توامان تغيير 
اقليم و خشكســالي مي داند و مي افزايد: 
اين موضوع نه تنها چشمه كوهرنگ بلكه 
همه چشمه هاي اســتان كه حدود هزار 
چشــمه دائمي مي شــود را تحت تأثير 
قــرار داده و چشــمه هاي كوچــك را 
 خشــك و چشــمه هاي بزرگ را كم آب 

كرده است.
وي بر ضرورت چاره انديشي براي تامين 
آب آشــاميدني 200هــزار نفر جمعيت 
استان كه از آب چشمه كوهرنگ استفاده 
مي كنند، در قالب طرح پدافند غيرعامل 
تأكيد مي كند و ادامه مي دهد: اگر چشمه 
به طور كامل خشك شود با مشكل جدي 
تامين آب آشاميدني مواجه مي شويم و از 
همين رو علاوه بر مديريــت مصرف بايد 

به دنبال تامين منبع آب پايدار باشيم.
فاطمي پيشنهاد مي دهد براي رفع مشكل 
كم آبي در اين اســتان و ساير استان هاي 

فلات مركزي از آب دريا استفاده شود.
به گفته وي، با توجه به وجــود 2دريا در 
شمال و جنوب كشور مي توان كسري آب 

در كشور را جبران كرد.

»کشف رود«،  آب و جارو شد
كاشت گياه جارو به جای محصولات خوراكی در حاشيه كشف رود كلانشهر مشهد موجب شده تا 

محيط زيست و كشاورزی منطقه سامان يابند

 در سال هاي گذشته هر بار خبري از 
كشف رود مشهد شنيده ايم، مشكلات شهری

محيط زيستي را بازگو مي كرده است؛ 

رودي با سابقه تاريخي كه پس از ده ها خشكسالي با 
فاضلاب احيا شد و همچون زخمي در حاشيه مشهد 
دهان بازكرد. امروز اما سامان يافتن اين رودخانه و 
تلاش شهرداري مشهد براي تبديل بخشي از اراضي 
حريــم آن به زمين هــاي كاشــت محصولات 
غيرخوراكي مثل جارو و ايجاد تفرجگاه و درخت زار 

در اطــراف آن حيات دوباره كشــف رود را نويد 
مي دهد. حالا كشاورزاني كه مدت ها درگير استفاده 
غيرمجاز از فاضلاب براي كاشت سبزي و صيفي 
بودند، افقي تــازه پيش رو دارند و شــهروندان 
مشهدي مي توانند اميدوار باشند كه آلودگي ديگر 

همسايه  شهرشان نيست.

حميده پازوكي
خبرنگار

    يك راهكار تازه

كاشــت انواع گونه هــاي خوراكــي و صيفي جات 
در حاشيه كشف رود طي ســال هاي اخير يكي از 
مهم ترين معضلات زيســت محيطي حاشــيه اين 
رودخانه تاريخي بود كه مشكلات مختلفي را براي 
ســلامت مردم ايجاد كرده بود. مهــدي يعقوبي، 
معاون خدمات شــهري شهرداري مشــهد با بيان 
اينكه كشــت گياهان غيرخوراكي و درختان مورد 
اســتفاده در صنعت توليد چوب، همواره به عنوان 
يكي از اصلي ترين گزينه هاي پيش رو در كشــت 
جايگزين در حاشيه كشــف رود مطرح بوده است، 
مي گويد: گياه جارو، يكــي از گياهان مورد نياز در 
توليد جاروهاي رفت وروب شهري است و بسياري از 
كلانشهرها، مشتري اين محصول پرمصرف هستند 
و توليد آن مي تواند علاوه بر توسعه اقتصاد كشاورزي 
در اين محدوده، سودآوري مناسب براي كشاورزان 
محلي و تغيير الگوي كشت، نقش بسيار مهمي در 
كاهش بسياري از معضلات زيست محيطي حاشيه 

كشف رود داشته باشد.
 

    رودخانه كشف رود

كشف رود در شمال شهر مشــهد قرار دارد كه در 
50سال اخير خشك شده بود. در چند دهه گذشته 
صنايع و كارخانه هايي در اين منطقه ايجاد شد كه 
فاضلاب خود را درون رودخانه مي ريختند. پس از 

مدتي رودخانه دوباره احيا شد اما با فاضلاب.
معاونت خدمات شــهري شــهرداري مشــهد به 
همشــهري مي گويد: بعضي از اين فاضلاب ها مثل 
فاضلاب شهرك صنعتي چرم شهر يكي از آلوده ترين 
فاضلاب هاست كه به انواع فلزات سنگين آلوده است. 
مشكل از اينجا شروع شد كه كشــاورزان قديمي 
منطقه پس از اينكه رود فاضلاب جان گرفت از آن 
براي كشت محصولات كشاورزي مختلف استفاده 
مي كردند و ســال ها اين روند ادامه داشــت. حتي 
دامداري هاي منطقه هم از علوفه اي كه با فاضلاب 
آبياري شده بود، براي تغذيه  دام هاي خود استفاده 

مي كردند.
اميــن زحمتكــش مي افزايد: در ســال هاي اخير 
اقدامــات مختلفي براي ســاماندهي كشــف رود 
اتفاق افتاد. به عنوان مثال در ســال92 با همكاري 
دستگاه قضايي، شهرداري مشهد و سازمان حفاظت 
محيط زيست بخشي از رودخانه كه زمين آن توسط 
كشــاورزان تصرف شده بود، آزادســازي كردند و 
حاشيه رودخانه را درخت كاشــتند كه كشاورزي 

انجام نشــود. اين كار مقطعي بود و نتيجه درستی 
نداشت. سال98 با مديريت استاندار وقت مديريت 
واحدي بــراي ســاماندهي رودخانه كشــف رود 
درنظر گرفته شــد كه همه ســازمان هاي متولي 
مانند محيط زيســت، جهادكشــاورزي، شركت 
آب منطقه اي، دادگســتري و... با فرماندهي حوزه 
 خدمات شهري شــهرداري مشــهد در آن حضور 

 داشتند.

    مطالعات طرح هاي جديد

اجراي طرح هاي جديد در حاشيه  كشف رود مسيري 
طولاني و طرح هاي توسعه را طي كرده است. مدير 
روابط عمومي معاونت خدمات شــهري شهرداري 
مشهد مي گويد: پس از آنكه قرار شد طرحي براي 
ساماندهي رودخانه انجام شــود، كار مطالعاتي بر 
پهنه اي 81كيلومتري از رودخانه كشف رود كه در 
مجاورت شهر مشــهد قرار دارد را آغاز كرديم. قرار 
شد اين مسير ساماندهي شــود و در آن فاضلابي 
تخليه نشود. ســاخت يك سري تصفيه خانه هم در 
اين بخش از رودخانه آغاز شد تا كارخانه ها فاضلاب 
خود را به جاي تخليه در رودخانه تحويل آنها دهند و 
پساب تصفيه شده آن براي كاشت درخت در اطراف 
رودخانه استفاده شود و يك منطقه تفرجگاهي در 

حاشيه اين رودخانه شكل  گيرد.
زحمتكش با بيان اينكه هم اكنون مشغول ساخت 
يك تصفيه خانه  سپتاژ در منطقه هستيم، مي گويد: 
پيشرفت فيزيكي تصفيه خانه 50درصد است، اين 
نخســتين تصفيه خانه از اين نوع در كشــور است 
كه مي تواند فاضلاب ســپتاژ را تصفيه كند. روزانه 
300 تا 400 تانكر فاضلاب سپتاژ )فاضلاب خانگي 
سرويس هاي بهداشتي( در كشف رود رها مي شد، با 
احداث اين كارخانه كه تا اوايل ســال آينده افتتاح 
مي شود، مي توان اين فاضلاب را با درجه اي كه مورد 

تأييد سازمان محيط زيست باشد، تصفيه كرد.
وي درباره وضعيت كشاورزي در حاشيه كشف رود 
نيز مي گويد: با اينكه طرح هاي ساماندهي رودخانه 
در حال انجام است، هنوز بعضي كشاورزان با استفاده 
از پمپ  از فاضلاب رودخانه براي آبياري محصولات 
خوراكي اســتفاده مي كنند، يكي از مسائلي كه از 
همان ابتداي ايجاد مديريت واحد رودخانه، مطرح 
شد تشويق كشاورزان به كشــت محصولاتی   كه 
استفاده زيستي غيرخوراكي دارند بود و مطالعات 
ما نشان دادكه جارو مي تواند گزينه مناسبي براي 
كاشت باشد هرچند كشت چوب و الوار هم گزينه 

ديگري است كه در حال پيگيري آن هستيم.

    برداشت 22تن گياه جارو

مديــر روابط عمومــي معاونت خدمات شــهري 
شهرداري مشهد با بيان اينكه جارو گياهي است كه 
مورد نياز شهرداري است، مي افزايد: درحال حاضر 
كاشت اين محصول به كشــاورزان منطقه سپرده 
شده است. فاز اول كاشت جارو به شكل پايلوت در 
7هكتار از اراضي حاشيه كشف رود انجام شد كه از 

آن 22تن گياه جارو برداشت شده است.
زحمتكش درباره اينكه اين توليد چه اندازه مي تواند 
جوابگوي نياز شهرداري باشد، می گويد: شهرداري 
مشهد ســالانه به هزارتن گياه جارو نياز دارد و اين 
ميزان جارويي كه ما از اين كشاورزان مي خريم اصلا 
كافي نيســت. درواقع اين كار براي حفظ سلامتي 
مردم و محيط زيست انجام شــده است تا كشاورز 
محصولي توليد نكند كه به ســلامت شــهروندان 

صدمه بخورد.
وي با بيــان اينكه در مرحلــه اول اولويت ما توقف 
تخليه فاضــلاب در رودخانه اســت، درباره ديگر 
طرح هاي اجراشده در اطراف كشف رود هم مي گويد: 
همزمان مهندســي رودخانه و درخــت كاري هم 
انجام مي شــود. مهندســي رودخانه به اين شكل 
انجام شــده اســت كه رواناب هاي حاصل از بارش 
همه وارد كشــف رود شــود تا از بروز ســيلاب در 
روستاهاي اطراف مشهد جلوگيري شود. مهندسي 
رودخانه در 54كيلومتر كه داخل شــهر مشــهد 
است انجام شــده و دور تا دور مســير رودخانه هم 
درخت كاري شــده اســت. هم اكنون درمجموع 
بيــش از 260هكتــار درختــكاري در مجاورت 
كشف رود انجام شده اســت. البته برنامه ريزي فاز 
 اول، كاشت درخت در 500هكتار از اراضي مجاور 

رودخانه است.

درمجمــوع بيــش از 260هكتار 
درختكاري در مجاورت كشف رود 
انجام شده است. البته برنامه ريزي 
فــاز اول، كاشــت درخــت در 
 500هكتــار از اراضــي مجــاور 

اين رودخانه كلانشهر مشهد است 

مديريت مصرف براي حفظ كوهرنگ  
چشمه كوهرنگ چهارمحال و بختياري در هفته هاي اخير با خشكي شديد مواجه شد؛ كارشناسان معتقدند با مديريت مصرف و 

تامين منبع آب جايگزين بايد جلوي خشكي كامل آن را گرفت
خاطره حسين زاده

خبرنگار

ستاره حجتي خبر
خبرنگار
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مش

ی 
دار
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ل ش

رتا
س: پ

عك
آبدهی چشمه كوهرنگ به كمتر از 400 ليتر بر ثانيه رسيده است.
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  كمیته اضطرار آلودگی هوای تهران، تردد خودروها و موتورسیكلت های دودزا را ممنوع كرد 
  ذرات معلق ناشی از احتراق منجر به تشدید آلودگی هوا و سختی تنفس در كلانشهرهای كشور شد 

آلودگیهوادستبردارنیست.ايندومینموج
فراگیراستكهپايیزامسالبهآسمانشهرهایآلودگیهوا

بزرگرسیدهتامجالتنفسراسختترازقبل
كند.افقديددربرخیشهرهاديروزبهكمتراز300متررسیدو
ساعتبهساعتبرغلظتآلايندههايیافزودهمیشودكهجز
خطربرایسلامتشهروندان،هیچكاركردديگریندارند.صبح
ديروزاماهمزمانباتشــديدآلودگیهوادرپايتخت،كمیته

شرايطاضطرارتشكیلشدوتصمیماتیبرایكاهشانتشار
آلايندههایجویناشــیازمنابعمتحركگرفتهشــدكه
مهمترينآنهاممنوعیتترددموتورسیكلتهاوخودروهای
دودزاوفاقدمعاينهفنیاست.دراصفهاننیزنامهایبهروسای
2قوهكشــوربرایجلوگیریازمازوتسوزینوشتهشد.در
شهرهایتبريز،كرج،اراك،زابلواهوازنیزهشدارهايیبه
شهرونداندادهشدهاســت.بررسیهمشهریازنقشههای
جهانیهواشناسینشانمیدهدازعصرامروزباورودسامانه
ناپايداربارشی،كیفیتهوابهبودمیيابد،امااينپايانقصه
آلودگیهوایامسالايراننیست.موجبعدیآلودگیهوااز

نیمههفتهآيندهبارديگرجولانخواهددادوشهرهایبزرگ
كشوربازهمدســتخوشآلايندههایاحتراقیوريزگردی
میشوند.بررسیهایپژوهشــكدهتغییراقلیمهواشناسی
نشانمیدهدكهپايیزامسال،نســبتبهدورههایمشابه
سالهایگذشته،كمبارشتروگرمتراستواينيعنیوارونگی
دمایامسالنیزدرمقايسهباسالهایگذشتهزودرساتفاق
خواهدافتاد.درچنینشــرايطیبايدبهزودیدرانتظارموج
سنگینیازآلودگیهوابراثروارونگیزودرسباشیمكهدامنه
خطرناكآنبرزندگی45میلیونشهرنشینشهرهایبزرگ

كشوراثرمستقیمدارد.

تنفس سخت در 7كلانشهر طرح روز

عدد خبر

تالاب

توضیح و تصحیح

چهره روز

سرخط خبر

رسول آذرگون

سیدمحمدفخار
خبر نگار

میزبانیازپرندگانمهاجر
تالاب هیرم لارستان

مكان:35كیلومتریشهرستاناوزبینروستایهیرموكوهلار
وسعت:4هزارهكتار

عمق:3متر

وضعیتآب:
20درصدآبدارد

ظرفیتمیزبانی:
3تا5هزارپرنده

پیشبینیامسال:
3هزارپرندهمهاجر

توضیحشركتبرقحرارتیدربارهگزارش
»پروندهمازوتسوزیرویمیزاست«

در پی انتشار گزارش »پرونده مازوت سوزی روی میز است« كه 
روز دوشنبه 10آبان در روزنامه همشهری به چاپ رسید، شركت 
برق حرارتی با ارسال توضیحی به روزنامه همشهری اعلام كرد: 
»رقم 14هزار میلیارد لیتر مصرف مازوت و گازوئیل به اشتباه در 
روزنامه همشهری درج شده و رقم 14میلیارد لیتر درست است. «
توضیحهمشهری: در گزارش منتشرشده با موضوع هشدار به 
7كلانشهر كه در آن به موضوع احتمال استفاده مجدد از سوخت 
مازوت نیز اشاره شده بود، آمده بود: »در یك سال اخیر نیروگاه ها 
14هزار میلیارد لیتر مازوت و گازوئیــل مصرف كرده اند.« نكته 
قابل توجه اما آن است كه رقم 14هزار میلیارد لیتر مصرف مازوت 
توسط محسن طرزطلب، مدیرعامل شركت برق حرارتی در یك 
نشســت خبری اعلام شــد و این خبر در روزنامه ایران و باشگاه 
خبرنگاران وابسته به صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران نیز به 
همین میزان درج و منتشر شده بود و روزنامه همشهری نیز همین 
رقم را براساس گزارش رسانه های رسمی منتشر كرد. بنابراین، 
روزنامه همشــهری در اعلام میزان 14هزار میلیارد لیتر مصرف 
مازوت در كشور اشتباه نداشته و مســئولیت این اشتباه برعهده 

اعلام كننده خبر است.

درخواستنجات»تپهحصار«دامغان

علی اكبر علیزاده، نماینده دامغان در مجلس است، اما اینكه چرا 
او شانس نشستن بر ستون چهره روز این صفحه را یافته، به دلیل 
درخواست روز گذشته اش از رئیس جمهوری برای نجات محوطه 
باستانی و بسیار ارزشمند تپه حصار دامغان با شهرت جهانی است. 
اما ماجرای تپه حصار دامغان چیست كه حالا این نماینده مجلس 
از رئیس جمهور خواسته است در سفر به دامغان دستور جابه جایی 
ریل راه آهن عبور كرده از وســط این محوطه باستانی را صادر و 
این محوطه با شهرت جهانی را از عبور ریل نجات دهد؟ تپه حصار 
در جنوب شهر دامغان در روستای حیدرآباد استان سمنان قرار 
دارد و قدمت تمدن پیش از تاریخ این تپه از هزاره چهارم تا هزاره 
اول پیش از میلاد است. ســفال های خاكستری عصر آهن از این 
محوطه بیرون آمده و براساس یافته باستان شناس ها هنر فلزكاری 
در تپه حصار بسیار رایج بود. مهم تر از این اشیاء آنكه مردمانی كه 
بیش از 6 هزار سال قبل برای نخستین بار در این محوطه ساكن 
شدند، شهرنشین بودند و اقتصادشان بر پایه كشاورزی، دامپروری 
و صنعتگری پایه ریزی شده بود. باستان شناس ها اما در یافته های 
خود به این نتیجه رســیده اند كه مردمانی بســیار مترقی كه در 
ساخت زیورآلات نیز یگانه بودند، هزاران سال قبل در تپه حصار 
زیسته اند. شهر اما یكباره تخلیه شده است. باستان شناس  ها هیچ 
نشــانی از جنگ در این شهر باســتانی نیافتند و دلیل مهاجرت 
ناگهانی ساكنان تپه حصار و متروك شــدن همیشگی این شهر 
باستانی در هزاره های گذشــته را وقوع یك بیماری همه گیر یا 
تغییرات آب و هوایی و خشكسالی شدید محتمل دانسته اند. حالا 
از دل این محوطه باستانی ریل راه آهن تهران – مشهد عبور كرده 
اســت كه مانع از ثبت جهانی این شهر به رغم شهرت جهانی اش 
شده اســت. از ســال ها قبل موضوع جابه جایی ریل راه آهن در 
تپه حصار مطرح بود اما هیچگاه تلاش ها برای رهایی تپه حصار از 
ریل فولادی راه آهن به نتیجه نرسید. این بار علی اكبر علیزاده از 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری خواسته است یك بار برای 
همیشه در سفر چند روز آینده خود به دامغان، محوطه باستانی 
واجد ثبت در فهرســت میراث جهانی یونسكو را از شر عبور ریل 
راه آهن نجات دهــد و این ریل آســیب زا را از درون این محوطه 
باستانی مهم بیرون بكشد. او براساس همین درخواست حالا واجد 
شرایط برای نشستن بر عنوان چهره روز گروه زیست بوم روزنامه 

همشهری شده است. 

۹كاروانسرایاصفهاندرآستانهثبتجهانی:همزمان 
با حضور ارزیاب  یونسكو در كشور به منظور تهیه گزارش پرونده 
ثبت جهانی كاروانســراهای ایران، ســخنگوی اداره كل میراث 
فرهنگی اســتان اصفهان به مهر گفت: ۹ كاروانسرای امین آباد، 
مهیار، مرنجــاب، گبرآباد، گز، جهادآباد، كوهپایه، نیســتانك و 
مجموعه هتل عباســی اســتان اصفهان در پرونده ثبت جهانی 

كاروانسراهای ایران قرار گرفتند. 

برپايینخستیننمايشــگاهمشتركپساكرونايی
موزهملیايران:گزیده آثــار »معدن كاری باســتان از موزه 
معدن بوخوم آلمان« همزمان با »پژوهش های باستان شناســی 
در معدن چهرآباد زنجان«، از امروز )چهارشنبه 12 آبان ماه( در 
موزه ملی ایران به نمایش گذاشته می شود. موزه ملی اعلام كرده 
اســت، عنوان این دو نمایشــگاه، »مرگ در نمك، پژوهش های 
باستـان شنـــاسی در معدن چهرآبــاد زنجان« و »انســان در 
جست وجوی منابع: گزیده آثار معدن كاری باستان از موزه معدن 

آلمان در بوخوم« است.

تعطیلوغیرفعالشدن40درصددفاترمسافرتیو
ناتوانیدربازگشايی:بیش از 5 هزار دفتر خدمات مسافرتی 
و آژانس گردشــگری و هواپیمایی در كشــور وجــود دارد كه با 
شــیوع پاندمی كرونا و ركود مطلق ســفر، تخمین زده می شود 
4 هزار دفتر از چرخه فعالیت خارج شــده و بــه حالت تعطیل و 
نیمه تعطیل درآمده اند. حالا دبیــر انجمن صنفی دفاتر خدمات 
مسافرتی استان خراســان رضوی به ایسنا خبر داده است كه در 
حال حاضر 40 درصد از آژانس های مسافرتی تعطیل هستند و به 
دلیل افزایش هزینه های اجاره، مالیات و مشكلات مرتبط با بیمه 

توانایی بازگشایی نیز ندارند.

تا 2هفته دیگر دستورالعمل كلی شكار پرندگان صادر 
خواهد شــد. در این فاصله استان هایی كه با 2موضوع حیاتوحش

پرندگان مهاجر و گونه های آسیب رسان مواجه هستند 
در مورد مجوز شــكار مســتقل تصمیم خواهند گرفت، اما به گفته 
مسئولان سازمان حفاظت محیط زیست، هیچ كدام از آنها بدون ارزیابی 

فنی زیست محیطی نخواهد بود.
رایزنی ها برای صدور مجوز شكار درحالی انجام می شود كه چند هفته   
است در استان های شــمالی دامگاه داران تورهای چند  صد میلیون 
تومانی شان را برای شــكار به روش های غیرقانونی مانند »كرست« 
باز می كنند و یگان حفاظت محیط زیســت درصورت مشاهده آنها را 
جمع آوری می كند. این در شرایطی اســت كه به طور مثال مدیركل 

حفاظت محیط زیست مازندران فقط روش »دوما« را مجاز می داند.
چند سال اســت كه پروانه بهره برداری از گونه ها به جز چهارپایان به 
استان ها تفویض شده است. به گفته شهاب الدین منتظمی، مدیركل 
دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش سازمان حفاظت محیط زیست، 
اگر قرار باشد محدودیتی برای شــكار صادر شود برای سراسر كشور 
است، ولی وقتی قرار باشد مجوزی صادر شود با تعامل با نظر كارشناسی 
استان ها تصمیم گرفته خواهد شد. امسال تاكنون مجوزی به صورت 
كلی برای شكار صادر نشده است. برخی مناطق حساسیت های خاص 
خود را دارند و ممكن است با وجود مجوز، محدودیت هایی لحاظ شود. 
از آنجایی كه در 2سال گذشته هیچ پروانه شكار پرنده  ای صادر نشده 
اســت، در برخی مناطق برخی پرنده ها به گونه آسیب رسان تبدیل 
شده اند و بذر زمین های كشــاورزی را از بین برده اند. برای شكار این 

گونه ها هم بدون كار فنی، مجوزی تاكنون صادر نشده است.
او می گوید: هم اكنون هر پرنده ای كه در بازار های شــمال كشــور به 

فروش می رســد، غیرقانونی و قاچاق است؛ یعنی هنوز مجوزی برای 
شــكار به هیچ كس  حتی جامعه محلی داده نشده اســت. برخی از 
استان ها ممكن است در هفته آینده به صورت كارشناسی برای برخی 
كانون ها و بعضی از گونه ها مجوز بدهند كه آن هم بسیار محدود است.

استان گلستان و مازندران در چند روز آینده برای صدور مجوز شكار 
پرنده به جمع بندی نهایی خواهد رســید. با وجود اینكه در 2ســال 
گذشته هیچ مجوز شكاری از سوی ســازمان حفاظت محیط زیست 
برای شــكار به عنوان متولی حیات وحش صادر نشــده است، شكار 

غیرمجاز حتی با روش مجازی مانند دوما برقرار است.
حسینعلی ابراهیمی كارنامی، مدیركل حفاظت محیط زیست مازندران 
در گفت وگو با همشهری تأكید كرد كه »ما تخلف را برنمی تابیم و به 

جز روش دوما هیچ روشی را مورد تأیید قرار نداده ایم.«
او می گوید: درخواست صدور مجوز شكار پرنده به سازمان داده شده 
است، ولی هنوز مجوزی صادر نشده است. همه تلاش ما این است كه 
صید بیش از مقداری كه در روش دوما می توان شــكار كرد، صورت 
نگیرد. این روش دشــوار مورد استقبال شــكارچیان نیست؛ چراكه 
آنها در هر روز تعداد محــدودی پرنده به تورشــان می افتد. به گفته 

ابراهیمی كارنامــی، در 200دامگاهی كه بــا روش دوما پرنده صید 
می شــود در بهترین حالت روزانه 3تا 5بال می توان صید كرد و این 
جمعیت كمــی از پرندگان موجود در شهرســتان های فریدونكنار و 
محمودآباد است. روش دوما بسیار سخت است و غربالگری خوبی در 

مورد گونه و اندازه جثه پرنده انجام می دهد.
به اعتقاد برخی از كارشناسان از آنجایی كه نظارت درستی بر صید و 
روش های آن صورت نمی گیرد، صدور مجوز شــكار راه را برای شكار 
بیشتر و شكستن قبح صید باز می كند. سیدشــهاب الدین اما با این 
نظر مخالف است و می گوید: اگر پروانه بدهیم افراد قانونمند و كسانی 
كه به ضوابط كشــور احترام قائلند، دنبال آن خواهند آمد. كسی هم 
كه متخلف است برایش هیچ فرقی نخواهد كرد و باز هم دنبال پروانه 
نخواهد آمد. شاید بخش كوچكی چنین نباشند و دنبال مجوز باشند. 
در كل كشور اگر قرار باشــد مجوزی صادر شود، استان ها اولویتی در 
قالب بحث معیشت به جامعه محلی اختصاص خواهند داد. با كمك 
همین جامعه محلی است كه می توان حفاظت و جمعیت حیات وحش 

را مدیریت شده بهره برداری كرد.
حسینعلی ابراهیمی كارنامی، موفقیت در كاهش صید غیرمجاز را در 
تعداد مجوز سالانه محدود نمی داند و معتقد است كه كاهش تقاضاست 
كه بازار فریدونكنار را محدود می كند. او می گوید: با همراهی مقامات 
استانی برخورد قانونی ما با شكارچیان جدی تر شده است. تا سال های 
پیش، نیروهای ما جرأت نمی كردند به دامگاه ها نزدیك شــوند، ولی 
امسال محیط زیست می تواند به آنجا ورود پیدا كند؛ هر چند ممكن 
است بعد از جمع كردن تورهای كرســت، آن را دوباره علم كنند. تا 
سال قبل نمی توانستیم وارد بازار عرضه فریدو نكنار شویم، ولی امسال 
توانسته ایم ورودی بازار را كنترل و مدیریت كنیم و نگذاریم كسانی 
كه از اســتان های همجوار صید می كنند در این بــازار پرنده عرضه 
كنند؛ بنابراین هرچه مكان عرضه محدود شود، میزان تخلف در شكار 
پرندگان كمتر می شود، ولی مؤثرترین روش، عدم تقاضای مردم است.

كیفیت هوای دیروز و امروز 7شهر كشور )منبع: سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان هواشناسی( 

عامل آلایندهپیش بینی امروزوضعیتشاخص دیروزشهر

وسایل نقلیه و صنایع )PM2.5(آلودهناسالم برای گروه های حساس133اصفهان

وسایل نقلیه و صنایع )PM2.5(آلودهناسالم برای گروه های حساس113 تبریز

وسایل نقلیه و نیروگاه ها )PM2.5(آلودهناسالم برای گروه های حساس132البرز

وسایل نقلیه و منابع ثابت )PM2.5(آلودهناسالم برای گروه های حساس134تهران

وسایل نقلیه و صنایع )PM2.5(آلودهناسالم برای گروه های حساس140اراك

گردوغبار )PM2.5(آلودهناسالم برای گروه های حساس130اهواز

گردوغبار ) PM10(آلودهخطرناك281زابل

تهران
درپیثبتشاخص134وهوایناسالمبرایگروههایحساس،

باتشكیلنشستهماهنگیمواقعاضطرارآلودگیهوابهرياست
استانداریوباحضورمسئولانمحیطزيستاستان،جلوگیریازتردد

موتورسیكلتهاوخودروهایدودزاوفاقدمعاينهفنیوشناسايیوبرخورد
بامنابعآلايندهدرگشتهایويژهمحیطزيستدرنشستهماهنگیشرايطاضطرارتهران
مصوبشد.مخاطبدستوراتايننشستپلیسراهور،شهرداریتهران،محیطزيست
ومراكزمعاينهفنیبودندكههريكبايــداقداماتیدراينبارهانجامدهندوطبققوانین
بالادستیدراينبارهمسئولهستند.همچنیندرايننشست،ازاورژانسوهلالاحمر

خواستهشدپايگاههایسیارفوريتهایپزشكیدرمناطقپرترددمستقركنند.

اراك
شاخصهوایاراكديروز140وناسالمبرایگروههایحساسبودوادارهكل

حفاظتمحیطزيستاستانمركزیباصدوراطلاعیهای،ازافزايشآلودگیهوادر
روزهایپیشروخبرداد.بدينترتیبتعدادروزهایآلودهدراراكطیسالجاری

نسبتبهمدتمشابهسالقبل،رشد500درصدیداشتهوبراساساطلاعاتدريافتی
ازايستگاههایسنجشآلودگیهواوآنالیزآنها،آلايندهشاخصدرهوایكلانشهراراك،

ذراتمعلقیاستكهسیستمتنفسیتوانپايشوفیلترآنرانداردوتداوم
حضورآندرمحیطبهشدتخطرآفريناست.

البرز
دركرجهــمديروزشــاخصكیفیتهوا

132وشرايطناســالمبرایگروههای
حســاسبــود.ذراتمعلــقكمتراز

2.5میكرونتوانســتدومینروزآلوده
زرابهثبتبرســاندوامروزنیزتابعدازظهر ا

غلظتآلايندههاكاستهنخواهدشد.همچنینفعالیت
صنايعاطرافاينشــهرموجبتمديــدآلودگیدر

موجهایبعدیخواهدشــد.نكتهقابــلتوجهاينكهبه
گزارشمحیطزيستاستانالبرز،كیفیتهوایاشتهارد،ديگر

شهرايناستاننیزباعدد157،شرايطناسالمبرایهمهراطیروز
گذشتهتجربهكردوامروزنیزاينشهرآلودهخواهدماند.

زابل
درزابلوزاهــدانكهاينروزهاباگردوغباردســتوپنجهنرم
ميكنند،ديروزكیفیتهوابهشرايطخطرناكعدد281رسید.

ادارهكلهواشناسيسیســتانوبلوچستانهشدارسطح
زردراصادروطيآناعــلامكردكهازاواخروقت
پنجشنبهباتشــديدجرياناتشمالي،وزشباد
شديدوگردوخاكشمالاستانرافراميگیرد.

ايندرشرايطياستكهطيديروزوامروز
كیفیتهوايشهرهايبزرگايناستاندر
شرايطخطرناكقرارداشتهووزشبادآخر
هفتهاينشهرهاراواردشرايطخطرناكتر
ميكند.هواشناسيهمچنیناعلامكردكه

پیامداينبادشديدشاملخیزشگردوخاك،كاهش
ديد،كاهشكیفیتهواوكاهشدمايهواستكهشدت

گردوغباردربرخيمحورهايمواصلاتيمانندبخشهايي
ازمحورزاهدان-زابلبیشترپیشبینيميشود.

اهواز
دراهوازديروزهوامتاثرازگردوغبار،ناســالمبرايگروههاي
حساسباشــاخص130بودوادارهكلهواشناسيخوزستان

درخصوصورودنخستینسامانهناپايدارپايیزيبهاين
استانهشــدارزردصادركرد.پساز4روزآلودهبر
اثرگردوغبار،هواشناسياعلامكردهكهدمايهوا
كاهشمييابدكهاينرونددرهفتهآيندهمحسوستر

است.بیشــترينفعالیتاينسیستمدرمناطقشمال،
شرقوارتفاعاتخوزستانوازروزجمعهبهبعدخواهد
بود.همچنینتندبادلحظهايوبرخاستنگردوغبار
موقتوريزشتگرگدرمناطقمســتعدنیزدوراز

انتظارنیست.

تبريز
تبريزظهرديروزشاخص113وهوایناسالمبرایگروههایحساسراثبت
كرد.ادارهكلحفاظتمحیطزيستآذربايجانشرقیدرپیتشديدآلودگی
هوایتبريزتوصیهكردبامشاركتعمومیازهرگونهفعالیتمنجربهافزايش
آلودگیهواخودداریشــود.ازافرادمبتلابهبیماریهایقلبیياريوی،
زنانبارداروشیرده،سالمندانوكودكاننیزخواستهشدازفعالیتدر

خارجازمنزلخودداریكنند.صرفهجويیدرمصرفانرژی،پرهیزاز
ترددهایغیرضروریدرونشهری،مديريتزمانیومكانیسفرهای
درونشهریواســتفادهازحملونقلعمومینیزبهساكناناين

كلانشهرتوصیهشد.

اصفهان
اصفهانديروزشــاخص133آلودگيهواراثبتكردوهوا
برايگروههايحساسناسالمبود.همزمان،مجمعنمايندگان

اصفهاندرمجلسوشورايشهراصفهاندرنامهايبهروساي
قوايمقننهوقضايیهخواستارممنوعیتاستفادهازمازوتدرنیروگاههاي

ايناستانشدند.دربخشيازايننامهآمدهاست:فعالیتدونیروگاهبزرگحرارتي
تولیدبرقاصفهانيعنينیروگاهاصفهانونیروگاهمنتظريكهيكيدرمســیرباد
غالبودربطنبافتمسكونيوديگريبافاصلهكمتراز5كیلومترباشهراصفهاندر

مجاورتشاهینشهراست،همیشهازچالشهايمهماستاندرحوزهآلودگيهوابودهومطالعات
اخیرسازمانحفاظتمحیطزيستدرسیاههانتشارآلودگيهوانشانازاثرگذاري2عاملبادو

سوختمازوتبركیفیتهواياصفهاندارد.

مازندران و گلستان برای صدور مجوز شكار پرندگان دستورالعملجدیدشكارصادرمیشود
در فصل مهاجرت مستقل تصمیم می گیرند

زهرارفیعی
خبرنگار

در اجلاس جهانی تغییر اقلیم گلاسگو شرکت کردند.

تــا ســال۲۰۲۵ بــرای احیــای زمیــن و مقابلــه بــا 
آتش سوزی جنگل ها در بودجه عمومی اختصاص یافت.

آلودگی هوا از ابتدای هفته تا همین امروز در 7 كلانشهر كشور 
تشدید شد و با شروع فصل مازوت سوزی در نیروگاه ها و 

صنایع، آسمان كلانشهرهای كشور باز هم سیاه تر می شود.  

برای كاهش انتشار گاز متان تعهد داده اند. گاز متان 
دومین گاز گلخانه ای جهان و باعث گرم شدن زمین است.

جنگل ها گازهای دی اكســیدكربن موجود در جو 
را جذب می كنند.

امسال 17هزار هكتار جنگل بر اثر تغییرات دمایی 
و آتش سوزی ها در ایران سوخته است.
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یک فوریت طرح »سند سیاست های حاکم بر تدوین 
برنامه وبودجه ســال 1401« در هجدهمین جلسه شورا

شورای شهر تهران تصویب شد. به گزارش همشهری، 
دیروز اعضای پارلمان شــهری بــا کلیات این طرح کــه منطبق بر 
مأموریت های شش گانه مدیریت شهری است، موافقت کردند. حوزه 
فرهنگی و اجتماعی در رأس اولویت ها قرار دارد و ایجاد آرامش در شهر 
هم یکی از اهداف این ســند اســت. همچنین یــک فوریت لایحه 
»اصلاحیــه بنــدی از مصوبــه چارچــوب اختیــارات و وظایــف 
کمیســیون های داخلی مناطق شــهرداری تهران« تصویب و برای 
بررسی بیشتر به کمیســیون های تخصصی ارجاع داده شد. به گفته 
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر تهران، ساکنان 
بافت های فرســوده که در پهنه R251 )توده گــذاری 50درصد در 
5طبقه و مسکوني ویژه پهنه مرکزي شهر( قرار گرفته اند مشکلاتی 

دارند که با انجام اصلاحات پیش بینی شده در لایحه حل می شود.
براساس این گزارش، رئیس شورای شهر تهران در ابتدای جلسه دیروز 
به سالروز تسخیر لانه جاسوسی اشــاره کرد و گفت: »فردا 13 آبان 
مصادف با تسخیر لانه جاسوسی و شکست ابهت آمریکا و البته حرکت 
مهم و انقلابی در کشور است. با این اقدام حرکت عجیبی در کشور و 
دنیا رخ داد؛ چراکه سابقه نداشت ابهت امریکا اینگونه شکسته شود.« 
مهدی چمران با بیان اینکه امام از واقعه 13 آبان حمایت کردند و آن 
را انقلاب دیگری نامیدند، تاکید کرد: »حادثه تسخیر لانه جاسوسی 
نشان داد اگر ملتی بخواهد می تواند در مقابل دشمن هرقدر هم قوی 
باشد، بایســتد، مقاومت کند و پیروز شــود و امیدواریم این مبارزه 

ضداستکباری استمرار و ادامه داشــته باشد و همان مسیر را بتوانیم 
به خوبی ادامه دهیم.«

تشریح سند سیاست های بودجه سال آینده
بررسی طرح »سند سیاست های حاکم بر تدوین برنامه وبودجه سال 
1401« مهم ترین دستور جلســه دیروز اعضای شورای شهر تهران 
بود که محمد آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه وبودجه گزارش این 
طرح را ارائه داد و گفت: »پیش نویس این طــرح در کمیته بودجه و 
نظارت مالی طی جلسات متعددی بررسی و 25مهرماه برای اعضای 
شورا ارسال شد تا نظر خود را اعلام کنند و اکنون این طرح با اعمال 
نظرات ارائه شد.« در ادامه نایب رئیس و عضو کمیسیون برنامه وبودجه 
گفت که اصل اقدامات عملیاتی در لایحه بودجه بررسی می شود، اما 
این پیش نویس، سند سیاست های کلی پیش بینی شده برای تدوین 
برنامه بودجه است. میثم مظفر در ادامه 5 هدف، 10 رویکرد و 6اولویت 
منطبق با مأموریت های شش گانه شهرداری تهران را تشریح و تاکید 
کرد: »بر اساس این سند سیاستی، لایحه بودجه باید منطبق بر برنامه 
5 ساله سوم توسعه شهر باشــد. همچنین علاوه بر پیش بینی منابع 
درآمدی و وصول درآمدی باید هزینه های جاری بر اســاس قوانین 
و مقررات موضوعه و هزینه های نگهداشت شــهر با ارائه مستندات 

مربوطه پیش بینی شود.«

اظهارنظر اعضا در مورد سند سیاستی 
اعضای پارلمان شــهری با کلیات طرح سند سیاستی بودجه 1401 

موافقت کردند، اما در جریان ارائه گزارش نظرات و پیشنهادهایي ارائه 
دادند. سوده نجفی به موضوع ســلامت اشاره و عنوان کرد: »موضوع 
سلامت در این سند مغفول مانده و برای مناسب سازی و استفاده افراد 
دارای نیازهای خاص، معلولین و جانبازان و سالمندان، به صورت جزء 
به جزء پیش بینی صورت نگرفته است.« سیدمحمد آقامیری هم توجه 
به بخش عمرانی را ضروری دانست و گفت که پروژه های نیمه تمام و 
ضروری در مناطق وجود دارد. مهــدی بابایی هم در بخش خدمات 
شهری خواستار انتقال اولویت ها از مناطق به محلات شد. سیدجعفر 
تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورا هم گفت: 
»این سند با انجام مشورت های لازم تدوین شده، اما نیاز است مبانی 

زیرساخت ها موردتوجه قرار گیرد.« 

رونق سیاست ساخت وساز
اعضای شورای اسلامی شــهر تهران دیروز همچنین با یک فوریت 

لایحه اصلاحیه تعیین چارچوب اختیارات و وظایف کمیسیون های 
داخلی مناطق موافقت کردند. مهدی چمران در راستای ضرورت یک 
فوریت این لایحه گفت: »یکی از موارد و مسائل مبتلابه مردم همین 
موضوع است که سبب افزایش ارسال پرونده ها به کمیسیون های ماده 
100 نیز شده و متأســفانه مردم مستأصل هستند.« در ادامه مهدی 
عباسی با بیان اینکه در منطقه 12 بیش از 85 درصد منطقه در پهنه 
R251 قرار دارد، گفت: »در این پهنه مجوز توده گذاری در 50درصد 
سطح اشغال داده می شــود و چون این مقدار باید در 5 طبقه محقق 
شــود، نورگیرهایی را تعریف می کند که براساس اصول شهرسازی 
الزام و ضرورتی ندارد و فقط صرفاً برای رعایت 50درصد اســت. این 
مشکل در سایر مناطق هم وجود دارد که در نهایت منجر به افزایش 
بافت فرسوده و جایگزین آسیب های اجتماعی می شود.« او تأکید کرد 
که باید سیاست ساخت وساز را در این پهنه ها رونق دهیم و این امر از 

طریق لایحه مذکور محقق می شود.

 آرامش در شهر
هدف بودجه تهران 1401

  اهم رويكردهاياعضای شورای اسلامی شهر تهران با کلیات طرح سند سیاست های حاکم بر تدوین برنامه  و بودجه سال آینده موافقت کردند
سند سیاست برنامه  و بودجه سال1401

    حفظ كرامت انساني
حفظ كرامت شهروندان با ارائه بي منت خدمات و تسريع 

و تسهيل فرايندهاي اداري و...

    تقويت فرهنگ جهادي و بازآفريني اعتماد عمومي
 توجه به روحيه و عزم جهــادي در رويه هاي مديريتي و 

پيشبرد امور اجرايي و...

   حكمراني مشاركتي
ايجاد بســترهاي مناســب جهــت مشــاركت حداكثري 
شــهروندان، اركان و ذي نفعان در اداره شــهر و دخيل 

كردن مستقيم شهروندان و...

    هوشمندسازي و شفافيت
حركــت به ســمت تحقــق شــهر هوشــمند و توســعه 
هوشمندسازي در ارائه خدمات و ايجاد نظام مديريت 

يكپارچه و هماهنگ شهري و...

     فسادستيزي و رفع تعارض منافع
 نگرش سيستمي در مقابله با فساد و پيشگيري از آن و 

ايجاد مكانيزم هاي واكنش سريع و...

     ارتقاي كيفيت كالبد و زيرساخت هاي شهري
 توجه به مؤلفه هاي معماري ايراني- اســامي، توسعه 

كيفي و كمي حمل ونقل عمومي، ارتقاي ايمني و...

    توانمندسازي و كاهش آسيب هاي اجتماعي
 توجه به چرخه كامل توانمندسازي اقشار آسيب ديده 

اجتماعي، ارتقاي سطح سامت و...

    ارتقاي فرهنگ رفتاري و تعلق خاطر به شهر
هدفمندســازي آموزش هاي شــهروندي در راســتاي 
بهبود رفتار شهرنشــيني و توجه بــه تكنيك هاي نوين 

سياستگذاري و...

    ارتقاي نظام مديريت سازمان و منابع
ارتقاي نظــام مديريت مالي، منابع انســاني و ســاختار 

سازماني، ارتقاي بهره وري و استانداردسازي و....

   ايجاد فرصت رشد برابر
نگرش ويژه در تعريف پروژه ها و تخصيص منابع براي 
بهبود و ارتقاي ســرانه هاي شــهري به ويــژه در مناطق 

كم برخوردار و... 

   ارتقاي زيست پذيري در شهر
   ايجاد آرامش در شهر

   ارتقاي مشاركت اجتماعي
   عدالت شهر

   تحقق شهري پيشرفته بااصالت و هويت 
ايراني- اسامي

  اهداف  سند سیاست 
برنامه و بودجه سال1401

   اجتماعي و فرهنگي
   حمل ونقل و ترافيك

   خدمات شهري و محيط زيست
   ايمني و مديريت بحران

   شهرسازي و معماري
   اقتصاد شهري و هوشمندسازي 

اولويت هاي مرتبط با مأموريت هاي 
شش گانه شهرداري تهران در بودجه

رئیس شورای شهر تهران: 13 آبان سالروز شکست ابهت آمریکاست

تذكرات اعضا در بيستمين جلسه شوراي شهر تهران

   حبیب كاشاني، تمدید قرارداد بیمه تاكسیرانان: قرارداد بیمه تكمیلي، عمر و حوادث تاكسیرانان 31شهریورماه به پایان رسیده و با گذشت 
بیش از 40روز هنوز تمدید نشده است.

   ناصر اماني، رسیدگي به گلایه كاركنان شهرداري منطقه3:  فشار معیشتي و پایین بودن حقوق و مزایاي كاركنان نسبت به تورم موجود و به ویژه 
افسارگسیخته بودن قیمت اجاره مسكن و ودیعه و... تنها بخشي از مشكلات و گلایه كاركنان شهرداري منطقه3 است.

   مهدي اقراریان، مدیران از برنامه هایشان منحرف نشوند:  مسئولین زماني كه مي خواهند رأي بگیرند قول هایي مي دهند و حرف هاي قشنگي 
مي زنند، اما كم كم یادشان مي رود كه چه قول هایي داده اند. بنابراین از شهردار مي خواهیم ناظر به برنامه ها عمل كند.

   مهدي عباسي، تكمیل شناسنامه باغات شهر تهران :  یكي از مصوبات سال96 »ساماندهي، صیانت و حفاظت از باغات و اراضي مشجر شهر 
تهران« است كه با گذشت حدود 5سال این تكالیف به نحواحسن به مرحله اجرا درنیامده است. 
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تازه هاي نشر

  مرگي بسيار آرام
رمان کوتاه »مرگی بسيار آرام« نوشته سيمون دوبووار 

را سيروس ذکاء به فارسي برگردانده است.
مرگي بسيار آرام، کتاب کوچكي است که در آن سيمون 
دوبووار نويسنده و فيلسوف سرشناس فرانسوي، ايام 
سخت ابتلاي مادرش به ســرطان را شرح داده است 
و از اين نظر نوعي زندگينامه خود محســوب مي شود 

که به صورت داســتاني تلخ و دردناك نوشــته شده است. 
دوبووار در جهان فكري متفاوتي با مادرش زندگي مي کرد؛ او روشنفكري 
اگزيستانسياليست بود و مادرش تحصيلكرده يك مدرسه ديني کاتوليك. او 
نقبي هم به دوران جواني و نوجواني خود زده و گاهی اشاره اي هم به سارتر، 
دوست و همفكر برجسته اش کرده است. او در جاي جاي اين کتاب، بي آنكه 
اصول خود را فراموش کند، در تلاش اســت تا اختلاف فكري با مادرش را 
کنار بگذارد و وظايف فرزندي را به خوبي به جا آورد. نشر ماهي، اين کتاب 
خواندني را با ترجمه سيروس ذکاء در 128صفحه به بهاي 16هزار تومان 

منتشر کرده است.

  قاضي و جلادش
»قاضي و جلادش« رماني کم حجم، پليسي و خواندني 
از فريدريش دورنمات است که محمود حسيني زاد آن 

را به فارسي برگردانده است.
در اين رمان، کارآگاه برلاخ که از سرطان رنج مي برد، 
فقط يك ســال فرصت زندگي دارد و بــه دنبال حل 
معماي مرگ بهترين افســرش، اشــميد و محاکمه  

جنايتكاري است که سال ها پيش با او شرط بسته بود که آدم 
بكشد، بي آنكه قانون بتواند مشتش را باز کند. برلاخ برخلاف قهرمان هاي 
آمريكايي و اروپايي رمان هاي پليسي، پيرمردي مريض احوال است و اگرچه 
انتظار مرگ را مي کشد، ولي سرشــار از شور زندگي است. نشر ماهي اين 
رمان پرکشش را در 157صفحه به بهاي 17هزار تومان منتشر کرده است.

  آس و پاس در پاريس و لندن
رمان »آس و پاس در پاريس و لندن« نوشــته جورج 
اورول  را بهمن دارالشفايي به فارســي برگردانده و از 
سوي نشر ماهي منتشر شده است. اين اثر، نخستين 
کتابي است که از اورول منتشر شده است. او براي چاپ 
اين کتاب، دردسرهاي زيادي کشيد. 2ناشر آن را رد 
کردند و حتي نويسنده نسخه دستنويس را به دوستي 

داد تا آن را بسوزاند. اين رمان، روايتِ اورول است از مقطعي فلاکت 
بار از زندگي اش در پاريس و لندن، دوراني که در کنار آدم هاي فرودست 
جامعه زندگي مي کرد و براي امرار معــاش تن به هر کاري مي داد، گرچه 
شهوت اورول به رمان هاي »مزرعه حيوانات« و »1984« است، اما بعضي از 

طرفدارانش کتاب حاضر را خواندني ترين اثر او مي دانند.
اين رمان 240صفحه اي با شمارگان 1500نسخه، به بهاي 37هزار تومان 

منتشر شده است.

ديدار با محمود معتقدي در آستانه 75سالگي به بهانه انتشار »چيزي نمانده به گزاره چشم هايت«

روياهاي هشتم يوسف آباد در عاشقانه هاي پاييزي

آخرين مجموعه شعرتان با نام 
»چيزي نمانده به گزاره چشم هايت« در  ماه 
جاري منتشر شد. با توجه به حال و هواي 
شــعرهاي اين مجموعه، چه تجربه هاي 
زيستي جديدي را خواســته ايد در اين 
كتاب دستمايه عاشــقانه ها و شعرهاي 

فلسفي تان قرار دهيد؟
اين مجموعه 75صفحه اي که از سوي نشر 
دانيار در 300نســخه چاپ شده، طراحي 
و صفحه آرايي اش برعهده پســرم، کيانوش 
معتقدي بوده است. نقاشي اي که روي جلد 
است، از پروانه اعتمادي است که سال1355 
کشيده و فروخته شده است. درواقع با اجازه 
ايشان، براي طراحي جلد کتاب که از نقاشي 
او استفاده شده، بهره  برده ايم. شعرها هر يك 
شماره اي است و فهرست مندرجات ندارد. 
74شــعر کوتاه و کم و بيش  بلند است که 
در فضاي عاشقانه و البته مباحث سياسي، 
اجتماعي و نگرش هاي روزمــره  اي که هر 
شاعر ملي مي تواند نسبت به اطرافش داشته 

باشد، سروده شده اند.
پاييز كه اكنــون هم در آن 
هســتيم، گويا نمود و ظهور بارزي در 
شــعرهاي اين مجموعه دارد. حالا چرا 

پاييز؟
عاشقانه تر است! سعي کرده ام، به اصطلاح، 
پاييزي هــا را در اين کتــاب منعكس کنم. 
سعي کرده ام با مجموعه هاي قبلي ام به لحاظ 
ساختاري و موســيقي جانبي، تفاوت هايي 
داشته باشد؛ ضمن اينكه شــعرها در قالب 
آزاد سروده شــده اند و همنشيني واژه ها از 
نكته هايي است که در همه کارهايم و ازجمله 
اين مجموعه، اهميت دارد. سعي دارم، ضمن 
اينكه همنشيني واژه ها را رعايت کنم، بتوانم 
تا حدي موســيقي جانبي را هم در فضاي 

شعري ام بگنجانم تا حتي المقدور و تا جايي 
که مي توانم، از نثر فاصله بگيرم.

با توجــه به اينكــه بخش 
قابل توجهي از شعرهاي اين مجموعه به 
قول خودتان عاشقانه ها و پاييزي هاست، 
عاشــقانه ها در روزگار ما، براي به روز و 
جذاب بودن، از نگاه و منظر شــاعرانه و 
فني شــما، چه ويژگي هايي بايد داشته 

باشند؟
ويژگي هايــش در هــر شــاعري بــا توجه 
به نگرش هايــي که مي شناســد و در زمينه 
فضاهاي ســاختاري اي که تجربــه کرده و 
همچنين رســم و نگاه تا حدي رمانتيك او، 
متفاوت اســت. البته همواره براي شاعر يك 
مخاطبي هست که او برايش از عشق، باران، 
هستي انسان و... صحبت مي کند و شاعر سعي 
مي کند جنبه هاي رؤيايي نــگاه مخاطب را 
درنظر بگيرد و از آيتم هايي مانند کشف روياها 
گرفته، ميان بودن و نبودن، لبخند، نگاه هاي 
آتشناك تا فصل ها و جهان هستي را، در کنار 
يكديگر، با کليتــي مجموع و خاص به تصوير 
بكشــد؛ يعني در بدو امر کسي چنان که بايد 
و شايد مخاطب نيست، بلكه اين ويژگي هايي 
که برشمردم در کليت شعر مشخص است. اين 
نگرش ضمن اينكــه فضاهاي بيروني را بازگو 
مي کند و مثلًا در شعرها از دريا، چشم ها، آواز 
ملاحان و تاريك روشن آوازها سخن به ميان 
مي آيد، شــايد هم به نوعي خطابه اي باشــد 
کوتاه که شاعر ســعي مي کند از معشوقش و 
به نوعي، از دنياي چشــم هايش سخن بگويد 
و بگويد دلم از دنياي چشم هاي نگاهت تازه و 
تازه تر مي شود. در شعري از اين کتاب، چنين 
مي نويســم: »بار ديگر صداي گــذرگاه برف 
پاييزي / از کوچه هاي آسمان / دوباره به گوش 
مي رسد / درياي ابرهاي جامانده خاکستري 

/ ســكوت زمين را دور مي زند / و گويي تصور 
حس عاشــقانه اي / از پــي لحظه هايي دور و 

نزديك / با تو همسفر مي شود.«
در شعري ديگر مي نويسيد: 
»و آخرين بــاري كه ديدمــش / ديگر 
شيشه پاك كني با او نبود...« اين به شيشه 

پاك كن ها و كودكان كار اشاره دارد؟
دقيقا. اين شعرها درواقع خياباني است.

در عيــن حــال خيابان ها و 
محله هاي تهران هم مانند »يوسف آباد« 
در مجموعه شــما نمود و ظهور بيروني 
دارند. در شعري مي گوييد: »چقدر ميان 
موج پاييزهاي تو گم مي شــوم / صداي 
درختان و پرندگان هشتم يوسف آباد / بار 

ديگر با من به كوچه بازمي آيند / بار ديگر 
يكشنبه بيداري دارم.« چرا يوسف آباد و 

محله اي ديگر نه؟
اين شــعرها هم حس عاشــقانه کم و بيش 
آشــكاري دارد و براي شــاعر نوعي خطابه 
فكري و رؤيايي خاص خودش است؛ آن هم 
بدون اينكه از کســي نام ببرد و البته وقتي 
از خيابان هشتم يوســف آباد سخن به ميان 
مي آيد، منظور اين است که همه اتفاق براي 
نگاه شاعر، در اين شــعر، از خيابان هشتم 
يوسف آباد شــروع شده اســت. نگاهم، در 
امتداد ساختاري اســت که هم در بيرون از 
شاعر و هم درون شــاعر در گفت وگوست. 
اين فضايي ميانه است که مي توان به عنوان 

تجربه اي تازه از آن ياد کرد.
تصويرسازي چقدر در سرودن 

عاشقانه مؤثر است؟ 
کار اصلي شاعر، نشــان دادن لحظه هاست. 
کار شعر شــعار دادن نيست. کار شعر نشان 
دادن همه پديده هايي اســت که در اطراف 
شــاعر مي گذرد. تصويرگرايي برايم يكي از 
ويژگي هاي عمده شــعر اســت؛ چراکه اگر 
اين تصوير نباشــد، خلئي در شعر احساس 
مي شود. ما آشــنايي زدايي، تصويرگرايي و 
تمثيل داريم و همه اينها به معرفت مخاطب 
کمك مي کند و ســعي مي شــود که شاعر 
در ايــن گفتمان ها بتواند از ايــن ابزارهاي 

تصويرگرايانه نهايت بهره را ببرد.

در شعرهاي عاشــقانه شما 
همواره معشوق قداست خاصي دارد، اما 
برخي جوان ها از معشوق گلايه مي كنند 
و نارو زدن او را به تصوير مي كشند. چرا 
عاشقانه هاي امروز جوان ها اينگونه شده 

است؟
اين روايت آنهــا به ترانه نزديك تر اســت. 
امروزه در ايــن ترانه ها داســتان بي وفايي 
و نبودن و گم شــدن مطرح است. شاعر يا 
ترانه سرا، تمناهاي خاص خودش را روايت 
مي کند. احســاس مي کنم مــا در اينجا و 
اکنون که زندگي مي کنيم، با ويژگي هايي 
منحصــر به فــرد، از فصل ها، عاشــقي ها، 
عشق ها، روياهاي گم شــده و درياهاي دور 
و نزديك، همه شــان ما را بــه عناصري از 
طبيعت نزديك و نزديك تــر مي کند و اگر 
لازم باشد، مي تواند شكايت و گلايه شاعر را 
هم دربرگيرد، اما نه با آن فضايي که تعمداً 
بسياري از جوان ها به کار مي برند. من سعي 
دارم که نوعــي اعتــدال را در فضاي زبان 
شعري رعايت کنم و اين اعتدال هم برگرفته 
از طبيعت و حس رمانتيكي است که شاعر 
کم و بيــش در کنه وجود خود احســاس 
مي کند و همچنين فضاهاي آواشناســانه و 
فضاهايي که يك جور نگرش هاي تازه اي به 
فضاي شعر مي بخشد. يكي از اين تكنيك ها 
آشنايي زدايي است. آشــنايي زدايي يعني 
شــاعر منظري را مطرح مي کنــد که با آن 
يك جور آشنايي و قرابت دارد. در مجموع 
2نوع آشنايي وجود دارد؛ يكي آشنايي دور 
است و ديگري آشنايي نزديك. از خلال اين 
فضاي دوگانه مي توان تا حدي به مخاطب 
کمك کرد تا به مقصد و مقصود شاعر دست 
يابد. اين تكنيك به زبان ساده يعني همان 

آشنايي زدايي مرسوم.

معتقدي،  محمــود 
شاعر و منتقد ادبي، 
متولد 1325 آمل است. مو و سبيلي سفيدكرده 

در عرصه شعر و شــاعري دارد و تا به امروز 
28عنوان كتاب از او به چاپ رســيده كه در 
اين بين سهم مجموعه شعرها 18عنوان كتاب 

است. مجموعه شعرهاي او اغلب عنوان هاي با 
مسمايي دارند؛ »به رؤياي ما شليك مي شود«، 
»ترانه هاي گم شــده در كوچه هاي باد«، »به 

گوزن هاي تشــنه چيزي نگو«، »از پاره هاي 
دوست داشتن« و... . تازه ترين مجموعه شعر 
او با نام »چيزي نمانده به گزاره چشــم هايت« 

خرده روايت هاي عاشــقانه اي است در بطن 
كلان روايت هاي پاييزي. به بهانه انتشار كتاب 

جديدش با او ديدار كرديم.

 فرشاد شيرزادي 
روزنامه نگار

   عكس: محمدعباس نژادفرد
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 مســئله جمعيــت جــزو 
ابرچالش هــاي جمهــوري گزارش

اســلامي در گام دوم انقلاب 
اســت. اين چالش با كند شدن آهنگ رشد 
جمعيت طي سال هاي گذشته كليد خورده و 
ايــن روزهــا بــا وجــود همــه تأكيدها و 
سياستگذاري ها به اوج رسيده است. روند اين 
چالش چنان بود كه در ســال1391 رهبر 
معظم انقلاب درخصــوص كاهش جمعيت 
هشــدار دادنــد و خواســتار تجديدنظر در 
سياست كشور در زمينه تجديد نسل شدند. 
پــس از اين هشــدار رهبر انقــلاب بود كه 
زمزمه هايي براي تصويــب قانوني در زمينه 
تسهيل افزايش جمعيت در كشور به گوش 
رســيد. اين تلاش ها در حوزه تقنين كه از 
سال1391 شروع شــده بود بارها و بارها با 
شكست مواجه شــد تا اينكه در سال1393 
سياســت هاي كلي جمعيت كه با مشورت 
مجمع تشخيص مصلحت نظام و به موجب 
اصل110 قانون اساسي تهيه شده بود از سوي 
مقام معظم رهبري ابلاغ شد. پس از آن بود كه 
تلاش ها براي تصويــب قانوني در اين زمينه 
دوباره شدت گرفت، اما تا سال1399 باز هم 
اين تلاش ها به نتيجه نرســيد. در اين سال، 
طرح اوليه قانوني كه اين روزها خبر تصويب 
نهايي آن منتشــر شــده، در دوره يازدهم 
مجلس مطــرح و اعلام وصول شــد. اواخر 
ســال1399 طرح موردنظر از سوي مجلس 
تصويب و روانه شوراي نگهبان شد. اين شورا 
ايراداتي را به بخش هايي از قانون وارد دانست 
و به همين دليل آن را به مجلس بازگرداند. 
2بار رفت و برگشــت قانون بيــن مجلس و 
شوراي نگهبان چند ماهي به طول انجاميد و 
نهايتا در آبان ماه، اين طرح از ســوي شوراي 
نگهبان مورد تأييد قرار گرفت. به اين ترتيب 
موضوع حمايت از خانواده و جواني جمعيت 
محمل قانوني پيدا كرد و حالا جامعه ايراني 
انتظار اجراي اين قانون را مي كشد. در ادامه 
بخشي از جزئيات و محورهاي مهم اين قانون 

را باهم مرور مي كنيم.

تمهيدات قانونگذار براي تسهيل ازدواج 
طراحان قانون تعالي جمعيت تلاش كرده اند 
با اعطاي مشــوق هايي جوانان را به ازدواج 
ترغيــب كنند. در اين بخش بــراي جوانان 
در آستانه ازدواج يا زوجين جوان امتيازاتي 
نظير اعطاي وام 200ميليوني، افزايش حق 
عائله مندي، تامين 50درصد از وديعه مسكن 

70متــري، وام 50ميليوني مســكن براي 
زوجين بدون فرزند و فاقد مسكن و افزايش 
محدوده ســني اســتخدام در دستگاه هاي 
دولتي به ازاي تاهل درنظر گرفته شده است.

قانوني براي تحقق آرزوي فرزنددار شدن 
براي زوج هاي نابارور

درمــان زوج هاي نابــارور و پيشــگيري از 
ناباروري نيز از محورهاي مهم قانون جديد 
مجلس است. در اين بخش تكليف شده كه 
درمان تمامي زوج هاي نابارور، تحت پوشش 
بيمه قرار بگيرد. همچنين وزارت بهداشت 
موظف شده كه در دانشگاه هاي علوم پزشكي 
هر استان مركز تخصصي ناباروري ايجاد كند. 
برطرف شــدن كمبود نيروهاي متخصص، 
حمايت از شــركت هاي دانش بنيان و توليد 
اقلام و تجهيزات درمان نابــاروري و انتقال 
عوايد حاصل از جريمه ســقط غيرقانوني به 
درمان ناباروري ديگر تكاليف مشخص شده 

در اين بخش از قانون است.

تولد هــر فرزند چه امتيازاتــي را براي 
خانواده به همراه خواهد داشت؟

پوشش بيمه اي آزمايش هاي مادر و جنين، 
افزايش ماماها در كشــور، پوشش بيمه اي 
ســلامت زنان در مراجعه به پزشك يا ماما، 
اختياري بودن غربالگري همراه با نظر پزشك 
و اصلاح روش هاي غربالگــري از مهم ترين 
محورهاي قانون تعالي جمعيت براي حمايت 
از مادران در دوران بارداري و شيردهي است. 
براي دوران پس از تولد فرزندان نيز امتيازات 
ويژه اي در اين قانون درنظر گرفته شده است. 
به موجب اين قانــون در ازاي تولد هر فرزند 
يك ميليون تومــان به صورت بلاعوض براي 
سرمايه گذاري در بورس به خانواده پرداخت 
خواهد شد و سقف تسهيلات مسكن هم به 
ازاي هر فرزند 25درصــد افزايش مي يابد. 
علاوه بــر اين، براســاس مفاد ايــن قانون 
خانواده ها بــا تولد فرزنــد اول 10ميليون 
تومان، فرزند دوم 20ميليون تومان، فرزند 
ســوم 30ميليون تومــان، فرزنــد چهارم 

40ميليون تومان و فرزند پنجم 50ميليون 
تومان وام قرض الحسنه خواهند گرفت.

با تولد فرزند دوم همچنين خانواده مي تواند 
بدون قرعه كشي خودروي ايراني به قيمت 
كارخانه خريداري كند. با تولد فرزند سوم 
اما تامين زمين يا واحد مســكوني حداكثر 
200متري به قيمت تمام شــده، پرداخت 
وام 150ميليوني مســكن بــا بازپرداخت 
20ســاله، امــكان اســتفاده مجــدد از 
امكانــات دولتي تامين مســكن و معافيت 
مالياتي 15درصدي بــه ازاي هر فرزند به 
خانواده ها تعلق خواهــد گرفت. اين قانون 
امتيازات و تســهيلات متنــوع ديگري را 
نيز براي خانواده هاي با  بيــش از 3 فرزند 
و خانواده هــاي داراي فرزنــدان چندقلو 
درنظر گرفته است. حمايت از مادران شاغل 
چــه در مرحله بارداري و چــه پس از تولد 
فرزندان نيــز جزو محورهــاي مهم قانون 
تعالي جمعيت اســت و قانونگذار امتيازات 
متنوعي را براي رفاه حال مادران شــاغل و 

مادران در حال تحصيل درنظر گرفته است.

قانون مجلــس درباره ســقط جنين و 
غربالگري چه مي گويد؟

در قانــون تعالي جمعيــت چنان كه پيش 
از اين در رســانه هاي مختلف عنوان شده، 
آزمايش هــاي غربالگري اختياري شــده 
اســت. در عين حال البته تأكيد شــده كه 
آزمايش هــاي غربالگري درصــورت تجويز 
پزشــك متخصص، همچنان امكان پوشش 
بيمه اي خواهد داشــت و اين پوشش حذف 
نخواهد شد. در اين قانون البته تمهيداتي هم 
براي ضابطه مند كردن سقط درماني و مقابله 
با سقط هاي غيرقانوني انديشيده شده است. 
ابطال پروانه فعاليت پزشــك، ماما يا عوامل 
توزيع  دارو درصورت تمهيد وســايل سقط 
خارج از مراحل قانوني، محدود كردن توزيع 
داروهاي سقط جنين در داروخانه ها و تعيين 
مجازات براي معاونت در تمهيد وسايل سقط 

غيرقانوني ازجمله اين تمهيدات است.

چند ابهام در قانون
قانون تعالي جمعيت بــا وجود اينكه به زعم 
كارشناسان گامي مفيد براي تشويق جوانان 
به ازدواج و خانواده ها به فرزندآوري محسوب 
مي شود، اما داراي ابهاماتي است كه همچنان 
بايد مــورد توجه قرار بگيــرد. محل تامين 
اعتبار براي اجــراي اين قانــون و بار مالي 
مشــخصي كه اجراي آن بر قانــون بودجه 
ســالانه اضافه مي كند، مهم تريــن ابهامي 
است كه از همان ابتدا درخصوص اين قانون 
مطرح بوده اســت. در اين زمينه توضيحات 
طراحان درباره ضمانت تامين بودجه و اجراي 
قانون چندان قانع كننده نبوده و اين شبهه 
در افكار عمومي از بين نرفته اســت. بخش 
مربوط به غربالگري نيــز در اين قانون جزو 
ابهاماتي اســت كه با وجود سؤال و پرداخت 
رسانه ها چندان براي مردم شفاف نشد. در 
عين حال امتيازاتي چــون فروش بي نوبت 
خودروي ايرانــي نيز ظاهرا بــا پيش فرض 
استمرار مشكلات اقتصادي فعلي و تحريم ها 
در ســال هاي آينده طراحي شده است؛ چه 
آنكه با رفع مشكلات اقتصادي و سر و سامان 
گرفتن بازار خودرو، عملا تفاوت ميان قيمت 
كارخانه و قيمت بــازار از بين خواهد رفت و 
درج چنين مشوقي در قانوني كه قرار است 
سال ها در كشور مبناي عمل باشد، چندان 

دورانديشانه به نظر نمي رسد.

چالشهايوزارتخانهبيوزير
نگاهي به شرايط اين روزهاي آموزش و پرورش كه به رغم مواجهه با چالش هايي همچون بازگشايي 

مدارس در شرايط كرونايي و طرح رتبه بندي معلمان، همچنان با سرپرست اداره مي شود

اين روزهــا جامعه فرهنگيــان آموزش و 
پرورش 2 خواسته اصلي دارند كه در گرو گزارش

معرفي وزير جديد آموزش و پرورش است؛ 
اولي تعيين تكليف طــرح رتبه بندي معلمان در مجلس، 
دوم ســاماندهي مدارس براي بازگشــايي پس از 2سال 
سخت كرونايي است. خواســته اول كه در مجلس مطرح 
اســت، اما وزيري را مي طلبد كه آن را به صورت جدي و 
مستمر پيگيري كند و به سرانجام برساند، اما خواسته دوم 
يعني ساماندهي مدارس براي شــروع آموزش حضوري 
به دليل وضعيت نامشــخص مديران مياني و استان ها، با 
سرعت بسيار كمي در حال انجام اســت. از طرف ديگر، 
فرهنگيان خسته و فرسوده از گمانه زني هاي بي پايان در 
محافل مختلف حول محور گزينه هاي پيشنهادي آموزش 
و پرورش در اين 2/5 ماه ، مي خواهند كه رئيس جمهور هر 
چه زودتر تكليف وزير بعدي را مشخص كند تا مسائل روي 
زمين مانده، بيشتر از اين تبديل به كلاف سردرگم نشود.

محمد حســني، عضو هيأت علمي پژوهشگاه مطالعات 
آموزش و پــرورش در گفت وگــو با همشــهري درباره 
ضرورت هاي تعيين هر چه ســريع تر گزينه نهايي وزارت 
آموزش  و پرورش، مي گويد: »سرپرســت وزارتخانه هر 
چقدر هم كه فردي قوي باشــد، باز هم سرپرست است و 
اطرافيان و بدنه وزارتخانه و ادارات استاني و سپس مدارس 
او را به عنوان فردي موقت مي بيننــد؛ بنابراين آموزش و 
پرورش در شرايط كنوني نياز دارد هر چه سريع تر وزيري 

داشته باشد كه به طور جدي كارها را جلو ببرد.«
عضو هيأت علمي پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش 
مي افزايد: »به خاطر اينكه آمــوزش و پرورش مي خواهد 
آموزش دانش  آموزان را حضوري كند، رأس اين وزارتخانه 
نيازمند فردي است كه به طور تثبيت شده مستقر باشد و 
بدنه آموزش و پرورش هم به پشتوانه او احساس دلگرمي 
كننــد و جلو بروند. آمــوزش و پرورش هــم مانند ديگر 
دســتگاه ها دچار به هم ريختگي هايي به خاطر كرونا ست 
و در اين شــرايط خيلي تصميم ها فقط از عهده يك وزير 
برمي آيد. بــا مستقر شــدن وزير، بدنه و كارشناســان و 
كاركنان هم خيال شان راحت مي شود و احساس آرامش 

مي كنند.«
پيگيري جدي خواسته هاي معلمان از ديگر نكاتي است 
كه اين كارشناس آموزشي از آن به عنوان يكي از مهم ترين 
دلايل ضروري بودن انتخاب زودتر وزير آموزش و پرورش 
نام مي برد. »همسان ســازي حقوق معلمان يك مسئله 
بسيار جدي اســت كه باعث ايجاد خشم فشرده در ذهن  
معلمان شــده اســت. اگر اين وضعيت درست و به موقع 
مديريت نشود، مسئله ايجاد مي كند. تحقق همسان سازي 

حقــوق معلمان به وزير نيــاز دارد كه هم اكنــون بتواند 
رايزني هاي لازم، منســجم و مؤثري بــا دولت و مجلس 

انجام دهد.«
عضو هيأت علمي پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش در 
اين باره به همشهري مي  گويد: »درخصوص ثبات مديريتي 
در وزارت آموزش و پرورش، هم اكنون مي توان گفت كه 
بيشتر معاونان و مديران كل وزارت آموزش و پرورش خود 
را متعلق به تيم دولت فعلي نمي بيينند بنابراين طبيعي 
است كه خيلي حس همراهي ندارند. سرپرست وزارتخانه 
هم معمولا به صورت محدود دســت به تعويض مديران 
مي  زند، چه بســا كه اصلا مديران ارشــد را تغيير ندهد و 
رويكرد اين باشد كه به مديران بگويد شما هستيد و با هم 
همكاري مي كنيم. اما بلاتكليفي مديران ارشــد سيستم 

مي تواند موجب ناكارآمدي شود.« 
ظاهرا يكــي از اقدامــات دولت براي رســيدن به گزينه 
نهايي وزارت آموزش وپرورش، گرفتن اسامي پيشنهادي 
نمايندگان عضو كميســيون آموزش و تحقيقات مجلس 

بوده است.
عليرضا منادي ســفيدان، رئيس كميســيون آموزش و 
تحقيقات مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با همشهري 
در اين باره، مي  گويد: »دولت در حدود 20روز گذشــته 
از همه اعضاي كميســيون آموزش و تحقيقات مجلس 
خواسته بود كه گزينه هاي پيشنهادي خود را براي وزير 
آموزش و پرورش معرفي كنند. برخي از اعضا گزينه خود 
را معرفي كردند و برخي هم فردي را پيشــنهاد ندادند. 
هم اكنون حدود 40روز از مهلت رئيس جمهور براي معرفي 
وزير پيشــنهادي آموزش و پرورش به مجلس شــوراي 
اسلامي باقي مانده است و اميدواريم وزيري با شاخصه ها 
و ســنجه هايي براي اين وزارتخانه كليدي معرفي شود 
كه مردم، بدنه آموزش وپرورش، مجلس شوراي اسلامي 

و كميسيون آموزش و تحقيقات را بتواند راضي كند.«
رئيس كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس مي افزايد: 
»در بين افرادي كه توســط نمايندگان عضو كميسيون 
آموزش و تحقيقات مجلس به عنوان پيشنهاد براي وزارت 
آموزش و پرورش معرفي شــده اند، هم افراد جوان و هم 

ميانسال و باتجربه حضور دارند.« 
او در پاســخ به اينكه تعيين وزير پيشــنهادي آموزش و 
پرورش در چــه مرحله اي قرار دارد؟ نيــز گفت: »اطلاع 
دارم كه دولــت در همين فرصتي كه بــراي معرفي وزير 
پيشــنهادي آموزش و پرورش دارد، استعلام هاي لازم را 
براي افراد مختلفي انجام داده است ولي اينكه در نهايت به 
كدام يك از گزينه ها براي معرفي به مجلس خواهد رسيد، 

خبري ندارم.«

 گزارش همشهري از مهم ترين محورهاي طرح تعالي جمعيت كه با هدف مقابله با كاهش جمعيت
و تسهيل ازدواج و تشويق خانواده ها به فرزندآوري به تصويب مجلس رسيده است

به سوي ايران  پرجمعيت
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   مدل هاي عفونت گوش
پيش از آغاز پاندمي كوويد-19، گركه و كنستانتينا 
استانكويچ، دانشيار سابق دانشكده پزشكي هاروارد 
و رئيس سابق گوش شناسي و نوروتولوژي در مركز 
چشم و گوش ماساچوست با همكاري يكديگر كار 
روي پروژه ســاخت مدل هاي سلولي براي مطالعه 

عفوني روي گوش داخلي انسان را آغاز كردند.
در اوايل ســال2020 پس از نفوذ ويروس كرونا با نام 
SARS-CoV-2 به سراسر دنيا، محققان برنامه هاي 
خود را تغيير دادند. اســتانكويچ در مركز چشم و 
گوش ماساچوست شروع به ويزيت بيماراني كرد كه 
كم شنوايي، وزوز گوش و ســرگيجه را در پي مثبت 
شدن تست كوويد تجربه كرده بودند. او در اين باره 
گفت: در آن زمان اصلا مشخص نبود كه علائم گوش 
به اين بيماري ربط دارد يا به صورت اتفاقي بروز كرده 
است چرا كه وزوز گوش و كم شنوايي يك امر شايع 
است. اســتانكويچ و گركه مدل هاي سلولي خود را 
با گرفتن سلول هاي پوست انســان و تبديل آنها به 
سلول هاي بنيادي پرتوان القايي ايجاد كردند. سپس 

توانستند اين ســلول ها را تحريك كنند تا به 
انواع مختلفي از سلول هاي موجود در گوش 

داخلي تبديل شــوند: سلول هاي مويي، 
سلول هاي پشتيبان، رشته هاي عصبي 

و سلول هاي شــوان كه نورون ها را 
عايق مي كنند. در هر 2نمونه هاي 
گوش داخلي انسان و سلول هاي 
بنيادي برگرفته از مدل سلولي، 
محققان به اين نتيجه رسيدند كه 

انواع مشخصي از سلول ها-
مانند ســلول هاي 

و  مويــي 

سلول هاي شــوان-پروتئين هايي را بيان كردند كه 
ويروس از آنها براي ورود به سلول استفاده مي كند. اين 
پروتئين ها شامل گيرنده ACE2 بودند كه روي سطح 
سلول يافت مي شود و 2 آنزيم به نام فورين و پروتئاز 
غشايي سرين 2 به تركيب شــدن ويروس با سلول 
ميزبان كمك مي كند. محققان سپس نشان دادند كه 
ويروس مي تواند در واقع گوش داخلي و به خصوص 
ســلول هاي مويي و در درجه پايين تر، سلول هاي 
شــوان را عفوني كند. آنها همچنين دريافتند كه 
انواع سلول هاي موجود در مدل هايشان به عفونت 
SARS-CoV-2 حساس نيســتند. سلول هاي 
مويي انســان كه محققــان روي آن مطالعه كردند 
سلول هاي مويي دهليزي بودند كه در احساس كردن 
حركات سر و حفظ تعادل دخيل هستند. سلول هاي 
مويي حلزون كه در شــنوايي دخيل هســتند در 
يك مدل سلولي بسيار ســخت به دست مي آيند 
يا ســاخته مي شــوند، با اين حال محققان نشان 
دادند كه ســلول هاي مويي دهليزي موش ها 
نيز مانند انســان شامل پروتئيني 
است كه اجازه ورود ويروس 
SARS-CoV-2 را به 
مي دهند.  سلول ها 
محققان  حــالا 
اميدوارنــد كه 
مدل هــاي  از 
انساني  سلولي 
براي امتحان كردن 
درمان هاي ممكن عفونت 
گوش داخلي متاثر از ويروس 
كرونا يــا ســاير ويروس ها، 

 استفاده كنند.

براساس تحقيقات به صورت رسمي وزوز گوش هم به علائم ابتلا به كرونا اضافه 
شده كه در ايران هم بسيار رايج است. اخيرا افرادي بوده اند كه با شكايت از 
وزوزگوش به پزشــك متخصص گوش و حلق و بيني مراجعه كرده اند اما در 
نهايت متوجه شــده اند همه  چيز زير سر بيماري كوويد-19 است. ســرگيجه و مشكل حفظ تعادل نيز 
 ممكن است در پي اين مشكلات ذكر شده ايجاد شود كه اين علائم نشــان دهنده اين است كه ويروس

 SARS-CoV-2 ممكن است روي گوش داخلي اثر گذاشته باشد. به گزارش ساينس ديلي، مطالعه اي 
جديد از MIT و مركز چشم و گوش ماساچوست شــواهدي ارائه مي دهد كه براساس آن ويروس كرونا 
مي تواند روي ســلول هاي گوش داخلي ازجمله سلول هاي مويي كه براي شــنوايي و حفظ تعادل مهم 
هستند، اثر بگذارد. محققان همچنين دريافتند كه الگوي عفوني ديده شده در بافت گوش داخلي انسان 
با علائم مشاهده شــده در مطالعه روي 10بيمار كوويد-19 كه چندين علامت مختلف درباره گوش را 

گزارش كرده اند، مطابقت دارد. 

وزوز گوش؛ علامت جديد كرونا
مشكلات گوش مانند وزوز و كم شنوايي نشانه جديدي از ابتلا به بيماري كوويد-19 

به حساب مي آيد كه محققان به تازگي آن را كشف كرده اند 

دنياي رمزارز

كلاهبرداري رمزارزي به نام بازي مركب

رمزارز »بازي مركب« كه توانسته بود، رشد فوق العاده اي داشته باشد، 
به ناگاه و با تصميم سازندگانش جمع آوري شد و بسياري از دارندگان را 
با ضرر روبه رو كرد. به گزارش وب سايت Mashable، اين ارز ديجيتال 
براســاس ســريال موفق »بازي مركب« )Squid Game( شركت 
نتفليكس ساخته و در نتيجه با پوشش خبري بسياري در رسانه هاي 
مختلف روبه رو شد. اما افسوس كه صبح دوشنبه گذشته و درحالي كه 
قيمت اين ارز ديجيتال در روزهاي اوج خود بــه بيش از 2800دلار 
رسيده بود، سازندگان ناشناس آن تصميم گرفتند كار را تعطيل كنند. 
آنها دارايي هاي خود را فروختند، وب سايت پروژه را تعطيل كردند و 
داســتان چندين ميليون  دلاري خود را به پايان رساندند. از آنجا كه 
بنيانگذاران بيشترين مقدار از اين رمز ارز را در اختيار داشتند، فروش 

آن، ارزش را به شــدت كاهش داد و رمزارز »مركب« را بي ارزش كرد. 
مركب با پيش فروش در روز 20اكتبر راه اندازي شــد كه در آن زمان 
قيمتي در حدود يك پني داشت. قيمت مركب در طول هفته گذشته 
به شدت افزايش يافت و در اوايل هفته جاري نزديك به 40دلار رسيد. 
اما اگر بخواهيد بدانيد كه مركب اكنون چقدر ارزش دارد، بايد گفت 
پس از آنكه ســازندگانش، آن را به هزاران نفــر فروختند، هم اكنون 
قيمت اين رمزارز حدود 0/005دلار اســت. حتي خريداران در زمان 
پيش فروش كه آن را با كمترين قيمت خريداري كرده بودند هم اينك 
متضرر شده اند. اين موضوع البته در دنياي ارزهاي ديجيتال، موضوع 
جديدي نيســت. اين كلاهبرداري معمولا به عنوان »كشيدن فرش« 
شناخته مي شود. كشيدن فرش زماني است كه توسعه دهندگان يك 
سكه جديد، آن را در سريع ترين زمان ممكن مي فروشند و بلافاصله 
دارايي هاي ديجيتال خود را نقد می كنند. بدون نقدينگي ديگر، مخازن 
ارز ديجيتال و ســرمايه گذاري ديگران بي ارزش مي شــود. به عبارت 
ديگر، توسعه دهندگان با پول ســرمايه گذاران فرار مي كنند. پيش تر 
موارد متعددي از كلاهبرداري هاي اين چنيني گزارش شــده است، 
اما رمزارز مركب با پوشش رسانه اي بسيار خوب كه ماحصل تبليغات 
صورت گرفته بسيار روي مجموعه تلويزيوني »بازي مركب« بوده است، 
توانست خيلي زود رشــد كند، كاري كه حتي اكثر كلاهبرداري هاي 
رمزارزي تحت حمايت اينفلوئنســرها هم نتوانســته اند انجام دهند. 
نكته اي كه خريداران بايد به آن توجه مي كردند اين بود كه اســتفاده 
از مجموعه تلويزيوني »بازي مركب« توسط سازندگان رمزارز مركب 

كاملا غيرمجاز بود و هيچ ارتباط رسمي با نتفليكس نداشت.

زهرا خلجي
خبر نگار

چند روز پيش به يك خودروي برقي 
يــا به صــورت صحيح تــر يــك فناوري

كوادسايكل مجوز پلاك گذاري داده 
شــد. توليد اوليه اين خــودرو كــه درواقع يك 
موتورسيكلت برقي 4چرخ است در سال 94كليد 
خورد. اگرچه اين موتورسيكلت در سال98 توليد 
شده اما تا زماني كه توانست استانداردهاي لازم را 
به دســت آورد، ماجراهاي بســياري را پشت سر 
گذاشته است. علاوه براين، ايران خودرو هم اعلام 
كرده كه در آينده نزديــك مدل برقي تارا را توليد 
انبوه خواهد كرد. درحالي كه دنيا تقريبا استفاده از 
وسايل نقليه برقي را به طور جدي دنبال مي كند، اما 
به نظر مي رسد كه وسايل حمل ونقل برقي در كشور 
ما هنوز از جايگاه مناسبي برخوردار نيستند. اين 
خودروها از انرژي تجديدپذير استفاده مي كنند و 
آلودگــي ندارنــد. بنابراين مي تواننــد جايگزين 
مناسبي براي خودروهايي باشند كه از سوخت هاي 
فسيلي استفاده مي كنند. معاونت علمي و فناوري 
رياســت جمهوري كه خود را متعهد به حمايت از 
شركت هاي دانش بنيان مي داند، علاقه مند است كه 
توليد اين نوع از خودروها بيشتر شود. با اين حال 
مسئله فرهنگســازي در حوزه هاي مختلف مانند 
مردم، توليدكنندگان و حاكميت از اهميت بسزايي 
برخــوردار اســت. پرويــز كرمــي، دبير ســتاد 
فناوري هاي نرم و توسعه صنايع خلاق در گفت وگو 
با همشــهري به ضرورت حركت كشور به سمت 

انرژي هاي پاك و تجديدپذير اشاره مي كند.
كرمي يكي از مصاديق اين حوزه را برقي شــدن 
خودروها، موتورسيكلت ها، قطارها و وسايل ديگر 
حمل ونقل مي داند و معتقد است كه »اين كار هم 
براي مردم به عنوان اســتفاده كنندگان، هم براي 
توليدكنندگان و هــم براي حاكميــت به عنوان 
فراهم كننــده زيرســاخت و تســهيلات، نياز به 

فرهنگسازي دارد«.
او با اظهار تأســف از اينكه متولي اصلي سراغ اين 
حوزه نرفته مي گويد: »معاونت علمي از زمان دولت 
قبل اين كار را شروع كرد و اكنون با جديت در حال 
پيگيري آن است. ما يك پروژه طرح كلان ملي در 
زمينه موتور برقيelectric engine داريم. وقتي 
ما چنين موتوري داشته باشــيم در همه وسايل 
نقليه ازجمله اتوبوس، مترو، خودرو و وسايل نقليه 

ديگر قابل استفاده خواهد بود.« 
كرمي همچنين با اشاره به نياز به باتري براي موتور 
برقي تأكيد مي كند كــه »باتري بايد به طور كامل 
در ايران توليد شــود و اكنون ما تقريبا به مرحله 
80درصد و در بعضي فناوري هاي باتري به مرحله 

توليد 100درصد رسيده ايم«.
كرمي با اشــاره به اقدامات انجام گرفته در مورد 
توليد ليفتراك برقي، اتوبوس، رام لوكوموتيو و رام 
قطار مترويي به وسيله شــركت هاي دانش بنيان 
مي گويد: »ريســك هاي شــركت دانش بنيان را 
معاونت علمي به عهده مي گيرد، تســهيلات لازم 
را معاونت ارائه مي دهد و حتي نمونه سازي اوليه را 

معاونت علمي به طور كامل تقبل مي كند.« 

جاي خالي خودروهاي تمام الكتريكي
دبير ستاد فناوري هاي نرم و توسعه صنايع خلاق 

در زمينه خودروهاي شــخصي هم مي گويد كه 
»اگر خودروهاي بزرگ وارد اين حوزه شــوند ما 
از آنها حمايــت مي كنيم و موضــوع طرح كلان 
ملي در مورد آنها هم اجرا مي شــود. نمونه آن هم 
تاراي برقي كه در نمايشگاه ايران ساخت نمايش 

داده شد«.
كرمي دربــاره مشــكلات قانوني بــراي دريافت 
استاندارد اين موتورسيكلت 4چرخ برقي و زمان بر 
بودن اين فراينــد مي گويد: »وقتــي نمونه اوليه 
اين موتورســيكلت ساخته شــد، مواجه شديم با 
سازمان ملي اســتاندارد كه مي گفت اين وسيله 
موتور سيكلت نيســت، چراكه 4چرخ دارد و بايد 
استانداردهاي خودرو را بگيرد. اما مسئله اين بود 
كه استانداردهاي خودرو شامل 30 استاندارد است 
كه برخي از آنها شامل استانداردهای بدنه، ترمز، 
ايربگ، انسان، ايمني، آتش ســوزي و موارد ديگر 
است. بنابراين، موتورســيكلت نمي توانست اين 
استانداردها را كســب كند، چراكه به عنوان مثال 

نمي توانست ايربگ داشته باشد.«

در چه مرحله اي هستيم؟
دبير ستاد فناوري هاي نرم و توسعه صنايع خلاق 
همچنين معتقد اســت كه »در مقياس بزرگ، ما 
50درصد مســير راهبردي را طي كرده ايم. يعني 
اگر سؤال شود كه آيا امسال در خيابان ها خودروي 

برقي ديده مي شود، پاسخ مثبت است«.
كرمي قيمت بــالاي خودروهاي برقــي ايراني را 
تأييد مي كند، اما در عين حال مي گويد: »قيمت 
خودروهاي برقي فعلــي ايراني در مقياس موجود 
گران است، اما اگر كارخانه اي خط توليدي داشته 
باشد كه به تعداد زياد توليد كند يا رقابت افزايش 
يابد، هزينه هاي توليــد كاهش و در نتيجه قيمت 

نهايي هم كاهش مي يابد.«
او همچنين به موضوع رقابت در اين حوزه اشــاره 
مي كند و ادامه مي دهــد: »به دنبال ايجاد رقابت و 

گريزان از انحصار هستيم.«

مقيــاس  در 
بــزرگ، ما 50 
درصد مســير 
راهبــردی را 

طی كرده ايم. يعنی اگر سوال شود كه 
آيا امسال در خيابان ها خودروی برقی 

ديده می شود، پاسخ مثبت است

خیز ایرانی برای 
خودروهای الکتریکی

همزمان با شماره گذاري نخستين كوادسايكل الكتريكي 
ساخت ايران و اعلام ايران خودرو براي توليد خودروي تاراي 
الكتريكي مقام هاي معاونت علمي رياست جمهوري از ادامه 
حمايت هاي خود براي گسترش خودروهاي برقي مي گويند 

عمادالدين قاسمي پناه
خبر نگار
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   بر اساس آمارنامه دارویي سال 99، 4 داروي پرمصرف در کشور، رمدسیویر،  آموکسی سیلین،  کلوپیدوگرل و  
استامینوفن بودند

 44 میلیارد و ۵۰۰ میلیون عدد دارو در کشــور مصرف می شود که 4۰ میلیارد عدد آن مربوط به داروهای تولید 
داخل است

 8۵ درصد بازار دارویي داخلي و 1۵ درصد وارداتي است
 ایران در آسیا دومین کشور و در جهان بیستمین کشوري است که بالاترین میزان مصرف دارو را دارد

 در سال 2۰2۰، میزان فروش دارو در ایران 2.742 میلیون دلار اعلام کرده است
 مصرف دارو در ایران با جمعیت 8۰ میلیونی به اندازه کشور 1.4 میلیارد نفری چین است

ث
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 شيوع کرونا، الگوي مصرف دارو در ايران را تغيير داد. 
در شرايطي که پيش از اين اعلام مي شد، پرفروش ترين 
داروهاي کشــور، قرص متفورمين )ديابت(، کپسول 
آموکسي ســيلين )ضدعفونت(، قرص آتورواستاتين 
)قلب( و قرص کوآموکسي کلاو )آنتي بيوتيك( است، 
حالا رئيس کميسيون بهداشت و درمان مجلس خبر 
مي دهد که سال گذشته داروي رمدسيوير با نزديك به 
980ميليارد تومان فروش، پرمصرف ترين داروي سال 
بوده است. مصرف بالاي رمدسيوير در ايران، موضوعي 
است که پيش از اين از سوي ســازمان غذا و دارو هم 
اعلام شــده بود. براساس اعلام اين ســازمان، مصرف 
اين دارو در مهر  ســال 99از 169هــزار به 2ميليون و 
250هزار عدد در تابستان 1400رسيد.   گفته مي شود 
گردش مالي فروش رمدسيوير در کشور از 980ميليارد 
تومان در نيمه دوم سال گذشته به 1700ميليارد تومان 
در نيمه اول سال جاري رسيده است. مصرف اين دارو 
در پيك پنجم کرونــا، به بالاترين ميزان آن رســيد؛ 

به طوري که در مرداد ماه رکورد زد و تنها در 72ساعت 
10برابر افزايش مصرف پيدا کرد. رمدسيوير، دارويي 
اســت که براي مقابله با ابولا در سال 2016در آمريكا 
توليد شــد و با شيوع کرونا و بررســي اثربخشي آن بر 
بهبود بيماران کرونايي به عنــوان دارويي براي درمان 
کوويدـ 19مورد مطالعه قــرار گرفت. با اينكه اين دارو 
مورد تأييد است، اما به دليل عوارض کبدي و کليوي، 
باز هم در دنيا با احتياط تجويز مي شود و حتي درباره 
اثربخشــي آن همچنان ترديد وجود دارد. حسينعلي 
شهرياري، رئيس کميسيون بهداشت و درمان مجلس 
به اين نكته اشــاره کرده و گفته بود که مصرف بالاي 
اين دارو در شرايطي است که تأثير زيادي روي درمان 
بيماران مبتلا به کرونا ندارد. با اين حال با قوت تجويز و 

فروخته مي شود.

تغییر قیمت از 2۵میلیون تومان به 36۰ هزار تومان
 در اوايــل شــيوع کرونا، نــوع خارجي ايــن دارو، تا 

25ميليون تومان براي هر دوز فروخته مي شد و با شروع 
توليد داخلي و قرار گرفتن در فهرست بيمه، قيمت آن از 
يك ميليون تومان شروع شد، در دوران اوج بيماري در 
پيك پنجم، به 700هزار تومان هم رسيد و حالا به گفته 
يكي از داروخانه داران، به قيمت حدود 360هزار تومان 
با دفترچه بيمــه فروخته مي شــود. در پاندمي کرونا 
5شرکت دارويي، توليد رمدسيوير را بر عهده گرفتند. 
در کنــار رمدســيوير، داروي فاويپيراوير هم به عنوان 
يكي ديگر از داروهاي مؤثر در درمان بيماران مبتلا به 
کرونا مورد استفاده قرار مي گرفت. مصرف اين دارو هم 
از  11ميليون عدد در نيمه دوم سال99 به 11ميليون و 
900هزار عدد  رسيده بود. ماجراي مصرف دارو در ايران 
اما تنها به اضافه شدن رمديسيوير به فهرست بلندبالاي 
دارو در ايران، محــدود نمي شــود. در پاندمي کرونا، 
مصرف داروهاي ضد انعقاد، تقويت سيســتم ايمني و 
مكمل هاي مرتبط  و همچنين داروهاي ضد ويروس هم 

افزايش پيدا کرده است.
  پيش از اين اعلام شــده بود که مصرف دارو در ايران 
از استانداردهاي جهاني بسيار فراتر رفته، به طوري که 
جمعيت 84ميليون نفري، معادل جمعيت يك ميليارد 
و 400ميليون نفري مصــرف دارو دارد. در اين ميان 
ميانگين مصرف آنتي بيوتيك و مسكن ها در مقايسه با 
ميانگين آن در کشورهاي اروپايي بيش از حد نياز است. 
تحقيقات نشان مي دهد 10تا 15درصد داروها در ايران 
بدون مشورت با پزشك مصرف مي شوند که عوارض اين 
مصرف ، منجر به بستري 10تا 20درصد از بيماران در 
مراکز درماني مي شود. همه اينها در شرايطي است که 

به گفته متخصصان، مصرف آنتي بيوتيك ها منجر به بالا 
رفتن ميزان نارسايي و پيوند کليه در ايران شده است. 
پس از آنتي بيوتيك ها، مولتي ويتامين ها و مســكن ها 
در رتبه بعدي مصرف قرار دارند. گفته مي شود سالانه 
هر ايراني حدود 340عدد قرص مصرف مي کند. با اين 
حال آمار شفافي از آخرين وضعيت مصرف دارو در ايران 

منتشر نشده است.

نقش دســت هاي پنهان در مصرف و قیمت گذاري 
دارو

محمود هادي پور، پژوهشگر حوزه دارو و داروساز، به 
همشهري مي گويد که مصرف دارو در ايران بي رويه 
است و اين موضوع در دوران کرونا، براي داروهايي که 
گفته مي شد در درمان اين بيماري تأثير دارد هم اتفاق 
افتاد. با اين حال او مي گويد که رمدسيوير در درمان 
کرونا تأثير داشته هرچند که اعلام مي شود عوارض 
قابل توجهي براي بيمار خواهد داشت: »ميان مرگ 
و عوارض بيماري، قطعا پزشــك عوارض بيماري را 
انتخاب مي کند. در بيماران مبتلا به کرونا نمي توان 
ريسك کرد، بايد تلاش شود تا بيمار زنده نگه داشته 
شــود. به همين دليل با اينكه دارو عوارض دارد، اما 
تجويز مي شود. هر چند که با توجه به مشخص شدن 
نتايج عوارض دارويي در آينده، در ســال هاي بعد با 
موجي از بيمــاران مبتلا به کبد و... مواجه شــويم.« 
براســاس اعلام او، ايــن دارو در ابتــداي مصرف در 
سال گذشــته با قيمت هاي بســيار بالايي فروخته 
مي شــد، بعد به 800تا 900هزار تومان رسيد و حالا 

تا 300هزار تومــان هم فروخته 
مي شــود. همين تغيير قيمت، 
نشــان مي دهد که دســت هاي 
پنهان در قيمت گذاري و مصرف 
دارو دخالت دارند، چرا که مي شد 
از همــان ابتدا بــا همين قيمت 
فروخته شود. اين پژوهشگر دارو 
در ادامه تجويــز دارو در ايران را 
غيرمنطقــي مي دانــد و درباره 
تغيير الگوي مصرف دارو با شيوع 
کرونا مي گويد: »اساسا در کشور 
الگوي مصرف منطقي دارو وجود 

ندارد.«
 

افزایش سرانه مصرف داروهاي 
ضدانعقــاد و تقویت کننــده 

سیستم ایمني
سياست هاي نادرست در سيستم دارويي کشور، مورد 
انتقاد مجتبي بوربور، نايب رئيس اتحاديه واردکنندگان 
دارو هم اســت. او در پاسخ به اين ســؤال که آيا کرونا 
ســرانه مصرف دارو در کشــور را افزايش داده است، به 
همشــهري مي گويد: »ســرانه مصرف داروهاي عادي 
در کشــور ما تغييري نكرده و افزايشــي نداشته است، 
چرا که به عنوان مثال بيماران قلبــي و عروقي و ديابت 
تغييري در مصرف داروهايشــان نداشــتند. اما سرانه 
مصرف داروهاي بيمارســتاني و داروهاي ضدانعقاد و 
تقويت سيســتم ايمني و مكمل هاي مرتبط و داروهاي 

ضد ويروس و ضد قارچ با افزايش قابل توجهي همراه بود 
و به نوعي شاهد تغيير الگوي مصرف هستيم. نكته ديگر 
اينكه مصرف آنتي بيوتيك ها براي بيماري هايي ازجمله 
گلودرد و عفونت هاي ساده بسيار کمتر شده است؛ چرا 
که در پاندمــي کرونا و در ماه هاي ســرد بيماري هاي 
عفوني واگيردار کمتر شايع بودند.« به اعتقاد بوربور، با 
انتقاد از سياست درماني کرونا در کشور، ادامه مي دهد: 
»به نظر مي رسد تنها در کشورهاي توسعه نيافته مصرف 
داروهايي ازجمله رمدســيوير عدد بالايــي را به خود 
اختصاص داده است. اما در ساير کشورها تمرکز بر تامين 
و تزريق واکسن بوده و تا اين ميزان شاهد افزايش مصرف 
دارو نيستيم. در مواجهه با کرونا تمرکز اصلي پيشگيري 
اســت نه دارو و درمان. ما به موضوعــات اجتماعي و 
سطح مراقبت هاي بهداشتي بي توجه بوديم به همين 
دليل ســرانه مصرف داروهاي بيمارستاني ما در مقابله 
با کرونا افزايش پيدا کرد. در شــرايطي که در تمام دنيا 
بر واکسيناسيون تمرکز داشتند، ما در ايران رمدسيوير 
مصرف کرديم و در فروش آن رکــورد زديم.« او ادامه 
مي دهد: »با تأييد بســياري از کشــورها درباره اثرات 
مثبت رمدســيوير، پروتكل هاي درماني کشور ما هم 
روي اين دارو متمرکز شــد و در 
2پيك چهارم و پنجم آنقدر مصرف 
بالايي داشتيم که با کمبود مواجه 
شديم. از سوي ديگر در نيمه دوم 
ســال99 فروش اين دارو بيش از 
900ميليارد تومان بود و در نيمه 
اول ســال جاري به 1700ميليارد 
تومان رســيد. اين عدد تنها براي 
برند ايرانــي اين داروســت که از 
ســوي 5شــرکت دارويي توليد 
مي شــود.« او با اشــاره به کاهش 
مصرف ايــن دارو هم اکنون، ادامه 
مي دهــد: »پزشــكان بــه اندازه 
گذشته تمايلي به مصرف اين دارو 
ندارند چرا که اکنون مشخص شده 
با وجود هزينه هاي گزافي که براي 
تهيه اين دارو پرداخت مي شــود، 
چندان هم اثربخش نيست. رمدسيوير تا چند ماه پيش، 
بيش از 700هزار تومان فروخته مي شد و با وجود کاهش 
قيمت آن به 360هزار تومان است باز هم به صرفه نيست. 
البته با کاهش پيك هم مواجه هستيم و شدت بيماري 
کمتر شده است.« بوربور درباره تمرکز ايران بر استفاده از 
اين دارو به همراه فاويپيراوير هم مي گويد:»اين داروهاي 
ضد ويروس در ايران از مهر سال گذشته تا مرداد امسال 
بيشتر از نرم جهاني مصرف شــد. به ويژه اينكه واردات 
چنداني از رمدسيوير نداشتيم و عمده مصرف از توليدات 
داخلي تامين مي شود که عرضه آنها از مهر سال گذشته 

آغاز شده بود.« 

فعالان حوزه دارو مي گويند که از ابتداي پاندمي کرونا، ســرانه مصرف داروهای 
بيمارســتانی و داروهای ضدانعقاد و تقويت سيستم ايمنی و مكمل های مرتبط 
و داروهای ضد ويــروس و ضد قارچ با افزايش قابل توجهي همــراه بوده و با اينكه 
قبلا ميزان آنتي بيوتيك ها بســيار بالا بود، حالا مصرف آن کم شــده اســت. در 
اين ميان »رمدســيوير«، بالاترين ميزان مصرف را به خود اختصاص داده است

گزارش همشهري از جزئيات مصرف دارو در ايران از 
زمان شيوع کوويدـ 19تاکنون

مریم سرخوش الگوي مصرف دارو تغيير كرد
خبرنگار

قيمت داروي رمدسيوير که 
در ماه هاي ابتدايي شــيوع 
حدود 25 ميليــون تومان 
بود، حالا حــدود 360 هزار 
تومــان فروخته مي شــود. 
متخصصان دارو مي گويند، 
افــرادي در قيمت گذاري و 
بالا بردن مصــرف اين دارو 

دست دارند
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از صندلي هاي خالي تا صف هاي طولاني
  در نااميد كننده ترين دوران گيشه كه كرونا نفس اكران سينماها را بند آورده و در 
طول يك سال و تقريباً ۹ ماه، فقط يك فيلم كمدي )ديناميت( توانسته به گيشه اي 
قابل قبول دست يابد، »قهرمان« فرهادي از راه رسيد و در همان روزهاي اول نمايش، 
شوري برانگيخت و پاي مردم را به سينماها باز كرد. كنجكاوي عمومي براي تماشاي 
فيلم تازه فرهادي، كار خودش را كرده و سنت فراموش شده سينما رفتن را دوباره 
زنده كرده است؛ كارگرداني كه بيش از يك دهه است كه نمايش عمومي هر فيلمش 
يك اتفاق مهم سينمايي است. در اين سال ها فيلم هاي هيچ كارگردان ايراني اي به 
اندازه آثار فرهادي در سطح جهاني ديده نشــده و مي شود گفت كه فرهادي تنها 
كارگردان سينماي ايران اســت كه آثارش با گذر از سطح نمايش هاي فستيوالي، 
اكران گسترده جهاني را تجربه كرده و اساسا 2فيلم )گذشته و همه مي دانند( را در 
خارج از كشور و به عنوان محصولاتي بين المللي ساخته و به نمايش درآورده است. 

کدام قهرمان؟ کدام جامعه؟
 فيلم هاي فرهادي معمولاً در ســكوت خبري و بدون هيچ حاشيه اي ساخته 
مي شوند و عملا خبرســازي فيلم ها بعد از آماده نمايش شــدن و حضور در 
فستيوال ها رخ مي دهد. »قهرمان« هم همين مسير را طي كرد و در تمام مدت 
پيش توليد، فيلمبرداري و طي كردن مراحل فني، هيچ تصويري از آن منتشر 
نشد تا نوبت به حضور در جشنواره كن رسيد و حاشيه ها هم از همين جا شروع 
شد؛ حاشيه هايي كه شبكه هاي فارسي زبان آن را كليد زدند و فرهادي را زير 
فشار گذاشتند. حتي وقتي فيلم جايزه بزرگ كن را برد هم بازار انتقاد از سازنده 
قهرمان داغ بود؛ درست مثل بلايي كه سر رحيم )امير جديدي( در فيلم مي آيد، 
فضاي مجازي به محلي براي تخريب فرهادي تبديل شد. حاشيه بعدي را ادعاي 
يك مستند ساز جوان رقم زد كه مدعي شــد قهرمان براساس ايده مستند او 

ساخته شده است  . 

امیر جدیدی:
 قهرمان تجربه ای دیوانه وار بود 

امير جديدي در گفت وگويي با آر تي وي همزمان بــا نمايش فيلم قهرمان در 
هفته سينماي وايادوليد اسپانيا گفت: ما )عوامل ساخت فيلم قهرمان( خيلي 
احساس خوبي داريم كه قهرمان براي حضور در اسكار2022 معرفي شده است. 
هم من و هم فرهادي مشتاقانه خواهان موفقيت فيلم قهرمان در اسكار هستيم. 
من قهرمان را مثل بچه خودم مي دانم و ديوانه وار از اين فيلم خوشم مي آيد. از 
اينكه قهرمان در مناطق مختلف جهان به موفقيت هاي پي در پي رسيده خيلي 
احساس خوشحالي مي كنم. جديدي در فيلم قهرمان در نقش قهرماني روزمره 
بازي مي كند كه به رغم اينكه به شدت به پول نياز دارد، پس از پيدا كردن كيفي 

حاوي سكه هاي طلا تصميم مي گيرد آن را به صاحبش بازگرداند. 
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 مثل گلوله برفي كوچكی
 كه به بهمني عظیم تبديل مي شود

كار اصغر فرهادي غافلگيركردن تماشاگر است به گونه اي كه هر چند دقيقه 
يك بار معادله هاي ذهني او بر هم بريزد و هر آنچه پيش تر در ذهن رشته 
است، پنبه كند. كار اصغر فرهادي غافلگيركردن تماشاگر است به گونه اي 
كه درست وقتي مي خواهد روي صندلي قرار بگيرد و از تماشاي فيلم لذت 
ببرد حادثه اي اتفاق بيفتد و آرام و قرار او برهم بخورد. كار اصغر فرهادي 
غافلگيركردن تماشاگر است، آنقدر كه تا پايان فيلم همچنان منتظر باشد 
و آسيب ديده از ضربه هاي غافلگيري هاي مكرر فيلم، سينما را ترك كند. 
حتي شــايد پايان فيلم يكي از ضربه هاي غافلگيركننده باشد، بي آنكه 

داستان لزوماً به سرانجام برسد.
اصغر فرهادي در فيلم هاي خود آنقدر غافلگيرانه به سراغ تماشاگر رفته 
اســت كه گاهي وقت ها كه قدرت ضربه هاي غافلگيركننــده به اندازه 
فيلم هاي گذشته نيســت، فيلم انگار چيزي كم دارد و تماشاگر راضي از 
سينما بيرون نمي آيد. مسئله قهرمان، اگر بتوانيم بگوييم مسئله اي دارد، 
همين است. تماشــاگر از اصغر فرهادي انتظار غافلگيري هاي بيشتر و 

ضربه هاي قدرتمندتري دارد.
       

سينماي اصغر فرهادي جست و جوي حقيقت است و نسبت ميان حقيقت 
)صدق( و دروغ )كذب( داســتان فيلم هاي او را شكل مي دهند. حقيقت 
)صدق( همانطور كه هست، بي كم و كاســت، بدون هيچ پيرايه اي، عاري 
از هرگونه دروغ يا ناراســتي حتي اگر خيلي  خيلي كوچك باشد، دور از 
هرگونه پنهــان كاري و حذف كردن يا نگفتن همــه حقيقت. در همين 
جست و جوست كه موقعيت هايي خلق مي كند كه نســبت آدم ها را در 
مواجهه با حقيقت و بخش هاي كوچك و بزرگ و آشكار و پنهان حقيقت 
نشان مي دهد و تماشــاگر را به داوري اخلاقي وامي دارد. داوري اخلاقي 
ميان شــخصيت ها و بخشيدن و تقســيم كردن حق ميان شخصيت ها 
دشوارترين مســئله تماشــاگران فيلم هاي اصغر فرهادي است و به نظر 
مي رسد نه او را راهي براي رهايي از اين جست وجوست و نه تماشاگران را.

دروغي كوچك كه پنهان شده است و آنقدر كوچك است كه مي تواند اصلًا 
به چشم نيايد، بزرگ مي شود، مثل گلوله برفي كوچكي كه كم كم تبديل 
به بهمني عظيم مي شود و در سراشيبي ســقوط غلت مي زند و مي افتد 
و همه  چيز را نابود مي كند. دســت و پازدن هاي شخصيت ها براي درست 
كردن ماجرا فقط كار را خراب تر مي كند و كوشش هاي آنها براي رهايي 
از وضعيت دشواري كه در آن گرفتار آمده اند، در همه فيلم هاي فرهادي، 

هيچ گاه به نتيجه نمي رسد.
       

از اين جهت قهرمان كار خود را مي كند. گوشه اي پنهان شده از حقيقت 
كه مي توانســت هميشه پنهان بماند آشكار مي شــود و هر چه آشكارتر 
مي شود پيچيده تر مي شود و موقعيت  فرهادي وار را در فيلم خلق مي كند 
و همه  چيز را به هم مي ريزد و بعد تقلاهاي بي نتيجه است كه قهرمان را 
به جايي نمي رساند و تماشاگر است كه مثل هميشه در دل موقعيتي تازه 

سرگردان است و ناگزير از داوري.
با اين همه، به نظر مي رسد داوري براي تماشاگر قهرمان قدري آسان تر از 
فيلم هاي ديگر فرهادي است و مي داند كدام طرف ماجرا بايستد و حق را، 
پس از اندكي كش و قوس رفتن و ترديدهاي اجتناب ناپذير، به چه كسي 
بدهد. چنان كه گذشــت پيچيدگي موقعيت قهرمان و قدرت ضربه هاي 
غافلگيركننده اش به اندازه فيلم هايي مثل »درباره الي« و »جدايي نادر از 

سيمين« نيست و كار تماشاگر در مواجهه با آن راحت تر است.
       

قهرمان ايراني ترين و احتمالاً عمومي ترين فيلم اصغر فرهادي در سال هاي 
اخير است، نه فقط به خاطر اينكه به جاي حومه مادريد يا پاريس در جنوب 
شــيراز اتفاق مي افتد يا اينكه كارگردان مثل فيلم هاي نخست خود به 
سراغ طبقه فرودست رفته اســت كه مثل طبقه متوسط آنها را به خوبي 
مي شناسد، بلكه به خاطر خلق موقعيتي كه براي تماشاگر ايراني باورپذيرتر 
است و طرح مناسبات و مسائلي كه تماشــاگر ايراني راحت تر مي تواند 
بفهمد و غافلگيري هايي كه آنقدر نيست كه عموم تماشاگران را سرگردان 
كند و فرصت نفس كشــيدن را از آنها بگيرد. احتمالاً انبوه تماشــاگران 
سينماي فرهادي در اقصي نقاط جهان نيز راحت تر قهرمان را مي فهمند.

قهرمان، در كارنامه اصغر فرهادي، پايين تر از شــاهكارهايي مثل درباره 
الي و جدايي نادر از ســيمين قرار مي گيرد اما بي ترديــد باورپذيرتر از 
موقعيت هايي گنگ و غريب فيلم هايي مثل »فروشــنده« و »گذشته« 

است.
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روزنامه نگار
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شناسنامه

مدار بسته
فرهادی در قهرمان با تركيبي از مهارت، هوش و حسابگری كار را  در می آورد

  همان ابتداي فيلم، جايي كه رحيم سر از منطقه تاريخي 
نقش رستم درمي آورد تا شــوهرخواهرش را ببيند، همه 
آنچه در ادامه شاهدش مي شويم را در كمتر از يك دقيقه 
مي بينيم. مسيري كه رحيم به سختي طي مي كند تا بالا 
بيايد و نفس تازه نكرده به درخواست شوهرخواهرش بايد 
كل راهي را كه طي كرده برگردد، به شكلي فشرده تم 
فيلم را مؤكد مي كند. اين همان صعود و سقوطي است 
كه رحيم در طول حدود دو ساعت تجربه اش مي كند.

  در» چهار شنبه سوري« وقتي مرتضي )حميد 
فرخ نژاد( بعد از آن همه قســم و آيــه و تكذيب و 
جذب همدلي تماشاگر دربرابر تهمت هاي همسر 
بدخلق و بددلش )هديه تهراني( با سيمين )پانته آ 
بهرام( قرار مي گذاشــت، همه را شــگفت زده 
مي كرد. رســيدن از روايت سرخوشانه جمع 
خوشــحال جوانان راهي شمال شده در نيمه 
اول فيلم »دربــاره الي«، بــه روايت تلخ و 
تكان دهنده اي كه با غرق شــدن الي، آغاز 
مي شد و با بي آبرو كردنش در انتهاي فيلم 
به پايان مي رسيد، همين قدر تكان دهنده 
بود. در »جدايي نادر از سيمين« شيوه 
داستان گويي فيلمساز و نحوه روايتش از 
يك مواجهه طبقاتي كه به نزاع طبقاتي 
انجاميــده بود، به همــراه انبوهي از 
سكانس هاي گرم و پرخون، تماشاگر 
را با چيزي مواجه مي كرد كه برايش 
در عين تازگــي، ملموس بود. در 
فيلم هاي بعدي، هرچه گذشت 
ميزان غافلگيري و شگفت زدگي 
ما - تماشــاگر- كمتر شــد. 
فرهادي در همه اين سال ها، 
دقيقا بعــد از جدايي نادر از 
سيمين، در حال انجام يكي 
از سخت ترين كارهاي دنيا 
بوده؛ اينكه بعد از ســير 
صعــودي مثال زدني و 

پله به پله اش از »رقص در غبار« تا »جدايي.. «، اين موفقيت گسترده اي 
را كه براي هيچ كارگردان ايراني ديگري مشابهش پيش نيامده، حفظ 
كند. مثل دفاع از عنوان قهرماني كه مي گويند از خود قهرماني سخت تر 
است. فيلم به فيلم، فرهادي كوشيد كه قصه هاي تازه تر و متفاوت تري 
را تعريف كند. فضــاي كاري اش را عوض كند و مثلا »گذشــته« را در 
پاريس و با تركيبي از عوامل ايراني و خارجي بسازد. يا در »فروشنده«، 
شايد براي نخستين بار، ســراغ صراحتي در انتقاد اجتماعي، از طريق 
ديالوگ هايي زيادي واضح و روشن برود و قصه اي ملتهب را با هدف يافتن 
مرد متجاوز، راه بيندازد. در دوراني كه غافلگير كردن تماشاگر سخت تر 
از گذشته شده بود، فرهادي در فروشنده با حضور پيرمرد راننده وانت در 
نقش مرد متجاوز، همه را غافلگير  كرد.  طبيعتاً كسي در فيلم فروشنده 
انتظار چهره اي تيپيك از جنس مثلا جلال پيشواييان را نداشت ولي آن 
پيرمرد مفلوك را هم نمي شد پيش بيني كرد. از همه عجيب تر و غيرقابل 
پيش بيني تر، بردن اسكار دوم با فروشنده بود. موفقيت پشت موفقيت 
بود كه از راه مي رسيد. و فيلمســاز ما بعد از يك تجربه كمي خوددار و 
محافظه كار در فيلم گذشته، با »همه مي دانند« روي صندلي كارگرداني 
ملودرامي اروپايي نشست و خاوير باردم و پنه لوپه كروز را هدايت كرد. حالا 
او را بيشتر در قامت فيلمسازي جهاني باور مي كرديم. حالا او تجسم بخش 
هر آرزوي به ظاهر محالي بود؛ از بردن جايزه اسكار گرفته تا همكاري با 
معروف ترين بازيگران در پروژه هاي جهاني؛ جهاني كه به دقت ترسيمش 
مي كرد و توجه اش به جزئيات، با مهارت فني قابل توجهي همراه مي شد 
و البته موضوع هم فقط سينما نبود. درست يا غلط، فرهادي و فيلم هايش 
گرايش، هم خواست و آسيب هاي يك طبقه را به نمايش مي گذاشت و 
هم از جايي به بعد آن را نمايندگي مي كرد؛ طبقه اي كه درست همزمان با 

ظهور ستاره فرهادي، مسيري رو به افول را آغاز كرده بود.
   در دوراني كه دوقطبي سازي  به سهولت صورت مي گرفت و در روزگاري 
كه دامنه فضاي دوقطبي از عالم سياست و اجتماع به ساحت سينما هم 
گسترش يافته بود، فيلم هاي فرهادي، هم به عنوان متن هايي انتقادي و 
هم به عنوان فيلم هايي برخاسته از خاستگاهي روشنفكرانه، در برابر هر 
نوع عامي گري در سينما، اوج گرفتند. بخشي از اين ارتفاع گرفتن محصول 
خود فيلم ها و تلاش فراوان فرهادي بود و بخشي اش هم نتيجه بلافصل 
شرايط اجتماعي و سياسي. در اين سال ها او آينه اي دربرابر طبقه متوسط 
گرفت و خطا، كاستي ها، ويژگي ها و شاخصه هايش را به نمايش گذاشت. 
فيلم جهاني ساخت، فستيوال رفت، خرس نقره اي و طلايي برلين و جايزه 
گلدن گلوب و اسكار گرفت و كوشيد مماس با جامعه ايران بماند. فرهادي 
باهوش تر از آن بود كه متوجه نشود قطع ارتباط با ايران و فرورفتن در قامت 
فيلمسازي بين المللي، به مرور او را تبديل به صنعتگري مي كند كه بيشتر 
از مهارت فني و تكنيكي اش ياري مي گيرد تا قريحه اش. و اينكه درنهايت 
او بيشــترين موفقيت هايش )از جمله هر دو اسكارش( را نه با پروژه هاي 
بين المللي اش كه در فرانسه و اسپانيا ساخته شدند بلكه با فيلم هايي كه در 

وطنش ساخته به دست آورده است.
   با تركيبي از مهارت، هوش و حسابگری اصغر فرهادي كار را درآورد 
و توانســت بدون اوردوزكردن از موفقيت هاي جهاني و جوگيري هاي 
مرسوم و متداول، تريلرهايش را بسازد و حفره هاي فيلمنامه هايش را با 
تمهيداتي كه در آنها به استادي رسيده، پنهان كند. فرهادي در بهترين 
فيلم هايش روحي جمعي از ايرانيان را به نمايش گذاشته كه با تمام حساب 
و كتاب هايش، بخش قابل توجهي از آن به شكلي شهودي به دست آمده 
است؛ مثل روايت هاي به دقت مهندسي شــده اش كه در آنها همه  چيز 
به دقت چيده مي شود تا اصل كاشت، داشت و برداشت رعايت شود. ولي 
در بهترين لحظاتش، بيشتر از درك شهودي و غريزي اش نيرو مي گيرد و 

گرما و حس مي آفريند تا از روحيه محاسبه گر سازنده اش.
   تغييرات اجتماعي و سياسي گسترده اي كه در اين سال ها رخ داده، 
برخي از جايگاه هاي به ظاهر تثبيت شده را متحول كرده است. جوري كه 
در مواردي خائن امروز همان قهرمان ديروز است. در روزگاري كه همه 
خسته تر و فرسوده تر از گذشــته به نظر مي رسند، حفظ اخلاق و منش 

قهرماني و نگه داشتن احترام جمعي دشوار تر از هميشه شده است.
   رحيم، زنداني ســاده دل فيلم آخر فرهادي همان طور كه يك شبه 
قهرمان مي شود، به چشم برهم زدني منفور همان كساني مي شود كه 
تا ديروز ستايشگرش بودند. لغزشي كوچك در دل انجام يك فداكاري 
بزرگ )بازگرداندن سكه هاي طلا در اوج نياز مالي( با همدستي همدلانه 
بيشتر اطرافيان رحيم كه براي نجاتش از ورطه مي كوشند، او را بيشتر 
گرفتار مي كند؛ آدم ساده اي كه جايي از فيلم، طاهري از كاركنان زندان 
به او مي گويد: »تو يا زيادي ساده اي يا خيلي زرنگ«. رحيمي كه در انتهاي 
ماجرا از آن پوسته انفعال بيرون مي آيد و اجازه نمي دهد با سوءاستفاده از 

لكنت زبان پسرش، روي همه  چيز ماله بكشند.
   به سنت فرهادي، هيچ بدمني در فيلم حضور ندارد. طلبكار رحيم 
كه باجناق سابقش هم  هست كاملا محقق اســت. او براي پرداخت 
بدهي رحيم، جهيزيه دخترش را فروخته و نمي توان به او حق نداد كه 
برآشفته باشد. سياه وسفيدي در كار نيست و چهره همه خاكستري 
شده است. اين تصوير جامعه اي است كه زير سنگين ترين فشار هاي 
ممكن، روزگار می گذراند؛ جايي كه براي حل مشكل استخدام 
رحيم كه گير كارمندي زيادي حســاس و دقيق شده، همه از 
كوچك و بزرگ به فرمانداري مي آيند، دروغ مي گويند و نقش 

بازي مي كنند.
   دختري كه رحيم را دوست دارد و پايش مي ايستد و پسر 
رحيم كه گرفتار لكنت زبان است و در هيچ نقطه اي اعتقاد به 
پدرش را از دست نمي دهد، با بيشترين حس و حساسيتي 
كه نثار كاراكتر برگزيده و محوري فيلم مي كنند، شايسته 
احترام و توجهي ويژه از ســوي فيلمساز شده اند. نقطه 
اميدي اگر باشــد همين جا و همين نقطه اســت. در 
دل اين همه تلخي و نامرادي روزگار، شــايد عشــق 

نجاتبخش باشد .

سعید مروتي
روزنامه نگار
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رقص در غبار )1381(
مجيد عاصمي: »رقص در غبار« سرشار از ايده هاي 
سينمايي جذابي است كه فقط در نحوه فيلمسازي 
يك عاشق سينما مي توان آنها را ديد. تأثيرپذيري 
براي تشــريح اين حالــت، شــايد واژه چندان 
محترمانه اي نباشد، اما واقعيت اين است كه سازنده 
رقص در غبار به لحظه هاي پراكنده از شــيوه هاي 
متنوع فيلمسازي در ســينماي ايران و جهان، اداي 
احترامي قابل ستايش كرده است كه براي بسياري 
از دوستداران ســينما مي تواند جذابيت هاي خاص 
خود را داشته باشــد. حال اگر در اين ميان توانسته 
باشد اين لحظه هاي احترام برانگيز را با نخي محكمي 
به هم متصل كند، نشان مي دهد كه علاوه بر محترم 
شمردن فيلمسازان مورد علاقه اش، خود نيز سينما- 
و يا حداقل قصه گويي- را مي شناســد و اين براي 

خوشامدگويي به عنصري كه البته 
پيش از اين داشته هاي نمايشي خود 
را در حوزه هايي چــون تلويزيون و 
فيلمنامه نويسي نمايان ساخته است، 
كفايت مي كند. فرهــادي از همان 
تيتراژ فيلمــش، ايده هاي جذاب 
ســينمايي خويش را عيان ساخته 
است. ســاخت تيتراژي كه علاوه بر 
كاركرد اطلاع رساني خود در زمينه 
روايي و قصه گويي- و حتي پيش بردن 

رويدادهاي هنوز نگفته فيلم- نيز نقش داشته باشد، 
كار ارزشمندي است كه اگر همه داشته هاي رقص در 
غبار به همان محدود مي شد بدون ترديد از ارزش هاي 
كار به شــمار مي آمد... چيزي در رقص در غبار ديده 
مي شــود كه آن را در مرز سپيدي و تيرگي منكوب 
مي كند  ؛ چيزي كه البته از جنس خود فيلم نيست و از 
بيرون توسط فيلمساز به آن سنجاق شده است. اين 
عملكرد سنجاق گونه ممكن است از سوي فيلمساز- 
تحت عنوان تأثير گرفتن از لحظه هاي جان بخش و 
درخشان در سينما- نوعي ارزش ارزيابي شود و توسط 
ژورناليسم سياسي نيز كه فيلم فرهادي را در راستاي 
اهداف تبليغاتي خود مي بيند، مورد تأكيد قرار گيرد اما 
راست اين است كه فرهادي بايد ايستادن بر زمين خود 
را - چه سفت و چه نرم- فراگيرد و بر اين ارزش هاي 
الحاقي ماندگار نشود. مصاحبه هاي 
مطبوعاتي فرهــادي در هفته هاي 
نخستين اكران فيلم و دل دادن او به 
اين نكته كه تحت تأثير فيلمسازان 
بسياري قرار دارد و در رقص در غبار 
از ايــن تأثيرپذيري ها بركنار نمانده 
حكايت از همان ارزش هاي سنجاقي 
دارد كه فيلم را در مرز روشن و سياهي 

به لرزه درآورده است. 
)دنياي تصوير شماره 1۲۵ ، دي 138۲(

شهر زيبا )138۲( 
علي مصلح حيدرزاده: »شــهر زيبــا« نقطه مهمي 
در كارنامه فرهادي اســت . از اين فيلم به بعد او جز 
»چهارشنبه سوري« به تنهايي فيلمنامه فيلم هايش 
را نوشت و نمايش نسبيت مفاهيم قطعي شكل پررنگي 
در فيلم هاي او گرفت . هرچند كه ميزان شباهت اين 
فيلم با »رقص در غبار« هم قابل توجه است . فارغ از 
حضور فرامرز قريبيان در هر دو فيلم و رابطه شخصيت 
او با دو شخصيت جوان در هر دو فيلم، مضمون ايثار 
در فيلم ها مشترك است  . در شهر زيبا هم اعلا براي 
عشــق، ايثار مي كند. اما براي نخستين بار مفهوم 
بخشش وارد ســينماي فرهادي مي شود و به شكل 
نامتعارفي به آن پرداخته مي شــود. از دهه 138۰ به 
بعد فيلم هاي متعددي درباره قصاص ساخته شدند. 
آنچه شهرزيبا را متفاوت مي كند آن است كه مسئله 

قصاص در آن بهانه اي اســت براي 
كليشه زدايي از مفهوم بخشش. اينجا 
شخصيت ابوالقاسم كه حاضر نيست 
از خون دخترش بگذرد، ابتدا مردي 
متعصب به نظر مي رسد. هنر فرهادي 
آن است كه در طول فيلم چنان تصوير 
با جزئياتي از وضعيــت خانواده او به 
نمايش مي گذارد كه تماشاگر به تدريج 
خود را در ميانه گردابي از موقعيت ها 
مي بيند كه تصميم گرفتن و حق دادن 

به آن دشوار است. اما گره گشايي فيلم هم غافلگيري 
بزرگي اســت. دوگانه انتقام، بخشش ساده نيست و 
براي آنكه ابوالقاسم از قصاص بگذرد، بايد شخصيت 
اعلا بهايي بپردازد. در موقعيت پيچيده فيلم كه همه 
شــخصيت هاي زنده به اندازه دختر مقتول، قرباني 
به نظر مي رسند، تصميم گرفتن درباره اينكه چه كسي 
بيشتر حق دارد، ســرگيجه آور است. حتي دوگانه 
ناتواني ابوالقاسم براي پرداختن نصف ديه )كه شرط 
قصاص اكبر اســت( و ناتواني فيروزه براي پرداخت  
ديه دختر ابوالقاسم براي نجات جان اكبر، لايه هاي 
زيرين دارد. ابوالقاسم به اصرار همسرش از خون دختر 
مقتولش مي گذرد تا دختر زنده معلولش درمان شود. 
به شكل پي در پي موقعيت هاي بحراني به يكديگر پيوند 
مي خورند و سرانجام تنها راه باقي مانده آن است كه 
اعلا براي نجات جان دوستش و براي 
اثبات عشق حقيقي خود به فيروزه 
بپذيرد با دختر معلول ابوالقاسم ازدواج 
كند. اما فرهادي نشان مي دهد كه حتي 
اين تصميم هم كافي نيســت و آنچه 
مي تواند تصميم اعلا را نهايي كند آن 
است كه فيروزه هم فداكاري كند و با 
راندن او و ويراني درون خودش، سهم 

خود را از ايثار مي پردازد.
 )بيست و چهار، شماره ۵4 ، مهر 13۹۵(

چهارشنبه سوري )1384(
جهانبخش نورايي: مي گويند »چهارشنبه سوري« 
فيلم بي طرفانه اي است كه ســيماي زن و مرد را 
با انصاف و اعتدال ترسيم كرده است. مي گويند 
در اين فيلم زن و مرد برابرند اما فيلم را كه ديدم 
احساس كردم زن ها برابرترند. نتيجه گيري اخلاقي 
فيلم به هر حال مرد را مقصر مي داند و اين مي تواند 
گروهي از تماشاگران زن را راضي و آرام كند كه 
مرد را باعث و باني تمام ناكامي ها و بدبختي هاي 
خود تصور مي كنند. من هــم اول روضه ام را از 
اين بحث اخلاقي شروع مي كنم و بعد براي ثابت 
كردن حرفم، اگر بتوانــم دليل مي آورم. خيلي از 
خانم ها ذاتا به مرد بدبين اند؛ چه رســد به وقتي 
كه در يك فيلم جذاب، اين امر بعينه ثابت شود. 
تلاش هاي پراكنده فيلمســاز هم براي هم تراز 

كردن كفه هاي ترازو نهايتا موفق 
نيست. فيلمنامه ظاهرا چيز خاصي 
عليه مردان ندارد، اما فيلمساز كار 
را طوري ســامان داده يا احتمالا 
كار طوري از دســتش در رفته كه 
تأثير نهايي همان است كه گفتم. 
مثل تبليغ غيرمستقيم است. اين 
حرف من ممكن است براي كساني 
كه يكي از برجســتگي هاي فيلم 
را بي طرفي در ترســيم چهره زن 

و مرد مي دانند كمي ســنگين و غيرعادي به نظر 
برســد، اما عرض مي كنم چرا اين عقيده را دارم. 
اينكه مژده ســميعي زن حسود و اساسا بدبين و 
با همه قهر است و غذا نمي پزد، نه تنها نمي تواند 
سنگيني گناه شوهر دروغگويش- مرتضي- را 
از بين ببرد بلكه شــدت غافلگيري تماشاگر با 
برملاشــدن رابطه پنهاني مرتضي با رفيقه اش –
سيمين- به قدري اســت كه در او )به خصوص در 
تماشاگر زن( ايجاد شوك مي كند.تماشاگر نهايتا 
حق را به مژده مي دهد و حتي بدبيني او را توجيه 
مي كند و تجسس هاي زن بدگمان را براي گرفتن 
مچ شوهر خائن لازم و واجب مي داند. با اين حساب 
اين سؤال براي تماشاگر پيش مي آيد كه اصلا اين 
نوع شوهرها ارزش آن را دارند كه زن آستين بالا 
بزند و برايشان يك وعده غذاي گرم 
بپزد؟ اگر از ايران خانم همسايه پا به 
سن گذاشته ما، كه علي الحساب دو 
تا شوهر را روانه بهشت زهرا كرده، 
بپرسيد قطعا خواهد گفت:»والله 
كه نه! آن كالبــاس كپك زده توي 
يخچال هم به سر اين آقايان زيادي 

است.« 
)فيلم، شماره 344 ، فروردين 
)138۵

   ارديبهشت ۹۹ سايت سينه يوروپ از ساخت فيلم تازه 
فرهادي در ايران خبر داد. در واقع منتشر كننده نخستين 
خبرهاي فيلم قهرمان رســانه هاي خارجي بــود. در اين 
خبرها علاوه بر تأكيد بر ساخته شدن فيلم تازه فرهادي در 
ايران و با حضور عوامل ايراني، به اين نكته هم اشاره شده 
بود كه الكســاندر ماله گي، از كمپاني ممنتو فيلز يكي از 

تهيه كنندگان فيلم است.
   نخستين خبرهاي منتشر شده از فيلم، از ساخت آن 
در شيراز و استفاده از بازيگران محلي حكايت مي كرد ولي 
خيلي زود مشخص شــد كه فرهادي براي دو نقش مهم 
فيلمش قصد دارد از بازيگران چهره و شناخته شده استفاده 
كند . اينجا بود كه بازار گمانه زني ها داغ شــد و در مقطعي 
از قطعيت حضور نويد محمدزاده در فيلم فرهادي اخباري 
منتشر شد كه بعداً معلوم شــد ريشه در واقعيت ندارد. در 
نهايت امير جديدي، محســن تنابنده و سارينا فرهادي 
نام هاي آشنايي شدند كه در فهرست بازيگران قهرمان قرار 
گرفتند. اين روزهايي بود كه فرهادي در شــيراز مشغول 

انتخاب بازيگران محلي بود.
   پيش توليد فيلم به سرعت در حال انجام بود و قرار بود 
تابستان فيلمبرداري آغاز شود. اما شيوع كرونا باعث شد 
فيلمبرداري به تعويق بيفتد. تــا اينكه فيلم در ميانه هاي 
مهر ۹۹ در شــيراز شروع شــد و بازيگران مقابل دوربين 
علي قاضي از مديران فيلمبــرداري جوان و خوش قريحه 
اين ســال ها رفتند. دو هفته بعد از شــروع مهر قهرمان 
شروع شــد و در آخرين روز پاييز، فرهادي آخرين پلان 
فيلمش را فيلمبرداري كرد  . 30 آذر قهرمان در شــيراز به 
پايان رسيد و فرهادي به تهران آمد تا مراحل فني را آغاز 
كند. در اين فاصله مشخص شد كه فرشته صدرعرفايي و 
احســان گودرزي هم جزو بازيگران فيلم هستند. مطابق 
معمول، فرهادي كار تدويــن را به تدوينگر ثابتش، هايده 

صفي ياري سپرد.
   حضور در فســتيوال كن از همان روزهاي پيش توليد 
قطعي به نظر مي رسيد و فيلم كه آماده نمايش شد، همه 
از نخســتين نمايش اش در مهم ترين فستيوال سينمايي 
جهان حرف مي زدند. جشنواره اي كه فرهادي قبلًا، 3 بار 
با فيلم هاي »گذشته«، »فروشــنده« و »همه مي دانند« 
در آن حاضر شده بود و گفته مي شد اين بار به اميد بردن 
نخل طلا به كن مي آيد. نمايش فيلم در كن با اســتقبال 
منتقدان و روزنامه نگاران همراه شد . بيشتر مطالبي كه در 
روزهاي برگزاري جشنواره درباره قهرمان منتشر شد لحن 
مثبتي داشتند. برخورد خارجي ها با فيلم و سازنده اش در 
مجموع اميدوار كننده بود؛ تا اينكه خبرنگاران رسانه هاي 
فارسي زبان وارد ماجرا شدند. داستان البته از يك روز قبل 
از نشست خبري قهرمان شروع شد؛ تحريف در ترجمه يكي 
از عبارات فرهادي در گفت وگويش با ورايتي، شروع كننده 
جنجالي بود كه خبرنگاران رسانه هاي فارسي زبان به شدت 
در آن فعال بودند. انتشــار فايل صوتي مصاحبه فرهادي، 
نشان داد كه ترجمه مصاحبه با تحريف انجام شده است. در 
نشست خبري يكي از خبرنگاران ايراني با طرح سؤالي در 
مورد هواپيماي اوكرايني از فرهادي، جنجالي را كه از يك 
روز قبل با مصاحبه ورايتي شروع شده بود ادامه داد. واكنش 
ديپلماتيك فرهادي و كوشش براي خروج از حاشيه هاي 
فرامتني و رهايي از دست خبرنگاراني كه بيشتر از سينما، 
درباره رخدادهاي سياسي، اجتماعي ايران سؤال مي كردند، 
در نهايت به فشاري گسترده در فضاي مجازي عليه او منجر 
شد. ماجرايي كه صحنه گردانانش رسانه هايي چون راديو 
فردا و ايران اينترنشنال بودند و در داخل از سوي فيلمسازي 
چون محمد رســول اف، حمايت مي شد روزها و شب هاي 

دشواري براي فرهادي رقم زد.
   در نهايت فيلم قهرمان برنده نخل طلا نشــد و جايزه 

بزرگ كن را گرفت كه با وجود اهميت اين جايزه كه براي 
نخســتين بار به يك فيلمساز ايراني مي رســيد، با تداوم 
فضاسازي رسانه اي عليه فرهادي كوشيده شد اهميتش زير 
سؤال برود. هنوز فرهادي در كن بود كه ماجراي مشكلات 
آب در  خوزستان پيش آمد و همين، موضوع سؤال خبرنگار 
ايران اينترنشنال در نشست خبري با كارگردان قهرمان پس 
از بردن جايزه بزرگ كن شد. باز هم فرهادي كوشيد تا در 
پاسخ هايش لحن اپوزيسيون به  خود نگيرد. جمله تكراري 
»من فيلمسازم بيانيه نويس نيستم« نمي توانست انتظار 
كساني را برآورده سازد كه می خواستند فرهادی را به سمت 
خود بكشند. همانطور كه رحيم در قهرمان قرباني فضاي 
مجازي مي شــود، فرهادي هم كه در فيلمش به انتقاد از 
برخي وجوه شبكه هاي اجتماعي پرداخته، زير تيغ كاربران 

اين شبكه ها رفت.
   جو ســاخته شــده عليه فرهادي كار را به جايي 
رســاند كه عده اي از كاربران به سايت IMDB رفتند و 
پايين ترين امتياز ممكن را به قهرمان دادند. فيلمي كه 
اغلب امتياز دهندگان آن را نديده بودند . اين واكنش ها 
ظاهراً محصول كمپيني بوده كه عليه فيلم به راه افتاده 
بود. وقتي گروهي از كاربران تصميم گرفتند به دلايلي 
غيرســينمايي، به طور همزمان به فيلم اصغر فرهادي 
كمترين امتياز ممكن را بدهنــد، IMDB امكان دادن 
امتياز به قهرمان را مدتي مسدود كرد. اين در حالي است 
كه پس از اكران  قهرمان  در جشنواره  كن، امكان امتياز 
دادن براي كاربران سايت IMDB باز شده بود و تا پايان 
جشنواره  كن فيلم فرهادي امتياز بالايي در اين سايت 
داشت. اما پس از اين جشنواره اتفاقات ديگري رقم خورد 
و IMDB  بخش امتياز كاربران اين فيلم را فعلا غيرفعال 

كرد و حتي امتياز اين فيلم را نمايش نمي داد.
با اينكه فيلم فرهادي بعد از جشنواره كن نمايشي نداشت 
حــدود ۹00نفر يكباره بــه فيلم اصغر فرهــادي، امتياز 
1)كمترين امتياز ممكن در IMDB(را دادند. اين سايت بعد 
از شروع اكران عمومي قهرمان، امكان امتيازدهي كاربران 
را مجدداً فراهم كرده و نمره فيلم تا امروز 6.5 از 10 است كه 

البته نمره بالايي محسوب نمي شود.
   وقتي فرهادي همزمان با اكران قهرمان در آمريكا درباره 
واكسيناسيون در ايران حرف زد، عده اي به او حمله كردند 
كه چرا درباره افغانستان موضع نمي گيرد. او متهم شد كه 
حرف هاي تاريخ مصرف گذشته مي زند. جرياني كه همه 
تلاشش سوق دادن جهاني ترين كارگردان سينماي ايران 
به سمت مخالف خوانی است همچنان خشمگينانه مشغول 
كار است و البته منتقدان داخلي فرهادي هم هستند كه در 
هر ماجرايي او را در جايگاه متهم قرار مي دهند و هر كنش و 
واكنشي از سوي او را به سوژه اي براي تخريب بدل مي كنند.

   وقتي داستان انتخاب نماينده ســينماي ايران براي 
معرفي به اســكار پيش آمد و در نهايت قهرمان به اعضاي 
آكادمي معرفي شد، باز هم ســوژه اي براي خلق حواشي 
به وجود آمــد. قهرمان به همــراه »دشــت خاموش« و 
»بندربند« جزو 3 گزينه هيأت انتخاب نماينده سينماي 
ايران براي معرفي به اسكار بود و در نهايت هم اين هيأت 
رأي به انتخاب فيلم فرهــادي داد  . حالا گروهي با انتقاد از 
عملكرد هيأت انتخاب، ســنگ فيلم هايي چون »جنايت 
بي دقت« و »قصيده گاو ســفيد« را بر ســينه مي زدند. 
فيلم هايي كه چون پروانه نمايش نداشتند، عملا به هيأت 
انتخاب هم ارائه نشده بودند. ضمن اينكه هيچ عقل سليمي 
از فيلمي كه در كن جايزه گرفته و پخش كننده اش آمازون 
است نمي گذرد. بماند كه گروهي ديگر هم با اشاره به اينكه 
يكي از تهيه كنندگان فيلم فرانســوي اســت، اصلا فيلم 
فرهادي را ايراني نمي دانستند. ظاهراً اين گروه كه طيف 
مقابل دوستداران قصيده گاو سفيد و جنايت بي دقت قرار 

مي گيرند، آيين نامه و دستورالعمل هاي آكادمي اسكار را 
مطالعه نكرده اند وگرنه متوجه مي شدند در معرفي قهرمان 

هيچ شبهه قانوني اي وجود ندارد.
   دعوا و جنجال بر سر معرفي قهرمان به اعضاي آكادمي 
در حالي ادامه داشــت كه منتقدان خارجي از بخت بالاي 
فيلم فرهادي براي نامزدي اســكار خبر مي دادند. برخي 
منتقدان درباره بخت بــالاي قهرمان بــراي نامزدي در 
رشته هاي اصلي و نه فقط اسكار غيرانگليسي زبان به گمانه 
زني پرداختند. ان تامپسون، منتقد ايندي واير، قهرمان را 
يك احتمال تقريبا قطعي براي نامزدي در اسكار و داراي 
بخت بسيار بالايي براي برنده شــدن اين جايزه مي داند. 
همچنين كليتون ديويس، از سردبيرهاي بخش جوايز فيلم 
ونيتي فر، در اين باره مي نويسد: »قهرمان مي تواند سومين 
جايزه اسكار را براي سرزمين فرهادي به ارمغان آورد كه 
اين اتفاق او را يك گام به فدريكو فليني، برنده چهار جايزه 
اسكار بين المللي، نزديك تر مي كند«. در حاشيه انتشار تريلر 
آمريكايي قهرمان، ورايتي نيز نوشته است: »قهرمان علاوه 
بر نامزدي در رشته اسكار بهترين فيلم بين المللي، مي تواند 
در رشته هاي بهترين فيلمنامه اصلي نيز نامزد شود. و بخت 
فرهادي براي نامزدي در رشته كارگرداني و همچنين بازي 

درخشان امير جديدي در نقش اول را دست كم نگيريد«.
 اسكات فينبرگ، منتقد وب ســايت هاليوود ريپورتر هم 
با به روز كردن جدول پيش بيني هاي خــود از نامزدهاي 
احتمالي جوايز اسكار، كماكان قهرمان را در چهار رشته، 
جزو شــانس هاي بالاي نامزدي اين جوايز قرار داده است. 
اين منتقد، قهرمان را در رشته هاي بهترين فيلم )شانس 
چهارم(، بهترين كارگرداني )شانس اول(، بهترين فيلمنامه 
ارجينال)شــانس دوم( و بهترين فيلم بين المللي )شانس 
اول( پيش بيني كرده اســت. اين منتقــد در جديدترين 
پيش بيني خود، امير جديدي را در دســته ســوم شانس 
نامزدي براي بهترين بازيگر نقــش اول مرد، در كنار مت 

کدام قهرمان؟ کدام جامعه؟ 
مسيري كه فيلم فرهادی طي كرد 

فيلم هاي فرهادي معمولاً در سكوت خبري و بدون هيچ حاشيه اي ساخته مي شوند و عملا خبرسازي فيلم ها بعد از آماده نمايش شدن 
و حضور در فستيوال ها رخ مي دهد. »قهرمان« هم همين مسير را طي كرد و در تمام مدت پيش توليد، فيلمبرداري و طي كردن مراحل 
فني، هيچ تصويري از آن منتشر نشد تا نوبت به حضور در جشنواره كن رسيد و حاشيه ها هم از همين جا شروع شد؛ حاشيه هايي كه 
شبكه هاي فارسي زبان آن را كليد زدند و فرهادي را زير فشار گذاشتند. حتي وقتي فيلم جايزه بزرگ كن را برد هم بازار انتقاد از سازنده قهرمان داغ بود؛ درست مثل 
بلايي كه سر رحيم )امير جديدي( در فيلم مي آيد، فضاي مجازي به محلي براي تخريب فرهادي تبديل شد. حاشيه بعدي را ادعاي يك مستند ساز جوان رقم زد كه 
مدعي شد قهرمان براساس ايده مستند او ساخته شده است  . وقتي قهرمان به عنوان نماينده سينماي ايران براي حضور در اسكار انتخاب شد، عده اي پاي فيلم هاي 
ديگر را پيش كشيدند و از انتخاب شدن فيلم فرهادي انتقاد كردند. حالا هم چند روزي است كه قهرمان روي پرده آمده و نوبت به حاشيه هاي اكران رسيده است؛ 

حاشيه هايي تمام نشدني براي فيلمسازي كه هميشه از حاشيه گريزان بوده است.

شاهرخ شانجاني
روزنامه نگار

ديمون، آدام درايور، مايكل كيتون، جيك جيلنهال، آنتوني 
راموس و تيم راث دسته بندي كرده است.

   حاشيه ديگري كه دامن فيلم قهرمان را گرفت، ادعاي 
يكي از هنرجويان سابق فرهادي بود كه معتقد بود قهرمان 
براساس فيلم مستند او ساخته شــده است. سايت كافه 
سينما ماجراي اين ادعا را اين چنين روايت كرد: »آزاده 
مسيح زاده كه هنرجوي فرهادي در مؤسسه  كارنامه هم 
بوده؛ چندين سال پيش مســتندي در شيراز ساخته با 
عنوان »دوســر برد، دوســر باخت« كه داستان زندگي 
شخصيت اصلي قصه  فيلم فرهادي است. او كه با اين فيلم 
تقديرنامه »هشتمين جشنواره فيلم كوتاه شيراز« را هم 
دريافت كرده، درخلاصه داســتان فيلمش كه در تاريخ 
4ارديبهشت۹۷ در اينســتاگرامش منتشر شده نوشته 
كه زنداني بندباز شــيرازي كه در زندان به رنگ آميزي 
ديوارهاي زندان مشغول اســت، روزي براي خريد رنگ 
از زندان خارج مي شود و كيفي حاوي پول پيدا مي كند. 
به گفته خودش مي توانســته اين پــول را براي خودش 
بردارد، اما مبلغ پول به انــدازه اي نبوده كه بتواند بدهي 
خود را بدهد و از زندان خلاص شود. پس به دنبال صاحب 
پول مي گردد و پس از بازگرداندن پول به صاحبش، اين 
ماجرا رسانه اي مي شود و خيرين شيراز بدهي اين فرد را 
پرداخت مي كنند و او با اين حركــت قهرمانانه از زندان 
آزاد مي شود. اين ماجرا و فيلمي كه ساخته شده مربوط 
به سال۹6 است، كه به ايده اصلي فيلم سينمايي قهرمان 
شباهت دارد. فرهادي هيچ جا اسمي از او نياورده است. اين 

در حالي است كه همكلاســي هاي مسيح زاده در مكتب 
فرهادي معتقدند او حق بزرگي بــر گردن فيلم قهرمان 
دارد كه ناديده گرفته شده، و كارگردان هم هيچ اشاره اي 

به  آن نكرده است.
با توجه به  رخدادهاي گفته شــده، مهم ترين احتمالي كه 
براي  ذكر نكردن نام او وجود دارد اين است كه ايده  اصلي 
مســتند مذكور، متعلق به فرهادي بوده باشد، كه در اين 
صورت باز اين پرســش پيش مي آيد كه حســب ادعاي 
احتمالي، اين همكاري عجيب چطور شكل گرفته و چرا تا 

به حال هيچ اشاره اي به  آن نشده است«!
   فرهادي پاســخي به ادعاي هنرجوي سابق خود نداد 
ولي يكي ديگر از شاگردانش به ميدان آمد و روايتي متفاوت 
از ماجرا نقل كرد. وحيد صداقت از شــاگردان فرهادي و 
سازنده مســتند »صحنه هايي از يك جدايي« به اين ادعا 
در صفحه اينســتاگرام خود پاســخ داد. او نوشت: »سال 
13۹3 وركشاپ مستند سازي  در مؤسسه كارنامه توسط 
اصغر فرهادي برگزار شد. اساس كار به اين صورت بود كه 
ايده اي توسط آقاي فرهادي كه از اخبار جرايد بود در اختيار 
هنرجويان كه به گروه هاي چندنفره تقســيم شده بودند 
قرار گرفت، موضوع پيدا شــدن پول يا اشيايي گرانبها در 
شهرهاي مختلف بود و روند كار اينگونه بود كه هنرجويان 
راجع به موضوع تحقيق و فيلمبرداري كنند و به تدريج هر 
اپيزود با راهنمايي ايشان كامل و كل آن تبديل به مستند 
بلندي شود و به عنوان كارگروهي نمايش داده شود، مسئله 
اساسي فيلم راستي آزمايي كار خير اشخاصي بود كه به زعم 
رسانه ها قهرمان هايي بودند كه پول يا طلاي پيدا شده را 
به صاحبش بازگردانده بودند اما مشكل عمده اين مستند 
كه با نام »اشياي گمشــده« آماده نمايش شد ديده شدن 
تصوير دو نفر از پنج سوژه اين مستند بود كه احتمال دروغ 
بودن عمل خيرشان مي رفت و چالشــي با عنوان اخلاق 
در ســينماي مســتند را رقم مي زد كه با وجود نام اصغر 
فرهادي به عنوان طراح اين مستند مي توانست تماشاگر 
بيشتري هم داشته باشــد به خصوص كه برخي از آنها كه 
احتمال جعلي بودن كار خيرشــان بود مهمان برنامه ماه 
عسل هم بودند. همين موضوع و بحث آبروي آن افراد باعث 
بايگاني شدن آن مستند بلند شد. مستندي كه نوع نگرش 
به موضوع و زاويه برخورد با ســوژه تماما در طول جلسات 
كلاس با راهنمايي هاي فرهادي شكل مي گرفت، به طوري 
كه حتي براي يكي از اپيزودها كه تيم ما در شــهري ديگر 
مشغول انجامش بود، با پيشنهاد ايشان بخشي از نمايش 
»گاليله« و بخشي از زندگي واقعي آن فرد كه واقعا مقداري 
پول پيدا كرده بود و در آن دوران قهرمان شهر خود بود در 
سالني مقابل خود آن شخص و تماشاگران اجرا شد. حالا 
با گذشت چند سال و همزمان با نمايش فيلم قهرمان در 
فستيوال كن شخصي كه بخش شيراز به او سپرده شده بود 
و يكي از اپيزودهاي آن مستند را براساس خبر و گزارش 
پخش شده از شبكه اســتاني فارس و ايده اي كه از جانب 
اســتادش فرهادي در اختيارش گرفته بود ساخته، با اين 
ادعا كه فيلم قهرمان از مستند وي الگو گرفته پيگير حقوق 
از دست رفته اش اســت، تحليل اينكه چرا چنين رفتاري 
صورت مي گيرد و آسيب شناســي آن موضوع اين مطلب 
نيست، چيزي كه براي من به عنوان يك عضو شركت كننده 
در آن وركشاپ مطرح است اين است كه طرح، ايده و روند 
ساخت آن مستند كاملا توسط اصغر فرهادي شكل گرفت 

و ايشان مانند برخي از مجموعه هاي سال هاي دور تلويزيون 
به شرط  ذكرنكردن نامشان با پخش قسمتي از آن مستند 
موافقت كردند، غافل از اينكه در آينــده با چنين ادعاي 

عجيبي مواجه خواهند شد.
    اكران عمومــي قهرمان از 4 آبان با نمايش در شــهر 
شيراز آغاز و از 5 ايران فيلم به شكل سراسري اكران شد. 
همانطور كه پيش بيني مي شد اكران عمومي فيلم فرهادي، 
رونق را به سالن هاي سينما بازگرداند. سينماهايي كه در 
ايام كرونا يــا تعطيل بودند يا تفــاوت چنداني با تعطيلي 
نداشتند. استقبال گســترده مردم در روزهاي اول اكران 
باعث بروز مشــكلاتي در سامانه سمفا شــد و اينطور كه 
سعيد خاني پخش كننده داخلي فيلم گفته اين اتفاق زياني 
500ميليون توماني به قهرمان وارد كرده است. تماشاگري 
كه مدت هاست پا به سالن هاي سينما نگذاشته، حالا ممكن 
اســت براي ديدن فيلم تازه فرهادي، كفش و كلاه كند و 
به سينما بيايد. آمار فروش روزهاي اول اكران هم تفاوت 
معنادار قهرمان را با اكثريت قريب به اتفاق فيلم هايي كه 
در اين مدت به نمايش عمومي درآمدند نشــان مي دهد. 
فيلمي كه در همين چند روز هم بازخورد هاي زيادي ميان 

سينمادوستان داشته است.
   منتقدان، سينمايي نويسان و روزنامه نگاران هم در اين 
روزهاي اول اكران فيلم، اظهارنظر هايي اغلب كوتاه درباره 
قهرمان كرده اند. مثلًا سعيد عقيقي فيلم را چنين توصيف 
كرده است: »قهرمان اصغر فرهادي فيلمي زيبا و مؤثر، از 
بهترين هاي سازنده اش و سندي كوبنده و هشدار دهنده از 
روزگار ما«. نيما حسني نسب هم توصيف ستايش آميزي 
از بازي امير جديدي در فيلم قهرمان كرده است: »... و اما 
يك امير جديدي درجه يك؛ با لحن و  ميميك و حركت هاي 
كنترل شده و حفظ دقيقِ راكوردي دشوار كه شيرازه روايتِ 
پر جزئياتِ قهرمان را در چرخ فلك اتفاق هاي داستان محكم 
نگه مي دارد و سيمايي درســت و به شدت همدلي برانگيز 
از يك كاراكترِ پيچيده و مناقشــه برانگيز در سراسر زمان 

طولاني فيلم ترسيم مي كند«.
البته كــه واكنش هاي منفي هم دربــاره  فيلم وجود دارد 
مثل تحليلي كه پويان عســگري از قهرمــان ارائه داده؛ 
»منطق دراماتيكي كه داستان قهرمان براساس آن بنا شده 
سست و غيرقابل باور اســت. هم در بخش اول داستان كه 
تصميم تخيلي كاراكتر مسير صعود قهرمانانه اش را هموار 
مي كند و هم در بخش دوم كه شك و ترديدهاي برآمده از 
تصميم باورناپذير كاراكتر و پيامدش انتخاب ساده لوحانه 
شخصيت براي برطرف كردن اتهام جمعي، او را به سقوط 
و قهقرا مي رســاند. مشكل اصلي اينجاســت كه رئاليسم 
مهندسي شده فرهادي به جاي اينكه براي داستان منطقي 
باورپذير در جزئيات و نقاط عطفش به همراه بياورد، آن را 
واجد معمايي تخيلي كرده كه هم منطق هاي دراماتيك 
واقع گرايانــه پيرامون قصه را مخــدوش مي كند و هم در 
منتهي اليه نگاه خطاكار به جامعه اي ناهشــيار، تصويري 

مفلوك و گناهكار از آن ارائه مي دهد. «
   كمتر از يك هفته از آغاز اكران عمومي قهرمان مي گذرد 
و فيلم فرهادي همچنان آبستن حوادث تازه اي است. هنوز 
خيلي ها فيلم را نديده اند و خيلي اتفاق ها درباره قهرمان 
رخ نداده اســت. برخلاف خود فيلم كه بــا قاطعيت تمام 
مي شــود، اينجا هنوز نه خبري از قطعيت است و نه فعلا 

پاياني در كار است.

تحريف در ترجمه يكي از عبارات فرهادي در گفت وگويش با ورايتي، شروع كننده 
ماجرايی جنجالي بود كه خبرنگاران رسانه هاي فارسي زبان به شدت در آن فعال بودند. 
در نشست خبري يكي از خبرنگاران ايراني با طرح سؤالي بی مورد از فرهادي، جنجالي 
را كه از يك روز قبل با مصاحبه ورايتي شروع شده بود ادامه داد. واكنش ديپلماتيك 
فرهادي و كوشش براي خروج از حاشيه هاي فرامتني و رهايي از دست خبرنگاراني 
كه بيشتر از سينما، درباره رخدادهاي سياسي، اجتماعي ايران سؤال مي كردند، در 

نهايت به فشاري گسترده در فضاي مجازي عليه او منجر شد
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این شماره

درباره الي )1۳۸۷( 
نغمه ثميني: در خط درام، الي بهانه اي بيش نيست. 
شبحي است كه همراه جمع مي آيد اما زود مي رود، 
بي آنكه براي شناختنش هزينه ذهني كرده باشيم؛ 
بي آنكه حتي نامش را بدانيم. نام الي آينه رابطه 
ماست با اين شخصيت. الي مي تواند مخفف بسياري 
از نام هاي زنانه باشد؛ همانطور كه خود الي در نيمه 
اول براي ما تجسم عام يك زن است و حتي تنها 
نشانه افشاگرانه او - دروغي كه پاي تلفن به مادرش 
مي گويد- هم آن قدر سهل و ممتنع است كه راحت 
مي شود جدي اش نگرفت. الي بهانه است و ما حتي 
در لحظه مرگ هم با او همراه نمي شويم: بادبادكي 
در آسمان مي چرخد و در سكانس بعدي ديگر الي 
وجود ندارد. الي بهانه است و طرح درام حتي براي 
مرگ او هم نقشه اي نمي چيند: دريا )دست تقدير؟( 

الي را با خودش مي برد، ناگهاني و 
بدون مقدمه چيني، درست موقعي 
كه ديگر در خط داســتاني به او 
احتياجي نيست. مرگ الي درست 
 به داستان هاي كودكانه مي ماند:

»... و يك روز همانطور كه داشــت 
براي خودش كنار دريا بادبادك هوا 
مي كرد، آب آمد و او را با خود برد«. 
با اين تعبير، بــر پيوند مرگ الي با 
جهان بچه ها تأكيدي هوشمندانه 

مي شــود. الي اصلا به جهان بچه ها تعلق دارد؛ او 
معلم مهدكودك است و براي نجات يكي از بچه ها 
به آب مي زند و بعد تر يكي ديگر از بچه ها كه هنوز 
به حرف نيامده، پيام شوم مرگش را به جمع اعلام 
مي كند؛ گونه اي خودآگاهــي نهفته در متن كه 
تصادف كودكانه مرگ الي را بدل به تصادفي انتخاب 
شده و عمدي مي كند؛ معقول ترين تصادف ممكن 
در كنار دريا كه اين شخصيت را بدون هدر دادن 
زمان، از بازي بيرون مي كند و مجال مي دهد تا به 
بهانه نبودنش ايده هاي اصلي فيلم بيرون بزند؛ 
رابطه هاي از درون تهي زوج ها، تقابلشان با مفهوم 
مســئوليت و مضرات و مخاطرات رأي جمعي. با 
اين تعبير، الي هرچه كه باشد يا هر نامي داشته 
باشــد، ديگر چندان فرقي نمي كند مهم تنشي 
است كه با رفتن او از راه مي رسد؛ 
سفري كه مي توانســت به كامل 
شدن جمع بينجامد )قرار ازدواج 
با احمد(،  يا بي نتيجه اي مشخص و 
تنها با فراغتي كوتاه و مفرح به پايان 
برسد، با رفتن الي به سفري نامعمول 
بدل مي شود؛ درســت معكوس 

كهن الگوي تكرار شونده سفر. 
)در حضور ديگران، منظومه خرد، 
)1۳۸۹

جدايي نادر از سيمين )1۳۸۹(
جواد طوسي: بزرگ ترين برگ برنده »جدايي نادر از 
سيمين« اين است كه فرهادي فيلمنامه اش را با يك 
نگاه جامعه شناسانه غيرمســتقيم نوشته است. او 
هوشمندانه مواجهه ناگزير طبقاتي ميان نادر )پيمان 
معادي( و حجت )شهاب حسيني( و بحران عاطفي و 
ارتباطي حاكم در طبقه متوسط جامعه شهري را در 
امتداد »بحران اقتصادي« طبقه محروم و فرودست 
مطرح مي كند . حضور بي واسطه فرهادي در كانون اين 
بحران طبقاتي، متكي بر بياني مستندگونه است. اما 
كنتراست موجود در اين نگاه و شيوه بياني به گونه اي 
اســت كه ما )در مقام بيننده(، مرز ميان بي رحمي 
و شــفقت، ملودرام و شــعارگرايي را گم مي كنيم. 
نمي خواهم اين احساس چند وجهي را نقطه ضعف 
فيلم بدانم، بلكه منظورم اين است كه چنين تركيب 

ناهمگون رفتاري و شخصيت ريشه 
در رئاليسم اجتماعي اين دوران دارد. 
دوربين بي رحم و كنجكاو فرهادي، 
ماهيت وجــودي و واقعيت عيني 
آدم هايش را به شكلي عريان نشان 
مي دهد. بخشي از پيكره و شخصيت 
نادر، خودخواهي و خصائص و رفتار 
حســابگرانه طبقاتي اي اســت كه 
نمي خواهد در رشدش اختلال ايجاد 
شود. نگاه كنيم به صحنه پمپ بنزين 

كه او دخترش –ترمه- را مجبور مي كند برود پولي را 
كه بي جهت به متصدي جايگاه بنزين داده پس بگيرد 
و در اين اوضاع و احوال رفتاري خونسردانه نسبت به 
اعتراض راننده پشت سرش دارد. نادر آن قدر در روند 
اين رشد طبقاتي خيره شده كه خوب ياد گرفته از نقاط 
ضعف طبقه ديگري كه دست و پاگيرش شده )حجت و 
همسرش راضيه( چگونه استفاده كند تا وجهه ظاهري 
معقول و حق به جانبش نزد افراد خانواده حفظ شود. 
چنان كه مي بينيم نادر با همين شناخت از تعلقات 
مذهبي راضيه )ساره بيات( او را نهايتاً در معرض قسم 
خوردن قرار مي دهد. در چند قسمت فيلم، دوربين 
پدر نادر را به عنوان ناظر وجداني بيدار نشان مي دهد و 
پته پنهان كاري نادر و تلاش اش براي تحريف واقعيت 
را روي آب مي اندازد. مثلًا در صحنه اي نادر در حال 
بازسازي واقعيت از ديد خودش نزد 
دخترش ترمه است، اما به محض آنكه 
داخل آپارتمان مي شود و چشمش 
در چشم پدرش مي افتد، دوربين با 
ثبت موجز تلاقي نگاه آن دو، نمايش 
دروغين نادر را برملا مي كند . اتفاقا 
نگاه هاي پدر به پسرش نادر در سكوت 
به گونه اي اســت كه گويي او در اين 

شرايط كاملا آگاه و هوشيار است. 
)فيلم ، شماره ۴۲۴ ، فروردين 1۳۹0(

گذشته )1۳۹۲(
مازيار اســلامي: در اواخر فيلم، ماريان نزد سمير 
مي رود؛ به خانه اش، نخستين بار است كه او را در 
اين فضا مي بينيم، شايد هم نخستين بار باشد كه 
به اين فضا آمده است. در بسته است، با بي ميلي در 
مي زند تا به خانه سمير برود، و پرده از حقيقت مهمي 
كه لوسي فاش كرده بردارد، بعد از گفت وگويي نه 
چندان مهرآميز كه گواهي است بر ابهام ويرانگر 
ميل شان و ماندن در اضطراري خفقان آور، بي آنكه 
به آنچه قصد داشته اشاره كند خانه را ترك مي كند. 
دوربين از روبه رو دور شــدن او را از خانه نشان 
مي دهد. او مكثي مي كند، دوباره برمي گردد و در 
مي زند و اين بار راز سلين را فاش مي كند. جدا از 
كاركردي كه اين صحنه در كليت درام فيلم دارد 
)همان درهاي بسته، كه باز مي شوند، اما در واقع 

بيشتر ميل را به تعليق درمي آورند( 
با ســكانس پاياني فيلم ســجع 
بصري چشم نوازي مي سازد، جايي 
كه ســمير نااميد عطرها را از اتاق 
همسر به كما رفته اش برمي دارد، 
اتاق را ترك مي كند. اين بار دوربين 
از پشت او را دنبال مي كند. سمير 
مكث مي كند، بازمي  گردد به اتاق 
و آن نماي مناقشــه برانگيز شكل 
مي گيرد. بازي ابهام- قطعيت ميل، 

ظاهراً دارد به پايانش مي رســد؟ آيا ميل سمير 
توانسته از آن مازاد سوم خلاصي يابد و چارچوبي 
اخلاقي - احساسي بيابد؟ نماي پاياني در نگاه اول 
همان كاركرد »پايان باز« در دو فيلم قبلي را دارد، 
اما در حقيقت نســبت به دو فيلم قبلي به مراتب 
مسئله دار تر است. از همين رو به مركز ثقل هيستري 
انتقادي پيرامون فيلم تبديل مي شود. آيا با يك 
پايان اميدوار كننده تر مواجهيم؟ پاياني اخلاقي- 
احساساتي كه وعده وصلت مجدد مي دهد. وعده 
وضوح يافتن ميل، دســت كم در سمير؟ سمير به 
حقيقت عشق همســرش پي مي برد؟ مارين به 
كوشش نافرجام براي تكرار احمد در يك رابطه تازه 
و لوسي به اين آگاهي كه او مسئول خودكشي سلين 
نيست؟ آن نماي بسيار نزديك از انگشت هاي به هم 
حلقه شده، نقطه اي است از فيلم كه 
كليت درام، از روابط شخصيت ها 
و اميال مبهم شــان گرفته تا خود 
زيبايي شناسي بصري فيلم به كما 
مي رود. اين لحظه اي اســت بس 
بحراني. بحراني بدان معنا كه بحران 
و ديناميسم مسئله دار فيلم را به 
بيرون پرتاب مي كند، به ســمت 

تماشاگر .
 )مهرنامه، شماره ۳0 ، مرداد 1۳۹۲(

نمايش  اســپانيا  مطبوعات 
فيلم »قهرمان« و حضور امير 
جديدي براي معرفي اين فيلم 
در جشــنواره وايادوليد را به طور گسترده اي پوشش دادند و در 
بررسي ها و ارزيابي هاي خود از اين آخرين ساخته اصغر فرهادي، 
فيلم قهرمان را از شانس هاي اصلي جايزه اسكار قلمداد كردند. 
شبكه هاي تلويزيوني و روزنامه هاي اسپانيايي همچنين نظرات 
امير جديدي درباره شخصيت فيلم قهرمان، توانايي هاي هنري 
اصغر فرهادي، شبكه هاي اجتماعي و فيلمسازان قديمي و بزرگي 

نظير كيارستمي را به طور گسترده اي بازتاب دادند.

امير جديدي در گفت وگويي بــا آر تي وي همزمان بــا نمايش فيلم 
قهرمان در هفته ســينماي وايادوليد اسپانيا گفت: ما )عوامل ساخت 
فيلم قهرمان( خيلي احساس خوبي داريم كه قهرمان براي حضور در 
اسكار2022 معرفي شده است. هم من و هم فرهادي مشتاقانه خواهان 
موفقيت فيلم »قهرمان« در اسكار هســتيم. من قهرمان را مثل بچه 
خودم مي دانم و ديوانه وار از اين فيلم خوشم مي آيد. از اينكه قهرمان در 
مناطق مختلف جهان به موفقيت هاي پي در پي رسيده خيلي احساس 
خوشحالي مي كنم. جديدي در فيلم قهرمان در نقش قهرماني روزمره 
بازي مي كند كه به رغم اينكه به شــدت به پول نياز دارد، پس از پيدا 
كردن كيفي حاوي سكه هاي طلا تصميم مي گيرد آن را به صاحبش 
بازگرداند. به گفته جديدي، دنياي امروز به قهرمانان نياز دارد؛ چرا كه 
اكنون نمونه هايي از قهرمانان برتر در دنيا به چشم نمي خورند. جديدي 
در اين باره توضيح داد: در فرهنگ ايراني، شاعران بزرگ و زيادي مانند 
فردوسي داريم كه درباره كارهاي بزرگ و مهم قهرمانان اشعار بسياري 
سروده اند اما در عصر حاضر تنها به يك قهرمان احتياج نداريم بلكه همه 
ما براي ايجاد تغيير در دنيايي كه در آن زندگي مي كنيم، بايد تبديل 
به قهرمان شويم. هر كدام از ما واقعا بايد در اين دنيا يك قهرمان باشد. 

هنر فرهادي در تعليق
به گزارش آر تي وي، يكي از نكات ويژه قهرمان اين اســت كه فرهادي 
موفق شده ما را با انجام تغييراتي اندك در فيلمنامه، نسبت به سرنوشت 
شخصيت اصلي فيلم بيمناك و نگران كند؛ فرهادي اين كار را بدون 
نياز به صحنه هاي تعقيب و گريز، انفجار و قابليت هاي سينماي امروزي 
انجام داده اســت. به گفته امير جديدي، فرهــادي در فيلم قهرمان 
پرسش ها و شــك و ترديدهاي عميقي را نسبت به شخصيت اصلي و 
ديگر شخصيت هاي فيلم در ذهنمان ايجاد مي كند. تمام توطئه ها و 
فريب هاي اين فيلم برمبناي روابط ميان افراد و تغييرات كوچك شكل 
مي گيرد. فرهادي با چنين تغييرات اندكي و با به تصوير كشيدن روابط 
پيچيده ميان افراد، موفق مي شود در اين فيلم تعليق را به صورت بسيار 

مثمر ثمري حفظ كند. 

شمشير دو لبه شبكه هاي اجتماعي
شبكه هاي اجتماعي در اتفاقات ناگواري كه براي شخصيت خوش نيت 
فيلم رخ مي دهد، نقش پررنگي دارد؛ چرا كه در شبكه هاي اجتماعي 
مدام كارهاي خوب رحيم زير ســؤال مي رود. به گفته امير جديدي، 
شــبكه هاي اجتماعي مانند تيغه اي دولبه عمــل مي كنند هرچند 
سويه هاي مثبتي هم دارند؛ چرا كه ما را از وقايع و اتفاقات مطلع نگه 
مي دارند و ذهن ما را انباشــته از اطلاعاتي درباره موضوعات مختلف 
مي كنند اما در عين حال شــبكه هاي اجتماعي يــك روي تاريك، 
خطرناك و ترســناك نيز دارند؛ رويي كه در آن عملكرد ديگران زير 
ذره بين و مورد قضاوت قرار مي گيرد. به نظر می رسد بايد شيوه استفاده 
درست از شــبكه هاي اجتماعي را بياموزيم و آگاهانه از اين فضا بهره 

ببريم. 

نگاه روزنامه وايادوليد به قهرمان فرهادي
روزنامه »ال ديا د وايادوليد«نيز در گزارشي با عنوان»تأثير فرهادي 
با قهرمان بر جشنواره فيلم وايادوليد« با اشاره به حضور امير جديدي 
در مراسم اكران فيلم قهرمان در اين جشنواره نوشت: قلم سينمايي 
اصغر فرهادي كه يكي بزرگ ترين استادان رئاليسم صوتي و بصري 
محسوب مي شــود، در فيلم قهرمان داســتاني اخلاقي را به تصوير 
كشــيده كه در آن شــخصيت اصلي فيلم، به ســمت گردبادي از 
احساسات و پرسش هاي بي پاسخ درباره آبرو، جعل دروغ و فريب و 
رستگاري كشيده مي شود. اين دومين باري است كه اصغر فرهادي، 
كارگــردان ايراني با فيلمي در خور و ارزشــمند به هفته ســينماي 
وايادوليد بازمي گردد. او براي نخستين بار با فيلم »فروشنده« در اين 
جشنواره حضور يافته و توانســته بود جايزه جوانان اين جشنواره را 

از آن خود كرد. 
به نوشته اين نشــريه چاپ اســپانيا، فرهادي دوباره در فيلم قهرمان 
روايتي درخشــان و طبيعي از زندگــي در ايران معاصــر ارائه داده و 
اين بار از شــلوغي تهران فاصله گرفته و روايت اســتادانه اي از روابط 
خانوادگي اغلب شــكننده شــخصيت هاي فيلم خود در خايابان ها و 
كوچه پسكوچه هاي شيراز را در داستاني خاكستري بدون غلبه رنگ 

سياه يا سفيد، ارائه داده است. 
در اين داستان فرهادي، تقريبا همه شــخصيت ها داراي گذشته اي 
مبهم و رازآلود هســتند. اين آخريــن فيلم فرهــادي، دربرگيرنده 
مضاميني نظيــر دروغ، روايت هايي ماوراي واقعيت در شــبكه هاي 
اجتماعي و آسيب هاي شبكه هاي اجتماعي است. قهرمان اثري است 
كه با استادي تمام ترسيم شده و دربرگيرنده تنش هاي اجتماعي در 

سطح بسيار بالايي است. 

قهرمان، فرهادي، رحيم و انسانيت 
امير جديدي شخصيت اصلي قهرمان، درباره اين فيلم توضيح مي دهد 

كه اين فيلم درباره يك مرد عادي اســت كه در وضعيت پيچيده اي 
گرفتار شده و حوادثي براي وي رخ مي دهد كه مي تواند براي همه ما نيز 
اتفاق بيفتد. به گفته جديدي، در اين فيلم خوبي ها و بدي هاي انسان از 
طريق وضعيتي كه رحيم)شخصيت اصلي داستان فيلم( در آن گرفتار 
شده به طور آشكاري به تصوير كشيده شده است. شخصيت اصلي فيلم 
)با پيدا كردن پول( متوجه فرصتي كه گيرش آمده مي شود اما قلب و 
وجدانش او را به مســيري ديگر مي كشاند. در اين فيلم، جنگ دروني 
انسان براي بقا با انجام دادن كارهاي خوب و درست  يا انتخاب مسيري 

ديگر به نمايش درآمده است. 
جديدي در ادامه مي گويد: در گفت وگوهايي كه پيش از ايفاي نقش 
رحيم در فيلم قهرمان با اصغر فرهادي داشته ام، با يكديگرخيلي درباره 
وجدان انساني صحبت مي كرديم. به گفته جديدي، خيلي از انسان ها 
وجدان دروني خود را از ياد مي برند و ترجيح مي دهند بدون رجوع به 
وجدان دروني خويش زندگي كنند و برخي ديگر نيز برعكس ترجيح 
مي دهند كه در زمان خواب نيز وجدانشان آسوده باشد. انسان موجودي 
است داراي روح و احساسات والا و از اين جهت با حيوانات تفاوت زيادي 
دارد. پرسشي كه مطرح مي شــود اين است كه چگونه مي توان از اين 
لحظات براي بهتر بودن اســتفاده كرد؛ در واقع هم زندگي كرد و هم 
طوري عمل كرد كه شــب ها با آرامش به خواب رفت. شخصيتي كه 
من نقش اش را ايفا مي كنم، ترجيح مي دهد رنج بكشــد اما بتواند با 

آرامش بخوابد. 
جديدي در ادامه با اشاره به قابليت هاي اصغر فرهادي مي گويد: او يكي 
از بزرگ ترين كارگردانان سينما در عرصه بين المللي است. با فرهادي 
نه تنها دانش ســينمايي فرد افزايش مي يابد كه خيلي چيزهاي ديگر 
نيز مي توان از وي آموخــت. از وي مي توانيد درباره وضعيت و حالات 
روحي و رواني انســان ها و اينكه چگونه مي توان يك مرد واقعي بود، 
بياموزيد. بــازي كردن در فيلم فرهادي براي مــن هديه اي مبارك و 

ارزشمند بوده است. 

تأثيرپذيري جديدي از سينماي كيارستمي
جديدي همچنين به اين مسئله اشاره كرد كه عباس كيارستمي يكي 
از بزرگ ترين منابــع الهام بخش وي بوده اســت. جديدي در اين باره 
مي گويد: فيلم هاي كيارستمي را براي نخستين بار در زمان كودكي 
و نوجواني ديدم. كيارستمي توانســته با آثارش تأثير بسيار زيادي بر 
كودكان و بزرگســالان بگذارد. در ايران، ما به گذشــته و بزرگاني كه 
داشــته ايم خيلي ارج مي نهيم. برايمان خيلي مهم است كه با توجه 
به تجربيات ارزشمند گذشتگان در كارمان پيشرفت كنيم. ما بر اين 
باور هستيم كه مي توانيم خيلي از چيزها را از پدران و بزرگسالان خود 
فرا بگيريم. بر اين باور نيستيم كه چون جوان هستيم همه  چيز مي دانيم 
و نياز به يادگيري نداريم. كيارستمي روح بزرگي داشت و او همچنان 

نيز بر زندگي ما تأثير گذار است.

قهرمان 
تجربه ای دیوانه وار بود 

گپ و گفت امير جديدي در اسپانيا با رسانه ها، درباره 
قهرمان، فرهادي و كيارستمي

آرش نهاوندي 
روزنامه نگار

ما فرشته نيستيم 
شخصيت منفي فيلم فرهادي فضاي مجازي است

   »قهرمان« فيلم تازه فرهادي، سندي اســت تصويري از روزگار ما؛ 
روزگاري كه هرچه باشــد روزگار قهرماني نيســت و هر چهره موجهي 
مي تواند در تندباد حوادث، يا در پي انجام خطايي به ظاهر كوچك، چنان 
سقوط كند كه ديگر امكان برخاستن نيابد. فرهادي كه در يكي دو سال اخير متهم به فاصله گرفتن از جامعه و دورشدن از 
دغدغه هاي ايرانيان شده بود، در قهرمان نشان مي دهد همچنان روايتگر صادقي از آن چيزي است كه در جامعه جريان 
دارد؛ همه آنچه مي شود از آن درام خلق كرد . اين موقعيت داستاني است كه توسط فرهادي به مطالعه اي جامعه شناسانه 
تبديل مي شود؛ جامعه اي كه ما در فيلم با تعداد محدودي از آنها سر و كار داريم )فيلم به شكلي مثال زدني كاراكتر 
اضافي و معلق ندارد و براي حضور همه شخصيت ها دلايلي موجه و كاربردي وجود دارد(. فرهادي چهره پنهان و آشكار 

اين جامعه را با آنچه در شبكه هاي اجتماعي جريان دارد، مي سازد و مقابل ديدگان تماشاگر مي گذارد.
با وجود اينكه فيلمنامه قهرمان، بسيار مهندسي شده است و تك تك كنش ها، جزئيات رفتاري و ديالوگ ها به شكل 
چيدمان شده و دقيق مورد استفاده فرهادي قرار گرفته است، فيلم در اجرا سرزنده و همراه با حال وهواي مستندگونه 
است؛ مثل دوربين روي دســت در صحنه هاي آغازين فيلم و بازي غريب امير جديدي كه كاراكتر رحيم را با تمام 

پيچيدگي هاي به ظاهر ساده اش متبلور مي سازد.
   شخصيت منفي فيلم قهرمان، فضاي مجازي است؛ شــبكه هاي اجتماعي اي كه به سرعت قهرمان مي سازند و 

به سهولت ويرانش مي كنند؛ ابزاري كه با تمام محسناتش، به طور ذاتي آسيب هايي را هم به همراه دارد.
   احترام و اعتباري كه رحيم كسب مي كند و تقديرنامه اي كه در بسياري از فصل ها يا در دست رحيم است يا در 
دست سياوش، پسرش، و در كل موقعيت طلايي به دست آمده، قرار است در خدمت هدفي مهم )دادن طلب بهرام 
و آزادي از زندان( قرار گيرد. اما گوهر اصلي همان عزت نفسي است كه باعث مي شود زنداني گريبان مأمور زندان را 
تا لحظه اي كه فيلم دوربين موبايلش را پاك نكرده، رها نكند. قهرمان واقعي درست همان جايي خلق مي شود كه 
او در آستانه جفت وجورشدن قضايا و يافتن راه حلي، همه  چيز را به دست خودش خراب مي كند. اين همان كانون 
اخلاقي فيلم فرهادي است. اين درست كه ما فرشته نيســتيم ولي با تمام كاستي ها و خطاها، مي توانيم جلوه اي 
از روشنايي و ايستادگي را بروز دهيم. اين همان نقطه عزيمتي اســت كه به فرديت معنا مي بخشد و جهان اثر را 
معطر از اراده و تصميمي مي كند كه با تمام تلخي و سنگيني اش، پيروزي اخلاقي به همراه مي آورد. در جهاني كه 
نمايش اخلاقيات بيشتر از زيست اخلاقي مورد توجه قرار دارد و رياكاري و تظاهر بخش جدايي ناپذير از كاراكتر 
خيلي هاست، فرهادي در كنار نمايش روحيات و خلقيات مرسوم، دل به دل شخصيت برگزيده اش مي دهد و با او 

همراهي و همدلي مي كند .
   فرهادي براي نزديك شدن به زندگي، به رعايت دقيق و ظريف جزئيات مي پردازد. قهرمان، فيلم جزئيات است و در 
مواردي فيلمساز با ظرافت، لحن تلخ اثر را قدري تلطيف مي كند؛ مثل نماي پاياني فيلم كه تأكيدش بر آزادي و رهايي 
است؛ مثل زماني كه رحيم، فرخنده را در جريان تصميمش مي گذارد و با ديدن ناراحتي او بازي مژدگاني گرفتن را راه 

مي اندازد. قهرمان از اين لحظات زياد دارد.

مهرنوش سلماسي
روزنامه نگار

  
 بهترين فيلم فرهادي بعد از »جدايي« 
   دقيقا مثل عدم قطعيت دلخراشــي كه فيلم »جدايي« داشــت، آخرين 
ملودرام  اجتماعي فرهادي با يك موقعيت بحراني سرراست و مشخص شروع 
مي شود. داستان با يك ســادگي گول زننده، هرچه جلوتر مي رويم لايه به لايه 
پوست مي اندازد و هسته سفت و ســخت »بحران اخلاقي« درون خودش را رونمايي مي كند. فيلم هاي او 
بيشتر به عنوان موقعيت هايي بغرنج توصيف مي شوند، درست مثل تلاش هاي پيوسته و پرتنش گربه اي 
كه مي خواهد از كلاف گوريده گوله نخي آزاد شود ولي بيشتر و بيشتر درون كلاف گير مي افتد تا اينكه به 

مرز خفگي مي رسد.
   درخشش بازي امير جديدي كه در دوست داشتني بودن او شكي نيست، در عملكرد شخصيتي است كه 
بازي مي كند. اينكه چگونه در برابر مشكلات كوتاه مي آيد يا به آنها حمله مي كند و تلاش دارد خودش را از 

سقوط در تصميم هاي اشتباه بيرون بكشد حتي با وجود اينكه دائما همه  چيز را خراب تر مي كند.
   فرهادي فيلمنامه نويس بسيار تيزبيني اســت. حتي در ضعيف ترين فيلم هاي او، جزئياتي به چشم 
مي خورد كه در نهايت آنچه به عنوان تماشاگر انتظار داريد را در اختيارتان مي گذارد.اما فيلم »قهرمان« يكي 
از بهترين هاي او است؛ براي اينكه هر يك از اجزاي آن به پيچيدگي طراحي نهايي كار كمك مي كند و همه 
آنها درخدمت يكي ديگر از پايان هاي امضاي فرهادي هستند: مثل هميشه تند و تيز اما اين بار كاملًا آگاهانه 

كه چگونه تلاش براي عمل اخلاقي درست، پس از فروپاشي افكار عمومي، بي فايده است.
   قهرمان درام اخلاقي نيرومندي است كه شما را با تمام چالش ها و مشكلات كاراكتر اصلي اش همراه 
مي كند؛ فرهادي كارگردان نكته سنج و نويسنده اي باهوش است و قهرمان، بعد از شاهكارش »جدايي«، 

بهترين فيلم اوست.

ديويد الريچ
منتقد ايندي واير 
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گزارش اكران فيلم هاي فرهادي در ايران 

 از صندلی های خالی
 تا صف های طولانی

»فروشنده« پرتماشاگر ترين و »رقص در غبار« كم بيننده ترين فيلم هاي فرهادي هستند

در نااميد كننده ترين دوران گيشــه كه كرونا 
نفس اكران ســينماها را بنــد آورده و در طول 
يك ســال و تقريباً ۹ ماه، فقط يك فيلم كمدي 
)ديناميت( توانسته به گيشه اي قابل قبول دست 
يابد. »قهرمان« فرهادي از راه رسيد و در همان 
روزهاي اول نمايش، شــوري برانگيخت و پاي 
مردم را به سينماها باز كرد. كنجكاوي عمومي 
براي تماشاي فيلم تازه فرهادي، كار خودش را 
كرده و سنت فراموش شده سينما رفتن را دوباره 
زنده كرده است؛ كارگرداني كه بيش از يك دهه 
اســت كه نمايش عمومي هر فيلمش يك اتفاق 

مهم سينمايي اســت. در اين سال ها فيلم هاي 
هيچ كارگردان ايراني اي به اندازه آثار فرهادي 
در سطح جهاني ديده نشده و مي شود گفت كه 
فرهادي تنها كارگردان سينماي ايران است كه 
آثارش با گذر از ســطح نمايش هاي فستيوالي، 
اكران گســترده جهاني را تجربه كرده و اساسا 
2فيلم )گذشــته و همه مي دانند( را در خارج از 
كشور و به عنوان محصولاتي بين المللي ساخته 
و به نمايش درآورده است. ماجراي اكران جهاني 
فيلم هاي كارگرداني كه تا امروز 2 بار جايزه اسكار 
گرفته و شهرتي عالمگير در سراسر دنيا دارد، 
داستاني مفصل اســت؛ اين گزارش اما درباره 
بازخورد داخلي فيلم هاي فرهادي است و وضعيت 
گيشــه فيلم هاي او در اكران ايران را بررسي 

مي كند. فرهادي در طــول تقريباً 2دهه، ۹فيلم 
بلند سينمايي كارگرداني كرده كه جز فيلم »همه 
مي دانند« كه نسبتي هم با سينما و جامعه ايراني 
نداشــت، بقيه فيلم هايش در اينجا اكران شده 
است.»رقص در غبار« و »شهر زيبا«، 2 فيلم اول 
كارنامه فرهادي، با وجود تحسين منتقدان، جزو 
فيلم هاي كم فروش فرهادي بودند . براي فرهادي 
عملا همه  چيز با »چهارشنبه سوري« شروع شد 
و بعد »درباره الي« نقطه عطفي را رقم زد كه از آن 
موقع تا امروز نمايــش عمومي هر فيلمي از اين 
كارگردان، مورد توجه طبقه متوسط شهري قرار 
گرفته اســت. از صندلي هاي خالي تا صف هاي 
طولاني، فيلم هاي اصغر فرهادي راهي طولاني را 

پشت سر گذاشته اند.

شهاب مهدوي
روزنامه نگار

رقص در غبار 
    بعــد از نمايــش اميدوار كننده در بيســت و يكمين جشــنواره فيلم فجر و 
نامزدي سيمرغ بلورين در اغلب رشته ها، نخستين ساخته بلند اصغر فرهادي در 
تابستان 1382 روي پرده آمد؛ فيلمي متعلق به سينماي واقع گراي اجتماعي كه 
برگ برنده اش فرامرز قريبيان در متفاوت ترين نقش اش بود. با اين همه تماشاگران 
استقبالي از فيلمي كه بيشترش در بيابان مي گذشت و قريبيان در آن نقش پيرمردي 
مارگير را بازي مي كرد، نكردند. »رقص در غبار« يكي از كم فروش ترين فيلم هاي 
اكران 82 بود. مصاحبه هاي پرتعداد فرهادي در دوران اكران هم كمكي به فروش فيلم 
نكرد. هنوز مانده بود تا او به چهره شناخته شده و محبوب سينماروها تبديل شود. 
كمي بعد از شكست تجاري رقص در غبار، فيلم در جشن خانه سينما درخشيد و چند 
جايزه اصلي گرفت. استقبال منتقدان هم از فيلم قابل قبول بود؛ فروش پايين فيلم 
هم به حساب تلخي فضا و كمبود عناصر جذاب براي تماشاگر گذاشته شد. كارگردان 

 جواني كه به عنوان نويسنده سري اول سريال »روزگار جواني« و كارگردان سريال
» داستان يك شهر« توانسته بود با بينندگان تلويزيون ارتباط برقرار كند، در نخستين 
فيلم سينماي  اش كمي بيش از 33هزار نفر تماشاگر يافت و در انتهاي جدول گيشه 

جزو كم فروش ترين فيلم هاي سال قرار گرفت.

جدايی نادر از سيمين
   2ســال بعد از»درباره الي«، باز هم فيلمي از فرهادي از راه رسيد. اين بار 
هم فجر و برلين به صورت همزمان ميزبان فيلم فرهادي شدند. در جشنواره 
فيلم فجر باز هم جايزه بهترين كارگرداني به فرهادي رســيد. در جشنواره، 
سيمرغ هاي رشته هاي اصلي ميان »جرم« و »جدايي نادر از سيمين« تقسيم 
شــد و در برلين خرس طلايي بهترين فيلم و خرس بهترين بازيگري )براي 

مجموعه بازيگران فيلم( به جدايي رسيد. 
نوروز۹0 جدايي نادر از سيمين اكران عمومي شد و در بهار اين سال نزديك 
به يك ميليون و150هزار نفر به تماشاي فيلم فرهادي شتافتند. مثل 2سال 
پيش اكران فيلم فرهــادي با نمايش فيلم ده نمكي همزمان شــده بود ولي 
برخلاف گذشــته، اين بار دو قطبي اي راه افتاد كه در نهايت به فروش هر دو 
فيلم ياري رساند. اين بار هم فيلم ده نمكي بيشتر از فيلم فرهادي فروخت ولي 
»اخراجي ها3« به اندازه »اخراجي ها«2 تماشاگر نيافت و در عوض جدايي... به 

پرفروش ترين فيلم فرهادي تبديل شــد. سومين فيلم پرفروش سال۹0 كه 
موفق ترين اثر سازنده اش در برقراري ارتباط با تماشاگر ايراني بود، مسيري را 
كه با سفرهاي دور و درازش آغاز كرده بود، با بزرگ ترين موفقيت ممكن، يعني 
جايزه اسكار به نقطه پاياني رســاند. در انتهاي سال۹0 اصغر فرهادي در اوج 

موفقيت داخلي و جهاني قرار داشت.

گذشته 
   سوداي ساخت فيلمي بين المللي بعد از موفقيت هاي جهاني جدايي...، 
به توليد فيلم »گذشته« در فرانسه منجر شد؛ فيلمي كه با تركيبي از عوامل 
ايراني و خارجي در پشــت و جلوي دوربين ساخته شــد و فرهادي با اينكه 
تهيه كننده فرانسوي داشت آن را به شــكلي كارگرداني كرد كه در ايران هم 
قابل نمايش باشد. نتيجه اينكه در بهار سال۹2 گذشته روي پرده سينماهاي 
تهران آمد. جالب اينكه فيلم همزمان با اكران جهاني اش در ايران به نمايش 

درآمد. 
فيلم با زبان فرانسوي و زير نويس فارسي اكران شد. شهرت جهاني فرهادي 
به عنوان كارگرداني كه جايزه اســكار برده، عاملي براي جذب تماشاگر بود؛ 
تماشاگري كه اگر با انتظار تماشــاي فيلمي چون جدايي نادر از سيمين به 

سينما مي آمد، مغبون سالن را ترك مي كرد. 
 گذشــته كمي بيش از 320هزار تماشــاگر يافت؛ رقمي نزديــك به تعداد 
تماشاگران چهارشنبه سوري كه زمان خودش موفقيت بزرگي براي فرهادي 
بود ولي در گذر زمان همه  چيز با درباره الي و جدايي نادر از سيمين مقايسه 
مي شد. گذشته كه با واكنش هاي متفاوت منتقدان مواجه شد در مواجهه با 

تماشاگر هم بازخوردهاي متناقضي دريافت كرد. اين فيلمي نبود كه تماشاگر 
از كارگردان برنده اسكار انتظار داشــت و آن روايت پرضرب جدايي.  .. جاي 
خودش را به اثري داده بود كه ريتم و قصه گويي اش هم مثل خود فيلم بيشتر 

لحن فرانسوي داشت.
 با اين همه نمايش فيلمي با بازيگران خارجي و تنها يك بازيگر شناخته شده 
ايراني )علي مصفا( آن قدر موفقيت آميز بود كه در فهرست 10فيلم پرفروش 
سال قرار گيرد؛ هفتمين فيلم پرفروش ســال۹2؛ سالي كه گيشه سينماها 

چندان پررونق نبود.

وشنده فر
   اگر گذشــته به عنوان محصولي بين المللي در پاريس و با بهره گرفتن از 
عوامل خارجي ساخته شد، »فروشنده« در تهران جلوي دوربين رفت؛ تلاشي 
هوشمندانه توسط فيلمسازي كه پروژه هاي جهاني اش را موقتا كنار گذاشت 
تا فيلمي با رعايت مناسبات سينماي ايران بسازد و پيوندش با مخاطب داخلي 

را قطع نكند .
 موفقيت در كن و بردن جوايز مهم بهترين فيلمنامه و بازيگر مرد، مقدمه اي 
براي اكران پرشور داخلي بود. فيلم كه روي پرده آمد روزنامه نگاران به واسطه 

مضمونش آن را با »قيصر« كيميايي مقايسه كردند. 
داستان انتقام شخصي و انتقاد اجتماعي در رسانه ها داغ بود و فروشنده بيشتر 
از هر فيلم ديگري از فرهادي با استقبال سينماروها مواجه مي شد. سال ۹5 
يكي از سال هاي پررونق اكران سينماها بود و در سالي كه ايراني ها بيشتر از 
كل دهه۹0 به سينما رفتند، فروشــنده فرهادي دومين فيلم پرفروش سال 
شد . بيش از 2ميليون نفر به تماشاي فروشــنده شتافتند؛ نزديك به دوبرابر 

تماشاگران جدايي نادر از سيمين. فروشنده موفق ترين فيلم كارنامه فرهادي 
در اكران ايران است.

درباره الی
   »درباره الي« ســال 8۷ و در سكوت خبري ساخته شــد.  بمب خبري فيلم 
حضور يكی از بازيگران در ساخته ای هاليوودي بود كه باعث شد حكم توقيفش 
صادر شود. درحالي كه مديرعامل فارابي كه دبيري جشنواره فجر را هم بر عهده 
داشت، حاضر به نمايش فيلم در فجر بيست و هفتم نبود، جواد شمقدري به عنوان 
مشاور هنري رئيس جمهور وارد ماجرا شد  و مشكل فيلم را حل كرد. درباره الي 
به فجر آمد و همزمان در برلين نيز به نمايش درآمد. اين نقطه آغاز جهاني شدن 
فيلم هاي فرهادي بود. در تهران و برلين جايزه بهترين كارگرداني به سازنده درباره 
الي رسيد. قرار بود الگوي موفق اكران چهارشنبه سوري دوباره تكرار شود، منتها 
نمايش فيلم موكول شد به ايام نوروز و بهار 88 كه شروع شد، درباره الي كه نسبت 
به »اخراجي ها2« با كمي وقفه اكران شده بود، با استقبال پايتخت نشينان مواجه 
شد. البته دير اكران شدن درباره الي، به ضررش تمام شد و در شرايطي كه فيلم 
ده نمكي ركورد گيشــه را جا به جا كرده بود؛ فيلم فرهادي در ميانه هاي اكرانش 
درگير حواشي پس از انتخابات سال 88 شد. فيلمي كه به راحتي مي توانست از 
مرز يك ميليون نفر تماشاگر عبور كند، در نهايت با نزديك به 888هزار بيننده، 
از پرده پايين آمد. با اين همه درباره الي از منظر گيشه از چهارشنبه سوري هم 

موفق تر عمل كرد و چهارمين فيلم پرفروش سال88 شد.

شهر زيبا 
    رقص در غبار با وجود شكست در گيشه، به عنوان يك فيلم اولي آن قدر 
اعتبار براي فرهادي به همراه داشــت كه او بلافاصله دومين فيلمش را هم 
كارگرداني كند؛»شهر زيبا« درام جنوب شهري جذابي بود كه نمايش اش در 
بيست و دومين جشنواره فيلم فجر شوري ميان منتقدان برانگيخت و باز هم 
فيلم در چندين رشته نامزد دريافت سيمرغ بلورين شد و البته باز هم دستش 
از جوايز اصلي كوتاه ماند و اين بار هم اين جشن خانه سينما بود كه بي مهري 

داوران جشنواره فجر را جبران كرد. 
در سطحي گســترده تر از رقص در غبار، نشريات پر شــد از نقدهاي مثبت 
و ســتايش آميز درباره فيلم و به نظر مي رســيد اين بار اتفاق هاي بهتري در 
گيشــه رخ خواهد داد . اين اتفاق هم رخ داد ولي فقــط در حدي كه فروش 
بسيار ضعيف رقص در غبار تا اندازه اي جبران شــود. حتي درخشش ترانه 
عليدوستي در نقش دختر پايين شــهري كه دنبال گرفتن رضايت از فرامرز 
قريبيان براي نجات برادرش بود هم نتوانســت تماشاگران زيادي را متقاعد 
كند كه به تماشاي شهر زيبا بنشــينند. منتقدان تسلط فرهادي در نمايش 
معضلات اجتماعي و توانايي اش در پرداخت به طبقه فرودســت را ستايش 

مي كردند ولي برخلاف پيش بيني ها، شــهر زيبا با وجــود اكران و تبليغات 
مناسب تر نســبت به فيلم قبلي ســازنده اش، در گيشــه به توفيق دست 
نيافت؛ 128هزار تماشاگر براي موفقيت تجاري شهر زيبا كافي نبود.در آن 
سال ها فيلمي كه زير 100ميليون تومان در تهران و شهرستان مي فروخت 
جزو شكســت خورده هاي اكران لقب مي گرفت و شــهر زيبا كمي بيشتر از 
88ميليون تومان فروخت . به شــهادت آمار گيشه، فرهادي در فيلم دومش 
از شكست مطلق فيلم قبلي اش فاصله گرفته بود ولي اين فاصله آن قدر كه 

انتظار مي رفت نبود. 

چهارشنبه سوری
    وقتي فرهادي فيلمنامه »چهارشنبه ســوري« را به همراه ماني حقيقي 
نوشت، 2فيلم محبوب ميان منتقدان در كارنامه داشت كه فيلم هاي برگزيده 
جشن خانه سينما هم بودند. ميان كارگردان هاي جواني كه از ابتداي دهه80 
وارد عرصه سينماي حرفه اي شده بودند، فرهادي يكي از پراميدترين چهره ها 
بود ولي مشــكل اينجا بود كه هر دو فيلمش در اكران عمومي شكست خورده 
بودند. در چنين شرايطي طبيعي بود كه فيلمنامه چهارشنبه سوري در دفاتر 
توليد زيادي دست به دست شود و هيچ تهيه كننده اي رغبتي به سرمايه گذاري 
برايش نشان ندهد. در نهايت هم علاقه هديه تهراني مهم ترين ستاره سينماي 
ايران در آن ســال ها به بازي در آن باعث شد تا فيلم ساخته شود. فيلم در فجر 
بيســت و چهارم به نمايش درآمد و پديده جشــنواره لقب گرفت. استقبال از 
چهارشنبه سوري چنان گسترده بود كه تهيه كننده تصميم گرفت آن را بلافاصله 
بعد از جشنواره  اكران كند. چهارشنبه ســوري از روزهاي پاياني بهمن روي 

پرده آمد و آن قدر با استقبال مواجه شد كه اكرانش در بهار85 هم ادامه يافت؛ 
نخستين فيلم پرفروش فرهادي كه بعد از شكست 2فيلم اولش در گيشه، او را 
به چهره اي شاخص در سينماي ايران بدل كرد؛ ملودرامي درباره طبقه متوسط 
كه در اكران اول بيش از 600هزار نفر بيننده داشت. چهارشنبه سوري جايگاه 

حرفه اي فرهادي را در سينماي ايران تثبيت كرد.

فروشنده )13۹4( 
هوشنگ گلمكاني: »فروشــنده« ماقبل يك شاهكار سينمايي 
است . مي شــود آن را »خيلي خوب« يا در نهايت سختگيري، 
»خوب« توصيف كرد؛ اگر غرضي غيرســينمايي، مأموريتي يا 
سوءتفاهم و كج فهمي ناخودآگاهي وجود نداشته باشد. فيلمي 
است كمي پايين تر از شــاهكارهاي كارنامه اصغر فرهادي اما 
همچنان در ســطح بالاترين استانداردهاي ســينماي ايران و 
جهان در فيلمنامه نويسي، كارگرداني و بازيگري و ساير اجزاي 
فيلم. مي شود آرزو كرد يا حسرت خورد كه فلان جزئياتش كمي 

پرورده تر يا به سليقه و نگاه »ما« نزديك تر باشــد اما به ياد داشته باشيم كه 
بزرگ ترين فيلمسازان تاريخ سينما هم فرازو نشيب هايي حتي شديدتر از اين در 
كارنامه شان داشته و دارند. از يك ورزشكار ملي هم نمي شود مدام انتظار داشت 
ركورد خودش را بشكند. اصلا اصغر فرهادي توانايي فيلم بد و متوسط ساختن ندارد، 
مگر اينكه دست زمانه بيلي بر كله اش بكوبد. او هميشه جايي بالاي قله هاست؛ گاهي 

كمي پايين تر، زماني كمي بالاتر... .  از هنگامي كه عماد، جست وجو 
براي يافتن راننده وانت را آغاز مي كند، فروشــنده از يك فيلم 
اجتماعي به يك تريلر به ســبك اصغر فرهادي تبديل مي شود 
و آمدن راننده وانت به خانه عماد اوج اين تريلر است. يك تريلر 
به سبك فرهادي كه موقعيت، آدم ها، كنش ها و واكنش هايشان 
براي نگارنده به شدت يادآور »ده فرمان« كيشلوفسكي است. در 
فيلم هاي فرهادي با آغاز بحران، مدام موقعيت هايي پيش مي آيد 
كه آنها را »لحظه حقيقت« مي نامــم و نمونه هايش در ده گانه 
كيشلوفسكي فراوان اســت؛ موقعيت هايي كه نه خودشان را حدس مي زنيم 
و به خصوص نه پيامد آن و واكنش شــخصيت هاي درگيرش را. از »چهارشنبه 
سوري« به بعد، مدام وفور و شــدت اينگونه موقعيت ها در فيلم هاي فرهادي 

بيشتر و حدس زدن آنها دشوارتر شده است. 
)فيلم، شماره ۵14 ، مهر 13۹۵(

همه مي دانند )13۹۷( 
شهرام جعفري نژاد: از نخستين نماي عنوان بندي كه چرخش 
كند چرخ دنده عظيم و فرسوده برج ساعت كليساي روستا را 
با آن تيك تاك سهمگين نشان مي دهد كه همزمان با بازگشت 
لائورا به ســرزمين مادري اش و پرواز پرنده اي از شكستگي 
صفحه ساعت به داخل برج، ناقوس كليسا را به صدا درمي آورد 
و ناگهان مي ايســتد، مي فهميم كه اين، سفري در زمان براي 
بازيابي گذشته اســت؛ مضموني ديرپا در ادبيات و سينما )از 
جمله خود فرهادي در »گذشــته«(  . اما اگر اين بازيابي براي 

راوي »در جست وجوي زمان از دســت رفته«، صرفا رنگ يادآوري و مبارزه 
با فراموشــي را دارد )چنان كه از طعم كلوچه اي به ياد عمه اش و به تدريج، 
تمامي آدميان و خانه ها و روســتاي دوران كودكــي اش مي افتد، بي آن كه 
خطري او را تهديد كند يا كنشي از او سر بزند(، لائورا در حال احضار عشق 
است و همين عشق و بدنامي حاصل از آن- كه تا به حال فكر مي كرد كسي 

نمي داند و حالا مي فهمد كه همه مي دانند- مي شود تهديدي 
براي ثمره اش، يعني ايرنه نوجوان كه چه بسا رفاقتش با فيليپه 
به تكرار سرنوشت مادر و پدرش بينجامد. در عين حال، دست 
يافتن به جاودانگي از طريق پيوند بين زمان از دســت رفته و 
زمان بازيافته، تنها دستاورد »همه مي دانند« نيست. فرهادي 
همچنين 2پيامد گريز ناپذير زمان، يعني زوال عقل )كه به طور 
ويژه در آنتونيو، پدر خانواده متجلي است( و زوال اخلاق )نتيجه 
نزول وضعيت اقتصادي و فرهنگي افــراد كه به طور عمده در 
ساكنان روستا، به ويژه طبقه رعيت شاهديم و همين، عامل اقدام تبهكارانه 
روسيو و گابريل و لوييس مي شــود( را در برابر هم قرار مي دهد و همچون 
حكايت »شاه لير« و ســه دخترش )يا بديل آن، »سه خواهر« چخوف( نداي 

نابودي يك سرزمين- خانواده را مي دهد. 
)فيلم، شماره۵۵2، دي 13۹۷(

نام فيلم 

رقص در غبار 
شهرزيبا 

چهارشنبه سوري 
درباره الي 

جدايي نادر از سيمين
گذشته

فروشنده 

سال اكران 

13۸2
13۸3

13۸4 -13۸۵
13۸۸
 13۹۰
13۹2

 13۹۵

تعداد تماشاگر 

33 هزار و 34۸ نفر
12۸ هزار و ۸4۹ نفر

6۸۰ هزار و ۷۷۹ نفر 
۸۷۸ هزار و ۷4۰ نفر

يك ميليون و 16۹ هزار و ۹۸3 نفر
321 هزار و 3۰6 نفر

2 ميليون و 16۰ هزار و ۵۰ نفر

فروش 

2۵ ميليون و ۵6۸ هزار تومان
۸۸ ميليون و ۸۸۵ هزار تومان

۵6۵ ميليون و 3۰۷ هزار تومان 
يك ميليارد و ۵2۹ هزار تومان

2ميليارد و ۹۹۰ ميليون و 44۰ هزار تومان 
يك ميليارد و ۵۰1 ميليون و 134 هزار تومان
1۵ميليارد و ۷14 ميليون و ۹2۰ هزار تومان

 مجموع فروش: ۲۰ ميليارد و ۸۸۴ ميليون و ۴۹۴ هزار تومان جمع تماشاگران: ۵ ميليون و ۳۷۳ هزار و ۵۵ نفر 

قهرمان
فرهادی

این شماره



كسي حق ندارد   در تصميم
مجيدي دخالت كند
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قرمز كمرنگ

 رشيد مظاهري كه دوباره شايعه رفتنش از استقلال مطرح شده مي گويد
 دوست دارم قهرماني استقلال را ببينم، حتي اگر بازي نكنم

چرا حال پرسپوليس خوب نيست؟

 اوضاع نابسامان قهرمان ۵دوره 
اخير ليــگ برتــر، طرفداران 
پرشمارش را نگران و عصباني 
كرده اســت؛ طرفداراني كه پرسپوليس برايشــان يكي از معدود 
دلخوشي ها در اين روزگار سخت اســت. بعد از باخت به آلومينيوم 
اراك انگشت اتهام به ســمت وزير و وكيل و فدراسيون و سرپرست 
باشگاه و كادر فني و بازيكنان بلند شده و هوادار عصباني زمين و زمان 
را به هم مي دوزد تا توجيهي براي نزول وحشــتناك تيم محبوبش 
بيابد. كيفيت بازي پرسپوليس در بازي با آلومينيوم آنقدر پايين بود 
كه نمي شد داوري را در جايگاه متهم نشــاند. آلومينيوم كه از قضا 
۲۰هفته پيش آخرين شكست پرســپوليس در ليگ را رقم زده بود 
آنقدر تيم بهتري بود كه يحيي هم به شايســتگي اش براي پيروزي 
اعتراف كرد. اما جز اين، سرمربي پرسپوليس كه هميشه بعد از هر 
شكست دلايلي فرامتني و اغلب مبهم و كلي، با كليدواژه هايي چون 
»نمي گذارنــد« و »نمي خواهند« رو مي كند، اين بــار هم به كليد 
خوردن پروژه نابودي پرسپوليس از سوي برخي ها اشاره كرد. يحيي 
اين بار دشــمني با خودش را هم يكي از احتمالات ممكن در پروژه 
نابودي پرسپوليس دانست. اينكه چه كساني با چه جايگاه و قدرتي 
دنبال لطمه زدن به سرمربي پرسپوليس هستند موضوعي است كه 
خود او بايد بازش كند. از احتمالات و توهمات و توجيهات كه فاصله 
بگيريم با شواهد و مستندات و دلايلي مواجه مي شويم كه مي شود 
با واكاوي شان به ريشه هاي ضعف و فترت اين پرسپوليس رسيد كه 

ديگر شباهتي به تيم قهرمان ايران ندارد.
قهرمان ۵دوره اخير ليگ برتر، در فصل فعلي جاي تقويت، تضعيف 
شده است. تيمي كه البته در حالي براي رقابت هاي آسيايي و ليگ 
آماده مي شد كه نه مديرعامل داشت، نه اسپانسر و نه پولي در بساط؛ 
و پرونده بدهي هــاي كلان و طلب كالدرون و غيــره را هم كه همه 
مي دانند. واضح است كه پرســپوليس در مقايسه با رقباي سنتي و 
قدرتمندش، تيم رهاشده اي است. درباره عزمي كه مي گويند براي 
پاره شدن نوار قهرماني هاي پرسپوليس وجود دارد، دلايلي به چشم 
مي خورد كه به سادگي نمي شود انكارشان كرد. چنين عزم راسخي 
اگر وجود داشــته باشــد، الزاما ربطي به تغيير دولت و وزير ورزش 
ندارد و ردپاي چنين عزم و اراده اي را مي شــود در ادوار گذشته هم 

مشاهده كرد.
اما چرا پرســپوليس هميشــه بعد از هر زخمي كه بر پيكرش وارد 
مي شــد، دوباره مي ايســتاد و مي جنگيد و موفق مي شــد؟ چون 
تصميمات فني درســتي مي گرفت و در مواردي هم مثل ۲ ســال 
پيش از ضعف مفرط رقبايش بهره مي گرفت. همه مشــكلات ريز و 
درشتي كه باشگاه پرسپوليس را گرفتار كرده و نقش و سهمش در 
ناكامي هاي تيم واضح است، قبول؛ اما نقش تصميمات فني نادرست 
را هم نبايد فراموش كرد. تصميماتي كه از فصل نقل و انتقالات شروع 
شد. جايي كه كادر فني با از دست دادن نوراللهي همه انرژي اش را 
روي جذب رضا اسدي گذاشــت. بازيكني كه يك سال بازي نكرده 
بود و به عنوان سكونشــين ليگ اتريش، با سر و صداي فراوان آمد و 
مستقيم هم وارد تركيب اصلي شد. از همان بازي اول مشخص بود 
كه اين اسدي، آن بازيكن آماده ســابق نيست. يحيي نمي توانست 
پيش بيني كند كه مهــره جايگزينش براي پر كــردن جاي خالي 
نوراللهي، به دليل دور بودن از شــرايط مسابقه، از آمادگي لازم دور 
خواهد بود و براي تبديل شــدن به آن بازيكن مؤثر سايپا و تراكتور 

نياز به زمان دارد؟! 
تيمي كه آشــكارا از فقدان خلاقيت رنج مي برد چــرا بايد بازيكن 
دست به نقد و مشتاق به بازگشتي چون سروش رفيعي را نخواهد؟ اين 
بازيكن تا لحظه اي كه از پرسپوليس نااميد نشد، جواب سپاهاني ها را 
نداد. احتمالا دليل اين تصميم كادر فني را بايد در آن نيم فصلي كه 
سروش رفيعي بازيكن پديده و يحيي سرمربي اين تيم بود جست وجو 
كرد؛ بلكه مربيگري سليقه اي هم هست. بازيكن در دسترس ديگر، 
فرشــاد احمدزاده بود كه بعد از احيا شدن در فولاد، مي توانست در 
تيررس باشگاه قرار بگيرد؛ بازيكني كه البته ۲ سال پيش در آستانه 
آمدن يحيي به پرسپوليس و قطعا به درخواست او از تيم جدا شده 
بود. در اين فاصله احمدزاده از آن بازيكن ناآماده و ديپورت شــده 
از ليگ لهســتان فاصله گرفته و يكي از بهترين هاي فولاد در فصل 
گذشــته بود ولي پرســپوليس به هر دليل برنامه اي براي جذبش 
نداشت تا او هم مثل ســروش رفيعي پيراهن سپاهان را بر تن كند. 
حالا ماييم و تيمي كه اگر مهدي ترابي و وحيد اميري در آن آماده 
نباشند، به سختي مي تواند روي دروازه حريفان موقعيت خلق كند. 
تيمي كه سرمربي اش دفاع چپ اســتانداردي چون سعيد آقايي را 
روي نيمكت مي نشاند و اميري را در عقب زمين حبس مي كند. تيمي 
كه در فقدان دفاع راست استاندارد، سيامك نعمتي ذاتا هجومي را 
در اين پست قرار مي دهد و با وجود بي اعتقادي اش به مهدي شيري، 

حاضر نمي شود يك بازيكن مطمئن در اين پست جذب كند.
مي شــود به افت حامد لك كه به تدريج دارد به همــان دروازه بان 
نامطمئن ســابق تبديل مي شود هم اشــاره كرد. به از دست دادن 
ميانه زمين به دليل ضعف مفرط هافبك ها و عقب نگه داشــتن تيم 
به علت كندي و سنگيني مدافعان مياني و به راهكار عجيب يحيي، 
كه فورواردهايش را از زمين بيرون مي كشد. مي شود به مجموعه اي 
از اشتباهات و كاستي هاي فني تيم اشاره كرد كه معمولاً كوشيده 
مي شود پشت مشــكلات مالي و مديريتي پنهان نگه داشته شود. 
اينكه پرســپوليس مديرعامل و كارگزار ندارد، ارتباطي معنادار با 
تصميمات غلط يحيي در پيش فصل، مســابقات آســيايي و ليگ 
ندارد. پرســپوليس با هميــن كادر فني و تقريبــاً همين بازيكنان 

هم فينال آســيا رفته و هــم پنجمين 
قهرماني اش را جشــن گرفته اســت. 

يادداشت

  تاریخ سازی
 بوكسور ایرانی در بلگراد

  شهردار تهران را دیدیم 
شهردار جویبار را نه!

دانيال شه بخش با رسيدن به  نيمه نهايي
  مسابقات قهرمانی جهان، تاريخی ترين

 مدال بوکس را برای ايران گرفت

اميرمحمد يزداني نايب قهرمان کشتي دنيا مي گويد 
4کشتي گير جويباري مدال جهاني گرفته اند اما براي 

مسئولان شهر انگار اين يك اتفاق معمولي است 201820

 دو چهره
 در یک مصاحبه 
يحيی گل محمدی گفت نمی خواهد 

 بهانه بگيرد، اما دقيقا 
همين کار را کرد

سعيد مروتي
خبر نگار

 ادامه
  در صفحه19

رئال مادرید اسپورتينگ آث ميلان منچسترسيتی

شریف تيراسپول دورتموند ليورپول لایپزیش

شاختار بشيکتاش پورتو كلوب بروژ

اینتر آژاكس اتلتيکومادرید پاری سن ژرمن
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كسي حق ندارد در تصميم 
مجيدي دخالت كند

رشيد مظاهري كه دوباره شايعه رفتنش از استقلال مطرح شده مي گويد: دوست دارم 
قهرماني استقلال را ببينم، حتي اگر بازي نكنم

اميرحسين اعظمي| رشــيد مظاهري همچنان يكي از سوژه هاي 
مهم رسانه هاست كه خبرهاي زيادي درخصوص جدايي اش از جمع 
آبي پوشان در اين مدت مطرح شــد. فولاد خوزستان آخرين تيمي 
است كه به مظاهري پيشنهاد داده و به شكل جدي خواهان جذب اين 
دروازه بان است ولي رشيد هيچ تمايلي براي ترك استقلال ندارد. او 
فصل گذشته چالش هاي زيادي با احمد مددي مديرعامل پيشين آبي ها 
داشت ولي به نظر مي رسد با آمدن مصطفي آجورلو، مظاهري هم تا حدود 
زيادي به آرامش رسيد و درصدد يك فرصت است تا دوباره به تركيب 
ثابت استقلال برسد. البته نكته مهم در صحبت هاي مظاهري اين است 
كه او تأكيد مي كند موفقيت تيمي از هر چيزي برايش مهم تر است. با 
مظاهري درخصوص وضعيت خودش در استقلال و مسائل مختلف ديگر 

صحبت كرديم كه او به سؤالات همشهري ورزشي پاسخ داد.

  با وجود اينكه قبل از شروع فصل دوباره با استقلال قرارداد 
امضا كردي، ولي هنوز بحث جدايي تو هر از چند گاهي مطرح مي شود. 

ماجرا چيست؟
از زماني كه با اســتقلال قرارداد امضا كردم بدون مشــكل خاصي تمرين 
مي كنم و با قدرت هم به كارم ادامه مي دهم. هر صحبتي كه مي شود از سمت 
من نيست و اين مســائل مربوط به گمانه زني رسانه هاست. اگر قرار باشد 
اتفاق جديدي رخ دهد قطعا خودم نخستين نفر خواهم بود كه در موردش 

مصاحبه مي كنم.

 مگر قرار است اتفاقي رخ دهد؟
نه. من در استقلال هستم و كارم را انجام مي دهم.

 فولاد با تو تماس گرفته بود؟
بله، با من مذاكره كردند ولي با تمام احترامي كه براي باشگاه فولاد، مسئولان، 
كادر فني و هواداران اين تيم قائلم، پيشنهادشان را رد كردم. من احساس 
مي كنم در استقلال بهتر مي توانم به هدف هاي تيمي و فردي خودم دست 

پيدا كنم و براي تيم بزرگ فولاد هم آرزوي موفقيت دارم.

 با شروع ليگ، فرهاد مجيدي فعلا حسيني را به عنوان گلر 
ثابت انتخاب كرده است. آيا اين موضوع انگيزه تو را كمتر نمي كند؟

يك سري اتفاقات در فوتبال رخ مي دهد كه مي توان به شكل عميق در موردش 
فكر كرد. خيلي از فوتباليست ها ممكن است با اين وضعيت مواجه شوند ولي 
فوتبال جاي جنگيدن، رقابت و تلاش كردن است و نبايد نااميد باشم. تنها 
هدف من اين است كه خيلي خوب و با تمركز بالا تمرين كنم تا دوباره براي 
اســتقلال بازي كنم و در روزهاي خوبي كه تيم پشت سر مي گذارد سهيم 

باشم. من كوهي از انگيزه هستم و دست از تلاش بر نمي دارم.

 فكر مي كني نظر فرهاد مجيدي را به زودي تغيير بدهي؟
مجيدي به عنوان نفر اول كادر فني حرف اول و آخر را مي زند و هيچ كس حق 
ندارد در تصميم اين مربي دخالت كند. خوشبختانه تيم آرامش دارد و بايد 
از زحمات مديريت و كادر فني هم تشكر كنم. الان استقلال آرامش دارد و 

هيچ كس نبايد اين آرامش را به هم بزند.

 شرايط اســتقلال را بعد از آمدن مصطفي آجورلو چطور 
ارزيابي مي كني؟

روزي كه قرار بود براي صحبت با آقاي آجورلو به باشگاه بروم، بابت اتفاقات 
فصل گذشته ذهنيت منفي داشتم ولي وقتي با ايشان صحبت كردم خيلي از 
چيزهايي كه فكر مي كردم، تغيير كرد و فهميدم مديريت آن چيزي نيست 
كه بعضي ها ادعايش را دارند ولی چيزي بلد نيستند. خدا را شكر كه بعد از 
آمدن ايشان شرايط تغيير كرد و اميدوارم استقلال روزبه روز شرايط بهتري 

پيدا كند.

 فكر مي كني استقلال بتواند قهرمان شود؟
من نمي توانم فوتبال را پيش بيني كنم ولي اميدوارم در اين فصل قهرماني 
استقلال را ببينم، حتي اگر بازي نكنم. وقتي حال تيم خوب است و بچه ها 
شاد و خوشحال هستند، من هم از اين جو انرژي مثبت مي گيرم و حالم خوب 
مي شــود. اميدوارم نتايجي بگيريم كه هواداران خوشحال شوند. من حالا 
نسبت به گذشته تجربه بيشتري دارم و مطمئنا موفقيت تيمي از هر چيزي 
برايم مهم تر است. وقتي استقلال آرامش داشته باشد و نتيجه بگيرد حال 

من هم خوب است.

 به نظر مي رسد سپاهان و پرسپوليس رقيبان سرسختي 
براي شما هستند؟

رقابت براي قهرماني هميشــه وجــود دارد و هر تيمي براي رســيدن به 
هدف هايش تلاش مي كند. مهم اين اســت كه ما روي بازي هاي خودمان 
تمركز كنيم و اين روند خوب را ادامه دهيم. اگر مي خواهيم به قهرماني برسيم 
بايد كمترين اشتباه را داشته باشيم. ما با اين تيم و اتحاد و همدلي، مي توانيم 

اتفاقات بزرگي را رقم بزنيم. هدف ما خوشحال كردن هواداران است.

  از بازي كردن در استاديوم هاي خالي خسته نشديد؟
فوتبال بدون تماشــاگر لذتي ندارد و اميدوارم خيلي زود شــرايط حضور 
هواداران در ورزشگاه ها فراهم شود. دلم براي هواداران استقلال تنگ شده و 

اميدوارم خيلي زود آنها را در ورزشگاه ببينم.

اين يكي فرق مي كند
چرا نبايد شكست پرسپوليس در اراك را با باخت مشابه فصل قبل مقايسه كرد؟

نكته بازي

آماربازي

هر روز، درخشان تر از ديروز

مهدي شيري سوپرمن است؟

ممنون آقاي الهامي

خدا را شــكر با آغاز مسابقات فصل 
جديد فوتبال ايران، شــاهد تنوع 
بيشــتري در خدمات تلويزيون 
و پخــش زنده بازي ها هســتيم؛ 
به عنوان مثال در ديــدار هفته اول 
سپاهان و مس رفسنجان ارتباط تصويري 
با استاديوم قطع شد و ملت نيمه دوم را نديدند، در مسابقه هفته 
دوم فولاد و پرسپوليس هم در دقايق ابتدايي فقط دوربين سمت 
زمين فولاد كار مي كرد و يك سوم دفاعي اين تيم را مي ديديم. 
اين دستاوردهاي درخشان در هفته سوم هم ادامه يافت و اين بار 
نوبت به فيلمبرداري بازي آلومينيوم اراك و پرسپوليس رسيد كه 
هواداران را به وجد بياورد. 20دقيقه اول اين بازي از ارتفاع نيم متري 
پخش شد؛ طوري كه بيننده ها رسما حالت تهوع گرفته بودند. حالا 
منتظريم ببينيم مسئولان گرانقدر صداوسيما در هفته چهارم چه 
سورپرايزي براي هواداران فوتبال دارند. حتما غافلگير خواهيم شد!

وقتي مهدي شيري در پست خودش 
يعني دفاع راســت بازي مي كند، 
كمتر كســي اين بنده خدا را به 
رسميت مي شناسد. برد و باخت و 
مساوي چندان فرقي ندارد؛ بعد از 
اغلب بازي ها، كليدواژه اصلي كامنت ها 
اسم مهدي شيري است. حالا تصور كنيد يحيي گل محمدي 
يك ماموريت جديد هم به اين بازيكن داده و او را تبديل كرده 
به سوپرمن و ناجي تيم. در بازي با الهلال وقتي سرخپوشان 
از حريف عقب افتاده بودند و به وضوح مشخص بود بارشان به 
مقصد نمي رسد، يحيي شيري را به عنوان بازيكن جانشين 
به ميدان فرستاد. طبيعي بود كه اين تعويض جواب ندهد. 
اين بار هم در مسابقه با آلومينيوم همين قضيه تكرار شد و 
در اوج نااميدي، شيري به زمين رفت. دقيقا مشخص نيست 

گل محمدي چه فكري در مورد اين بازيكن كرده است.

انصافا يكــي از جذابيت هاي فوتبال 
باشــگاهي ايران، حضور ســاكت 
الهامي است. ساكت كه خيلي هم 
اسم بامســمايي دارد، مي تواند از 
ساده ترين موقعيت ها، يك معجون 
جذاب بسازد. هنوز خاطرات مربوط به 
اخراج و حماسه آفريني ايشان در بازي با پرسپوليس و بعد هم 
مسابقه فينال جام حذفي برابر استقلال را از ياد نبرده بوديم كه 
الهامي باز هم يك برگ برنده جديد رو كرد. الهامي كه اين فصل 
سرمربي نساجي اســت، در جريان بازي با گل گهر سيرجان 
برخورد توپ با شكم مدافع حريف را پنالتي مي دانست، به داور 
اعتراض كرد، كارت زرد گرفت، ادامــه داد، كارت قرمز را هم 
دريافت كرد و بعد يك نمايش 2دقيقه اي عالي از اعتراضات كور 
و هيجاني در كنار زمين داشت. واقعا تماشايي بود اين صحنه ها؛ 

كاش الهامي محروم نشود و از ديدنش بي نصيب نمانيم.

متريكا

پرسپوليس روز دوشنبه در حالي مغلوب 

آلومينيوم اراك شــد كه در خلق موقعيت 0/12
گلزني روي دروازه حريف كاملا ناكام بود و 
فقط 0/12 اميد گل ايجاد كرد. از زماني كه 
واژه اميد گل به فوتبال ايران اضافه شده و گروه هاي آناليز، اين پارامتر را در 
بازي هاي ليگ برتر محاسبه مي كنند پرسپوليس فقط يك بار اميد گلش 
كمتر از اين بازي بوده و اين دومين ركورد منفي سرخپوشان محسوب 
مي شود. تيم يحيي فصل گذشته در بازي برگشت مقابل فولاد در اهواز، 
مقابل بازي دفاعي تيم نكونام كاملا محتاطانه بازي كرد و درحالي كه اميد 
گلش از 0/10 فراتر نرفته بود يك مســاوي بدون گل از آن بازي سخت 
بيرون آورد. حالا اميد گل 0/12 پرسپوليس در مقابل آلومينيوم دومين 

ركورد ضعيف سرخپوشان در فصل هاي اخير محسوب مي شود.

 تيم يحيي گل محمدي در حالي مغلوب 

آلومينيوم شد كه در مالكيت توپ، تعداد 0/84
پاس و حتي دقت پاس، آمار بهتري نسبت 
به حريف داشت. اما اين پاس ها هرگز منجر 
به خلق موقعيت نشد و اين آلومينيوم بود كه موقعيت هاي بيشتر و بهتري 
روي دروازه ميهمانش خلق كرد. پرسپوليسي ها 375پاس ردوبدل كردند 
اما تعداد پاس هاي آلومينيوم 316 بود. در دقت پاس هم برتري 73 به 65 
از آن قرمزها بود. اما آلومينيوم 3برابر پرسپوليس شوت زد و بيش از 2برابر 
اين تيم شوت در چارچوب داشــت. در تعداد شوت ها تيم اراكي برتري 
مطلق )13به 4( داشت و شــوت هاي داخل چارچوب هم 5بر2 به سود 
آلومينيوم بود. اميد گل ميزبان هم 0/84 بود كه دقيقا 7برابر اميد گل 

پرسپوليسي ها است.

 عليرضا نقي زاده، گلزن آلومينيوم با كسب 

نمره7/92از متريكا بهترين بازيكن ميدان 7/92
شناخته شد. جالب اينكه نفرات دوم تا دهم 
هم همگي از آلومينيوم بودند و بازيكنان 
پرسپوليس نمرات بسيار ضعيفي گرفتند. در جمع پرسپوليسي ها نمره 
هيچ بازيكني به 7 نرسيد و اين در حالي است كه 9بازيكن اصلي و يك 
بازيكن ذخيره آلومينيوم نمرات بــالاي 7 گرفته اند. بهترين بازيكنان 
پرسپوليس در اين ميدان حامد لك و فرشاد فرجي بودند كه به ترتيب 
نمره 6/98 و 6/84گرفتنــد. ضعيف ترين بازيكنان ميدان هم 2 مهاجم 
پرســپوليس بودند كه بين 2 نيمه تعويض شدند. عيســي آل كثير با 
نمره6/10 كمترين نمره را در بين 26بازيكن گرفت و مهدي عبدي هم 

نمره6/20 را دريافت كرد.

ليگ برتر ايران)جام خليج فارس( -فصل بيست ويكم
امتياز تفاضل گل گل خورده گل زده باخت مساوی برد بازي ها تيم رتبه

69-6--33سپاهان

49-4--33استقلال2

6247-321گل گهرسيرجان3
47-4-321آلومينيوم اراک4
15326-32پرسپوليس5

24-2-211پيكان6

4-311133نساجی مازندران7

24-311113نفت  مسجدسليمان8
3-222-31فجر سپاسی9

13-245-31تراکتور10

13-112-21ذوب آهن11

43-237-31فولاد12

11-1-11-2پديده مشهد13

-3-214--2مس رفسنجان14

-4-4-3--3هوادار15

-6-6-3--3صنعت نفت آبادان16

برنامه  بازي ها

جمعه 14 آبان

شنبه 15 آبان

هوادار-پديده

مس رفسنجان-آلومينيوم

فجر سپاسی-استقلال

پرسپوليس-گل گهر

تراکتور-پيكان

نساجی-صنعت نفت

ذوب آهن-سپاهان

نفت  مسجدسليمان-فولاد

18:00

18:00

16:00

ليگ برتر- هفته چهارم

16:00

پنجشنبه 20 آبان 1400

سهشنبه 25 آبان 1400

لبنان - ايران

سوريه - ايران

مقدماتي جام جهاني - مرحله نهايي

15:30

19:30
پنجشنبه 7 بهمن 1400

سهشنبه 12 بهمن 1400

پنجشنبه 4 فروردين 1401

سهشنبه 9 فروردين 1401

ايران - عراق

ايران - امارات

کره جنوبی - ايران

ايران - لبنان

بهروز رسايلي|پرســپوليس در يك روز بد، با ارائه يك نمايش 
ضعيف كه جاي هيچ دفاعي نداشــت با يك گل برابر آلومينيوم 
اراك شكست خورد. بعد از اين مسابقه خيلي از هواداران به انتقاد 
از شرايط تيم شان پرداختند؛ در عين حال اما اين اميدواري وجود 
داشت كه فصل گذشــته هم سرخپوشان با وجود شكست برابر 
آلومينيوم به عنوان قهرماني دست پيدا كردند. حتي خود يحيي 
گل محمدي هم در نشست خبري بعد از بازي به اين نكته اشاره 
كرد. با اين حال به نظر مي رسد اين دو بازي را نبايد با هم مقايسه 
كرد. شرايط امروز سرخپوشان، هرگز مثل آن زمان نويدبخش و 

قابل اغماض نيست.

1   پرســپوليس در بازي رفت فصل گذشــته با آلومينيوم، با وجود 
پذيرش شكست هرگز نمايش نااميدكننده اي نداشت. قرمزها آن روز 
موقعيت هاي خوب گلزني را از دست دادند كه يكي از بهترين آنها، توپي 
بود كه مهدي عبدي مقابل دروازه خالي به بيرون زد. آمار بازي در فصل 
گذشته جالب است؛ پرسپوليس 5موقعيت گل داشت و آلومينيوم 4تا، 
پرســپوليس 11كرنر روي دروازه حريف زد و تيم حريف فقط يكي. 

پرسپوليس 61درصد مالك توپ بود و تيم رقيب تنها 39درصد. آن روز 
شاگردان يحيي گل محمدي واقعا بدشانس بودند، اما باخت امسال در 
اراك كاملا عادلانه رقم خورد. اين بار ميزبان 5ضربه داخل چارچوب 
داشت و پرسپوليس فقط 2تا. مالكيت هم تقريبا برابر بود. آلومينيوم 
حتي تير دروازه سرخ ها را هم لرزاند پرسپوليس از نظر فني هيچ چيز 

نداشت، بنابراين نبايد دلبسته خرافات شد.

2   فصل گذشته بعد از شكســت در اراك، يك تراژدي بسيار بزرگ 
باعث همدلي و افزايش روحيه پرسپوليســي ها شد. آنها ششم بهمن 
99به آلومينيوم باختند و2روز بعد، يعني هشتم بهمن مهرداد ميناوند 
عزيز درگذشــت. يك هفته بعد هم قرمزها در ســوگ علي انصاريان 
نشستند. اين دو اتفاق غم انگيز، درســت مثل ماجراي فقدان هادي 
نوروزي باعــث افزايش همدلي و انگيزه تيم براي درخشــش شــد. 
اميدواريم ديگر چنين تراژدي هايي نداشــته باشيم و دسته گل هاي 
فوتبال ايران جوانمرگ نشــوند. در نتيجه پرسپوليس اين مرتبه بايد 
مشــكلش را به صورت فني و متمركز در داخل زمين حل كند. ديگر 

خبري از شوك انگيزشي ويژه نيست.

3   پارسال استقلال و سپاهان فصل را بد شــروع كردند. آبي ها به 
صرافت تغيير مربي افتادند و از دور خارج شدند، تيم محرم نويدكيا 
هم چند اشتباه داشت كه نهايتا براي اين تيم گران تمام شد. امسال 
اما داســتان فرق مي كند و هر دو تيم مدعي، 3بازي اول را با پيروزي 
پشت سر گذاشــته اند. در بهترين شــرايط هم تكرار قهرماني براي 
قرمزها راحت نبود، چه برسد به حالا كه اين تيم چنين نمايش هاي 

ضعيفي دارد.

4   نهايتا اينكه فصل گذشته پرسپوليس با وجود پذيرش شكست 
برابر آلومينيوم، به طور كلي تيم بدي نبــود و روند خيلي خطرناكي 
نداشت. اين فصل اما آنها در هر 4بازي رسمي انجام شده متزلزل ظاهر 
شده اند. قرمزها آن شكست سنگين 3گله را برابر الهلال متحمل شدند، 
نيمه اول بازي با فولاد و در دقايق زيادي از مســابقه با نساجي خوب 
نبودند و حالا هم داستان اراك پيش آمده است. فصل گذشته صحبت 
بر سر يك بازي بود، اما حالا پاي يك »روند« در ميان است. پس چه 
بهتر كه پرسپوليسي ها به جاي خوش باوري و قرينه سازي، روي رفع 

نقاط ضعف فني متمركز شوند.

بعد از شكست پرسپوليس مقابل آلومينيوم در اراك، يحيي 
گل محمدي در نشست خبري حاضر شد و در يك مصاحبه، 
2 چهره كاملا متفاوت از خودش نشــان داد. او در ابتدا به 
شكلي بسيار منطقي وارد ماجرا شد و پذيرفت كه پرسپوليس 
روز خوبي نداشته است. سرمربي سرخ ها گفت تيمش حتي 
شايسته كسب نتيجه مساوي هم نبود. تا اينجا واكنش او 
بسيار معقول و قابل ستايش بود. حتي يحيي توضيح داد كه 
چون اين حرف ها را بعد از باخت مي زند، دلش نمي خواهد 
عذر خاصي بياورد و حمل بر »بهانه جويي« شود. با اين حال 
در كمال شــگفتي او بلافاصله وارد همين فضا شد و شروع 
كرد به زدن حرف هايي كه به معناي واقعي كلمه رنگ و بوي 
بهانه جويي داشت.گل محمدي در بخشي از سخنانش گفته 
اســت: »همه مي دانند كه بالاخره بعد از 5 دوره قهرماني، 
جلوي اين تيم سنگ اندازي هاي زيادي مي شود و دوست 
ندارند موفقيت ها ادامه داشته باشد. اميدوارم اشتباه كرده 
باشم. شايد خودم هم يكي از پروژه هاي شكست و نابودي 

پرسپوليس باشم. اميدوارم اين اتفاق رخ نداده باشد و اشتباه 
كرده باشم. وقتي اتفاقاتي را كه براي تيم رخ داده كنار هم 
مي گذاريم فقط يك دليل دارد و آن هم جلوگيري از موفقيت 
تيم است.« يحيي در حالي از سنگ اندازي مقابل پرسپوليس 
حرف مي زند كه در فصول گذشته هم از اين صحبت ها بود 
و در نهايت سرخپوشان با »شايســتگي« قهرمان شدند. 
بنابراين اگر امسال هم پرسپوليس خوب باشد، توانايي تكرار 
آن موفقيت ها را دارد.از سوي ديگر با وجود همه مشكلاتي 
كه در پرسپوليس هســت، گل محمدي به شدت از مجيد 
صدري حمايت مي كند و به تازگي تحت شرايط مطلوب و 
دلخواهش، با او قرارداد طولاني مدت بسته است. به هر حال 
اگر يحيي راضي نبود، مي توانســت چنين حمايتي انجام 
ندهد. در مجموع هواداران پرسپوليس قبلا هم ثابت كرده اند 
ميانه خوبي با توجيهات غيرمنطقي و بهانه گرفتن ندارند. 
بنابراين بهتر است گل محمدي به رفع اشكالات فني تيمش 

بپردازد؛ مشكلاتي كه اصلا هم كم نيست.

2 چهره يحيی در يك مصاحبه
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 امشب شب دوم از هفته چهارم مرحله گروهي ليگ قهرمانان
 در حالي برگزار مي شود كه غير از گروه مرگ،  بازي دندان گير ديگري نداريم

ليگ قهرمانان

 چهارشنبه 12 آبان 1400 برنامه بازی ها

منچسترسیتی - کلوب بروژ

لایپزیش - پاری سن ژرمن

23:30 

23:30 

A گروه

 چهارشنبه 12 آبان 1400 برنامه بازی ها

آث میلان - پورتو

لیورپول - اتلتیکومادرید

21:15 

23:30 

B گروه

 چهارشنبه 12 آبان 1400 برنامه بازی ها

اسپورتینگ - بشیکتاش

دورتموند - آژاکس

23:30 

23:30 

C گروه

 چهارشنبه 12 آبان 1400 برنامه بازی ها

رئال مادرید - شاختار

شریف تیراسپول - اینتر

21:15 

23:30 

D گروه

ليگ اروپا

پنجشنبه 13 آبان 1400برنامه بازی ها

لیون - اسپارتا پراگ

بروندبی - گلاسکو رنجرز

21:15

21:15

A گروه

پنجشنبه 13 آبان 1400برنامه بازی ها

رئال سوسیداد - اشتورم گراتس

موناکو - آیندهوون

21:15

21:15

B گروه

پنجشنبه 13 آبان 1400برنامه بازی ها

لژیا - ناپولی

لسترسیتی - اسپارتاک

21:15

23:30

C گروه

پنجشنبه 13 آبان 1400برنامه بازی ها

المپیاکوس - فرانکفورت

آنتورپ - فنرباغچه

21:15

23:30

D گروه

پنجشنبه 13 آبان 1400برنامه بازی ها

گالاتاسارای - لوکوموتیو مسکو

مارسی - لاتزیو

21:15

23:30

E گروه

پنجشنبه 13 آبان 1400برنامه بازی ها

براگا - لودوگورتس

ستاره سرخ بلگراد - میتیلند

23:30

23:30

F گروه

پنجشنبه 13 آبان 1400برنامه بازی ها

بایرلورکوزن  - بتیس

فرنتس واروش - سلتیک

23:30

23:30

G گروه

پنجشنبه 13 آبان 1400برنامه بازی ها

خنک - وستهام

دیناموزاگرب - راپید وین

21:15

23:30

H گروه

شب هشتم
A گروه   

منچسترسيتي - بروخه، داور: متئو لاهوس از اسپانيا
لايپزيش - پاري سن ژرمن، داور: آندرياس اكبرگ از سوئد

سيتی
منچسترسيتي يك باخت ديگر در ليگ برتر 
داد؛ آنها اين هفته مقابل كريستال پالاس2 
بر صفر بازنده شــدند. 2خبر غيرفوتبالي يا 
غيرمنچستري؛ رودري در رشته مديريت بازرگاني فارغ التحصيل 
شد و سرخيو آگوئرو هم كه پس از جدايي از سيتي روي خوش 
نديده اســت، 3ماه ديگر از فوتبال دور ماند. آگوئرو به تازگي از 
مصدوميت 3ماهه ابتداي فصل به تركيب بارسلونا برگشته بود و 
حالا به خاطر تپش قلب و مشكل تنفسي تا 3ماه ديگر نمي تواند 
به فوتبال ادامه دهد. همبازيان سابقش در منچسترسيتي برايش 
پيغام گذاشــته اند و همدردي كرده اند. حتي گفته شده ممكن 
است مهاجم سابق و اسطوره من ســيتي ديگر نتواند به فوتبال 
ادامه دهد. مسي از مقامات پاري ســن ژرمن خواسته بود او را با 
ايكاردي معاوضه كنند. درصورت رخ دادن چنين اتفاقي، آگوئرو 
مجبور مي شد مقابل تيم سابقش و در تركيب پاريس به ميدان 
برود. گوارديولا پس از جدايي آگوئرو، مهاجم نوك نخريد و حتي 
از ژسوس هم در كناره ها يا پشت مهاجم بازي مي گيرد و تركيب 
را با مهاجم كاذب كه بيشــتر مواقع دي بروين اســت به زمين 
مي فرستد. از زماني كه دي بروين در پست شماره9كاذب به بازي 
گرفته شده، وظيفه ارسال پاس هاي كليدي به خريد جديد اين 
تيم محول شده است. جك گريليش 20درصد پاس هاي كليدي 
منچسترسيتي را ارســال مي كند. او هر 29دقيقه در ليگ و هر 
30دقيقه در ليگ قهرمانان اروپا يــك فرصت ايجاد مي كند. از 
دوشان ولاهوويچ كه مشتريان زيادي دارد و اين هفته هم براي 
فيورنتينا در بازي با اسپتزيا هت تريك كرد به عنوان خريد آينده 
گوارديولا ياد مي شود. به نظر مي رسد سرمربي كاتالوني از خريد 
هري كين نااميد شده اســت. پپ 200بار سيتي را در ليگ برتر 
هدايت كرده كه حاصل آن 146برد و 29باخت و 25تساوي است. 

او صدمين بازي خود را هم به نيوكاسل باخته بود.

پاري سن ژرمن

پس از مصاحبه تازه مسي و اعتراف به اينكه 
امســال توپ طــا را نمي برد، اين ســتاره 
آرژانتيني در كانون چند حاشــيه ديگر هم 
قرار گرفت؛ اول اينكه به دليل مصدوميت عضاني بازي امشب با 
لايپزيش را از دست داد. او گويا از زمان بازي با ونزوئا در تيم ملي 
با درد به بازي ها ادامه مي داد تا اينكه بين دو نيمه رويارويي با ليل 
از زمين بيرون رفت و فعا تا مدتي از دسترس خارج شد. درباره 
خريد او و سرخيو راموس ترديدهايي جدي در پاريس ايجاد شده 
است؛ اينكه آيا اين دو فوق ســتاره اصا مي توانند كمكي به تيم 
بكنند يا نه. او در مصاحبه اش گفته بود: »من اغلب با ســرخيو 
آگوئرو صحبت مي كنم؛ كســي كه در رده باشگاهي با هم بازي 
نكرده ايم اما او دوستي فوق العاده است. همچنين اغلب با سرخيو 
بوسكتس و جوردي آلبا حرف مي زنم.« مسي نامي از پيكه نبرد 
و حالا توني خوانمارتي، خبرنگار نشــريه كاتالونيايي اسپرت در 
توييتي به اختاف بين اين دو اشاره كرده و نوشته است:» مسي 
از دست برخي از هم تيمي هاي سابقش در بارسلونا ناراحت است 
و فكر مي كند كــه آنها به اندازه كافــي از او حمايت نكردند. لئو 
مي داند كه پيكه به خوان لاپورتا )رئيس باشگاه( گفته است كه 
اگر مسي از بارسا برود، هيچ اتفاقي نمي افتد«. زلاتان هم درباره 
پي اس جي گفته كه پي اس جي زمــان خودش يك تيم بود ولي 
تيم فعلي تيم نيست و متشكل از چند ستاره است. از پاريس خبر 
مي رسد كه برخي مقامات باشگاه متقاعد شده اند پوچتينو را پيش 
از نيم فصل بركنار و زيدان را جانشــين او كنند. وراتي براي اين 
بازي هم مصدوم است. او كه نزديك به 10فصل در پاريس حضور 

دارد، فقط در نيمي از بازي ها حضور داشته است.

B گروه   

ميلان - پورتو، داور: كلمنت تورپن از فرانسه
ليورپول - اتلتيكومادريد، داور: دني ماكلي از هلند

ميلان
در گروه مرگ فعا قرعه مرگ به نام ميان 
افتاده است. مياني ها كه در سري آ در كنار 
ناپولي 10برد و يك تســاوي در اين فصل 
به دست آورده و هيچ باختي نداشــته اند، در اروپا برعكس عمل 

كرده اند. تيم استفانو پيولي در بازگشت به ليگ قهرمانان پس از 
وقفه اي طولاني حتي يك امتياز هم به دست نياورده است. ميان 
چهارمين تيم تاريخ سري آ است كه در 10بازي از 11بازي اول 
خود در ليگ پيروز شده است. قبا اين كار توسط رم، يوونتوس 
)2بار( و ناپولي )2بار( انجام شده بود. ميان روند شكست ناپذيري 
43بازي ژوزه مورينيو را در بازي هاي خانگي در ســري آ متوقف 
كرد. از فصــل 95-1994 اين طولاني تريــن دوره بازي در بين 
مربيان بود. زلاتان اين هفته موفق شد صدوپنجاهمين گلش در 
سري آ و چهارصدمين گل باشــگاهي اش را در بازي با آاس رم به 
ثمر برساند. او با 40سال سن سومين گلش را در چهارمين بازي 
اين فصل ليگ زد. براي بازي امشب مقابل پورتو اما ممكن است 
روي نيمكت بنشــيند و جاي خود را به ژيرو بدهد و براي داربي 
ميان كه اول هفته آينده برگزار مي شــود آماده شــود. ايبرا در 
مصاحبه آخرش گفته فعا قصد خداحافظي ندارد و مي خواهد تا 

زماني كه او را بيرون بيندازند به فوتبال ادامه دهد.

پورتو
در پورتــو همه  چيــز به مهــدي طارمي 
ختم مي شــود. او انگار مثل زماني كه در 
پرسپوليس بازيكنان را به اعتصاب تشويق 
كرده بود، بزرگ تر تيم اســت. مهدي در تيم پرتغالي همه كار 
مي كنــد؛ گل مي زند، پنالتي مي گيــرد، هت تريك مي كند و 
پاس گل مي دهد. او در برد اين هفته مقابل بيرانوند و بواويشتا 
2پاس گل ديگر داد. طارمي با 30گل زده در ســال2021 در 
رده بيست و پنجم دنيا قرار دارد و مقام دوم آسيا را از آن خود 
كرده است. او 26گل براي پورتو و 4گل براي تيم ملي ايران به 
ثمر رسانده است. مهدي بالاتر از بازيكنان بزرگي چون فالكائو، 
خامس رودريگس و كوارشما، يك پاس گل تا تبديل شدن به 
دومين مهاجم تاريخ پورتو از لحاظ پاس گل فاصله دارد. فعا 
جو رسانه اي وحشتناكي در پرتغال عليه او به راه افتاده و اين 
بازيكن به شيرجه زدن و تمارض براي گرفتن پنالتي متهم شده 
است. همين جو باعث شد در ديدار آخر يك پنالتي را روي او 
نگيرند. او به خاطر ترس سرمربي از اخراج و 10نفره شدن تيم، 
دقيقه70تعويض شد. با وجود محبوبيت زيادي كه طارمي در 
پورتو به دست آورده، روزنامه ابولا از پيشنهادهاي جدي اش از 
باشگاه هاي بزرگ ايتاليايي و اسپانيايي خبر داده و ابراز نگراني 
كرده است كه شايد اين بازيكن در زمستان جدا شود و به تيمي 
بزرگ تر بپيوندد. او در بازي رفت 4شوت به دروازه ميان داشت 
اما نتوانست گلي بزند. در عوض با زرنگي اش موفق شد امكان 
گلزني را براي هم تيمي اش فراهم كند و لوييس دياز را به گل 
برســاند. حالا به لطف پاس هاي طارمي هــر دو مهاجم پورتو 
با 7گل در جــدول گلزنان ليگ برتر پرتغال شانه به شــانه هم 
حركت مي كنند. طارمي درصــورت گلزني به ميان مي تواند 
نام خود را به عنوان دومين بازيكن ايرانــي تاريخ پس از علي 
دايي كه توانسته به اين غول فوتبال گل بزند، ثبت كند. او قبا 
به يوونتوس، چلسي و ليورپول هم گل زده بود و گل سالمش 

مقابل اتلتيكوي محبوب داوران مردود اعام شده بود.

ليورپول
يورگن كلوپ در ورزشگاه وندا متروپوليتانو 
توانســت انتقام حذف 2ســال قبــل را از 

اتلتيكو بگيرد. در پايان آن مســابقه وقتي سيمئونه زودتر از 
سوت پايان به رختكن رفت و با كلوپ دست نداد، حاشيه هايي 
به وجود آمد. سيمئونه گفته ســنت دست دادن مربيان پس 
از بازي را نمي پســندد چون اين براي مربــي بازنده و برنده 
خوب نيست. 2ســال قبل هواداران اتلتيكو ويروس كرونا را 
با خود به انگليس آوردند و ليورپــول مدافع عنوان قهرماني 
را هــم از دور رقابت ها حــذف كردند. اتلتيكــو مادريد تنها 
200بليت اختصاص داده شــده خود براي ديدار چهارشنبه 
را دريافت كرده است. حالا حال ليورپول خيلي خوب است؛ 
اين تيم هر 3بازي خود را با برد به پايان رســاند و اتلتيكو هر 
نتيجه اي را يك بار براي خودش برداشته است و يك برد، يك 
تســاوي و يك باخت دارد. براي صعود از گروه مرگ نباختن 
در انگليس براي ســيمئونه خيلي اهميت دارد. در لاليگا هم 
اين هفته يك برد 3بر صفر كــه قاطع ترين پيروزي اين فصل 
تيم كم خطر اتلتيكو بود، به دست آمد. لوييس سوارس براي 
دومين بار به آنفيلد برمي گردد. دفعه قبل اســتقبال خوبي از 
او نشد؛ ســوارس بازي را 4بر صفر با پيراهن بارسلونا باخت و 
از سوي هواداران تيم ســابقش مورد اعتراض قرار گرفت. اين 
هفته مســابقات ليگ برتر براي ليورپول خوب پيش نرفت و 
برد 2بر صفر در انتهاي بازي با تساوي 2-2مقابل برايتون به 
پايان رســيد. ليورپول در 10بازي ليگ برتر از 8خط هافبك 
مختلف استفاده كرده است. براي اين بازي هم فابينيو و تياگو 

از مصدوميت برگشته اند.

C گروه   

اسپورتينگ - بشيكتاش، داور: سرگئي كاراسف از روسيه
دورتموند - آژاكس، داور: مايكل اوليور از انگليس

دورتموند
گروه حساسي نيست ولي جذاب است. اگر 
خوره فوتبال باشيد، مي توانيد بازي هاي 
اين گروه را پيگيري كنيد و فوتبالي لذت 
ببريد. 4تيم پرطرفدار گوشه هايي از فوتبال ناب را به نمايش 
گذاشته اند. دورتموند اين فصل در بوندس ليگا اوضاع بهتري 
نســبت به قبل دارد و در رده دوم جاخوش كرده اما مشكل 
زنبورها اين است كه بهترين گلزن و مهم ترين بازيكن خود را 
ندارند. ارلينگ هالند كه به طور تضميني ميانگين نزديك به 
يك گل در هر بازي براي تيم آلماني به ثمر مي رساند، مدتي 
است مصدوم است. در غياب هالند، تورگان آزار گل مي زند. 
يك گلزن ارزان قيمت جديد هم معرفي كرده اند؛ استفن تيگز. 
اين بازيكن با دستمزد ســالي 400هزار يورو كم درآمدترين 
بازيكن فعلي باشگاه است. دورتموندي ها مي دانند كه در اين 
پنجره يا پنجره بعدي نقل وانتقالاتي چند ستاره خود ازجمله 
بلينگام و هالند را از دست خواهند داد. بلينگام تأييد كرده كه 
ممكن اســت به زودي به ليورپول برود و هالند هم كه از همه 
جا مشتري دارد. خودش نمي خواهد به رئال برود و زير سايه 
امباپه و بنزما و وينيسيوس قرار بگيرد اما فلورنتينو پرس براي 
خريد اين مهاجم نروژي بي تابي مي كنــد. هالند قطعا بازي 
حساس با بايرن را از دست مي دهد اما پزشكان قول داده اند 
تا پيش از پايان ســال ميادي او را به مياديــن برگردانند. 
دورتموند براي جبران باخت 4 بر صفر در بازي رفت در زمين 

آژاكس بي تابي مي كند اما كار سختي است.

آژاكس
آژاكس اين فصل همه حريفان را چپ وراست 
مي كنــد و گلي هم نمي خورد امــا بازي اين 
هفته آنها در ليگ مقابل تيم گمنام هراكلس 
گره خورد و بدون گل تمام شد. هراكلس با مربي آلماني اش چند 
سالي است براي آژاكس مشكل مي سازد. آژاكس در 5فصل اخير 
ارديويژه 13امتياز در برابر هراكلس آلملو از دست داده است؛ بيش 
از هر تيم ديگري در اين رقابت ها. تن هاخ )تن هاگ( كه به پيشنهاد 
بارسلونا توجهي نكرده بود، حالا از تيم هاي ديگري هم مثل تاتنهام 
و منچستريونايتد و نيوكاسل پيشنهاد دارد. اين مربي موفق فعا 
ترجيح داده است به بازيكن سازي در آژاكس ادامه دهد. او كمي 
هم سختگير اســت. ديويد نرس فاش كرده كه تن هاگ به مدل 
مويش گير داده و خواسته است كه موهايش را ساده آرايش كند 
اما نرس به او جواب داده كه تو حواســت به موهاي خودت باشد. 
تن هاگ كه مو ندارد، از اين حاضرجوابي ناراحت شد و 2بازي اين 
هافبك برزيلي را نيمكت نشــين كرد. اريك تن هاگ تنها زماني 
حاضر است سرمربي تيم ديگري شــود كه مارك اورماس، مدير 
ورزشي آژاكس نيز همراه او به تيم جديد منتقل شود. او عاشق اين 
مسئله است كه فلســفه جذب بازيكنان جوان و باكيفيت دقيقا با 
مشورت مارك اورماس انجام شود و شخص ثالثي در آن دخالت 

مستقيم نداشته باشد.

D گروه   

شِريف - اينتر، داور: فليكس زواير از آلمان
رئال مادريد - شاختار، داور: بنويت باستين از فرانسه

رئال
رئال با كريــم بنزما و وينيســيوس مي تازد. 
ويني كه با آمدن آنچلوتي پوســت انداخته و 
به بازيكن ديگري تبديل شده است، با سالي 
3.5ميليون يورو بيست وسومين دستمزد را از رئال مي گيرد و تنها 
وايخو و لونين از او حقوق كمتري دريافــت مي كنند. با اين حال 
اين برزيلي كه هــر 2گل پيروزي بخش رئــال را در بازي با الچه 
به ثمر رســاند، در 14بازي اين فصل با پيراهن رئال مادريد 9گل 
و 5پاس گل به نام خودش ثبت كرده اســت. وينيسيوس نهمين 
بازيكن اين فصل كل اروپا از نظر گل و پاس گل در بازي هاي ليگ 
اســت با )10(گل به عاوه پاس گل. كريم بنزما و محمد صاح در 
رده اول جاي دارند. مسي اين فصل هيچ گل يا پاس گلي به نام خود 
ثبت نكرده. بازي رفت در زمين شاختار با برد عجيب 5بر صفر رئال 
همراه بود. رئالي ها هر دو بازي رفت و برگشت فصل قبل را با زيدان 
به همين تيم اوكرايني باخته بودند. كريم بنزما پس از استراحت 
در بازي با الچه براي اين بازي در دســترس است اما رودريگو كه 
در دقيقه15همان بازي دچار آسيب ديدگي شــد، مدتي بايد از 
تمرينات و تركيب دور بماند. او جاي خود را به آسنسيو مي دهد و 
اين احتمالا آخرين فرصت پديده سابق باشگاه خواهد بود كه بعد از 
مصدوميت شديدش نتوانسته مثل گذشته باشد. شايد ادن آزار هم 
راهي به تركيب پيدا كند. والورده، بيل، سبايوس و ماريانو هم براي 
مسابقه امشب كه ساعت21:15و همزمان با ميان- پورتو برگزار 
مي شود در دسترس نيســتند. بيل و آزار خاصيتي كه دارند اين 
است كه در فيفادي ها و براي تيم ملي خوب می شوند اما وقتي اسم 
رئال مي آيد مصدوميت دارند. بيل به تيم ملي ولز هم براي فيفادي 
هفته آينده دعوت شده اما در رئال بيشتر وقتش را در درمانگاه و 

فيزيوتراپي سپري مي كند.

اينتر
با جدايي لوكاكو و پيوستن بهترين گلزن فصل 
پيش اينتر به چلســي، حالا بار گلزني روي 
دوش چند مهاجم ديگر تقسيم شده؛ لائوتارو، 
ادين ژكو و خواكين كوريا. كوريا كه اين هفته مقابل اودينزه دبل 
كرد، در بازي با هاس ورونا هم دبل كرده بود. او حالا 4گل براي تيم 
جديدش زده. اينتري ها با سيمونه اينتزاگي خوب بازي مي كنند 
اما اين فصل با وجود ميان و ناپولي كه امتياز از دست نمي دهند، 
تكرار قهرماني در ليگ كار سختي است. در ليگ قهرمانان هم اوضاع 
به خوبي پيش نرفته. در هفته سوم اينتر توانست با يك برد 1-3اما 
سخت شريف مولداوي را ســر جايش بنشاند. شريف همان تيمي 
است كه شاختار و رئال را در 2بازي اول برده بود. اينتر پيش از بازي 
هفته پنجم در زمين رئال مادريد نياز دارد بازي امشب خود را هم 
برابر اين حريف ناشناخته و سرسخت و عجيب با پيروزي به پايان 
ببرد. آنها نمي خواهند مثل فصل هاي قبــل مهمان موقتي ليگ 

قهرمانان باشند و بعد از دور گروهي را به چشم نبينند.

اين تيم همچنان مي تواند مدعي باشد به شرطي 
كه در كنار حل شــدن برخي مشــكاتش )كه 
وزارت ورزش به سهولت موارد مشــابهش را براي رقيب سنتي »حل« 
كرد( ضعف هاي فني اش را هم برطرف كند. واضح اســت كه حال اين 
پرسپوليس خوب نيست و اين را مي شود حتي در روزهايي كه به پيروزي 
مي رسد هم مشاهده كرد. تيمي كه به شكل نگران كننده اي هر روز دارد 
بيشتر شبيه پرسپوليس دايي و درخشان مي شود. اين تيم بي متولي كه 
حالا نه فقط در آسيا كه در داخل هم وارد رقابتي نابرابر با رقبايش شده، 
چاره اي جز ديدن اشتباهاتش و تصحيح آنها ندارد. يحيي گل محمدي 
و حميد مطهري در قدم اول بايد ابتدا اشتباهاتشان را بپذيرند. راهكار 
هم اين نيست كه تا پنجره باز شد براي جلب رضايت هوادار، هر بازيكن 
خارجي اي را با هر كيفيتي بخرند )به خصوص كه در اين زمينه كارنامه 
قابل دفاعي هم ندارند(. پرســپوليس ابتدا بايد بتواند از همين بضاعت 
فعلي اش درست استفاده كند. فقط 3هفته از ليگ گذشته و با يك باخت 
آسمان به زمين نمي آيد؛ نكته نگران كننده اما نه باخت به آلومينيوم كه 
خارج از فرم بودن كلي تيم اســت. يحيي و همكارانش، بايد مشكات 
تاكتيكي فراوان پرسپوليس را حل كنند و طعنه زنندگان و همه كساني 
را كه قهرماني هاي پي درپي پرسپوليس خار چشمانشان بوده، رها كنند. 
مشكل پرسپوليس در »متن« است، نه در »حاشيه«. حتي اگر از حاشيه 
متاثر شده و لطمه ديده باشد، معضل اصلي تيمي كه خوب بازي نمي كند، 
متن است. يحيي بايد اين تيم را نجات دهد و براي اين كار بايد در برخي 
از ايده هاي مربيگري اش كه به هــر دليل جواب نداده، تجديدنظر كند. 
درست مثل ادوار گذشته، براي قهرماني ششم هم هيچ كس فرش قرمز 
پهن نكرده است؛ براي سر كشــيدن باده پيروزي و فتح، بايد سزاوارانه 

جنگيد و تاش كرد. اين گوي و اين ميدان. 

قرمز كمرنگ
چرا حال پرسپوليس خوب نيست؟
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وعده مبارزه با كشتي گير المپيكي

گلايه گرايي از مسئولان شيراز

انتخابات هيأت رئيســه اتحاديه جهاني كشــتي پيش از 
آغاز رقابت هاي كشتي زير 23سال قهرماني جهان 2021 
در بلگراد پايتخت صربســتان برگزار شــد. در پايان اين 
انتخابــات از مجموع 104رأي، فؤاد مســكوت از مراكش 
با 81رأي، ميخاييل مامياشــويلي از روســيه با 80رأي، 
دون ريان از كانادا با 71رأي، پــدرو گاما فيلهو از برزيل با 
65رأي، آخروجان روزيف از ازبكستان با 65رأي و لوچيو 
كانوا از ايتاليا با 51رأي به ترتيب صاحب بيشترين آرا براي 
عضويت در هيأت رئيسه شدند. ميخاييل مامياشويلي كه 
رياست فدراسيون كشتي روسيه را نيز بر عهده دارد، درباره 
تحولات آينده كشتي گفت: »تغييرات اساسي در قوانين 
ايجاد نمي شــود و وزن ها ثابت مي ماند. اما قوانين جدي 
پيش بيني شده است كه برنامه ريزي شده و در درجه اول 
به نفع كشتي گيران خواهد بود. در دوران رهبري لالوويچ، 
كشتي توانست در ســخت ترين چالش ها مقاومت كند. با 
تكيه بر حمايت فدراسيون ها و موضع فعال توانستيم از اين 

دوران سخت عبور كنيم.«

زاگير شاخيف، دارنده مدال طلاي جهان در مسابقات نروژ در دور 
رفت ليگ برتر ايران، براي تيم ستارگان ساري روي تشك رفت. 
اين كشتي گير روس نقش بسزايي در پيروزي تيمش مقابل تيم 
قدرتمند صنايع مازندران داشت. شــاخيف كه در فينال جهاني 
اميرمحمد يزداني را در همان 3دقيقــه اول مبارزه با امتياز عالي 

شكست داده بود، در ليگ هم مقابل فرزاد عموزاد به برتري 
رسيد. شــاخيف در مصاحبه با يك رسانه روسي عنوان 

كرده: »به من گفتند مرتضي قياسي كه در المپيك 
توكيو هم حضور داشــت، با من مبارزه مي كند اما 

فرزاد عموزاد كه در وزن 65كيلوگرم جزو 3نفر 
برتر ايران است، با من كشتي گرفت. من بايد 
تنها 2مبارزه در مرحله مقدماتي برگزار كنم. 
مسابقه بعدي ام 2هفته ديگر برگزار مي شود 
و در اين مدت اجازه دادند به خانه بروم.« 
به نظر مي رسد مرتضي قرباني، سرمربي 
تيم ستارگان ساري قصد دارد مجددا از 
شاخيف در مقابل تيم صنايع استفاده 
كند تا پيروزي آنها در 65كيلوگرم 
 در دور برگشــت هم تضمين شده

 باشد.

محمدرضا گرايي در طول 2 ماه توانســت طلاي بازي هاي 
المپيك توكيو و مسابقات جهاني كشتي فرنگي را كسب كند 
و حالا از عمل نكردن مسئولان شيراز به وعده هايشان گلايه 
دارد. گرايي در اين باره گفته است: »متأسفانه تا اين لحظه 
مسئولان شيراز به آنچه قول داده بودند، عمل نكردند. گفته 
بودند 750ميليون تومان به طلايي هــاي المپيك پاداش 
مي دهيم اما نصف آن را دادند. به عنوان نخستين ورزشكار 
ايران در يك سال به 2طلاي المپيك و جهان رسيدم اما باز 
هم خبري از حمايت مســئولان شيراز نيست.« محمدرضا 
گرايي به همراه برادر بزرگ  ترش در مسابقات جهاني نروژ 
نيز حاضر بودند كه در نهايت موفق شدند به مدال هاي طلا 

و برنز جهان برسند.

زير يك خم

باز هم تغيير در قوانين كشتي

اميرمحمــد يزدانــي در انتخابــي بازي هاي 
المپيك شكســت خورد ولي با درخششي كه 
در انتخابــي تيم ملي براي مســابقات جهاني 
داشــت به دوبنده تيم ملي رسيد. اين آزادكار 
21ساله در نروژ به مدال نقره جهان رسيد تا نشان 
دهد هنوز مدعي اصلي 65كيلوگرم محســوب 
مي شــود. يزداني در گفت وگو با همشــهري از 
شوخي هايي كه بعد از شكست در مسابقه فينال 
جهاني در فضــاي مجازي با او شــد صحبت كرده 
 است. او از بي توجهي مسئولان شهرستان جويبار هم

 گلايه هايي دارد.

  در انتخابي تيم ملي براي حضور در مسابقات المپيك توكيو شكست خوردي ولي 
خودت را براي مسابقات جهاني در شرايط خوبي نگه داشتي و توانستي به دوبنده تيم ملي برسي. 

از آن روزها برايمان بگو.
روزهاي خوبي نبود ولي تجربه خوبي برايم شد. من سهميه المپيك توكيو را كسب كردم و در انتخابي 
شكست خوردم. در مسابقات انتخابي به دليل اينكه دير به من اعلام شد نتوانستم خوب سر وزن برسم 
براي همين عملكرد خوبي نداشتم. ولي براي جهاني با صحبت هايي كه با كادر فني داشتم خوب سر 

وزن رسيدم و توانستم مدال جهاني بگيرم.

  مسابقات جهاني، تلخي از دست دادن المپيك را برايت كم كرد؟
ممنونم از آقاي دبير و آقاي درستكار كه به من فرصت دادند تا در انتخابي كشتي بگيرم. همين مسئله 
برايم انگيزه شد تا بتوانم در جهاني عملكرد خوبي داشته باشم. در مسابقات جهاني قرعه خوبي داشتم 

هرچند با قهرمان و نايب قهرمان اروپا در يك طرف جدول بودم ولي خدا را شكر دست پر برگشتم.

 در فينال شكست خوردي و به خاطر اينكه روز قبلش گفته بودي فردا طلا مي گيرم 
 
  

خيلي در فضاي مجازي با تو شوخي شد. البته خيلي ها هم حمايت كردند و گفتند با 21سال سن، 
كسب مدال جهاني افتخار كمي نيست. از شوخي ها ناراحت نشدي؟

درباره مسابقه فينال، اول اين را بگويم كه من اشتباه كردم و اين را قبول دارم. نمي دانستم شگرد حريفم 
فتيله پيچ است و زماني هم كه به هم پيچيديم فكر كردم امتياز را به من دادند ولي وقتي داور سرپا داد 
ديدم نتيجه 10 بر 4 است براي همين ديگر كشتي از دســتم خارج شد. اميدوارم در ليگ با شاخيف 
روس كشتي بگيرم و بتوانم اين شكست را جبران كنم. درباره شوخي با من در فضاي مجازي هم بايد 
بگويم من سرم در كار خودم است، براي همين خيلي ها فكر مي كنند مغرور هستم و از من خوششان 
نمي آيد. هميشه كسي كه از من تعريف مي كند خوشحال مي شوم و كسي هم كه  تخريبم مي كند انگيزه 
مي گيرم كه خوب شــوم و جبران كنم. براي همين از هر دو گروه ممنونم و اميدوارم بتوانم در آينده 

عملكرد بهتري داشته باشم.

  استقبال بي نظيري در جويبار از شما شد ولي انگار از مسئولان گلايه داريد؟
مردم خونگرم جويبار مثل هميشه به قهرمانان كشتي لطف داشتند و سنگ تمام گذاشتند ولي مسئولان 
را زياد نمي بينيم. من شهردار تهران را ديدم ولي شهردار جويبار را نه! شهردار تهران زحمت كشيدند 
از قهرمانان تجليل كردند و بين قهرمانان فرق نگذاشتند ولي ما در شهر خودمان براي مسئولان غريبه 
هستيم. 4كشتي گير جويباري در مسابقات جهاني مدال گرفتند كه فكر مي كنم اتفاق بي نظيري است. 
ولي مسئولان جويبار اين اتفاق را طبيعي و وظيفه كشتي گيران مي دانند. مردم از استان هاي ديگر به ما 
لطف داشتند و براي مراسم استقبال به جويبار آمدند ولي از مسئولان خودمان و نماينده شهرمان خبري 

نيست. اصلا چيزي نگوييم بهتر است.

  در دور رفت ليگ كشتي نگرفتي. در دور برگشت حضور داري؟
آقاي عليرضا رضايي سرمربي تيم سهند ارس در دور رفت به من استراحت دادند و در دور برگشت هم 

تابع تصميمات ايشان هستم. اگر صلاح بدانند كشتي خواهم گرفت.
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افقي:
 1- تاب و توان- گردآمده در 

يك جا- نوعي خويشاوندي
2- روضه خــوان- ســرماي 

سخت زمستاني
3- واحدي براي وزن معادل 
707گــرم- اثــري عظيم و 
مشــهور به قلم ويل دورانت- 

نشانه مفعولي
4- منســوب به يمن- برق را 
از كوئل به دلكو مي رساند- از 

آحاد زمان
5- سوراخ- بزرگان- خوش اندام

6- اثــري از شــاتوبريان 
فرانســوي- اخترشناســي- 

پشت سرهم
7- مــكان- متعفــن- بــار 
الكتريكــي را در خود ذخيره 

مي كند
8- قدم يكپا- زبــان عربي- 

سؤال- شخص
9- بيــدار- پرورش دهنده- 

سطل چاه
10- واحد طول انگليســي- 

گندمگون- وداع
11- نوعي بيمــاري التهابي 
حاد- كوره گچ پزي- بخشي از 

دستگاه گوارش
12- شماره- سردي مطبوع- 

آيين هاي سنتي
13- جديد- فيلمي ســاخته 

رومن پولانسكي با بازي جاني 
دپ- شبكه گسترده جهاني

14- داستاني مشهور از مارك 
تواين- محل كسب درآمد

15- بازگشت- قرابت- تلاش
  

عمودي:
1- اهلي، مطيــع- بارداري- 

نوعي ميمون
2- ايفاگر نقــش عمروعاص 
در سريال امام علي)ع(- پيوند 

زناشويي
3- عــرب مي گويــد بگــو- 
بزرگ ترين گوزن ايراني- آواز 
آهنگين- حرف همراهي عرب
4- همسرگزيده- گلي زينتي- 

واحد شمارش لباس
5- منت گذارنــده- دمــل 

چركي- نوعي خاك
6- شــادباش- ثروتمنــد- 

پيشرفته
7- غــذا را به ســمت معده 
هدايــت مي كنــد- نوعــي 
شيريني شكلاتي- قند نيشكر

8- پل قديمــــــــي روي 
زاينده رود- برجسته

9- موزيســين ژاپني و خالق 
قطعه معروف جاده ابريشم- 
اصلا خجالتي نيست- نوشين

10- مجروح- ويران كننده- 
مرطوب

11- كيســه پول قديمي- صدمه- 
گروي

12- آداب و رسوم- ضامن سلامتي- 
عايدي

13- ناپســند- گرفتن- درس ها- 
دندانه سوهان

14- لباســي از جنس مــواد مقاوم 
در برابــر آب- از بنيانگذاران مكتب 

امپرسيونيسم در نقاشي
15- نايب السلطنه- كهنه و پوسيده- 

درخت لرزان

نابلهنشتههجاوم
اسارونايسلسوت
ششنارگكتفيبف
يلگاودرسارسور
زاملتداراعلق

شوهمامينوهيت
غمندرشفنامارخ
اتسايكادنيلي
لانرداتباينلب
هبخنعفاراكير

ودكالقانوماك
اايمسولراشتنا
قشوهابدنببار

عجارنتشاگنندش
هبنشكينويدراكا 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4061
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.
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دانيال شه بخش ديشب تاريخي ترين مدال را براي بوكس ايران گرفت. او كه نايب قهرمانی 
آسيا را دارد، روز گذشــته در رقابت هاي بوكس قهرماني جهان 2021 صربستان، موفق 
شد با برتري برابر حريف خود از كشور ليتواني به مرحله نيمه نهايي برسد و مدال برنزش 
را قطعي كند. تيم ملي ايران با 10بوكسور و هدايت عليرضا استكي در مسابقات جهاني 
صربستان شركت كرده است. ناداوري و شكست هاي ملي پوشان در اين دوره از رقابت ها تا 
روز گذشته گريبانگير تيم ايران بود تا اينكه بوكسور وزن 60كيلوگرم طلسم شكني كرد. 

شه بخش مشتزن وزن 60كيلوگرم ايران در رقابت هاي جهاني شروعي توفاني داشت؛ او 
با شكست حريفاني از گامبيا و مكزيك به مرحله يك هشتم نهايي رسيد. شه بخش براي 
رسيدن به مرحله يك چهارم در مقابل »موناربك سيتبك« بوكسور قدرتمند قرقيزستاني 
قرار گرفت كه با نتيجه قاطع 5بر صفــر در 3راند او را شكســت داد. دانيال كه نماينده 
بوكس ايران در بازي هاي المپيك توكيــو هم بود، در مرحله يك چهــارم با »ادگاراس 
اســكورديليس« از ليتواني مبارزه كرد و مقتدرانه در 3راند متوالي به پيروزي رسيد تا با 

تثبيت مدال برنزش، نام خود را در تاريخ بوكس ايران جاودانه كند. اين نخســتين مدال 
بوكس ايران در تاريخ رقابت هاي جهاني است كه توسط شه بخش قطعي شده است. او در 
مرحله نيمه نهايي با برنده ديدار ازبكستان و روســيه مبارزه خواهد كرد. بيست ويكمين 
دوره رقابت هاي بوكس قهرماني جهان با حضور 510بوكسور از 88كشور جهان از تاريخ 
3آبان ماه در سالن استارك آرنا شهر بلگراد صربستان آغاز شده و تا 15آبان ادامه خواهد 

داشت.

دانيال شه بخش با رسيدن به  نيمه نهايي مسابقات قهرمانی جهان، تاريخی ترين مدال بوكس را برای ايران گرفت

تاريخ سازي بوكسور ايراني در بلگراد

شهردار تهران را ديديم  شهردار جويبار را نه!
 اميرمحمد يزداني نايب قهرمان كشتي دنيا مي گويد 4كشتي گير جويباري مدال جهاني گرفته اند

 اما براي مسئولان شهر انگار اين يك اتفاق معمولي است
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  ساماندهي معتادان و كارتن خواب ها در دستور كار باشد
با توجه به سرماي تدريجي هوا ساماندهي معتادان و كارتن خواب هايي 
كه زير و بالاي پل ها و مخروبه ها سكونت دارند در دستور كار مديران 
دلسوز شهرها قرار بگيرد تا سوز و سرما بلايي سر اين افراد نياورد. از 
سوي ديگر با ساماندهي اين افراد چهره شهرها بهتر و روح اميد و نشاط 

در جامعه فراگير مي شود.
صبحي از تهران 

  چرا به فکر مردم نیستند؟
براي من و بسياري از مردم اين ســؤال هميشه مطرح بوده است كه 
واقعا چرا بعضي از مسئولين به فكر مردم نيستند. انتظار مي رود كه 
مسئولان فعلي بيش از هر چيز به فكر مردم و حل مسائل و مشكلات 

آنها به خصوص گراني باشند.
بلیغیان از اصفهان

  سطل هاي زباله خیابان موسیوند نیازمند شست وشوي سريع
به نظر مي رسد شهرداري هاي برخي مناطق شست وشوي سطل هاي 
زباله را انجام نمي دهند يا اصلا در دستور كار ندارند. سطل هاي زباله 
خيابان شريعتي بالاتر از پل رومي نبش خيابان موسيوند بسيار بدبو و 
آلوده هستند و بوي آنها تا چند صدمتري به مشام مي رسد. از مسئولان 

تقاضا داريم به اين موضوع رسيدگي كنند.
دشتي از تهران 

  حقوق و مزاياي زنان سرپرست خانوار كافي نیست
درباره مشاغل زنان بدسرپرست و بي سرپرست اعم از مشاغل خانگي و 
اداري اشاره به اين مسئله بسيارمهم ضروري است كه اين عزيزان حكم 
و نقش مردان را دارند و سرپرســتي اعضاي خانواده خود را به دوش 
كشيده اند، لذا انصاف و روا نيست حقوق و مزايا و بيمه به آنان ناقص 

پرداخت شود. اين قشر به اندازه كافي از زندگي خود در رنج هستند.
شیخي از رودبار

  چرا نمايندگان مجلس تن به استخدام در وزارت نفت داده اند
متأسفانه جناب آقاي زنگنه در دوران تصدي وزارت نفت، 60نماينده 
مجلس را به اســتخدام شــركت نفت درآورده اند. اين كار ايشــان 
غيراخلاقي و ناعادلانه است اما ســؤال اينجاست كه چرا نمايندگان 
مردم كه منتخب و مورد اطمينان جامعه هستند و خودشان حقوق و 
مزاياي خوبي دارند تن به اين كار داده اند؟ آيا  شأن نمايندگي كمتر از 

كارمندي در وزارت نفت است؟
گرگاني از تهران

  نظارت بر اغذيه فروشي ها و رستوران ها رنگ باخته است
به نظر مي رسد نظارت بر اغذيه فروشي ها و رستوران ها بسيار ضعيف است 
زيرا در سال هاي اخير اغلب مردم به علل مختلف ازجمله نامرغوب بودن 
مواد غذايي و خوراكي ها و تقلب و دستكاري عمدي يا غيرعمدي مواد 
غذايي توسط بعضي اغذيه فروشي ها و رستوران ها، دچار سوء هاضمه با 
درجات كم و زياد شده اند. در اين مسير نظارت ها بايد بسيار سختگيرانه 
و مستمر باشد تا كسي جرأت تخلف پيدا نكند و با خاطيان نيز برخورد 

قانوني و شديد صورت بگيرد تا مواردي از اين دست كمتر شود.
محمودي از اصفهان

  شرايط ديدار مردم با مديران شهري تسهیل شود
با توجه به اينكه اكثر مديران ارشد شــهرداري در شهرداري مركز و 
سازمان ترافيك و شهرسازي مســتقر هستند، مديران ارشد شهري 
دستور دهند جلوي ورود شــهروندان به مراكز مذكور گرفته نشود تا 
مردم بتوانند مشكلات خود را بدون واسطه و مستقيما به مديران ارشد 
بگويند. بي شك با اين كار جلوي بسياري از مفاسد گرفته مي شود و 

البته اگر شوراي شهر هم اين كار را انجام دهد كه بسيار كار ساز است.
 تهراني از تهران

  مرز دوكوهانه در نهبندان چه زماني فعال مي شود؟
مدت هاســت قرار شــده مرز دوكوهانــه در شهرســتان نهبندان 
خراسان جنوبي بازگشايي شود تا رونقي در اقتصاد مردم منطقه ايجاد 
شود. مســئولان قول داده بودند هر 4معبر خراسان جنوبي به سمت 
افغانستان بازگشايي شوند. معبرهاي ماهيرود و يزدان بازگشايي شده 
اما باقي معبرها فعال نيستند. اين در حالي است كه در مرز دوكوهانه 
امكانات و زيرساخت هاي خوبي فراهم است و در زمان استقرار دولت 
قبلي افغانستان اقدامات خوبي هم انجام شد ولي اين مرز بازگشايي 
نشد. و البته مرز گلورده هم همين وضع را دارد. بي شك فعال شدن معابر 
مرزي دوكوهانه و گلورده مي تواند باعث رونق مبادلات خرده فروشي 

براي مردم مرزنشين و تحول اقتصادي در معيشت آنها شود.
سلطاني از نهبندان

  پايانه اتوبوس هاي زرين آباد به زنجان بلاتکلیف است
راه اندازي محلي براي اســتقرار اتوبوس هاي بين شــهري زرين آباد 
ايجرود به زنجان و بر عكس مي تواند به مشكلات مسافران اين مسير 
پايان دهد. به خصوص درنظر گرفتن پايانه ثابت و مستقركردن ناظر 
مي تواند جلوي نابساماني حركت و كرايه هاي متغير را بگيرد و از ادامه 
حركات خودســرانه برخي رانندگان جلوگيري كند. مسئولان مدام 
توپ را در زميــن يكديگر مي اندازند و  مي گويند شــهرداري زنجان 
بايد زمين اختصاص دهد و مسئولان زنجاني هم كم كاري مسئولان 
ايجرود را عامل نابساماني مي دانند. آيا ايجاد يك پايانه مسافربري از 
سوي شهروندان ايجرود خواسته زيادي است؟ در شرايطي كه برخي 

تاكسي ها تا كرايه هاي 30هزار توماني هم طلب مي كنند.
 علیمي از ايجرود زنجان

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

پاسخ مسئولان

  مرگ اسرار آمیز يك معتاد
 در كمپ ترك اعتیاد

تحقيقات در پرونده مرگ يك معتاد شيشه اي 
در كمپ تــرك اعتياد، نشــان مي دهد كه او 
آخرين بار با 3نفر از كاركنان كمپ درگير شده 
اســت. به گزارش همشــهري، چند روز قبل 
به قاضي مصطفي واحــدي، بازپرس جنايي 
تهران خبر رسيد كه مردي 45ساله در يكي از 
بيمارستان هاي تهران فوت شده است. متوفي 
اعتياد به شيشه داشت اما آثار درگيري روي 
بدن او به چشــم مي خورد. تحقيقات نشــان 
مي داد كه اين مرد در يكي از كمپ هاي ترك 
اعتياد در اطراف تهران بستري بوده و 5روز قبل 
از فوت براي درمان به بيمارســتاني در تهران 
انتقال يافته و درنهايــت در آنجا جان باخته 
اســت. ماموران راهي كمپ مورد نظر شدند 
و معلوم شــد كه روز حادثه مرد معتاد با 3نفر 
از كاركنان آنجا درگير و مصدوم و ســپس به 
بيمارستان منتقل شده و در نهايت جانش را از 
دست داده است.  به اين ترتيب بازپرس جنايي 
دستور بازداشت 3نفر از كاركنان كمپ ترك 
اعتياد را كه با متوفي درگير شده بودند صادر 
كرد و با دستگيري آنها، تحقيقات براي افشاي 

راز اين حادثه ادامه دارد.

كينه يك ساله خون به پا كرد
پسر جوان وقتي همراه خانواده اش به باغ شان در حوالي 

زنجان رفته بود، چشــمش به جواني افتاد كه يك سال داخلي
 قبل با او درگير شــده بود. همين ملاقات اتفاقي باعث 
ســر باز كردن كينه قديمي و درگيري هولناكي شد كه جان 2نفر را 

گرفت.
به گزارش همشهري، ظهر دوشــنبه درگيري خونيني ميان اعضاي 
2خانواده در باغي در حوالي عوارضــي زنجان به تبريز رخ داد. اعضاي 
اين دو خانواده با بيل، چاقو و تفنگ شكاري به جان هم افتاده بودند و 
مأموران پليس وقتي به محل حادثه رسيدند كه 2نفر از آنها بر اثر ضربات 
بيل و چاقو جان شان را از دست داده بودند. مقتولان مردي 70ساله و 
پسر 20ساله وي بودند. 2پسر 40 و 30ساله اين خانواده نيز به شدت 
مجروح شده بودند كه به  بيمارستان انتقال يافتند اما بررسي ها نشان 
مي داد عاملان اين جنايت كه پدري 60ساله به همراه پسر 27ساله اش 

و يكي از آشنايان شان بودند، از محل گريخته بودند.
با شروع تحقيقات معلوم شد كه درگيري اين دو خانواده بر سر كينه اي 
يك ســاله به وجود آمده بود. ماجرا از اين قرار بود كه يك ســال قبل، 
پسر جوان خانواده مقتولان با پسر 27ســاله خانواده قاتل در يكي از 
محله هاي زنجان به دليل چشم تو چشم شدن و نگاه چپ با هم درگير 
شده بودند و كار به زد و خورد كشيده شده بود. با اين حال آن درگيري 

به پايان رسيد تا اينكه ظهر دوشنبه، پسر 27ساله زماني كه به همراه 
خانواده اش براي سركشي به باغ شان رفته بود، چشمش به همان پسر 
جوان افتاد كه سال قبل با او درگير شده بود. اين پسر جوان نيز آن روز به 
همراه خانواده اش براي انجام كارهاي كشاورزي به باغ شان كه در همان 
نزديكي بود، رفته بود و همين ملاقات اتفاقي، باعث شــروع درگيري 
خونين شد. پسر 27ساله به همراه پدرش، يكي از آشنايان شان و بقيه 
اعضاي خانواده درحالي كه بيل، چماق، چاقو و تفنگ شكاري در اختيار 
داشتند، وارد باغ مقتولان شدند تا انتقام درگيري سال گذشته را بگيرند. 
به اين ترتيب دعواي هولناكی ميان اعضــاي اين دو خانواده رخ داد و 
در نهايت باعث مرگ 2نفر از اعضاي خانواده مقتولان و مجروح شدن 

2پسر اين خانواده شد.
سرهنگ جعفر رحمتي، رئيس پليس آگاهي استان زنجان با ابراز تأسف 
از وقوع اين درگيري هولناك گفت: هر چند قاتلان در اين درگيري از 
اسلحه غيرمجاز شكاري نيز استفاده كرده بودند اما علت اصلي كشته 
شدن مقتولان ضربات بيل، چاقو و ادوات كشاورزي بود. وي ادامه داد: 
زن و بچه هاي هر دو خانواده نيز كه در باغ حضور داشتند باهم درگير 
شــده بودند اما عاملان اصلي جنايت پسر 27ســاله، پدر او و يكي از 
آشنايان شان بودند كه از محل گريخته بودند. به گفته رحمتي، با تكميل 
اطلاعات و شناسايي هويت عاملان جنايت تحقيقات براي دستگيري 

آنها آغاز شد و خوشــبختانه كارآگاهان پليس آگاهي موفق شدند در 
كمتر از 24ساعت مخفيگاه هر 3متهم فراري را شناسايي و آنها را يكي 
پس از ديگري دستگير كنند. وي افزود: علت اين درگيري برمي گردد به 
اختلافي بين پسر خانواده ضارب و يكي از مجروحان كه در بيمارستان 
بستري است و اين اختلاف به اصطلاح زنجاني ها به دليل بد نگاه كردن 

به وجود آمده و باعث درگيري ميان آنها در سال گذشته شده بود.
براساس اين گزارش، با دستگيري متهمان اين پرونده براي آنها قرار 

قانوني صادر شده و تحقيقات تكميلي درباره اين پرونده ادامه دارد.

نبش قبر براي رازگشايي از مرگ مرموز يك زن

در درگیري میان اعضاي 2خانواده، 2نفر كشته و 2نفر مجروح شدند

ثانيه هاي كشنده انتظار 
در قرنطينه

عملیات علف زني و آبیاري درختان جزو برنامه هاي مستمر است
روابط عمومي سازمان بوستان ها و فضاي سبز شهر تهران پيرو چاپ 
پيام مردمي با عنوان »هرس چاله هاي پاي درختان از علف ها انجام 
نمي شود« در ستون با مردم 30مهرماه پاســخ داده است: »احتراماً، 
با عنايت به موضوع مطروحه از سوي شــهروند محترم به استحضار 
مي رساند: عمليات علف زني و اصلاح تشــتك آبخوري پاي درختان 
جهت آبياري مناسب و بهينه در دستور كار مستمر عوامل نگهداشت 
فضاي سبز اســت كه طي برنامه زمانبندي انجام مي شود. همچنين 
عمليات كوددهي و به زراعي درختان در برنامه شــش ماهه دوم سال 

)اواسط آذر ماه لغايت اواسط اسفند( انجام خواهد شد«.

بازپرس جنايي تهران براي رازگشايي از اسرار مرگ مرموز يك 
زن كه پس از درگيري با برادرش جان باخته بود، دستور نبش 

قبر و تشكيل كميسيون پزشكي را صادر كرد.
به گزارش همشــهري، چند روز قبل پســري جوان راهي 
دادســراي جنايي تهران شــد تا به خاطر مرگ مادرش، از 
دايي اش شــكايت كند. وي به قاضي محمد جواد شفيعي، 
بازپرس شعبه پنجم دادسرا گفت: چند روز قبل مادرم فوت 
شد و او را دفن كرديم.  او بيماري قلبي داشت و مدتي قبل از 
مرگش، عمل قلب باز انجام داده بود. همه اقوام و بستگان از 
بيماري مادرم خبر داشتند و مي دانستند كه دريچه ميترال 
قلب او مصنوعي است و قلبش با باتري كار مي كند و نبايد به او 

شوك و استرس وارد شود.
مرد جوان گفت: در مراسم تدفين، هنگامي كه مادرم را داخل 
قبر مي گذاشتم متوجه شدم كه صورتش كبود است. به نظر 
مي رسيد فردي با مشت به او ضربه زده است اما در شرايطي 
نبودم كــه حرفي بزنم. پــس از پايان مراســم از پدربزرگم 
پرس وجو كردم و وي رازي را فاش كرد كه باعث شد دايي ام را 
در مرگ مادرم مقصر بدانم. پدربزرگم مي گفت مادرم آن روز 
با دايي ام درگير شده و دايي ام با مشت ضربه اي به صورت مادرم 
زده است. پس از شــنيدن اين حقيقت وحشتناك تصميم 

گرفتم از دايي ام شكايت كنم.

دستور نبش قبر
با مطرح شدن اين شكايت و به دستور بازپرس جنايي تهران، 
تحقيقات آغاز شــد. از آنجايي كه زن ميانسال در خانه فوت 
شده و پزشك عمومي گواهي فوت را صادر كرده بود بازپرس 

دستور نبش قبر داد و به اين ترتيب جسد زن ميانسال پس از 
نبش قبر به پزشكي قانوني انتقال يافت و پزشكان اعلام كردند 
كه آثار كبودي روي بدن و صورت وي وجود داشته اما علت 
اصلي مرگ سكته قلبي بوده است. از سوي ديگر مأموران به 
تحقيق از پدر متوفي كه شاهد حادثه بود پرداختند. او گفت: 
دخترم به همراه برادرش حدود 11سال قبل ملكي در اطراف 
تهران خريدنــد اما پس از خريد اين ملــك با يكديگر دچار 

اختلاف شدند. 
وي ادامه داد: 3روز قبل از حادثه دختر و پسرم مهمان خانه 
من بودند كه باهم بر ســر همان اختلاف قبلي درگير شدند. 
پسرم با دست مشــتي به صورت دخترم زد كه باعث شد او 

روي زمين بيفتد. آن روز دعواي آنهــا خاتمه يافت و پس از 
3روز ناگهان حال دخترم بد شد و روي كاناپه از حال رفت. من 
دستپاچه شدم و به پسرم و پزشك زنگ زدم اما قلب دخترم 

از تپش ايستاده و جانش را از دست داده بود.

ادعاي برادر
پس از تحقيق از شاهد حادثه، بازپرس جنايي دستور تحقيق 
از برادر متوفي را صادر كرد. او پس از حضور در شعبه پنجم 
دادسراي جنايي تهران به بازپرس گفت: درگيري با خواهرم 
را قبول دارم اما نقشي در مرگ او ندارم. او 3روز بعد از دعواي 

ما فوت شد و مرگ او ارتباطي به درگيري ما ندارد. 
وي ادامه داد: 3روز قبل از فوت خواهرم در خانه پدرم بوديم و 
خواهرم داخل اتاق بود و من به همراه پدرم در سالن پذيرايي 
ســرگرم صحبت بوديم. قصد داشــتم براي پدرم پرستاري 
اســتخدام كنم كه پدرم گفت خواهــرم كارهايش را انجام 
مي دهد. من هم با كنايه به پدرم گوشــزد كردم كه مراقب 
باشد خواهرم بر سر او كلاه نگذارد. خواهرم جمله مرا شنيد 
و از اتاق بيرون آمد. با لحن تندي صحبت كرد و با عصبانيت 
به سمتم آمد. باهم درگير شديم و من يك سيلي به صورت او 
زدم كه نقش زمين شد. آن روز درگيري ما پايان يافت و 3روز 
بعد متوجه شدم خواهرم فوت شده است. من از بيماري قلبي 
خواهرم اطلاع داشتم اما فكر نمي كنم درگيري ما به مرگ او 
ارتباطي داشته باشد. با اظهارات اين مرد، براي او قرار قانوني 
صادر شده و قرار است به زودي با تشكيل كميسيون پزشكي، 
مشخص شود كه آيا درگيري خانوادگي و ضربه اي كه برادر 

متوفي به او وارد كرده در مرگ او نقش داشته يا نه.

قبــل از اين حادثــه رابطه ات با 
غزاله چطور بود و اين حادثه چه تأثیري در 

زندگي ات گذاشت؟
قبل از اين حادثه يكديگر را دوست داشتيم. اما 
اشتباهي كه متأســفانه من مرتكب شدم خيلي 
چيزها را خراب كرد. چند روز قبل آقاي شهرياري، 
سرپرست دادســراي جنايي به زندان آمده بود. 
فيلمي از حرف هاي مادر غزاله را به من نشــان 
دادند كه آنها ناراحت بودند. ناراحت از حواشي اي 
كه در فضاي مجازي مطرح شده بود. حرف من 
اين اســت كه باوركنيد پدر و مادرم و وكلايم در 
اين روزها تلاش زيادي بــراي نجات من انجام 
مي دهند و بعضي حرف ها و كارهاي شان از روي 
دلسوزي براي من اســت. اما كارهايي كه انجام 
مي دهند نه من در جريان آنها هستم و نه با من 
هماهنگ مي كنند. آنها بــراي كمك به من اين 
كارها را مي كنند. من از خبرهاي بيرون از زندان 
و چيزهايي كه در شــبكه هاي اجتماعي منتشر 
مي شود بي خبرم و شــايد يك هفته بعد متوجه 
مي شوم. مي دانم كه اين حرف ها و نامه ها خانواده 
غزاله را ناراحت كرده اســت. ممكن اســت اين 
حرف ها را از چشــم من ببينند اما باور كنيد من 
از هيچ كدام از اين نامه ها و اظهارنظرها اطلاعي 

ندارم. حتي نامه وكلا. از نامه اي هم كه مدتي قبل 
از طرف خانواده ام منتشر شد اطلاعي نداشتم و 

آقاي شهرياري درباره آن با من صحبت كردند.
حالا در زندان چه شرايطي داري و 

آيا از زمان اجراي حکم خبر داري؟
حالا كه با شما صحبت مي كنم)عصر سه شنبه( 
نمي دانم چه سرنوشتي برايم رقم خواهد خورد و 
ممكن است تا چند ساعت ديگر من را براي اجراي 
حكم دوباره به قرنطينه ببرند و صبح چهارشنبه 
قصاص شــوم. شايد شــما آخرين نفري باشيد 
كه با من صحبت مي كند. ممكن اســت پيش از 
اجراي حكم، اين آخرين فرصت من براي حرف 

زدن باشد.
با پدر و مادر غزاله چه صحبتي داري؟

مي خواهم از آنها بابت اتفــاق تلخي كه افتاده 
عذرخواهي كنــم. با تصميم اشــتباهي كه من 
گرفتم هم به آنها و هم به خانــواده خودم و هم 
به خودم ظلم كــردم. واقعا از پــدر و مادر غزاله 
مي خواهم كه شــانس دوباره اي بــراي زندگي 
كردن به من بدهند و من را ببخشند. الان كه با 
شما صحبت مي كنم بود و نبودم دست آنهاست. 
در اين مدت بارها در زندان با چند نفر ديگر ختم 
قرآن گرفتيم، ختم يس گرفتيم و از خدا خواستيم 

كه رحمي به دل پدر و مادر غزاله بيندازد تا شايد 
من را ببخشــند و از ســر تقصيرم بگذرند. آنها 
خانواده محترمي هســتند. اگر من را ببخشند، 
بزرگي و خوبي در حقم كرده اند. كار بدي كرده ام، 

اما پشيمانم. اشتباه كرده ام.
در يك ماه گذشــته 5مرتبه براي 
اجراي حکم به قرنطینه زندان منتقل شده اي. 
از شــرايط قرنطینه و لحظاتــي كه در آنجا 

گذرانده اي صحبت كن.
معمولا يك يا 2روز قبل از زمــان اجراي حكم، 
زنداني را به يك اتاق منتقل مي كنند. ارتباطت 
با همه جا قطع مي شود. فكر مي كني كه تا يك يا 
2روز ديگر يا حتي چند ساعت ديگر زنده نيستي. 
همين امروز)عصر روز سه شــنبه( نمي دانم كه 
دوباره قرار است به قرنطينه منتقل شوم و صبح 
فردا حكم اجرا شــود يا نه. تا حالا 5مرتبه براي 
اجراي حكم به قرنطينه رفته ام. يك بار هم 2سال 
قبل. حتي من را پاي چوبه دار بردند و در آخرين 
لحظات پيش از اجراي حكم مسئولان توانستند 
از پدر و مادر غزاله مهلت بگيرند. هر باري كه به 

قرنطينه رفته ام فكر كردم كه ديگر برنمي گردم.
در قرنطینه به چه چیز فکر مي كردي؟

)ابتدا نفس عميقي مي كشــد و بــا كمي مكث 

ادامه مي دهد(آنجا جايي است كه آدم را مي برند 
و نگه مي دارند و چند ســاعت بعد هم مي برند 
پاي چوبه دار براي اجراي حكم. در مدتي كه در 
قرنطينه هستي همه روزهاي عمرت مثل يك 
نوار از جلوي چشــمانت رد مي شود. از بچگي تا 
آخرين روز عمرت را مــرور مي كني و نمي داني 
كه تا چند ساعت ديگر شانس زنده ماندن پيدا 

مي كني يا نه.
آيا وقتي براي اجــراي حکم به 

قرنطینه منتقل شدي وصیتنامه هم نوشتي؟
در اين مدت چون حس كردم به چوبه دار نزديك 
هســتم و تقريبا اجراي حكم را قطعي مي ديدم 
وصيتنامه نوشتم و در آن از خانواده غزاله و پدر و 
مادر و برادرم عذرخواهي كردم و از خدا خواستم 
كه از گناهم بگذرد. من هنوز به 18ســالگي هم 

نرسيده بودم كه اين حادثه اتفاق افتاد.
در اين 5مرتبه چه عاملي تو را از 
چوبه دار نجات داد و چطور شد كه دوباره از 

قرنطینه به بند زندان برگشتي؟
دليل اينكه اين 5مرتبه حكم اجرا نشد را خودم 
هم نمي دانم. حرفي به من زده نشده است. شايد 
اين تنبيه من به خاطر اشتباهي باشد كه مرتكب 
شده ام. البته شايد در برابر كاري كه من كرده ام 

تنبيه كمي باشد. 
وقتي به بند زنــدان برمي گردي 

همبندي هايت چه واكنشي نشان مي دهند؟
همه از اينكه حكم اجرا نشده، خوشحال مي شوند. 
صلوات مي فرســتند و دعا مي كنند كه خانواده 

غزاله مرا ببخشند.
در 8ســالي كه در زندان هستي 
احتمالا تعدادي از زندانیــان را ديده اي كه 
قصاص شــده اند. وقتي آنها را شب قبل از 
اجراي حکم به قرنطینه مي برند در بند زندان 

چه شرايطي حاكم مي شود؟
كاري نمي شــود كرد. همه ســاكت مي شوند و 
يك گوشــه اي كز مي كنند. دعا مي كنند. قرآن 
مي خوانند. كاري جز دعا كردن از كسي ساخته 

نيست. فقط به خدا توكل مي كنيم.
در بیرون از زنــدان وقتي اعلام 
مي شود كه قرار اســت حکم قصاص آرمان 
اجرا شــود افراد زيادي براي گرفتن رضايت 
سراغ خانواده غزاله مي روند يا با آنها تماس 

مي گیرند. با اين افراد چه صحبتي داري؟
من دســت اين افراد را مي بوسم كه به خاطر من 
تلاش مي كنند اما از آنها مي خواهم كه خانواده 
شكور را راحت بگذارند و آرامش را از آنها نگيرند. 

آنها در اين مدت به اندازه كافي اذيت شــده اند و 
نبايد بيشتر آنها را اذيت كرد. شايد خدا بخواهد و 
آنها در خلوت خودشان به من رحم كنند و شايد 
از تقصير مــن بگذرند. همه  چيــز را بايد به خدا 

واگذار كرد.
شايد اگر پیکر غزاله كشف مي شد 
و او مزاري داشــت خانــواده اش به آرامش 
بیشــتري مي رســیدند. در اين باره حرف 

ناگفته اي نداري؟
حالا فرصت خوبي براي صحبت كردن در اين باره 
نيست. واقعيت هماني است كه هميشه گفته ام. 
پدر و مادر غزاله حق دارند كه هنوز هم به آرامش 
نرسيده اند. اگر غزاله مزاري داشت شايد آنها هم 

به آرامش مي رسيدند. اميدوارم خدا كمك كند.
فکر مي كني تصمیم نهايي خانواده 
غزاله درباره تو چه باشد و اگر بخشیده شوي 

چه كار مي كني؟
اگر خانواده شكور محبت كنند، بزرگواري كنند و 
من را ببخشند واقعا تلاش مي كنم مسير تازه اي 
در زندگي ام انتخاب كنم. نمي دانيد در شب هايي 
كه در قرنطينه بودم چه بر من گذشت. در آنجا بود 
كه با خودم عهد كردم اگر من را ببخشند و زندگي 
دوباره اي به من بدهند من هم اين چرخه زندگي 
را ادامه بدهم. اگر خدا بخواهد و رضايت بگيرم به 
افرادي كه براي ادامه زندگي به اعضاي بدن نياز 
دارند كمك مي كنم. من حاضرم براي ادامه چرخه 
مهرباني و زندگي هر كاري بكنم. نيت كردم يك 
كليه و بخشي از كبدم را به بيماران نيازمند اهدا 
كنم. از طرفي تلاش مي كنيم درمانگاه يا مركز 
درماني ای به نام غزاله درست كنيم يا خيريه اي 

ثبت كنيم تا اسم غزاله هم به خوبي بماند.
همانطور كه خودت گفتي ممکن 
اســت اين آخرين حرف هايت با يك نفر در 
بیرون از زندان باشد. آخرين حرفت چیست؟

همه حرفم با خانواده غزاله اســت. مي دانم كه 
آنها در اين مدت سختي زيادي كشيده اند. بايد 
جاي آنها بود تا فهميد كه در اين چند سال چه 
كشيده اند. حق با آنهاست. من حرفي براي دفاع 
كردن ندارم. هر تصميمي كه بگيرند حق دارند 
اما از آنهــا مي خواهم از حق شــان بگذرند. عمر 
دوباره اي به من بدهند. مي دانــم با اتفاقاتي كه 
اخيرا در شــبكه هاي اجتماعي افتاد رنجيده اند. 
اما بايد بدانند كه اين كارها ربطي به من نداشته 
و من از هيچ كدام از اين حرف ها و نامه ها اطلاعي 
نداشتم. اين اتفاقات ناخواسته باعث رنجش پدر 

و مادر غزاله شدند.

آرمان در گفت وگوي اختصاصي با همشهري از 5بار قرار گرفتن در يك قدمي اعدام مي گويد

ماجراي »آرمان و غزاله« روايت تلخي است كه اين روزها همه 
درباره آن صحبت مي كنند و پیگیر سرنوشت پرونده هستند. 
ماجرای دختر و پســري نوجوان كه به قتل غزاله به دســت آرمان انجامید و حالا آرمان در زندان 
سرنوشت نامعلومي دارد؛ »بخشش يا قصاص؟« او در يك ماه اخیر 5بار براي اجراي حکم به قرنطینه 
زندان رجايي شهر منتقل شــده اما هر 5مرتبه با به تعويق افتادن زمان اجراي حکم، مهلت تازه اي 
براي ادامه زندگي به دست آورده است. آرمان اما ديگر آن پسر سال92 نیست. زندان و »ثانیه هاي 
كشنده انتظار در قرنطینه«  از او جواني تکیده ساخته است. آرمان روز گذشته در گفت وگويي تلفني 
با همشهري از آخرين وضعیت پرونده اش صحبت كرد و بار ديگر از پدر و مادر غزاله خواست تا او را 
ببخشــند. اين مقدمه گفت وگوي تلفني ما با او بود. گفت وگويي كه اينطور آغاز شد: »من از زندان 
رجايي شهر تماس مي گیرم. شما خبرنگار روزنامه همشهري هستید؟ آرمان عبدالعالي را مي شناسید؟ 

او كنار من است و مي خواهد با شما صحبت كند.«

دستبرد دزدان مسلح به طلافروشي 
سارقان مسلح با ورود به يك طلافروشي در شهرســتان جغتاي، 1/5كيلو طلا به سرقت 
بردند و متواري شدند. به گزارش پليس، ساعت 13:15 دوشنبه 2سارق موتورسوار كه لباس 
مشكي به تن كرده و صورت خود را پوشانده بودند به يكي از طلافروشي هاي شهر مراجعه 
كردند و پس از درگيري با صاحب طلافروشي  با تهديد سلاح حدود يك كيلو و500گرم طلا 
را دزديدند. آنها سپس با موتورسيكلت از صحنه گريختند كه با حضور پليس تحقيقات برای 

دستگيری آنها با به دست آمدن سرنخ هايی از سارقان ادامه دارد. 

 محمد جعفري
خبرنگار



2 چهارشنبه 12 آبان 1400    شماره  8352 22 3 0 2 3 6 3 2 ادبوهنر

اكران يا ادامه توقيف
دستور وزير ارشاد براي بررسي فيلم هاي توقيف شده

در هــر دوره اي بــا آمــدن وزيــر جديــد و در 
دست گرفتن ســكان مديريتي وزارت فرهنگ و سينما

ارشاد اسلامي نخستين موضوعي كه درباره سينما 
مطرح مي شود؛  سرنوشت اكران فيلم هاي توقيف  شده است. 
فيلم هايي كه در هر دوره اجازه اكران نگرفته  اند. حالا با مطرح 
شدن موضوع فيلم هاي توقيفي در صحبت هاي وزير فرهنگ و 
ارشاد بايد ديد كه اسماعيلي، چه تصميمي در اين باره مي گيرد 

و بررسي فيلم هاي توقيفي به كجا خواهد رسيد؟
به گزارش همشــهري، ليســت فيلم هاي توقيف شــده و يا 
اكران نشده از دهه 60تا به امروز ليســت بلندي است كه نام 
كارگردان هاي زيادي درآن ديده مي شود. در هر دوره مديريت 
با توجه به سليقه ها و خواســته ها و يا ورود ارگان هاي ديگر و 
براساس نظرهايي كه داده شده، اسامي اين ليست بيشتر هم 
شده است. با مشخص شــدن رئيس جديد سازمان سينمايي، 
محمد خزاعي دربــاره توقيف برخي از فيلم هــا در يك برنامه 
تلويزيوني عنــوان كرده كه نمي تواند قولــي براي رفع توقيف 
بدهد چرا كه بايد اعضاي شوراي نمايش آن را تماشا كنند و نظر 

بدهند. او گفت كه پايبند قوانين است.
حالا وزير فرهنگ و ارشــاد اسلامي، در ســفري كه به استان 
كردستان داشــته درباره وضعيت فيلم هاي توقيفي خبرهاي 
جديدي داده اســت.محمدمهدي اسماعيلي توضيح داده »در 
حوزه ســينمايي بنابر اين اســت حداكثر همراهي را با اهالي 
سينما داشته باشيم و در اين راستا تلاش مي كنيم. از همكارانم 
خواسته ام كه با دقت فيلم هاي سينمايي توقيف شده را بررسي 

كنند كه خداي ناخواسته حقي از كسي ضايع نشود.« 
در سال هاي اخير فيلم هاي زيادي در توقيف بوده اند و همين 
موضوع يكي از چالش هاي ميان ســينما و دولت هايي اســت 
كه آمده اند و رفته اند. »رســتاخيز«، »قاتل و وحشي«، »خانه 
دختر«، »آمين خواهيم گفت«، »صد ســال به اين سال ها«، 
»گزارش يك جشــن«، »خرس«، »شــيفتگي«، »كاناپه«، 
»مهموني كامي« و... نمونه هاي مطرحي از فيلم هاي توقيفي 

سال هاي اخيرند كه هنوز در توقيف به سرمي برند.

بانوي نور و گل در خاك آرام گرفت 
وداعباايراندرودي

صبح ديروز، مراســم بدرقه پيكــر زنده ياد ايــران درودي، نقاش 
برجســته، به خانه ابدي از مقابل موزه هنرهاي معاصر برگزار شد. 
ايران درودي 7 آبان ماه بعد از يك دوره بيماري درگذشت. در مراسم 
تشييع پيكر زنده ياد درودي كه براي رعايت پروتكل هاي بهداشتي 
در فضاي باز موزه هنرهاي معاصر برگزار شــد، جمعي از هنرمندان 
و مســئولان فرهنگ و هنر ازجمله سيف الله صمديان)مستندساز(، 
جواد مجابي)شاعر، نويســنده و روزنامه نگار(، طاها بهبهاني)نقاش 
و مجسمه ســاز(، عميــد نائيني)روزنامه نگار و رئيــس بنياد ايران 
درودي(، احسان آقايي)رئيس موزه هنرهاي معاصر تهران(، نيك نام 
حسين پور)مديرعامل مؤسســه هنرمندان پيشكســوت(، هادي 
مظفري)مديركل اداره هنرهاي تجسمي( و آزاده درودي)برادرزاده 

ايران درودي( حضور داشتند.

عشقعجيبدروديبهايران
به گزارش ايسنا، در ابتداي مراسم، پس از تلاوت قرآن كريم، عميد 
نائيني در آغاز اين برنامه كه با اجراي پيام دهكردي همراه بود، ضمن 
تشــكر از حاضران گفت: »ايران درودي منظومه اي از استعدادهاي 
خلاقانه و جنبه هاي هويتي گوناگون بود. جنبه آفرينش در نقاشي، 
هويت اصلي اين هنرمند بود. نقاشي، رؤياي مقدس ايران درودي بود 
و فقط خلق يك اثر هنري براي او مهم نبــود، بلكه از نيرويي دروني 
سرشار مي شــد كه از ايمان دروني اش مي جوشــيد. ايران درودي 
اشرافي كامل بر آفرينش در وسعتي گسترده  داشت و گرماي قدرت 
تخيل و نيروي غريزي تصويرگري اين هنرمند همواره براي اهل هنر 
ستودني است. ساخت فيلم مستند، نويسندگي و ويراستاري بخشي 
از ويژگي هاي اين هنرمند بود كه در رويكردهاي مختلف سختكوش و 
سختگير عمل مي كرد.« نائيني در ستايش ايران دوستي اين هنرمند 
گفت: »زنده ياد ايران درودي به ايران و سرزمين مادري خود عشقي 
عجيب داشــت و همواره به ايراني بودن خود مي باليد. ايران همواره 
تكه اي از جانش بود و اين عشق جنبه عملي نيز داشت. زماني كه با 
هنرمندان و مشاهير فرانسوي ديدار كرد در معرفي خود گفت: »من 

ايران هستم.«

اهميتدادنبهسرنوشتمردم
جواد مجابي، شاعر و نويسنده پيشكسوت، نيز در تشريح ويژگي هاي 
كار زنده ياد ايران درودي گفت: »جامعه ايران در 100سال اخير با اين 
سؤال مهم روبه رو بوده كه ما كه هستيم و چه خواهيم كرد. طبيعتاً 
اين مسئله ما را با تاريخ خود روبه رو مي كند و ناگزير هستيم تاريخ را 
به اكنون احضار و اكنون را در شرايط خاص خود تحليل و همچنين 
نقشــه اي براي فرداي خود ترســيم كنيم. ايــران درودي به عنوان 
يك هنرمند جزو اين متفكران تاريخي ما بوده اســت كه به گذشته 
ايران از مشــروطه تاكنون توجه كرده است. دانســتن تاريخ براي 
درودي بسيار مهم است. خود را در دل تاريخ قرار مي دهد و از ميان 
تاريكي هاي تاريخ گل، نور، خون و خاك را استخراج مي كند. ايران 
درودي تنها به تاريخ اكتفا نمي كند و به دشواري هاي زمانه خود و به 
دغدغه هاي هنرمند در نوسان نيز توجه دارد. او را مي توان به عنوان 
يك روشنفكر شناخت كه به مسائل خود و زمانه خويش آگاه است و 
مسئله سرنوشت مردم همواره برايش مهم بوده است و براي همين در 
ميان اغلب روشنفكران و در دل مردم ايران جايگاهي خاص دارد. اين 
سؤال براي او مطرح است كه براي فردا چه كار بايد كرد، البته هنرمند 
پاسخي ندارد اما پرسش هاي مهم خود را براي آينده مطرح مي كند. 
ايران درودي در نقاشي هايش به دقت وسوسه ها و دغدغه هاي ذهني 

ايجاد و پرسش هايي را براي آينده مطرح مي كند.«

انتقادازتأخيردرراهاندازيموزهدرودي
حسين محجوبي، نقاش شناخته شده كشورمان، نيز در اين مراسم 
گفت: »نشســتن در كنار ايران درودي به نحوي بــود كه گذر زمان 
را نمي فهميديــم. ايران درودي آمد تا نوري بــر تاريكي ايجاد كند. 
او جنگجو و بي پروا و زبانش شمشيري بي محابا بود و بر هر كس كه 
ناحق و پست و فرومايه بود، مي تاخت.« محجوبي با انتقاد از تأخير در 
ساخت و راه اندازي موزه ايران درودي گفت: »او آرزو داشت موزه اي 
از آثارش داشته باشد و با اينكه محقق نشــد، مي گفت نمي خواهم 
باور كنم بازي ام مي دهند و دروغ مي گويند؛ مي خواهم اميدوار باشم 
ولي او نمي دانست كسي نيست كه آرزوهايش را پاسخ دهد و شايد 

مي دانست و غرورش آن را مخفي مي كرد.«
پيام دهكردي، بازيگر و كارگردان تئاتر نيز كه به عنوان مجري در اين 
مراسم حضور داشت، با انتقاد از تأخير در راه اندازي نكردن موزه ايران 
درودي گفت: »اميدوارم واقعا موزه ايران درودي به سرانجام برسد. به 
هر حال اين واقع نشدن ها در سياره ايران در حوزه فرهنگ و هنر رسم 
ديرينه اي است. فرهنگ در تمام اين سال ها و هنر به طور ويژه بخش 

بي اهميت اين سرزمين در حوزه سياستگذاري بوده است.«
در اين مراسم سخنرانان ديگري نيز صحبت كردند. سپس نماز ميت 
به امامت حجت الاســلام محمود دعايي برگزار و پيكر ايران درودي 
براي خاكسپاري در قطعه هنرمندان راهي بهشت زهرا)س( شد. پيكر 
ايران درودي در رديفي كه پيش تر پيكر جمشيد مشايخي در قطعه 

هنرمندان خاكسپاري شده بود، به خاك سپرده شد.

تورج رهنما، شــاعر، نويسنده، پژوهشگر 
ادبي و استاد زبان و ادبيات آلماني، به دليل خبر

عارضه مغزي در بيمارستان بستري شد. 
داوود ملكي در صفحه مجله »بخــارا« با اعلام اين خبر 
نوشت: »دكتر تورج رهنما، شاعر، نويسنده، پژوهشگر 
ادبي، استاد زبان و ادبيات آلماني دانشگاه تهران و يكي از 

برجسته ترين مترجمان فارســي به آلماني و آلماني به 
فارسي، ظهر دوشنبه دهم آبان ماه به علت عارضه  مغزي 
در بيمارستان بستري شد. پزشكان وضعيت جسماني 
ايشــان را پايدار اعلام كرده اند. از وي تاكنون در حدود 
50جلد اثر ادبي و پژوهشي به زبان هاي فارسي و آلماني 
در ايران و آلمان منتشر شــده است. ازجمله آثار وي به 
زبان فارسي »هفت دفتر شعر« اســت كه آخرين آنها 
»پرده بگردان، بانو« است كه انتشــارات مرواريد آن را 
درسال۹8 منتشر كرده اســت. در زمينه  پژوهش ادبي 

»برشــت، فريش، دورنمات« و »ادبياتِ امروزِ آلمان« 
ازجمله كارهاي او به زبان فارسي است. چند كار ادبي وي 
به زبان آلماني عبارتند از: »در نفــسِ اژدها«،»ادبياتِ 
داستاني و تغزلي در ايران«،»ادبيات نمايشي در ايران« و 
»سيماي زن در ادبيات امروز ايران« وی در سال2000 
ميلادي جايزه  ادبي شــهر هانوفر را دريافت كرده  و در 
سال2002 ميلادي يكي از مهم ترين نشان هاي علمي 
آلمان يعني »نشانِ گوته« در شــهرِ وايمار به وي اعطا 

شد.« 

دنيويلنــوو،كارگرداناهــلكانادادر
گفتوگوباآنتونبايتِلازمجله»دروغهاي
مصلحتيكوچك«دربارهفيلم»تلماسه«
كهدردورانكرونايكيازپرفروشترينفيلمهايآمريكاستوازهماكنون
نيزيكيازبختهاياصليكسبجايزهاسكاردررشتهبهترينفيلممحسوب

ميشود،گفتوگوكردهاست.بخشيازاينگفتوگوراميخوانيد:

بانگاهيبهفيلمهايشما،ازنخستينفيلمتانبهنام»سيودوم
اوترويزمين«تافيلمهاي»ويرانشده«،»سيكاريو«،»بليدرانر«وحالا
فيلم»تلماسه«بهايننتيجهميرســيمكهشماكارگردانيعلاقهمندبه
ساختفيلمدربيابانهاهستيد.چهچيزيباعثميشودكهيكفيلمساز
اهلهوايبسيارسردكانادابهساختفيلمهاييدربيابانعلاقهمندشود؟

من در كنار رودخانه سنت لورنس بزرگ شده ام. در دوران كودكي خيلي اهل 
تعمق و تفكر بودم و خيلي علاقه داشتم به افق خيره شوم. در فصل زمستان خط 
افق در مناطق گوناگون مشــابهت هاي زيادي دارد. تصور مي كنم كه خط افق 
تأثير زيادي روي روح و روان مي گذارد. دليل علاقه عميق من به بيابان، حس 

تهي بودن و گستره بي نهايت بيابان است. تهي 
بودن بيابان مانند نوعي آينه، درونيات انسان ها 
را آشكار مي كند. سير در بيابان مانند يك سفر 
دروني به سمت بي نهايت است. بيابان شما را به 
خضوع و خشوع وامي دارد و شما را در جايگاه 
اين جهاني خويش و در دنياي كاملا منفردتان 
قرار مي دهد. ســكوت بهترين دوست و همراه 
من است. سكوت به من حس آرامش مي دهد. 
ســكوت آينه اي از درون هر فرد است. سكوت 
تصوير بزرگ تري از درونيات شما را مانند يك 
ذره بين در برابر چشمان شما قرار مي دهد. من 

شخصيت هاي فيلم خود را در فضاي تهي و ساكت بيابان قرار مي دهم تا درونيات 
روحي و روانشناختي آنها مانند تصويري زير يك ميكروسكوپ در برابر ديدگان 

تماشاگران برجسته شود.

چهزمانيبراينخستينباربارمان»تلماسه«اثرفرانكهربرت
آشناشديدوآياپسازخواندنرمانبلافاصلهتصميمگرفتيدكهزمانياز

رويداستانآنفيلميبسازيد؟
كتاب تلماسه را زماني كه بسيار جوان بودم خواندم؛ دقيقا زماني بود كه روياهاي 
بزرگي درباره سينما در سر مي پروراندم، كارهاي فيلمسازان را دنبال مي كردم 
و به اينكه يك كارگردان چطور فيلم مي سازد بسيار علاقه مند شده بودم. به ياد 
مي آورم كه در آن زمان طرح هاي اوليه اي براي به تصوير كشيدن داستان  تلماسه 
روي تخته به همراه يكي از دوستانم كه او نيز مي خواست كارگردان شود، ترسيم 
مي كرديم. ما خيلي به دنياي ترسيم شــده در رمان تلماسه علاقه مند بوديم؛ 
البته در آن زمان هنوز ســاخت يك فيلم از كتاب تلماسه را در ذهن نداشتم. با 
وجود اين، آن زمان داستان تلماسه برايم بسيار الهام بخش بود. در آن زمان اگر 
از من مي پرسيديد كه به عنوان يك فيلمساز چه فيلمي مي خواهم بسازم، قطعا 

مي گفتم فيلم تلماسه. اين رماني است كه ساليان سال داستانش در ذهن من 
باقي مانده است و به دلايلي چند هنوز هم هرگاه كتاب تلماسه را براي خواندن 

بازمي كنم احساس شعف به من دست مي دهد.

كتابتلماسهازنظرذهنيكتابياســتپيچيدهوتلاشهاي
ناموفقيبرايساختيكاقتباسســينماييازآنانجامگرفتهاست؛از
تلاشكاملاناموفقآلخاندروجودورسكيتاساختفيلمناموفقتلماسه
توســطديويدلينچ.آيانگراناينتصورجمعينبوديدكهاقتباسهاي

سينماييتلماسهنفرينشدهبودند؟
علاقه من به تلماســه به دليل علاقه ام به كتاب خواندن بود. در زمان خواندن 
كتاب تلماسه، تصاوير آن در ذهنم شــكل مي گرفت؛ بنابراين حتي اگر كسي 
هم تا به حال جهت ساخت تلماســه تلاش نكرده بود، من به ساخت آن اقدام 
مي كردم. تصور مي كنم اگر قرار بود تلماسه را از طريق نگاهي كه ديويد لينچ يا 
جودوروسكي به داستان تلماسه داشته اند، كشف مي كردم، كارم گره مي خورد 
و احتمالا دشوار تر مي شد، اما من خود رابطه مستقيم، صميمانه و خالصانه اي با 
اين رمان داشته ام. درواقع به دليل خواندن اين كتاب پس زمينه اي عميق درباره 
داستان در ذهنم شــكل گرفته بود و به همين 
دليل بود كه از تندبادهاي بعد از ساخت اين فيلم 

نمي ترسيدم.

ازجهاتــيحتيميتــوانفيلم
تلماسهشــمارانيزنفرينشدهدانست.اين
فيلمقراربوددراواخرسال2020اكرانشود،
امابهدليلشيوعويروسكرونااكرانآنبه
تعويقافتاد.بهعنوانيككارگردانآيااين
مسئلهاينااميدكنندهبرايشمابوديااينكه
شانسيايجادكردتاشمابتوانيدتغييراتريز

وظريفيدرمراحلپسازتوليددرفيلمايجادكنيد؟
نمي گويم كه تعويق در اكران باعث شــد تا ما در فيلم تغييرات اساســي ايجاد 
كنيم، اما اين اميدواري در من ايجاد شــده بود كه فرصت كافي دارم تا بررسي 
كنم همه  چيز در فيلم سرجاي خود اســت و من در ساخت فيلم به كيفيتي كه 
مدنظرم بوده، رسيده ام. حتي پيش از شــيوع پاندمي هم من فيلم هايم را يك 
دور مرور مي كردم، اما اگر قرار بود تلماسه را پيش از شيوع پاندمي مرور كنم، 
بايد سرعت خيلي بيشتري به خرج مي دادم؛ درحالي كه پس از شيوع پاندمي 
ديگر نيازي به سرعت بالا نبود و مي شــد مانند فردي كه آهسته در پارك گام 
برمي دارد به مرور فيلم و جزئيات آن پرداخت. پاندمي موجب شد تا دقيق تر به 
فيلم نگاه و چيزهايي به آن اضافه كنم و تغييراتي به طور ويژه در موسيقي فيلم 
بدهم. تصور مي كنم شيوع پاندمي تا حدي بر كار هانس زيمر تأثير گذاشته بود. 
درباره هانس صحبت مي كنم چراكه او به داستان تلماسه از چندين دهه قبل 
علاقه مند شــده بود و يكي از روياهاي بزرگ او ساخت موسيقي تلماسه بود. با 
توجه به وضعيت روحي هانس زيمر من به او قدري فرصت بيشتري دادم تا بيشتر 
روي موسيقي فيلم كار كند. در نهايت من از كار نهايي هانس زيمر و درمجموع 

از كل فيلم راضي هستم. 

گزارش

مديــركل نظارت بــر عرضه و 
نمايش فيلم هاي ســينمايي گزارش

مي گويد: »طي امــروز و فردا 
اعضاي جديد مشخص مي شــوند و البته با 
انتخــاب اعضای جديــد شــوراهای پروانه 
ساخت، جلسه های فوق العاده برای رسيدگی 
به تقاضاهای مانده و جمع شده برگزار خواهد 

شد.«
تا شروع چهلمين جشنواره فيلم فجر نزديك 
به 4ماه باقي مانده و نمايش فيلم هاي در صف 
مانده براي اكران هم تقريبا آغاز شده است؛ تا 
جايي كه اكران فيلم ها در هفته سوم آبان ماه 

به 15فيلم خواهد رسيد. 
تغيير اعضاي شــوراهاي پروانه ســاخت و 

نمايش و عدم تشكيل جلســات باعث شده 
كه جدول صدور مجوزها در يك ماه گذشته 
به روز رساني نشــود و همين باعث وقفه در 
صدور مجوزها شــده اســت. در اين مدت 
گذشــته، متقاضيان دريافت پروانه ساخت 
يا نمايــش از بلاتكليفی در روند رســيدگی 

گله  مند بودند. 
حالا بــه نظر مي رســد زمان اعلام اســامي 
فرارسيده باشد و با يك تاخير زياد قرار شده 
اســامي تا پايان هفته اعلام شوند. مديركل 
نظارت بر عرضه و نمايــش فيلم اعلام كرده 
كه اين اعضــا تا پايان هفته جــاری معرفی 

می شوند.

60درصدفيلمهابازبينيشدهاند
محمدرضا فرجــی در ادامه به همشــهري 
توضيح مي دهد: »با توجه به سياســت های 

امور ســينمايی و رياســت محترم سازمان 
سينمايی تركيب شــوراها تقريبا مشخص 
شده و پيش بينی می شــود اعضاي شورای 
بازبينی فيلم های سينمايی و غيرسينمايی 
و همچنين اعضاي شــورای پروانه ساخت 
اعم از سينمايی و غيرسينمايی تا پايان هفته 
جاری مشخص شــوند.« فرجي همچنين 
مي گويد، بيش از 60درصد فيلم ها بازبيني 
شده و پروانه نمايش دارند وي ادامه مي دهد: 
»فيلم هايــی كه تــا الان متقاضــی اكران 
شده اند، مجوز دارند و مشكلی از اين جهت 
وجود ندارد. برای شــورای پروانه ســاخت 
هم مجوزها صادر شــده؛ البته چند ســری 
متقاضی پروانه ساخت و بازبينی فيلم داريم 
كه با شروع  فعاليت شــورای جديد اعلام 
خواهند شــد و بعد از انتخاب اعضاي جديد 
با برگزاری جلسات فوق العاده برای مدتی كه 

جلسات تعطيل بود، می توانيم جبران كنيم.« 
وی درباره تعداد اعضاي شــوراها نيز يادآور 
مي شــود: »تعداد اعضاي شــورای بازبينی 
برای فيلم های ســينمايی طبــق قوانين و 
آيين نامه ها و مصوب هيات دولت از 7 تا ۹نفر 
است كه معمولا، ۹نفر انتخاب  و با حداكثر 
اعضای شــورا، فيلم ها بازبينی می شــوند. 
شورای بازبينی فيلم های غيرسينمايی نيز 
طبق آيين نامه های مصــوب 7نفر و اعضای 
شورای پروانه ســاخت نيز 5نفر هستند كه 
می توانند تا 7نفر هم افزايش پيدا كنند. البته 
درمورد تركيب و تعداد اعضايی كه در قوانين 
و آيين نامه ها اشاره شده است ما بايد مجری 

ضوابط باشيم.«
البته فرجي معتقد است در مقاطعي كه اين 
جابه جايي ها و تغييــرات صورت مي گرفت، 

وقفه اي 2 يا 3هفته اي وجود داشته و دارد.

نزديك به يك ماه است، جدول صدور پروانه هاي ساخت و نمايش به روز نشده است

معرفي اعضاي شوراي پروانه ساخت و نمايش

چراغ سبز براي صدور مجوزها

دني ويلنوو، كارگردان »تلماسه«، از فيلم مي گويد

مانندتصويري
زيريكميكروسكوپ

بستريتورجرهنمادربيمارستان

فهيمهپناهآذر
روزنامه نگار
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كيوسك

غيرنظاميان غيرمسلح در آمريكا، 
به اندازه كافــي در خيابان ها از گزارش

پليس هراس دارند اما حالا بايد 
در خودروهايشان هم نگران باشند. نيويورك 
تايمز در گزارشــي تحقيقــی، از قتل بيش از 
400غيرنظامي توسط پليس در اين كشور در 

5سال اخير خبر داده است.
اين روزنامه، در گزارش خود نوشته است كه 
پليس به خاطــر جرائمي ماننــد عبور از خط 
ممتد، ســرعت غيرمجاز، حمــل قوطي هاي 
بازشده نوشــيدني الكلي در ماشين، عبور از 
چراغ قرمز، راهنما نزدن و مواردي مثل اينها 
به جان ايــن راننده ها افتاده و آنها را كشــته 
اســت. نيويورك تايمز نوشــته است كه اين 
راننده ها، نه اسلحه گرم و نه اسلحه سرد حمل 
مي كردند و نه تحت پيگــرد قانوني بوده اند. 
نكته تكان دهنــده گزارش نيويــورك تايمز 
اين است كه بيشتر افسراني كه اين قتل ها را 
مرتكب شــده اند، مصونيت داشته اند و تحت 
پيگرد قرار نگرفته اند. تنها 5نفر از آنها محكوم 
شده اند. مقام هاي محلي هم براي حل و فصل 
حقوقي حدود 40پرونده مرتبط به اين قتل ها، 
125ميليون دلار غرامــت پرداخت كرده اند. 
همچون الگــوي كلان در قتــل غيرنظاميان 
توسط پليس آمريكا، اين بار هم رنگين پوستان 
درصد بيشــتر افراد كشته شــده را تشكيل 

مي دهند.
توجيه پليس براي برخورد مرگبار، بيم از جان 
خود است. به گفته برخي مقامات قضايي، قانون 
عملا در اين مورد به نفع پليس هاســت و آنها 
مي توانند مدعي شــوند كه براي جلوگيري از 

كشته شدن خود پيش دستي كرده اند.
ده ها گزارش  جرم شناســي مشخص مي كند 
كه افسران بدون دليل خود را در معرض خطر 
قرار داده اند؛ براي نمونه در جلوي خودرويي 
كه متوقف كرده اند ايســتاده اند و يا سر خود 
را  از پنجــره آن وارد كرده اند. بعد از اين رفتار 
پرخطر، افسران به راننده شليك كرده اند و بعدا 
گفته اند كه در دفاع از خود آتش گشــوده اند. 
معمولا هم اينطور است كه افسران در ميزان 

خطرناك بودن راننده ها غلو مي كنند.
برخي رفتارهايي كه افســران ضــارب آنها را 
خطر جدي مي خوانند، امتناع راننده از پياده 
شدن از ماشين، حاضرجوابي در مقابل افسر و 

خاموش نكردن ماشين است.
در يك مورد، در ســال 2017در تنسي، افسر 

ارشــد پليس به نيروهاي 
خود دستور داده است كه 
براي متوقف كــردن يك 
راكب موتوري تلاش كنند 
و مســتقيم به او شــليك 
كنند چــون به گفتــه او، 
تلاش براي متوقف كردن او 
با ماشين، باعث مي شود كه 
خودروهاي پليس آسيب 

ببينند.
تعــداد زيــادي از ايــن 
راننده هــا،  هنــگام فرار از 
دست پليس كشته شده اند. 
در مــواردي، خانواده هاي 

آنها مدعي بي گناهي عزيزان خود نيستند اما 
معتقدند رفتار پليس متناسب با رفتار مقتولان 
نبوده است. يكي از اين افراد تايلر هيز است كه 
به خاطر همراه داشتن مواد مخدر، تلاش كرده 
از دست پليس تنسي فرار كند اما پليس او را 
به ضرب گلوله از پا درآورده است. مادر او، دبورا 
ليلي، گفته است: »نمي گويم او جرمي نكرده. 
فقط مي گويم كه كاري نكرده بود كه پليس از 
پشــت به او تيراندازي كند.« افسر ضارب، در 
3 ماه بعد از شــليك به اين جوان 29ساله، به 
2راننده غيرمسلح ديگر هم شليك كرد و يك 

نفر از آن دو را مجروح كرد.

نيمي از حقيقت 
انتشــار اين گزارش، بار ديگــر توجه ها را به 
خشــونت پليس آمريكا جلب كرده است اما 
اين مسئله، اتفاق تازه اي نيست و مدت هاست 
كه مــردم غيرمســلح، باگنــاه و بي گناه در 
خيابان هاي اين كشــور توسط پليس كشته 
مي شوند. اما واقعيت، از چيزي كه سال ها گفته 
مي شد وحشتناك تر است. رسانه ها در آمريكا 
تلاش مي كنند با حساســيت زيادي به آمار 
كشته شدگان توسط پليس رسيدگي كنند اما 
واقعيت، به مراتب تيره تر از چيزي است كه تا 
حالا رسانه ها بازتاب مي دادند؛ بيش از نيمي 
از قتل هاي غيرنظاميان توسط پليس آمريكا، 
اصلا گزارش نمي شود. بيشــتر قربانيان اين 

قتل ها، سياهپوست ها هستند.
 نشــريه تخصصي لنســت در گزارش خود 
در اين بــاره كــه  ماه پيش منتشــر شــد، 
نوشــته كه محققان در دانشــكده پزشــكي 
دانشگاه واشــنگتن كشــف كرده اند كه بين 
ســال هاي1980تا 2021ميــلادي، بيش از 
55درصــد مرگ هــا، در مجمــوع بيش از 
17هزار فقــره، يا اصلا گزارش نشــده و يا در 
دسته بندي هاي ديگري جاگذاري شده اند كه 

شامل قتل توسط پليس نمي شوند.
در اين تحقيق همچنين مشــخص شده كه 
احتمال اينكه سياهپوســتان توســط پليس 
آمريــكا كشــته شــوند 3.5برابــر احتمال 
كشته شدن سفيد پوست ها توسط پليس است.

اين گزارش در حالي منتشــر شده است كه 
در ســال هاي اخير، قتل هــاي تكان دهنده 
سياهپوستان در آمريكا، توجه ملي و جهاني 

به همراه داشته است.
فابلينا شراره، محقق دانشكده پزشكي دانشگاه 

واشــنگتن و يكي از پژوهشــگران ارشد اين 
تحقيق گفته است: »قتل هاي پر سر و صداي 
اخير سياهپوست ها توجه مردم را جلب كرده 
است اما عظمت اين مسئله را بدون داده هاي 
دقيق نمي توان بررسي كرد... داده هاي منبع 
باز، منبع خوبــي براي اطلاع رســاني درباره 
خشونت پليس و كاهش خشونت آنها و نجات 

جان مردم هستند.«
تيم تحقيقاتي او از بخشــي از داده هاي مركز 
آمار آمريــكا كه جمعيت پليس اين كشــور 
را بررســي مي كند اســتفاده كرده و آنها را با 
داده هاي منبع باز و غيردولتي كه خشــونت 
پليس را بررســي مي كنند، ازجمله پروژه دو 
ساله گاردين در همين باره، تطبيق داده است. 
پايگاه داده هاي منبع باز از گزارش هاي خبري 
و ديگر منابع عمومي استفاده مي كنند و تصوير 

مرگبارتري از خشونت پليس ارائه مي كنند.

معضل جهاني
هرچنــد آمريــكا به خاطر خشــونت مرگبار 
نيروهاي پليس خود معروف است، اين مشكل 
مختص به اين كشور نيست و در سراسر دنيا، 
روزانه افراد غيرنظامي زيادي به دست نيروهاي 

پليس كشته مي شوند.
دليل شــهرت مرگبار نيروهاي پليس آمريكا 
اين اســت كه معمولا اين كشور با متحدانش 
در اروپا و آســيا مثل آلمــان، انگليس و ژاپن 

مقايسه مي شود.
در مســئله قتــل غيرنظاميــان، موقعيــت 
جغرافيايي و نژاد، بسيار مهم است. براي نمونه 
احتمال اينكه سياهپوستان در اوكلاهاما توسط 
پليس كشته شوند، شش برابر بيشتر از همين 

احتمال در جورجياست.
بيشــترين آمار قتل اما نــه در آمريكا، كه در 
برزيل است. ميزان مرگ غيرنظاميان توسط 
پليس در اين كشــور، 6هزار و 160نفر است 
كه تقريبا شش برابر آمريكاست. ريودوژانيرو، 
خشــونت بارترين ايالت برزيل كــه كنترل 
بيشــتر مناطق آن در اختيار باندهاي قاچاق 
موادمخدر اســت، صحنه هميشگي برخورد 
پليس با مردم اســت و بيشــترين آمار قتل 

توسط پليس را دارد.
ونزوئلا با 5هزار و 287نفر، فيليپين با 3هزار 
و 451نفر، هند بــا هزار و 731نفر، ســوريه 
با هزار و 497نفــر، آمريكا با هــزار و 99نفر، 
نيجريه با 841نفر، الســالوادور بــا 609نفر، 
افغانســتان بــا 606نفر و 
پاكستان با 495نفر، ديگر 
كشورهاي بالاي فهرست 
قتل غيرنظاميان به دست 
پليس هستند. در اروپا، قتل 
غيرنظاميان توسط پليس، 
بسيار نادر است. دانمارك، 
ايسلند و سوئيس حتي يك 
قتل هم گزارش نكرده اند. 
هم دانمارك و هم ايسلند، 
در جمع 10كشور امن دنيا 
هستند. علاوه بر آن، پليس 
در ايسلند اصلا سلاح گرم 

حمل نمي كند. 

نيويورك تايمز در گزارشي تحقيقي كشف كرده كه پليس آمريكا در 5 سال گذشته در 
جريان متوقف كردن رانندگان متخلف، دست كم 400 نفر را كشته است

پليس آمريكا؛ پليس قاتل

فضاي حاكم بر نشســت آب و هوايي نشــان 
مي دهد قدرت هاي جهان به هيچ عنوان اراده و 
آمادگي لازم بــراي گفت وگو درباره حل بحران 
زيســت محيطي را ندارند. به نوشته روزنامه 
العربي الجديد ريشه اين عدم آمادگي به منافع 
اقتصادي كشورها در تداوم وضع موجود و عدم  
اجراي اصلاحات متناســب با آينده كره زمين 
برمي گردد. اين در حالي است كه افكار عمومي 
و رسانه هاي جهان انتظار داشتند نشست آب و 
هوايي با نتيجه اي اساسي براي آغاز اصلاحات 

همراه باشد.

روزنامه نيويورك تايمز ]آمريكا[ 

روزنامه الاخبار ]لبنان[

روزنامه العربي الجديد ]قطر[

افزايش استفاده از زغال سنگ 
در چين 

خيز احزاب براي حذف رئيس 
بانك مركزي لبنان

نشست آب و هوايي؛ منافع 
اقتصادي قوي تر از محيط زيست

بحران انرژي در چين باعث شــده تا دولت اين 
كشور تصميم بگيرد استفاده از زغال سنگ در 
نيروگاه هاي خود را افزايش دهد. طي هفته هاي 
اخير، خاموشي هاي گســترده باعث تعطيلي 
كارخانه ها و آسيب به چرخه توليد در چين شده 
است. اين در حالي است كه كشورهاي جهان در 
گلاسگو مشغول بررسي راه هايي براي جلوگيري 
از وخيم ترشدن اوضاع تغييرات اقليمي هستند. 
در روزهاي اخير معادن زغال ســنگ قديمي 
چين بازگشايي و چند معدن جديد نيز افتتاح 

شده است.

رياض سلامه، رئيس بانك مركزي لبنان يكي 
از پرنفوذ ترين شخصيت هاي اين كشور طي 
يك دهه گذشته به شمار مي آيد. قدرت سلامه 
تا اندازه اي است كه حتي رئيس جمهور لبنان 
نيز قادر به نظارت كامل بر حوزه اختيارات او 
نيست. اگرچه سلامه همواره از حمايت آمريكا 
برخوردار بوده است اما هم اكنون زمزمه هايي 
مبني بر توافق سياسي تمام جريانات لبناني 

براي حذف او به گوش مي رسد.

جهان نما

داعش؛ معماي امنيتي تازه افغانستان
نيروهاي داعش بار ديگر در كابل دست به حمله 

انتحاري زدند

كابل تحت حكومت طالبان تفاوت چنداني با كابل تحت حكومت 
اشرف غني ندارد؛ انفجار و حملات تروريستي همچنان همنشين 

زندگي مردم در اين شهر است.
بعدازظهر ديروز بزرگ ترين بيمارســتان نظامي كابل كه اكنون 
كنترل  آن در اختيار نيروهاي طالبان است هدف حمله انتحاري 
و تيراندازي قرار گرفت. شبكه تلويزيوني طلوع افغانستان به نقل 
از شاهدان عيني نوشــته كه ابتدا 2انفجار در ورودي بيمارستان 
سردار محمد داوود خان رخ داد و سپس افراد مهاجم وارد محوطه 
بيمارستان شدند. به نظر مي رسد 2انفجار اوليه انتحاري بوده و با 
هدف باز كردن راه مهاجمان به داخل بيمارستان انجام شده است.

رويترز به نقل از مقام هاي طالبان گــزارش داده كه در اين حمله 
دست كم 15نفر كشته و 34نفر زخمي شده اند. خبرگزاري فرانسه 
اما از كشته شدن دست كم 19نفر و زخمي شدن 50نفر خبر داده 
اســت. تقريبا شــكي وجود ندارد كه حمله ديروز از سوي شاخه 
خراسان داعش ترتيب داده شده است؛ گروهي كه از زمان خروج 
آمريكايي ها و سقوط كابل، به بلاي جان طالبان تبديل شده است.

بيمارستان 40تختخوابه محمد داوود خان 4سال قبل نيز هدف 
حمله داعش قرار گرفته بود. در آن حمله، نيروهاي داعش با لباس 
كارمندان بهداشت وارد بيمارستان شدند و نگهبان ها و مراجعان 
را به گلوله بستند. طبق گزارش هاي نهادهاي دولتي، در آن حمله، 
درگيري ميان نيروهاي دولتي و نيروهاي داعش چندين ساعت 

به طول انجاميد.
طالبان كمتر از 3 ماه است كه كنترل افغانستان را به دست گرفته 
و وعده اش از ابتدا، استقرار امنيت بوده اســت. اما تا به اينجا، در 
مهار داعش ناتوان بوده است. نيروهاي طالبان كه زماني حملات 
انتحاري عليه ساختمان هاي دولتي و غيردولتي ترتيب مي دادند، 
اكنون خود هدف حملات انتحاري هســتند. نخســتين انفجار 
در هفته دوم تســلط طالبان بر كابل، در نزديكــي فرودگاه اين 
شهر زماني رخ داد كه هزاران افغان تلاش داشــتند تا با ورود به 

فرودگاه، راه فراري از افغانستان پيدا كنند. در آن حمله انتحاري 
كه گروه داعش خراسان، مســئوليت آن را به عهده گرفت حدود 

170غيرنظامي و 13سرباز آمريكايي كشته شدند.
پس از حمله كابل، حملات داعــش عليه مواضع طالبان بيرون از 
پايتخت ادامه پيدا كرد و خبر از رويارويــي خونين اين دو گروه 
مي داد. بيشتر اين حمله ها در شهر جلال آباد، مركز ولايت ننگرهار 
در شرق افغانستان، متمركز بود اما جدي شدن رويارويي دو گروه 
در خيابان هاي پايتخت افغانســتان، شــرايط درگيري را به كلي 

دگرگون كرده است.
يك  ماه بعد از حمله به فرودگاه كابل، حمله  داعش به مسجد بزرگ 
عيدگاه در قلب كابل نشــان داد كه اين گروه از آنچه بسياري از 
تحليلگران تصور مي كردند قدرتمندتر اســت و به راحتي توانايي 
انجام عمليات در پايتخت افغانستان را دارد. در روز حمله، مراسم 
ختمي براي درگذشــت مادر ذبيح الله مجاهد، سخنگوي طالبان 
و يكي از مهم ترين ســران اين گروه، در مســجد عيدگاه در حال 
برگزاري بود. گفته مي شود كه شــماري از اعضاي ارشد طالبان 
قرار بوده در اين مراسم حضور پيدا كنند. در اين حادثه دست كم 

8نفر كشته شدند.
طي فاصله بين تسلط طالبان بر كابل و حمله به مسجد عيدگاه، 
يعني حــدود 50روز، نيروهــاي طالبان تا جايي كه توانســتند 
هســته هاي داعش را در كابل و ديگر مناطق افغانستان متلاشي 
كردند اما جدي ترشدن حملات داعش نشــان داد كه اين گروه 

سازمان خوبي در افغانستان ايجاد كرده است.
حمله به فرودگاه كابل شايد نخســتين رويارويي عيان داعش و 
طالبان به شمار آيد اما طالبان از چند روز قبل، ضربه زدن به داعش 
را در خفا آغاز كرده بود. منابع غيررسمي گفته اند كه در جريان فرار 
زندانيان داعش، نيروهاي طالبان دست كم 150نفر از نيروهاي اين 
گروه را كه در بند زندان هاي دولت افغانستان بوده اند، كشته اند. 
با اين حال، در بسياري از ديگر مناطق، نيروهاي داعش موفق به 
فرار از زندان و پيوستن به هســته هاي خود شده اند. 3هفته پس 
از سقوط كابل، ترور »شــيخ ابوعبيدالله متوكل« از سوي طالبان 
نشان داد كه جنگي خونين و جدي ميان 2گروه در گرفته است. او 
يكي از مؤثرترين چهره هاي سلفي افغانستان بود كه گفته مي شود 
بيشــتر طلابي كه نزد او درس خوانده اند، اكنــون جذب داعش 
خراسان شده اند. طي اين مدت، حملات داعش در شمال و جنوب 
افغانستان هم ادامه داشته است. در دو حمله جداگانه به فاصله يك 
هفته، 2 مسجد شيعيان در جريان برگزاري نمازجمعه در قندوز 
در شمال و قندهار در جنوب هدف حمله تروريستي داعش قرار 
گرفتند. درمجموع 80نمازگزار در اين دو حمله شهيد و بيش از 

200نفر زخمي شدند.
بعد از طالبان، اكنون داعش به معماي افغانســتان تبديل شــده 
است. كالين كال، معاون سياسي وزير دفاع آمريكا هفته گذشته در 
كنگره اين كشور هشدار داد كه مطابق تازه ترين ارزيابي نهادهاي 
طلاعاتي آمريكا، داعش در افغانستان مي تواند تا 6 ماه ديگر به اين 
كشــور حمله كند؛ چنان كه قصد اين كار را نيز دارد. او همچنين 
گفت كه القاعده فعاليتش را در افغانستان آغاز كرده و اين گروه هم 
براي حمله به آمريكا برنامه دارد. كال د رعين حال گفت كه يافتن 
توانمندي از ســوي نيروهاي القاعده براي حمله به آمريكا يك تا 
2سال زمان خواهد برد. روزنامه وال استريت ژورنال نيز در مصاحبه 
با مقام هاي پيشين دولت افغانستان، طالبان و افراد محلي دريافته 
كه برخي از افسران ارتش و نيروهاي امنيتي پيشين افغانستان به 
شاخه خراسان داعش پيوســته اند. وضعيت بد اقتصادي و تحت 
تعقيب بودن، مهم ترين دلايل اين افراد براي پيوســتن به داعش 
است. جذب نيروهاي ارتش افغانســتان به داعش، همچون آنچه 
در عراق اتفاق افتاد، وضعيت امنيتي افغانستان را وارد مرحله اي 

تازه خواهد كرد.

 جورج قرداحي؛ مجري لبناني
كه پديده سياسي شد

اين روزها نام جورج قرداحي، وزير اطلاع رساني لبنان در صدر اخبار 
و گزارش هاي تمام رسانه هاي عربي و منطقه اي قرار گرفته است. او 
به محور يكي از مهم ترين تنش هاي سياسي تبديل شده كه ممكن 
است پيامدهاي بزرگي به دنبال داشــته باشد؛ پيامدهايي همچون 
سقوط دولت نجيب ميقاتي يا ايجاد بحراني بي سابقه در روابط لبنان با 
كشورهاي عربي خليج فارس. حاميان عربستان، قرداحي را شخصيتي 
مشكل ســاز براي منافع ملي لبنان به شــمار مي آورند درحالي كه 
مخالفان رياض از او به عنوان نماد اســتقلال و حاكميت ملي لبنان 
مقابل دخالت هاي خارجي سخن مي گويند. تمام اينها در حالي است 
كه تا 2 ماه قبل، قرداحي تنها به عنوان يك مجري مشهور تلويزيوني 
شناخته مي شد كه برنامه هاي پر مخاطبي همچون »چه كسي برنده 

يك ميليون مي شود« را اجرا كرده است. 
جورج قرداحي 71ساله متولد منطقه مسيحي نشين كسروان در جبل 
عامل لبنان است. او دوران تحصيلات مقدماتي و عالي خود را در داخل 
لبنان گذراند و همزمان با تحصيل در رشته حقوق و علوم سياسي، كار 
حرفه اي را نيز در رسانه هاي لبناني آغاز كرد )از 20سالگي(. قرداحي 
پس از 9سال فعاليت در نشريات و رسانه هاي مختلف لبناني به عنوان 
نويسنده و مجري، سرانجام در 29سالگي وارد نخستين ايستگاه مهم 
زندگي حرفه اي خود يعني »راديو مونت كارلو« شد. سابقه حرفه اي و 
اشراف بر 3زبان انگليسي، فرانسه و ايتاليايي در كنار عربي ازجمله 
امتيازاتي است كه مسير پيشرفت تدريجي قرداحي در جهان رسانه 
را هموار كرد. او به مدت 12سال مجري اخبار در راديو مونت كارلو بود و 
پس از آن هم به عنوان مدير اين راديوي مشهور در بخش عربي انتخاب 
شد. اما نقطه اوج شهرت قرداحي به آغاز همكاري تصويري او با شبكه 
ام بي سي عربستان برمي گردد. او با همراهي ساير دوستان رسانه اي 
خود در سال2000)50ســالگي( يكي از پرطرفدارترين برنامه هاي 
تلويزيوني جهان عرب به نام چه كســي برنده يك ميليون مي شود 
را توليد كرد. قرداحي پس از اين به مدت 10ســال ازجمله مجريان 
ارشد مجموعه ام بي ســي و همچنين برخي از رسانه هاي نزديك به 
عربستان در لبنان نظير ال بي سي آي بود. اما اين مسير از سال2011 
و با شروع بحران داخلي ســوريه متوقف شد. قرداحي طي تمام اين 
سال ها شخصيتي فرهنگي-رسانه اي، دور از جهان سياست از خود 
به نمايش گذاشــته بود اما او در حقيقت از حاميان جريان مسيحي 
»مَرَدِه« در لبنان به رياست سليمان فرنجيه است؛ جرياني كه يكي 
از مهم ترين متحدان مقاومت و حزب الله به حساب مي آيد. قرداحي 
سال 2011درحالي كه تمام رسانه هاي وابسته به عربستان از مخالفان 
بشار اسد حمايت مي كردند، با حضور در كنفرانسي در دمشق مخالفان 
اسد را »گروه هاي تروريســتي« ناميد كه توطئه غرب عليه سوريه 
را اجرا مي كنند. او به فاصله كوتاهي پس از اين اظهارات از شــبكه 
ام بي سي خارج شــد و اينگونه به همراهي 10ساله خود با امپراتوري 
رسانه اي سعودي ها پايان داد. قرداحي در ادامه، كار در شبكه الميادين 
)نزديك به محور مقاومت( را آغاز كرد و به يكي از چهره هاي محبوب 
نزد حاميان اين محور تبديل شــد. اين محبوبيت به گونه اي بود كه 
بشار اسد در سال2018 قرداحي را به عنوان برترين شخصيت عربي 
و سيدحسن نصرالله نيز او را برترين شخصيت لبناني انتخاب كردند. 
علاقه شخصي قرداحي به معارف اسلامي و همچنين اشراف وي بر 
آيات قرآني، بر ويژگي هاي منحصر به فــرد و البته محبوبيت او نزد 
حاميان محور مقاومت طي سال هاي گذشته افزوده است. قرداحي 
در شهريور ماه سال جاري از سوي نجيب ميقاتي، نخست وزير جديد 
لبنان به عنوان وزير اطلاع رساني انتخاب شده و رأي اعتماد پارلمان 
را كسب كرد. او در حقيقت نماينده حزب مسيحي مرده به عنوان يك 

جريان سياسي صاحب نفوذ در دولت به حساب مي آيد.

ايستگاه آخر: رو در روي عربستان
هيچ كس پيش بيني نمي كرد نقطه اوج شــهرت و فعاليت حرفه اي 
قرداحي، به عنوان مجري مشهور و بي طرفي كه به استنثای بحران 
سوريه همواره سعي داشته از جهان سياست به دور باشد، به محور 
يكي از جدي ترين بحران هاي سياسي در روابط خارجي لبنان تبديل 
شود. اين ماجرا با مصاحبه اي كم اهميت با مخاطب محدود آغاز شد؛ 
برنامه اي با عنوان »پارلمان مردم« كه در آن شخصيت هاي مشهور 
مقابل نوجوانان و جوانان نشســته و به سؤالات آنان درباره مسائل 
روز پاسخ مي دهند. قرداحي يكي از ميهماناني بود كه در مرداد ماه 
سال جاري براي ضبط اين برنامه، بار ديگر مقابل دوربين ها نشست؛ 
بدون آنكه خبر داشته باشــد چه جنجال بزرگي در انتظار او است! 
زماني كه موضوع گفت وگو به بحران يمن رســيد، قرداحي با لحني 
نســبتا محافظه كارانه از حق جنبش انصارالله بــراي دفاع از خود 
مقابل حملات شديد ائتلاف عربستان و امارات دفاع كرد. او گفت:  اي 
كاش اين جنگ بي فايده تمام شود و بار ديگر زندگي و اميد به يمن 
بازگردد. اگرچه اين برنامه در مرداد ماه ضبط شده بود اما در ابتداي 
آبان منتشر شد و دولت تازه كار ميقاتي را گرفتار بحراني تمام عيار 
كرد. كشورهاي عربســتان، كويت، امارات و بحرين در اعتراض به 
اين اظهارات اعلام كردند اگر قرداحي از دولت استعفا نكند تمامي 
روابط سياسي و اقتصادي خود با لبنان را قطع خواهند كرد. با وجود 
آنكه در ابتدا نشــانه هايي از عقب نشيني ميقاتي مقابل كشورهاي 
عربي خليج فارس ديده مي  شــد اما دفاع تمام قد جريان مسيحي 
مرده و حزب الله از قرداحي باعث شــد او با شهامت بيشتري مقابل 
فشار كشورهاي عربي سخن بگويد. او در آخرين موضع علني خود 
گفته است: استعفا يا عدم استعفاي من تصميم لبناني است و هيچ 
كشــوري حق ندارد اراده خود را بر لبناني ها تحميل كند. او اكنون 
به نماد حاكميت ملي لبنان مقابل دخالت قدرت هاي خارجي تبديل 

شده است. 

انگليس اعلام كــرد در پي 
توافق بــا فرانســه، پاريس اروپا

كشتي متعلق به اين كشور را 
كه طي يك هفته گذشته توقيف بوده آزاد 
كرده است. نيروهاي گارد ساحلي فرانسه، 
كشــتي لايروبي انگليســي را در حريم 
آب هاي خود در نزديكي شــهر »لوآور« 

توقيف كرده بودند.
توقيف اين كشتي پس از بالا گرفتن تنش 
ميان 2 كشور بر ســر حقوق ماهيگيران 
دوطــرف در آب هاي مرزي اتفــاق افتاد. 
فرانســه و انگليــس، دهه هاســت كه بر 
ســر مناطق غني ماهيگيــري در اطراف 
سواحل شمالي خود دچار اختلاف هستند. 
اختلافات حقوقي تــازه ميان دوطرف اما 

از زمان خــروج انگليــس از اتحاديه اروپا 
)برگزيت( آغاز شــد و اخيرا بــه اوج خود 
رســيد. پس از برگزيت، تمام كشورهايي 

كه با انگليس مرز دريايــي دارند ازجمله 
فرانسه بايد براي ماهيگيري در آب هاي اين 
كشــور مجوز دريافت كنند. در هفته هاي 

گذشته از 47 شركت ماهيگيري فرانسوي 
متقاضي فقط 12 شــركت موفق شــدند 
مجوز ماهيگيــري در آب هــاي انگليس 
را دريافت كنند؛ موضوعي كه معيشــت 
ماهيگيران فرانســوي را به خطر انداخته 
است. ماهيگيران مي گويند منبع ماهي در 
آب هاي انگليس نسبت به بلژيك، فرانسه 
و هلند غني تر است. فرانســه انگليس را 
به تحريم  اقتصادي تهديــد كرده بود. در 
مقابل، لندن هم 48ســاعت به فرانســه 
مهلت داد تا تهديد خود را پس بگيرد. وزير 
خارجه انگليس اعلام كــرد كه درصورت 
ادامه روند تهديدهاي فرانســه، لندن به 
ســمت دريافت غرامت در مــورد حقوق 

ماهيگيري پيش خواهد رفت.

دعواي ماهيگيري انگليس و فرانسه؛ پاريس عقب  نشست

تعداد شليك هاي مرگبار پليس  در سال هاي 2017 تا 2021  بر اساس نژاد
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»دلم مي خواد يه جور  كلكــم مسعود مير درســت 
كنده بشه.« اگر احوالات كشدار و مغموم آدم هايي 
كه آمارشــان شد بهانه انتشــار يك خبر و حالا ما 
سايه روشن هاي همان يك خط را با ريسمان كلمه و 
حيرت به هم وصل مي كنيم شبيه فيلم بود، حتي 

شاه ديالوگش همين جمله است، بي  برو  برگرد...
»سرب« را بي خيال شــويد كه داغي ماجرا گويي 
گلوله است بر پيكر مبهوت؛ ماجرايي كه سرپرست 
دفتر امور مراكز توانبخشــي و مراقبتي ســازمان 
بهزيستي كشور به اين قرار گفته كه: 3هزارو560 
سالمند مجهول الهويه و فاقد سرپرست مؤثر داريم 

كه با دستور قضايي به سازمان معرفي شده اند.
ماجرايي كه فريده باغ عليشــاهي حكايت كرده، 
البته جزئيــات ديگري هــم دارد. مثــا اينكه: 
هم اكنون 14هزارو500نفر از ســالمندان كشور 
در مركز شــبانه روزي حمايتي توانبخشي اقامت 
دارند كه از اين تعــداد، 25درصد مجهول الهويه 
فاقد سرپرست مؤثرند  يا اينكه افراد مجهول الهويه 
به دليل نداشــتن سرپرســت، نيازهاي ويژه اي 
دارند و كمك هزينه  سازمان براي اين گروه رقم 

بالاتري است.
حالا دوباره بايد همان ديالوگ اول متن را مرور كنيم، 
نه براي استقبال از مردن كه براي فروكاستن از درد 

تنهايي. حرف از ســالمندي و سفر غريبانه از خانه 
به خانه ســالمندان، حرف تازه اي نيست اما وقتي 
در ميان آن 9.5درصد جمعيت كشور كه سالمند 
هستند روزگار و قصه ات وصل شود به آن داستان 
3560سالمندي كه نه تنها در خانه نيستند و همسر 
و فرزندي ندارنــد كه حتي هويت شــان را هم در 
سپيدي برفي كه به سر و رويشان باريده گم كرده اند، 

همه  چيز متفاوت خواهد شد.
راســتي آن 9.5درصد جمعيت ايران كه سالمند 
هســتند، به قرار همين آمار و خبرها تا 30ســال 
آينده به عدد 33درصد جمعيت مملكت تســلط 

خواهند يافت.

پير، دلگير و تسليم تقدير...

اول ماه نوامبر )پريروز( خبر فوت ناگهاني آدوكمپيول  مشهور به پدر تيراميسو )دسر مشهور ايتاليا( جامعه سامان رضايي
آشــپزي جهان را عزادار كرد.  سايت هاي هنر آشــپزي بدون نصب هيچ روبان 
مشكي اي در گوشه عكس آدوكمپيول ايتاليايي، يتيم شدن تيراميسو را به يكديگر 
و جامعه دســرخور جهان تســليت گفتند. حتي سياســتمدار هاي ايتاليا هم 
مي دانستند كه اين بازمانده مافياي دنياي خوشمزه ها كه دل هر شكم پرستي را با 
همان قاشق اول مزه كردنش نشانه مي گيرد اهميت فرامنطقه اي  دارد. به همين 
دليل براي نمونه، لوكا زايا فرماندار منطقه ونتو، گوشي را برداشت و توييتي با اين 
مضمون زد كه »اين شهر، ســتاره ديگري را در تاريخ غذاي خود از دست داد.« 
خاصه اينكه تيراميسو براي ايتاليايي ها فقط قصه همنشيني بيسكوئيت، قهوه و 
پنير ماسكارپونه نيست، يكي از پرچم هاي فرهنگ غذاي اين چكمه جغرافيايي 
)شكل ايتاليا در نقشه( است كه در كنار اسپاگتي، ريزيتو و پيتزا مارگاريتا موجب 
شهرت اين كشــور و صادرات فرهنگي آن شده است. مســيونر هاي )مبلغ هاي 
مذهبي( غذايي ايتاليا فقط در كسوت پيتزا و اسپاگتي و فست فود ها كشور هاي 
ديگر را فتح نكرده اند. تيراميسو به عنوان يكي از مهم ترين آنها بيشتر يخچال هاي 
سوپرماركت هاي پايتخت خود ما و ديگر كانشهرها را به تصرف در آورده است. 
اينكه دسر هاي فرنگي سر سفره ايراني جماعت نشسته اند اشكالي ندارد اما اينكه 
گاهي جاي دسر هاي خوش رنگ و لعاب ايراني سر اين سفره خالي است جاي گله  
اساسي دارد. حال آنكه فقط كافي است از يك متخصص تغذيه در مورد مقايسه 
ميزان ارزش غذايي اين دو دسر زردفام و برنزه بپرسيم. از هر منظري كه متخصص 
اين جلسه فرضي بخواهد شله زرد را با تيراميسو مقايسه كند ارزش غذايي و ساير 
فاكتور هاي آن به تيراميسو مي چربد. حال جاي پرسيدن اين پرسش اساسي است 
كه مســئولان فرهنگي ما براي معرفي دســر هاي ايراني به جهان چقدر تاش 
كرده اند؟  حتما دبير صفحه نيويورك تايمز بايد ناخنكي به سالاد شيرازي و شله زرد 
ايراني بزند و آن را در صفحه اينستاگرامش معرفي كند ؟ )البته همين هفته پيش 
اين كار را كرد(. آيا اگر يك مقام ايراني كه صفحــه توييترش را هر روز جمعيت 
كثيري از فالور هاي خارجي برانداز مي كنند به بهانه اي  فاخر، دســري ايراني را 

معرفي كند كسر شأن دارد؟ و هزار پرسش ديگر...

در اهميت يتيم شدن تيراميسو

شــوراي روابــط اســامي آمريــكا و 
كميته كهنه ســربازان بــراي صلح از 
شركت هاي بزرگ ســازنده بازي هاي 
رايانه اي)والف اســتريم، اكس بوكس و 
سوني پلي استيشن( درخواست كردند از 
دريافت و انتشار بازي »6روز در فلوجه« 
كه توسط شــركت آمريكايي »وكترا« 

ساخته شده، خودداري كنند.
در اين نامه علت مخالفت با انتشــار اين 
بازي كه قرار اســت به زودي منتشــر 
شــود اينگونه ارزيابي شــده است كه 
اين  بازي »شبيه ســازي  قتل عرب ها« 
را نمايش مي دهد و خشــونت هايي را 
تحسين مي كند كه در جريان آن بيش 
از 800غيرنظامي عراقي كشــته شدند 
و در عين حال به نوعــي توجيهي براي 
جنگ غيرقانوني آمريكا عليه عراق است. 
در بخش ديگري از اين نامه آمده است: 
بازي هايــي مثل بــازي 6روز در فلوجه 
تقويت كننده فرهنگي است كه خشونت 
و كشــتار غيرنظاميان عراقي را تشويق 
مي كند. اين بازي براي نخستين بار در 
سال2009 توسط شركت »اوتومك كيم« 
ارائه شــد. اما مخالفت گسترده مردمي 
و ســازمان هاي ضد جنگ باعث شد تا 
شركت منتشر كننده اين بازي از برنامه 
خود عقب نشيني كند. اما در سال2016 
بار ديگر پيتــر تامتي، مدير شــركت 
اوتومك كيم با راه اندازي استوديوي خود، 
به نام وكترا، براي انتشــار اين بازي در 

سال2021 برنامه ريزي كرد.

بازي فلوجه 
گيم اور شد

… با ترانه
در روزهاي باراني، بيرون آمدن از خانه سخت است. لايه 
ابر توي آسمان چيز سنگينی را در فضا به جا مي گذارد. 
دلت مي خواهد بنشيني روي مبل. پتوي نرم را بكشي روي پاهايت و دست هايت را دور 
يك فنجان چاي داغ فشار بدهي. بيرون آدم ها با چتر بدوند تا به اتوبوس در حال حركت 
برسند. بدوند تا از روي چاله هاي آب بپرند. بدوند كه پناه بگيرند و تو نشسته باشي در 

امن ترين نقطه جهان.
بيرون كه مي آيي، امــا تمام جادوي روز ابري محو مي شــود. ترافيك، تمام قد منتظر 
است كه با تصاحب خيابان ها، ساعت هاي زيادي از روز را از چنگت دربياورد. بايد موقع 
رانندگي احتياط بيشتري كني. بايد حواست باشد كه با گذر عجولانه از چاله ها، آب به 
سر و روي عابرهاي پياده نپاشي. بايد بهانه هاي ديررسيدن را از همان موقع رديف كني.

روزهاي ابري روزهاي كاركردن نيســتند. روزهاي نشستن و تماشاي آسمان هستند 
كه لايه هاي خاكستري ابر چطور درهم فرومي روند و تيره و تيره تر مي شوند. روزهاي 
پختن   آش است كه بخار لغزانش بپيچد توي آشپزخانه و وسوسه اي شيرين به جا بگذارد. 
روزهاي پناه بردن به شادي هاي كوچك زندگي است؛ مثل خنده هاي كودكي كه براي 

نخستين بار باران را تجربه مي كند.
انگار وقتي كه بيرون سرد و باراني باشد، خانه، خانه تر و امن تر مي شود. تازه مي فهمي 
كه اين ديوارهاي نازك دارند از سرماي بيرون محافظتت مي كنند. اين قطره هايي كه 
شيشه ها را كدر مي كنند، از تو فاصله دارند. خانه دارد يك تنه مي ايستد بين تو و جهان.
روزهاي ابري روزهاي كاركردن نيســت... حتي اگر بالاخره از خانه زده باشي بيرون و 
رسيده باشي به محل كارت و بهانه هاي ديررسيدن را تكرار كرده باشي و خودت را راضي 

كرده باشي به نشستن پشت ميز، باز هم چيزي كم است.
انگار دلهره اجداد غارنشــين مان و ترس شــان از روزهاي باراني، هنوز درون مان جا 
مانده است. انگار روزهاي باراني بايد درخانه بمانيم و از حريم آن محافظت كنيم. بايد 
قطره هاي باران را كه سُر مي خورند روي شيشه ها، دنبال كنيم و مدام توي خانه بچرخيم 
تا همه  چيز سر جاي خودش باشد. انگار اگر از خانه بيرون برويم، راه خانه را گم مي كنيم. 
مي مانيم بي چتر زير باراني كه بالاخره دارد در اين شهر خاكستري مي بارد و آنقدر دير 
آمده است كه ديگر نه نويد رويش مي دهد و نه آرامش. فقط چهره سياه شهر را مي شويد 

و روز را زودتر به شب مي رساند، همين.

مان

پدربزرگم نويسنده بود
مريم ظاهري

 حوالي عصر ســرهنگ تماس 
گرفــت كه ســريع بيــا كه 
گودبرداري منزل كوچه پشتي 
كه ديوارش تكيــه به كتابخانه 
دارد الان است كه بريزد و پشت 
كتابخانه خالي شــود. قرار بود 
فردا كتاب هاي پدربزرگ را به 
كتابخانه عمومي شــهر هديه 
كنيم مقدمــات كار از چند روز 
قبلش فراهم شــده بود فقط 
مانده بود ليســت برداري از 
كتاب ها كه بعضي نســخ خطي 
بودند و كميــاب. تلاش براي 
نگهداري منزل پدري و ميراث 
فرهنگــي اش بي نتيجه مانده 
بود و چون فرزنــدان هر كدام 
در گوشــه اي از دنيا به كاري 
مشغول بودند و نه فرصت آمدن 
به وطن داشتند و نه علاقه اي به 
نگهداري از كتــاب؛ هيچ كدام 
از فرزندان دختر و پسر از شم 
نويسندگي ارثي نبرده بودند، 
2 نفري پزشــك بودند و 2 نفر 
ديگر مهندسي خوانده بودند 
و عذرا فرزند آخر هم ســال ها 
بود كه اســير خــاك بود. من 
آخرين نوه بودم از نخســتين 
فرزند پدر بزرگم، علاقه اي به 
زندگي در اروپا نداشتم و جلاي 
وطن برايم درد بي درمان بود، 
پاگير كتابخانه پدربزرگ بودم 
و ميراث بي جايگزينش. وقتي 
رســيدم ديوار اســتوار بود و 
كتابخانه همچنان پابرجا.صداي 

بيل مكانيكــي نمي آمد و همه 
جا ســاكت بود سرهنگ را هم 
نديدم آن حوالي باشد.كتاب ها 
را بــه آهســتگي از كتابخانه 
بيرون مي آوردم و درجعبه ها جا 
مي دادم. كار به طول انجاميد و 
براي رفع خستگي بعضي از نسخ 
خطي را تورقي مي كردم كه از 
لاي يكي از آنها كاغذي تاخورده 
نظرم را جلب كرد. يادداشــتي 

بود با ذكر روز و ساعت. 
خط پدربزرگ بود در روزي كه 
خبر درگذشت دخترش را آورده 
بودند.نوشته بود عصر تلخي بود 
سرهنگ لجباز ماشين گالانت را 
محكم به پشت كاميوني كه كنار 
جاده متوقف شده بود كوبيد و 
دخترم عذرا در دم جان سپرده 
بود، لعنت به آن روز و يادآوري 
دردناكش براي همه سال هاي 
بدون او. آخر يادداشت نوشته 
بود قرار بود بعد از من مسئوليت 
كتابخانه با عذرا باشد. دو سه رد 
اشك بر كاغذ يادداشت مانده 
بود و ادامه اين بود. عذراي من 
اما قبل از من رفته بود و ديگر 
نوشته ها و كتاب هايم را دوست 
ندارم آنهــا را تحويل كتابخانه 

بدهيد.
 كاش مي توانستم زودتر به عذرا 
برسم. يادداشت را به لاي كتاب 
برگرداندم و كتاب را در جعبه 
گذاشتم.پدر بزرگم نويسنده بود 
و اين يادداشت آخرين نوشته 
او.مرگ پدربزرگ در پاييز همان 

سال مرگ عذرا اتفاق افتاد.

زندگي پديا
دغدغه

شيدا اعتماد

هندرسون شاه باران
سال بلو 
هر آدم شجاعي همين عقيده را دارد. 
نمي خواهد زندگي را با انتقال خشم و 
خشــونت به ديگران بگذراند. »الف«، 
»ب« را مي زند. »ب«، »ج« را مي زند. 
خب ايــن دور مي تواند تا ابــد ادامه 
داشته باشد. تمام حروف الفبا را هم كه 
بشماريم، باز كم مي آوريم. آدم شجاع 
سعي مي كند اين دور را متوقف كند. 
اگر هم ضربه اي خورده، تحمل مي كند 
و دنبال اين نيست كه به كس ديگري 
ضربه بزند و اين خيلي كار بزرگي است؛ 
بنابراين خودش را مي اندازد وســط 
دريايي از ضربات و مي گويد قرار نيست 
اين دور تا ابد ادامه داشته باشد. خيلي 
از انسان هاي شجاع در نتيجه اين كار 
جان شان را از دست داده اند، ولي بيشتر 

مردم اين شجاعت را ندارند.

پرستيژ
كريستوفر نولان 
كاتر: هر حقــه جادويــي 3بخش يا 
عمل داره؛ قسمت اول تعهد نام داره، 
شــعبده باز يه چيز معمولي به شــما 
نشون مي ده، مثل يه دسته كارت، يه 
پرنده يا يه انســان. اينو به شما نشون 
مي ده و ممكنه بخواد بررسيش كنيد 
تا ببينيد واقعيه، دســتكاري نشده و 
طبيعيه، اگرچه احتمالا حقيقت چيز 
ديگه ايه. قسمت دوم تبديل نام داره، 
شــعبده باز با اون چيــز معمولي كار 
غيرمعمولي مي كنه. حالا شما دنبال 
راز هســتيد، اما اونو پيدا نمي كنيد؛ 
چون واقعا دنبالش نيســتيد. شــما 
واقعا نمي خواهيد از راز سر دربياريد. 
مي خواهيد فريب بخوريد. با اين حال 
هنوز كف نمي زنيد چون غيب شــدن 
براتون كافي نيســت؛ چون بايد اونو 
برگردونيد؛ براي هميــن هر حقه اي 
يه بخش ســوم داره كه ســخت ترين 
قســمت اونه، بخشــي كه مــا بهش 

پرستيژ )حيثيت( مي گيم.
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ارغنون  ساز فلك رهزن اهل هنر است

چون از اين غصه نناليم و چرا نخروشيم

عدد خبر

درصد
رئیس اتحادیه رستوران داران 

تهران می گوید: نسبت به 6 ماه 
قبل درخواست جواز کسب 

حدود ۲۰ درصد افزایش داشته 
است. این بدان معنا است که 
روال کسب و کار رستوران ها رو 

به بهبود است.

20

درصد
سید علی اصغر میرابراهیمی در 
مورد آخرین وضعیت رستوران ها 

اضافه می کند: مواد اولیه به 
شدت گران شده اما به طور 
کلی نسبت به چند ماه پیش 

وضعیت کسب و کار بهتر شده و 
وضعیت تقاضا هم در این مدت 
با بهبود همراه بوده و مشتریان 
حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد بیشتر به 
رستوران ها مراجعه می کنند.

15

درصد
او می گوید: اگر قیمت های مواد 
اولیه هم تعدیل شود، وضعیت 
بهتر می شود. هر رستورانی با 

توجه به مواد اولیه ای که مصرف 
می کند قیمت خاصی دارد، ما 
در اتحادیه بر اساس قیمت 

مواد اولیه قیمت گذاری کرده ایم 
و مقرر شده که هر رستوران 

محصول خود را با قیمت تمام 
شده به علاوه ۲۰ درصد سود به 
فروش برساند. این فرمول هم 

بر اساس فرمول وزارت اقتصاد و 
دارایی است.

20

عدد خبر

نظارت مويرگی بر 
رگ های مواصلاتی كشور

فاطمه عباسي 
حالا كه با گســترش واكسيناسيون راه 
براي سفر كمي همواره شده، مسئولان 
هم درصدد تغيير پروتكل ها هســتند. 
قرار اســت محدوديت ها براي مسافرت 
كمــي تغيير كنــد. چنــد روز پيش به 
گواه خبرها اعام شــد كــه آژانس هاي 
مســافربري كه تا حالا براي 60درصد 
ظرفيت هواپيماهــا بليت مي فروختند، 
حالا مي توانند براي صد در صد ظرفيت 
بليت ارائه دهند. روز گذشته هم سازمان 
راهــداري و حمل ونقل جــاده اي اعام 
كرد كه اتوبوس هاي بين شــهري ديگر 
با 50درصد ظرفيت تــردد نمي كنند و 
با افزايش ظرفيت 80درصدي مســافر 
براي اين فقره موافقت شده است. البته 
آنطور كه داريــوش باقر جوان، مديركل 
حمل ونقل مسافر ســازمان راهداري و 
حمل ونقل جاده اي مي گويد، داشــتن 
كارت واكسن يا تست منفي پی سی آر هم 
براي مسافرت لازم است و باقي پروتكل ها 
مانند محلول پاشــي براي ضدعفوني و 
گندزدايــي در نــاوگان و پايانه هــاي 
مسافري، ارائه بســته هاي بهداشتي در 
ناوگان حمل ونقل عمومــي و ضرورت 
استفاده از ماســك حين سفر هم مانند 

گذشــته اجرا مي شــود. اما نكته جالب 
اينجاست كه شرط اين افزايش ظرفيت، 
ايجاد تهويه مناسب در اتوبوس هاست. 
پيشنهاد اين مســئول اين است كه آن 
دو دريچه اي كه در ســقف اتوبوس هاي 
بين شهري تعبيه شــده در تمام مدت 
سفر باز باشد تا هوا جريان پيدا كند و به 
اين صورت تهويه اتوبوس انجام شود. اما 
با توجه به فصلي كــه در آن قرار داريم و 
سرماي هوا، شايد اين پيشنهاد چندان 
هم مناســب به نظر نيايد و به طور مثال 
اگر اتوبوس راهي اردبيل باشد و دريچه ها 
هم باز، قطعا مسافران اگر سرما نخورند، 
حتما مغز راننده را پيــاده مي كنند و از 

سرما شكايت خواهند كرد.
به نظر مي رســد بعد از گذشت دو سال 
از ورود كرونا به كشــور، وقت آن رسيده 
باشد كه ستاد كرونا كمي سرفصل هاي 
نظارتــي اش را تغيير دهد و ســازمان 
راهداري و حمل ونقل جاده اي، در اجراي 
اين نظارت ها كمــي جدي تر عمل كند. 
حالا كه پيك ششم كرونا با وجود افزايش 
واكسيناسيون در راه اســت، سرسري 
گرفتن اجــراي پروتكل هــا، مي تواند 
تبعات سنگيني را در بر داشته باشد كه 
به راحتي مي توان با نظارت هاي مويرگي 

از آن جلوگيري كرد.
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